
Nummer 29 der Urkundenrolle für 1950. 

Verhandelt 114254 
zu Bremerhaven am 14.marz 1950, 

erschien heute, 

vor mir, dem unterzeichneten Notar 

Dr. Friederich Wolfgang Hagedorn, 

in bremerhaven - Mitte, Bogenstratze 5, 

mir von Person bekannt, der Kaufmann 

Dr. lng. ~rnst S C H R 0 TI E R in 

Dorum, Krs. Wesermunde, Poststrasse 63, 
und hat mich um die ~eurkundung einer eidesstattlichen Ver
sicherung. 

Bil. 3 

Nachdem ich ihn über die Hedeutung e~ner solchen belehrt 
und j_hn insb esonders auf die eins chlagigen Strafb estimmungen 
hingewiesen hatte, erklärte der Erschienene: 

1. Ich war während des letzten Krieges vom Mai 1940 bis Mai 
1945 in Norwegen als Leiter der Rohstoff-Abteilung des 
Wehrwirtschaftsstabes Norwegen und später als Abteilungs
leiter des Hüttenwesens beim Reichskommissar für die besetz
ten norwegischen Gebiete tätig. In dieser Eigenschaft war 
ich mit der Betreuung und Leitung des gesamten norwegischen 
Berg- und Hüttenwesens befasst. 

Während dieser Tätigkeit lernte ich Herrn Direktor Alexander 
Christiansen in Oslo, damals Direktor des Ferrolegierungs
werkes Porsgrunn kennen. Ich hatte dienstlich mit ihm zu 
tun und erkannte bald, dass ich einem korrekten und pflicht
bewussten Mann gegenüberstand, der mit der deutschen Heh0rde 
arbeitete, ohne die Belange seines Landes, des ihm anver-
trauten Industriewerkes und seiner Belegschaft zu scb:aclibcIl 
oder zurückzusetzen. 

Br verstand es, das Hüttenwerk Porsgrunn stets in Hetrieb 
ZQ halten und dadurch seine Firma vor Verlusten und seine 
Belegschaft vor Arbeitslosigkeit zu bewahren. 

2. Ich habe auch Herrn Direktor Strand, damals technischer 
Direktor der Skiensfjordens kommunale KraftseIskap kennen
gelernt. Er hatte die Leitung der .. Licht- und Kraftversor
gung im Bezirk Porsgrunn, welche fur Industrie und Gemein
der Strom lieferte, unter sich. Ich habe auch mit ihm 
dienstlich zusammen gearbeitet, ohne dass mit allerdings 
noch wichtige ßinzelheiten im Gedächtnis sind. Ich weiss 
nur, dass ich mehrfach in dienst11chen belangen mit ihm ge
sprochen habe. 

3. Mir ist mitgeteilt worden, dass Herr Direktor Strand nach 
Kriegsende gegen Herrn Direktor Christiansen die beschul
digung erhoben hat, Herr Direktor Christiansen habe Herrn 
Direktor Strand in meiner Dienststelle der Sabotage be
zichtigt, weil Herr Strand die Fertigstellung eines durch 
Bombeangriff beschäligten Transformators absichtlich 
verzögert oder hinausgeschoben habe. Diese Anschuldigung ist 
meines Erachtens erfunden. Mir gegenüber sind nie entsprech-
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ende Äusserungen erfolgt. Ich hätte sonst Herrn Direktor 
Strana dienstlich zur Rechenschaft gezogen und ihm Bestra
fung angedroht, wenn ~ie Angelegenheit nicht sofort wied~r 
in Ordnung gekommen ware. Es ware das meine selbstverstand_ 
liehe Pflicht gewesen. Ich habe nie den Verdacht gehabt, dass 
Herr Direktor Strand Sabotage übte und habe auch darüber 
während des Krieges nichts erfahren. 

Wenn also behauptet wird, Herr pirektor Christiansen habe 
Herrn Direktor Strand mir gegenuber denunziert, so ist 
das in jeder Weise unrichtig. Ich habe den Verdacht, dass 
derartige Behauptungen nachträglich erfunden worden sind, 
um Herrn Direktor Christiansen zu sChädigen und aus seiner 
Stellung zu entfernen. 

Vorgelesen, genehmigt und unterschrieben: 

- gez.Dr.lng. Ernst Schr0der 

gez.Dr. Friedrich Wolfgang Hagedorn, 

Not a r. 

Kostenberechnung 

Geschaftswert: 1.000.- DM 

Gebühr §§ 43,26 Kost.Ordng. 8.-- DM 
ums. Steuer 3% 

gez. Dr. Hagedorn, 

Not a r. 

0.24 DM 

8.24 DM 
:::=:=:=:::::====== 

Vorstehende Verhandlung wird hiermit für Herrn Dr.lng. Ernst 
Schr0der in Dorum, Poststrasse 62, ausgefertigt. 

Bremerhaven, den 14. Märtz 1950. 

Dr. Friedrich Wolfgang Hagedorn 

N 0 .~ ar. 

Bilag 4. 

Utdrag av skrivelse fra advokat 

(fhv. statsadvokat i landssviksaker) h. Christophersen ti1 

statsadvokat Georg Lous av 28.september 1949: 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • ................... 0 ••• , .............. . . . . . . . . . . . .. . . . . . . 
Varetektsfengslingen varte fra 11 mai ti1 24. november 1945. 
Det dreier seg om en 67 8.r gammel, legemlig meget svak og mentalt 
nesten nedbrutt mann. 

Selve arrestasjonen og den fortsatte fengsling sky1des ene og 
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alene den scerdeles alvorlige anmeldelse for angiveri fra direkt0r 
Strand ved Skiensfjordens kommunale Kraftverk, oversendt og mo
ralsk endosseret av advokat Georg Lous (sakens dok. 4 og 3) 

Denne anmeldelse er tilstrekkelig desavoueret i og med den av
gj0relse som er truffet av patalemyndigheten etter etterforskning 
og im0tegaelse fra direkt0r Christiansens side, hvorved denne 
post er helt frafalt og utgatt av siktelsesgrunnlaget. 

Men fremsettelsen av den alvorlige beskyldning har hatt fatale 
konsekvenser for direkt0r Christiansen: varetektsfengslingen og 
den fysiske og psykiske nedbrytning som den hadde tilf01ge for 
den fengslede, samt videre tap i 0konomi og tap i medborgerlig 
aktelse. 

Jeg skaI ikke innlate meg pa noen nffirmere ffir'akteristikk av direk
t0r Strands fremsettelse av beskyldninger. Men etter a ha satt 
meg inn i sakens dokumenter, scerlig i P.M. 'et av 10/5 1944 med 
bilag (sakens dok.51), viI jeg ikke tilbakeholde den bemerkning 
at fremsettelsen av beskyldningen bare i beste fall kan forklares 
som et rent hysterisk utslag. 

. . . . . .. . . . . .. . . .. . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . ................... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . 

P. M. 

vedr0rende tvist om ledelsen i 

Porsgrunds Elektrometal1urgiske Aktieselskap. 

Historik: 

Porsgrunds Elektrometallurgiske Aktieselskap, nedenfor kalt 
PEA, ble stiftet 15/11 1913 av det schweiziske industriselskap 
Usine Elektrometallurgique Meteor S.A., Genf, pa grunnlag av en 
25 - arig kraftleiekontrakt inngatt med Skiensfjordens kommunp"-" 
kraftseiskap, PorsgrulL~, nedenfor kalt SKK. 

Som stxre ble valgt de 3 stiftere: 

1. H.r.advokat Arthur Knagenhjelm, som var formann i styret 
til sin d0d 8/10 1938. 

, ..... 
2. dipl.ing. Alex Christiansen, som var medlem av styret til 

generalforsamlingen den 12/4 1944, da SKK satte ham utenfor, 
Han har vcert PEA's tekniske og kommersielle radgiver fra 
stiftelsen til 1/11 1917 da han ble kalt til adm. direktcry 
som han fremdeies er, 

3. dipl.ing. Maurice Ullmann som var adm.direkt0r fra stiftelsen 
til 1/11 1917, da han etter utf0rt oppdrag med anlegg av 
fabrikken og driftens igangsettelse vendte tilbake til Paris 
hvor Meteors sete dengang var. Som Meteors representant i 
styret av10stes han pa generalforsamlingen i 1918 8V dro 
L. Friderich, adm. direkt0r i Meteor, som fremdeies er med
lern av PEA's styre. 

Ing, Christiansen hadde etter oppdrag av Meteor i 1912 under
s0kt kraftforholdene i Norge med sikte pa anlegg av en metall
urgisk fabrikk til av10sning av Meteors metallurgiske fabrikk 
i Martigny (Schweiz), som skulle nedlegges i 1915, da kraftleie
kontrakten der opph0rte. Ing. Christiansen forela Meteor r8-
sultatet av sine unders0kelser med tilbud om kraft fra kraft
selskapene i Jerpeland, Sauda og Porsgrunn. Han anbefalte Pors-
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grunn som swrlig fordelaktig beliggende og hvortil de nylig stif
tede SKK ville kunne overf0re den n0dvendige kraft - 6000 hk. -
fra sitt kraftanlegg ved Aarlifoss, som var under utbygning. 
Meteor tradte deretter i direkte forbindelse med SI{[ og dets 
ledende meim: direkt0r Lyon Levy, dr. Landriset og dipl. ing.
Ullmann kom til Norge i november 1913, hvor de med bistand av 
advokat Knagenhjelm og ing. Cbristiansen avsluttet den f0r nevnte 
kraftleiekontrakt med SKK. 

Meteors leie av 6000 hk. medf0rte at ~KK kunne overf0re Aarli
fosskraften i sin helbet til Skiensfjorden og nyttiggj0re den 
innen sine egne distrikter til betydelig bedre priser enn man el
lers ville kunne oppna. I sin innstilling av 19.mai 1920 til sty
ret i SKK sier ing. Traaholt herom.: 

"at det pa dette tidspunkt i VJ13 var overproduksjon av kraft 
flog nesten ingen kj0pere av betydning. 1I 

SKK hadde i lengere tid forbandlet med Norsk Hydro om levering 
til Notodden av 100000 hko etter en pris av kr. 22.50 pr. hk. ar, 
da det lykkedes 

'la komme til enighet med Meteor om en kraftlevering av 6000 hk. 
"til en elektrometaliu:rgisl-c fabrikk ved Porsgrunn. Prisen pa 
"kraften val' kr" 32.00 pr. bk. ar, og kontraktstiden 25 ar. 
"Dermed var selskapets 0kono~i sikret, og man hadde fatt en be
"tydelig mengde kraft til fri disposisjon." 

SKK bevilget da ogsa ing. Cbristiansen et honorar pa kr. 15.000.
for de tjenester han badde ytet ved opprettelsen av kontrakten 
med Meteor. 

Imidlertid kom verdenskrigen 1914-18 som gjorde den med PEA 
inngatte kontrakt mindre fordeloktig for SKK pa grunn av den, 
etter det nuv~rende prisnivä~ forholdsvis lave kraftpris, og sam 
ing. Traabolt sier i sitt fr~nevnte forslag: 

"Den tanke meldte seg da at s~~f'remt denne kontrakt kunne oppheves 
"eller modifiseresi en for 02,S gunstig form, ville vi til gjen
"gjeld kunne gj0re betydelige innr0mmelser pa annen mate. Da 
"markedets ugunstige stilling ifjor var lot formode at det gun
listige tidspunkt var inne til ä innlede underhandlinger herom 
"med hap om et rimelig resultat, ble sp0rsmalet forelagt fabrik
"kens adm. direkt0r, herr inge Alex< Christiansen, der fant tan...1-cen 
"verd overveielse." 

SKK re ist e under diss 0.' forh:J::ldlinger sp0rsmal om IVleteor var vil
lig til a selce fabrikken eller forandre kraftleiekontrakten, 
bvis SKK gikk inn som aksjon30r og gjorde innr0mmelser pa annen 
mate. Meteor var interessert i det siste alternativ om samarbei
deo Ved de avsluttende forbandlinger i Oslo den 26-27/12 1919 
var partene representert ved: 

Dr. Friderich, adm.direkt0r i Meteor 
Ing. Cbristiansen" " "PEA 
Ing. Traaholt I' tI "SKK, 

sam enedes om en ordning bekreftet ved M~t{crs skrivelse av 
7/1 1920 t±l SKK bvori det beter: 

"Vi skaI berved bekrefte f01 0 e:c.de vesentlige betingelser for 
"SKK's inntreden som aksjoll:c;r i P::<'A. hvoro vi nu har aksjemajori-

11 teten. " 

Om SKKts fremtidige dertagelse i ledelsen i PEA heter det: 

IIforuten de nuvCBrende styremedlemmer skaI i PEA' S styre inntre 
"2 representanter for oKK og 1 for JYI(teor, saledes at dette sel
IIskap ogSEt far 2 representanter," 
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Ved SKK's inntreden som aksjonffir ble PEA's aksjekapital forh0yet 
til kr. 1.000.000.- fordelt pa 2.000 aksjer a kr. 500.- hvorav 
SKK overtok 1100. 

Ennvidere ble styret utvidet fra 3 til 6 medlemmer, idet der 
tilsettes 2 fra SKK, d'herrer Kj01seth og Traaholt, og 1 fra 
Meteor, direkt0r Lyon Levy. Tilsvarende forandringer i vedtek
tene ble foretatt i generalforsamling 19. juli 1920. Vedtektene 
er for0vrig som f0r og inneholder bl. a. den vanlige bestemmeIse 
orn at 

"i generalforsamlingen haI' hver aksje 1 stemme og avgj0res sakene 
" me d simpel pluralitet, medmindre anderledes i disse vedtekter 
"er besternt." 

Det utvidede styre fikk f01gende sammensetning: 

1. H.r.advokat Arthur Knagenhjelm~ formann. )Representanter 
2. Dipl.ing. A. Christiansen, adm.dir. ) for PEA. 
3. Dr.sc. Loui~ Friderich, Genf, adm.dir. T for Meteor 
4. Dir. Lyon Levy, Paris, formann 1 
5. Borgermester H. KjQJlseth, tI for SKK 
6. Ing. K. Traaholt, adrn.direkt0r 

og fortsatte i uforandret sammensetning til 1939. 

Det 0konomiske grunnlag for det i 1920 etablerte samarbeide 
10m partene var: 

mel-

1. At PEA's aksjekapital ble forh0yet 
av hovedaksjonffirene ytedes PEA sorn 

ti 1 1. 0 rni 11. 0 g 
fast lan kr. 1.0 

at der 
mill. 

2. Herav overtok Meteor i aksjer 0.45 mill. og lan 0.7 
mens 

3. SKK overtok i aksjer 0.55 mill. i lan og 0.3 mill. 
SKK betalte 40% overkurs pa sine aksjer 

kr. 220.000.- som ble tillagt PbA's driftskapital. 

mill. 

F0lgende kontrakter ble inngatt mel10m hovedaksjonxrene og PEA: 

1. Ved endring i kraftleiekontrakten fikk SKK frigjort en 
halvpart av den faste kraft til PEA i de 5 vintermaneder 
mot a stille sin spillkr8ft til radighet. PEA forplikter ,_ 
seg til a bruke den kraft som stilles til dets disposisjon 
i hele den utstrekning sorn omstendighetene tillater. 

2. Med Meteor ble der inngätt en 10 ärig kontrakt, som teknisk 
og kommersieIl radgiver for PEA. 

Om disse kontrakter heter det i MJt~ors betingelser for aksje
salget til SKK, punkt 7: 

tiDen kontrakt som blir at avslutte meIlern PEA og Meteor skaI 
"forelegges SKK til approbasjon, likesom den kontrakt der blir 
"ä avslutte mellom PEA og SKK skaI forelegges Meteor til appro
"bas jon. 11 

I trad med denne bestemmelse- om gjensidig approbasjon av kontrak
ter skulle etter partenes anvisning styrem0ter avholdes og be
slutninger fattes kun nar Meteomrepresentant, dr. Friderich, 
var tilstede eller hadde avgitt uttalelse om dc foreliggende 
saker. Saledes er der ogsa forholdt i perioden 1920 til 1939. 
Mellom m0tene handlet adm.direkt0r pa styrets vegne. Han har 
alene selskapets prokura. Til generalforsamlingen den 14/3 1939 
m0tte dr. Friderich. Hans videre bes0k ble avlyst pa grunn av 
krigen, og er senere ikke gjenopptatt. 

PEA's virksomhet. 

Umiddelbart etter selskapets stiftelse den 15/11 1913 fikk ing. 
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Christiansen i oppdrag a erhverve de gunstigst mulig tomte
areal er for anlegg av fabrikken. Han kjopte pa styrets vegne 
de arealer pa 0en Roligheten i Porsgrunn, hvor fabrikken ble 
oppf0rt i arene 1914/15, og driften satt i gang ved arsskiftet 
1915/16. Arbeidsstyrken var vel 100 mann, og der produsertes 
arlig 6.000 tonn kiseljern for eksport til den franske regje
ring som den eneste avtager. Dette forhold fortsatte til 1920, 
da kontrakten med den franske regjering opphorte og SKK tradte 
inn som aksjonffir. 

I den folgende 5-arsperiode, fra 1920 til 1925, var virksomheten 
sterkt hemmet ved sammenbruddet pa verdensmarkedet i arene 
1921/22, og ved svikt i SKK's kraftlevering i vintrene 1923/24, 
med derav folgende driftsstans for PEA. 

I den neste 5-arsperiöde) fra 1925 til 1930, var virl=sOIl1heten 
gjenstand for en rask utvikling. Ved dannelsen av det inter
nasjonale ferrosilisium-syndikat i W~en i 1926 var avsetningen 
for en vesentlig del aV produksjonen7ogsä utvide til en ny 
~ruppe Oernlegeringer, ,nemlig m<:ngan. Produksjonen steg i di~se 
arene tll 12 0 000 tonn-Jernlegerlnger for eksport o At produksJo
nen ble utvidet til manganlegeringer medforte en betydelig inn
f0rsel av oversj0iske rästoffer, manganmalme som hovedsakelig ble 
hjemfort av vare store linjerederier fra Chile, Syd Afrika, In
dia og Kaukasus. Pa den annen side ble rnanganlegeringenes av
setning pa det europeiske markedet regulert ved et kiselmanßan
jern-syndikat i Paris, mens det betyde1igste marked, U.S Ao, 
Australia, Kina og Tyrkia sto fritt" 

I den folgende 5-arsperiode, fra 1930 til 1935, fortsatte ut
viklingen raskt oppover, tross depresjonen pa verdensmarkede~ 
i begynnelsen av 30-arene. Produks jonen 8'',' jernlegeringer steg 
til 18~000 tonn arlig, hvorav en h8lvpart fant avsetning i U.S.A_ 
og Mexico, mens avsetningen av den annc~ halvpart var regule~t 
ved syndikatene i Wien og Paris, og ble opptatt av det euro~eiske 
markedet og de engelske kolonier. Den storre virksomhet med
forte en stigende import av ramaterialer, og den samlede tonnasje 
som gikk over :fabrikkens kaier steg t~l 80 .. 000 tonn arligo F3-
brikken hadde direkte anlop av de store oversjoiske linjers 
bäter - Wilhelmsen, Knudsen, Fred.Olsen, Fearnley & Eger _ som 
lastet de ferdige produkter for utgäende og hadde med seg rama
terialer som returlast. Kraftforbruket ver steget ti1 12.000 hk. 

Disse forhold fortsatte noenlunde uforandrct i den neste 5-ars
periode. Produksjonen steg til 20.000 tonn jern1egeringer, og 
kraftforbruket ti1 15 .. 000 hk. Fabrikken hadde ved krigens ut
brudd den 3/9 1939 store beholdninger av oversjoiske ramateria
ler - manganmalm - sa driften kunne vffirt opprettholdt i uforand~ 
ret malestokk hvis ikke SKK's kraftlcv2ring igjen hadde sviktet 
i vinteren 1939/40, 40/41 og 41/42, med driftsstans for PEA 
savel i 1940 som 41, mens driftsstansen 1942 ble unngatt ved at 
der fra Reichskommissar ble rekvirert kraft til en tredjedels 
drift. Ved at PEA Gatte i gang bygningen av et nytt fa;"ril~~c
anlegg under anvende1se avegen arbeidskraft til alle arbeider 
utenom selve rabygget, lykkes det a beskjeftige den faste 8r
beidsstokk, ca, 150 mann, he1t ut. I de siste par ar er vir~
somheten igjen 0ket utover hva den vor i 30-arene

0 
Kraftfo~

bruket er nu, etterat nyan1egget b 1c ta tt i bruk, i 1942, s te
get til 20.000 hk ved fu1l drift 1 og arbeidsstyrken til 250 mann. 
Avsetningen av produktene foregar nu ti1 de tyske og skandina
viske markeder. Ramaterialene leveres oss fra Tyskland

1 
e-~terat 

vare egne beholdninger fra for krigen er oppbrukt. 

Som nevnt var det därlige är fra 1920 og utover, og det var f0rst 
:h_l9_~C2._at de tidligere arstap var utlignet og utbetaling av l.Ü-

x/sikret, og efter som kraftforsyningen ble bedre kunne pro
duksjonen 
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bytte til aksjonffirene kunne gjenopptas. I de etterf01gende ar, 
til 1940, har det vffirt utbetalt 10% utbytte, som etterat loven 
om begrensning av aksjeutbytte kom, er nedsBtt til 8 %. PEA er 
i de siste 15 ar den st0rste skatteyter i Porsgrunn by. 

Da PEA den 15/11 1938 feiret sitt 25 ars jubileum med en fest 
for sine arbeidere og funksjonßrer, var ledelsen gjenstand for 
uforbeholden anerkjennelse for a ha skapt et verdenskjent fore
tagende, hvis virksomhet hadde innbrakt alle interesserte par
ter: arbeidere og funksjonffirer SKK og kommunen, store fordeler, 
Arbeiderne hadde oppnadd stadig og godt 10nnet arbeide i et 
distrikt hvor der tidligere regelmessig var arbeidsledighet i 
vintermanedene. SKK hadde ved avslutningen av kraftleiekontrak
ten med PEA i 1913 fatt sin 0konomi sikret, idet kraften over
f0rt til Skiensfjorden ble avsatt til langt bedre priser enn 
der ellers kunne oppnaes. Ved sin inntreden som aksjonffir i 
1920 hadde SKK fatt frigjort en halvpart av den bortleiede faste 
kraft i vintermanedene og kunne med stor 0konomisk fordel om
gruppere sine 0vrige kraftleiekontrakter. Den kraftpris som 
PEA betalte la betydelig h0yere enn kraftprisen for tilsvarende 
kraft fra andre kraftselskaper. Nar PEA kunne betale den h0Y
ere kraftleie sä var det pa grunn av fabrikkens gunstige belig
genhet i fraktmessig henseende i et betydelig industridistrikt 
med isfri havn og direkte an10p av fabrikken med skip opp til 
10.000 tonn. Kommunene Porsgrunng Solum og Gjerpen fikk be
skjeftigelse ved fabrikken for en stor del av sine arbeidsledige, 
og sine skatteinntekter betydelig 0ket gjennom den virksomhet 
fabrikken brakte. Produksjonsverdien av PEA's produktar var 
etterhanden steget til vel 4 mill.kroner arlig, og over fa
brikkens kaier ble der skipet og mottatt ca. 80.000 tonn. 

Divergenser: 

Som nevnt fortsatte det i 1920 ved SKK's inntreden som aksjonffir 
utvidede styre med uforandret sammensetning til 1939. H0sten 
1938 d0de advokat Knagenhjelm, som hadde v~rt formann i styret 
siden stiftelsen i 1913. Valg av ny formann fant ikke sted f0r 
i styrem0tet umiddelbart etter generalforsamlingen i 1939. Adm. 
direkt0r ledet som vanlig i formannsforfall styrem0tene. 

Der var i 10pet av disse 19 ar kun ved to anledninger oppstatt 
alvorlige divergenser mellom de to aksjonßrgrupper: 

~ I 1925 pa grunn av at SKK i 2 ar ikke hadde levert den gar3n
terte minimale kraftmengde og derved paf0rt PEA langvarige 
driftstanser. Denne tvist ble ordnet ved en 2-arig forlengelse 
av kraftleiekontrakten, med ut10p i 1942. 

2. I 1936 ved inngaelsen av den nuvßrende kraftleiekontrakt 
gjeldende fra 1942 til 1954. Den nye kraftleiekontrakt inne
holder bestemmelser som helt utvisker SKK's forpliktelse til 
a levere den garanterte konstante kraftmengde pa 5.000 kw, og 
ville ikke blitt akseptert av PEA hvis der ikke hadde forelig
get krav fra bedriftens bankforbindelse om en forlengelse av 
kraftleiekontrakten av 1920 for a yte PEA et obligasjonslan pa 
1.0 mill.kroner til nyanlegg. 

Til generalforsamlingen varen 1939 fremla adm.direkt0r forslag 
om ä redusere antallet styremedlemmer til 4, idet der ikke valg
tes noe nytt medlem i advokat Knagenhjelms sted og direkt0r 
Lyon Levy som ikke hadde avgitt m0te, tradte ut. Da forslaget 
ble oversendt M~t~or, foreslo direkt0r Christiansen at den adm. 
direkt0r skulle overta formannsstillingen saledes at partenes 
stilling innen styret fo~le uforandret. Pa generalforsamlingen 
gikk forslaget om de n0dvendige vedtektsforandringer igjennom 
uten dissens. I det etterf01gende styrem0te hvor formann skulle 
velges, meddelte radmann Kj01seth at sty~et i SKK hadde palagt 
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sine representanter a stemme pa ham ti1 formann, idet de fant 
at stillingen for direkt0r Christiansens vedkommende ikke kunne 
sies a v~re n0ytral, da han aret i forveien ved kj0P av 100 
aksjer fra Meteor var blitt aksjon&r. 

Bilag nr. 1, Meteors brev av 12/5 1938. 

Salgsavtalen fra 1920 ble ikke nevnt fra noen av partene, og 
der kom ikke til uttrykk noen misstemning over valget 30m i 
realiteten gay SKK fIertall i styret, hvor de hittil kun hadde 
hatt to av seks medlemmer. 

I radmann Kj01seths formannsperiode, fra 1939 til 41, inntraff 
krigen som avbr0t forbindelsen med Meteors representant i sty
ret, dr. Friderich, der siden genera1forsamlingen varen 1939 
ikke har de1 tatt i noen styrem0ter. Me·d krigen kom ogsa de vann .. 
fattige vintrer, 1939/40 og 40/41, som medf0rte hel stans i 
SKK's kraftlevering med derav f01gende hel driftsstans for PEA 
i henholdsvis 3 og 5 maneder. Ved a sette i gang nybyggings
arbeide bie oppsigelsen av arbeidsstokken unngatt. ut pa vin
teren 1941 fikk man varsel om at kraftsituasjonen vil1e bli enda 
slettere vinteren 1942, hva ogsa s10 ti1, idet SKK's kraftleve
ring vinteren 1941/42 helt uteble i 7 maneder. Da adgangen til 
a beskjeftige arbeidsstokken ved nyanlegget ville vrere oppbrukt 
med vinteren 1941, matte noe gj0res for a skaffe kraft til 
driften. Direkt0r Christiansen henvendte seg da den 3/3 1941 
til generaldirekt0r Aubert med faresp0rsel om Norsk Hydro kunne 
vrere villig til a delta i kraftleveringen til PEA ved a selge 
ellBr utveksle fast kraft fra Norsk Hydro med spillkraft fra 
SKK mot at Norsk Hydro fikk tilbud om kj0P av Meteors aksjepost 
i PEA som var tilsalgs. 

Hilag nr. 2 og 4. 

Generaldirekt0r Aubert stillet seg meget velvillig til forsl~c~' 
og forh0rte seg om PEA's styre og fordelingen av aksjene. D8 
han fikk h0re at SKK hadde aksjemajoriteten og radmann Kj01seth 
var formann i PEA's styre, erklcerte han at Norsk Hydro ikke vil
le ha noen interesse av PEA medmindre de kunne sikre seg en 
aksjemajoritet. Det skulle han unders0ke, og ville sa komme 
tilbake til et eventuelt kj0P av Meteors aksjer. Dette m0tet 
fant sted den 3/3 1941. Forhandlingene var deretter helt , 
avbrutt inntil direkt0r Christianssn den 15/7 ble ringt 0PV i 
telefonen av den nye generaldirekt0r i Norsk Hydro, advokat 
Eriksen, og anmodet om a telegrafere til Met~or etter det aksje
tilbud som vor omtalt pa m0tet den 3/3 1941 med gen. dir. Aubert
Bilag 5 og 6, idet han nu hadde sikret seg tilbud pa SKK's 
aksjepost. 

I generalforsamlingen den 3/4 1941 m0tte som SKK's representant, 
radmann Kj01seth som var pa valg, og ordf0rer Weber, Solum, som 
var innvalgt aret i forveien til den ledige plass etter dir.::.:. /-(" 
Traahol t som gikk bort i 1939. I SKKvar som direkt0r ansatt inge
ni0r O. Strand. Ved valget i generalforsamlingen gikk radmann 
Kj01seth ut og dir. Strand inn. Som varamann for Meteors repre
sentant i styret ble valgt ing. Ellefsen, driftsbestyrer i PEA o 

Etter valgene var styrets sammensetning: 

1. Dir~ Alex. Christiansen, PEA styremedlem fra 1913, 
2. Dr. Louis Friderich, M:eteor tI "1918 
3. Dirn Olav Strand, SKK, nyvalgt, 
4. Ordf0rer weber, styremedlem fra 1940. 

Det fremgar herav at SKK's representasjon i PEA's styre var 
overtstt r~v hel t rry e menn s om ikke hadde deI tatt i oppby gningen 
av PEA's virksomhet, og ikke h8.dde kjennskap til forutsetninger..' 
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for samarbeidet mellom PEA og dets to hovedaksjonrerer.. Direk
t0rskiftet i SKK hadde medf0rt en helt annen vurdering av PEA 
som kraftavtager, idet direkt0r Strand gav uttrykk for at de 
kraftpriser som smelteverket kunne betale var meget darligere 
enn man nu kunne fä for kraften levert til elektriske dampkjeler. 
Smelteverk h0rte derfor ikke hjemme i det 0stlandske kraftfor
syningsomrade. Ved levering av innkj0pt kraft til PEA, matte 
han betinge seg full dekning for innkj0pene og godtgj0relse for 
overf0ringen. Denne form for avregning av kraften hadde ingen 
hjemmel i kraftleiekontrakten hvor det var fastsatt en pris for 
kraft levert av SKK, enten den skrev seg fra egen produksjon 
eller var innkj0ft. 

I det etter generalforsamlingen avholdte styrem0te hvor ny for
mann skulle velges, stemte SKK's to styremedlemmer pa direkt0r 
Strand til formann, og de to andre styremedlernmer pa direkt0r 
Christiansen. Da ingen av partene hadde kvalifisert fIertall, 
ble formannsvalget utsatt til neste dag. 

Under forhandlingene mellom PEA's og SKK's styrer fremle direkt0I' 
Strand vedlagte PM som ble underskrevet etterat ingeni0r Ellef
sen uten motsigelse hadde tatt forbehold om at salg av Meteors 
aksjer ikke ber0rtes av de krav som SKK stillet i sitt PM for 
ä trekke direkt0r Strands kandidatur til formannsstillingen 
tilbake. Bilag nr. 3. 
~n maneds tid etter generalforsamlingen - i mai 1941 - ble opp
tatt forhandlinger mellom gen. dir. Aubert i Norsk Hydro og dir. 
Strand for SKK om salg av SKK's aksjepost i PEA. Om det tilbud 
av Meteors aksjepost som var omtalt pa m0tet den 3/3 hadde dir. 
Christiansen ingen underretning fra Norsk Hydro f0r han den 
15.juli, som tidligere nevnt, ble anmodet om a telegrafere til 
Meteor etter aksjetilbudet. Der opptokes direkte forhandlinger 
ved Norsk Hydros juridiske direkt0r, som i anledningen reiste 
til Schwei tz. 

ParalleIlt med sine forhandlinger om aksjekj0p, opptok Norsk 
Hydro ogsa forhandlinger om kj0P av PEA's ledige tomter. Den 
f0rste henvendelse som er behandlet i styrem0tet den 30/7 ble 
besvart med: "at vi for tiden ikke kan 8vgi tilbud." Det SDmme 
gjentok seg i styrem0tet den 1/9. Imidlertid fortsatte forh3nd
lingene om kj0P sv SKK's aksjepost, og det ble iden forbindels8 
den 31/8 avholdt en besiktigelse av PEA's anlegg ved herrer frD 
Norsk Hydro og A/S Nordisk Lettmet3ll. I styrem0tet den 25/10 
er under henvisning til de pagaende forhandlinger om kj0P av 
SKK's aksjepost anmodet om adgang til a pabegynne byggearbeider 
pa bedriftens ledige tomtearealer. Tillatelsen ble gitt. I 
styrem0te av 12/11 41 er pany behandlet en foresp0rsel fra NorsL 
Hydro om betingelsene for salg av de til nord og syd for fabrik
ien liggende arealer. En forhandlingskomite bestäende sv d'h~r
rer Christiansen, Strand og Ellefsen ble ncdsatt. 

Som det fremgär herav var forhandlingene om salg av PEA's ledige 
tomter stadig utskutt av hensyn til de forhandlinger som var opp-
tatt om Lettmetalls og Hydros kj0P sv SKK's aksjepost i PEA. 
nette var stillingen da der ble avholdt et m0te i Norsk Hydro 
den 20/12.4l~ hvortil var innkalt direkt0rene Christiansen og 
Strand foruten en rekke herrer fra Lettmetsll og Norsk Hydro. 
Gen.dir. Moschl i Lettmetall äpnet m0tet med a si at han nEr 
var falt sv stolen over de uh0rte betingelser som var fremsatt 
for Lettmetalls kj0P av SKK's aksjer i PEA. Han uttalte videre 
at der mätte kunne finnes andre former for oVertagelsen av PEA's 
ledige arealer enn gjennom kj0P av hele fabrikken, og henstillet 
til forhandlerne sam ingeni0rer a fremkomme med forslog. Dir. 
Christiansen erklffirte at han ville se det som en ulykke at en 
f0rsteklasses bedrift skulle mätte nedlegges for a gi plass for 
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et nytt fabrikkanlegg. Det var hans rnening at PEA kunne Vffire 
interessert i a seIge ledige tornter pa begge sider av fabrikk
anlegget, hvis Lettmetall vil1e overlate PEA sin planlagte 
bauxitsmeltning til utf0relse i det nye ovnsanlegg, og levere 
den n0dvendige kraft hertil. Resultatet av en lengere diskusjon 
hvori ogsa dir. Strand deltok, var at man enedes om at dir. 
Christiansen skulle sette opp kontraktforslag etter de ant~dede 
linjer. I en samtale umiddelbart etter rn0tet retter dir. btrand 
sterke behreidelser mot dir. Christiansen pa grunn av m0tets 
resultat. liDe vet ikke hvor meget De har 0delagt for meg tl

, var 
. dir. Strands stadige omkved overfor dir. Christiansen. SKK med

delte Norsk Hydro den f01gende dag at dets aksjetilbud ikke 
ville bli vedstatt utover noen fa dager. 

~orslaget bIo utarbcidet i to alternativer, og vcdtatt cnstern
mig i forhandlingskomiteen. Pa styren10tet i PEA den 8/1 42 
ble kontraktsforslaget vedtatt enstemmig for alternativ 1 7 og 
alternativ 2 rned forbehold fra dir. Strands side. Dette for
behold ble trukket tilbake da gen etter, saledes at begge vedtak 
b le enstemrnig. 

De tekniske unders0kelser som inngikk i PEA's kontraktsforslag 
til Lettmetall, ble straks igangsatt men tok noen tid, og var 
ikke avsluttet da generalforsamlingen den 28/2 42 fant sted. 
30m det fremgar av vedlagte bekreftede innberetning av 14/9 42, 
bilag nr. 7, fremsatte ordf0rer Halvorsen, lederen av SKK, ved 
m0tets. apning krav om formannsstillingen for seg. Han uttalte 
at hvis dir. Christiansen som representant for aksjeminoriteten 
ikke ville forplikte seg til a stemme pa harn til form:Jnn i det 
etterf01gende styrem0te, sa ville SKK ved det forestaende valg 
i generalforsamlingen stille egne kandidater til de to ledige 
plasser, og dermed besette 3 av de 4 plasser i styret. Som 
grunn ble kun angitt at SKK sorn st0rste aksjon~r ville ha avgj0-
reIsen i tilfelle meningsforskjell me 110m partene. Diro Christi, 
ansen gjorde oppmerksom pa at SKK etter overenskomsten med 
Meteor aV 7/1 1920 ikke hadde adgang til a besette fl"Ttallet 
i styret. Ennvidere gjorde han oppmerksom pa at SKK ved a gjen
nomf0re sin trussel ville fjerne den adm.direkt0r sv styret, 
som han siden selskapets stiftelse for 29 ar siden hadde vxrt 
medlern av. Som svar pa disse innvendinger paberopte herr Hol
vorsen seg vedtektene, og at det ikke vor meningen a fjerne dir. 
Christiansen fra styret, men ot den adm. direkt0r i PEA skulle 
sett'es isomme stilling til sitt styre som SKK's odrn. direkt0r 
til lederen av E;KK. Da ordf0rer Halvorsen besternt fDstholdt 
at SKK ville besette formannsstillingen eller velge 3 medlemmer 
av styret, gikk dir. Christiansen med pa den ordning at o~:~'-~'Jre) 

Halvorsen fikk formannsstil1ingen mot at tvisten om SKK:s adgan[ 
til a besette flerta11et i styret ble underkastet voldgift. 

Bilag nr. 7. 

Btter valgene i 1942 var styrets sammensetning: 

1. ordf0rer Halvorsen, formann 
2. direkt0r Strand 
3. ft Christians en 
4. Dr. Friderich med voromann ing. El1efsen, 

styret fortsatte med de samme medlernmer til generalforsarnlin
gen 1944. 

I ordf0rer Halvorsens formannsperiode grep SKK's representanter 
i styret stadig inn i PEA's forretningsf0rsel. Av a1vor1ige 
tvister om PEA' s forr,stningsf0rsel nevnes: 

1. Prisen for rekvirert kraft. Det var allerede i begynnelsen 
av äret 1941 forutsett at kraftsituasjonen vinteren 41/42 ville 
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bli enda vanskeligere enn den ver i 1940/41, da PEA hadde en 
driftstans pa 5 maneder. Det ver dette forhold som var foran
ledningen til dir. Christiansens foresp0rsel av 3/3 41 til gen. 
dir. Aubert om leie av kraft fra Norsk Hydro mot tilbud om kj0P 
av M€t€ors aksjepost. Bilag nr. 5. Allerede i begynnelsen av 
oktober 1941 var kraftsituasjonen blitt sa kritisk at PEA ble 
forberedt pa a matte innstille driften helt fra midten av okto
ber. I kraft av "Forordning om levering av elektrisk energi 
m.v." av 19/9 41 ble elektrisitetsverkene palagt ved rasjonering 
a frigj0re kraft for tilsetning sv livsviktige bedrifter som 
ellers hadde mattet ga til hel driftsstans. PEA fikk seg til
delt inntil 4.000 kW,det viI si tilstrekkelig elektrisk kraft 
til drift av en ovn. Etter forordning fra Reichskommissariatet 
skulle fremstilles Kiselmanganjern for det tyske selskap Gesell
schaft fur Elektrometallurgie, Berlin. Avtalen med dr. Ahl
brecht i Reichskommissariatet om anvendelsen av den til disposi
sjon stillede energi ßikk ut pa st avtageren skulle delta i 
meromkostningene ved driften. Herom skulle forhandles mellom 
seIger og kj0per. 

Under disse forhandlingerr. som pabegyntes den 15/5 1942 i Oslo 
med herr Rimbach i Ges. fur Elektrometallurgie, Berlin, gjorde 
PEA krav pa ä fä dekket den pa10pne merutgift til kraftleie ved 
at kj0peren betaler en h0yere pris for den produserte vare. 
Herr Rimbach erklffirte seg prinsipielt villig hertil under forut
setning sv at de av kraftverkene forlsngte priser ogsa er god
kjent sv myndighetene. I henhold hertil ble forhandlingene 
utsatt til de f0rste dager sv juli, og PEA sendte med skrivelse 
av 21/5 bilag nr. 8 SKKT s kraftregning til departementet til av
gj0relse. Til tross for at dir. Strand tre maneder tidligere 
pa PEA's vegne hadde anmodet departementet om a avgj0re de pri
ser som var oss forelagt av de 0vrige kraftverker, ble PEAfs 
henvendelse til departementet om SKK' s kr,3ftpriser innbrakt for 
radsill0tet i SKK den 13/6. SKK's representanter i PEA's styre 
ble her palagt a forlange innkalt styrem0ter i PEA til behandlin 
av saken. De meddelelser som dir. Strand fremla pa radsm0tet b10 
gjengitt i ledelsens skrivelse sv 15/6 til PEA. De er i PEA's 
tilsvar av 19/5 im0tegatt. I styrem0tet som fant sted den 22/6 
gjentok dir. Christiansen sin redegj0relse. Ordf0rer Halvorsen 
innkastet da sp0rsmalet om det vor PEA's hensikt med henvendel
sen til departementet a overf0re ekstraomkostningene for kraf
ten pa SKK og dermed pa befolkningen i SKK's kommuner, hvortil 
der ble svart at det var det selvsagt ikke. 

Dir. Christiansens redegj0relse er av dir. Strand, som forte 
m0teboken, protokollert saledes: 

"Adm.direkt0r uttalte at det ikke hadde vcert PEAYs hensikt Ei 
"paf0re SKK tap ved a skulle levere den dyrt erhvervede kraft 
"til spillkraftpris, og at det vor PEAls hensikt a s0ke dekket 
"hos kj0peren den del av underskuddet pa siste vintsrs drift 
"som skyldes den dyrere kraftpris." 

Da protokollen ikke gir et korrekt uttrykk for hva der ble ut
talt, henstillet dir. Christiansen til formannen at de to f0r 
m0tet veksledGskrivelser om saken skulle protokolleres og ved
legges som bilag. Henvendelsen ble ikke besvart, og tvisten 
er fortsatt med protokolltilf0rsler. I en av disse opplyser 
dir. Strand at han f0r radsm0tet den 13/6 hadde 2 a ~-) lconferan
ser med major Selmer i F~rsyningsdepartementet om PEAts skrivel
se av 21/5, og paberoper seg for korrektheten av sine meddel
eIs er en telefonsamtale med etterf01gende bekreftelse til 
hr. Selmer og tilf0yer: 
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"SelvflZllgelig har jeg ikke kunnet gjengi ordlyden aV et brev 
"jeg ikke har sett, men bare fatt referert innholdet av. tI 

s~ er hertil a bemerke at major Selmer ganske besternt hevder 
at dir. Strand under disse konferanse-r med ham fikk seg levert 
pEA's skrivelse over bordet og hadde den i sin hand til gjen
nomlesning. 

Departementets avgjlZlrelse forela flZlrst 
ingen forandring i de oppflZlrte priser. 
den 7/7 av Ges. für Elektrometallurgie 
handlinger om pristillegg. 

den 25/11, og medflZlrte 
Disse var ogsa godtatt 

under de avsluttende for-

Tvisten om prisen for rekvirert kraft fortsatte i 1943. Den 
gjaldt da kraftleveringen vinteren 1942/43. Arbeidsdepartemen
tet, som hadde overtatt saken, fastsatte i skrivelse av 1/4 43 
prisen pa kraft rekvirert for PEA i tiden 26/10 42 til 10/3 43. 
PEA hadde ikke anmodet departernentet om a avgjlZlre prisen. 

Ved halvarsskiftet k~m de tyske avtagere til Oslo for a forhand
le om ny prisavtale og avregne de pallZlpne merutgifter til kraft. 
De nlZldvendige regnskapsunderlag forela ikke, og det var flZlrst 
etter at der Reichskommissar pa de tyske avtageres vegne hadde 
forlangt avregning senest den 15/8 at SKK utstedte nye faktura
er med de av departementet fastsatte priser. Ved avregning~n 
meddelte SKK at 

"kraftselskapets endelige stilling i prissplZlrsmalet er enda 
"ikke avgjort, men det ma regnes som sannsynlig at vi kommer 
"til a opprettholde vart opprinnelige krav, eventuelt at vi 
"kommer til a la dette prlZlve ved domstolene." 

Ved departementets avgjlZlrelse var kraftleien oktober 1942 til 
juni 1943 nedsatt med kr. 36.396.06. 

SKK anla sak mot Arbeidsdepartementet for den trufne avgjlZlrelse 
av kraftprisene, men har senere etter henstilling fra departe
mentet trukket den tilbake. 

I oktober/november henvendte dir. Strand seg til PEA lill,d for
slag om pa forhand a treffe avtale om kraftprisen for rekvi
rert kraft vinteren 1943/44, sa man kunne unnga a forelegge den
ne for departementet. Man da ~vt~gerne etter prisavtalen skul
le betale me~utgiften for rekvirert kraft, var ikke PEA rette 
vedkommende til ä treffe en eventuell Qvtale. Herr Strand hen
vendte seg da til avtagerne med sitt forslag. Men disse fant 
ikk~ a kunne gi avkall pa den kontroll med ,kraftprisen som et
ter forordningen var tillagt departementet, og dür Reichskom
missar avslo pa avtagernes vegne. 

Kraftleien fra 15/10 43 til 14/4 44 er innbetalt etter den av 
SKK foreslatte pris av 1.2 0re kvh. Etter de av Arbeidsdepar
tementet fastsatte priser er krattleien nedsatt med kr.41.194~~ 
Avregningen er forelagt departementet til avgjlZlrelse. 

2. Midlertidig lov av 19. februar 1943 om ~_~i?beretJ:?JJ?-Eer Ill" v, 

I innkallelsen til den arlige generalforsamling i Porsgrunn 
den 15/4 43 heter det: 

"Revidert regnskap pr. 31/12 42 f01ger vedlagt. Innberetning 
"for driftsaret 1942 kan ikke vedlegges pa grunn av den nye for-
1I 0rdning om offentliggjlZlrelse GV s.rsberetninger, men er utlagt 
II pa selskapets kontor og vil bli opplest i styremlZltet og gene
" ra lforsamling den 15/4." 

I generalforsamlingen ble der uttalt IZInske om at styrets med
lemmer skulle fa seg tilstillet et eksemplar hver av arsberet-
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ningen~ Adm.direkt0r lovet a s0ke Justisministerens avgj0relse 
for om der etter loven var adgang til a gj0re dette. I skrivel
se av 21/4 43 ble der rettet henvendelse til Justisministeren 
og opplyst at arsberetningen som er pa 8 til 10 maskinskrevne 
sider inneholder en fullstendig redegj0relse for selskapets 
driftsresultater i det for10pne är. N$ringsdepartementets svar 
pa henvendelsen er datert den 19.august 1943. Let heter: 

"at Reichskommissar har avgitt uttalelse i saken i skrivelse 
"av 6~d~m~, som De viI ha mottatt avskrift av. 
"Som det viI sees har Reichskommissar besternt at ärsberetningen 
"hverken kan sendes det schweisiske eller de norske representan
liter for aksjoniBrene i selskapets styre~ Videre har Reichs
"kommissar besternt at den ikke kan sendes andre offentlige myn
"digheter enn de som har med selskapets produksjon a gj0re og 
"da bare etter innhentet tillatelse fra Reichskommissar i hvert 
-"enkelt tilfelle. 

"Man anmoder Dem om ä-holde Reichskommissar underrettet om an
"tall avtrykk av arsberetningen~ Det med Deres skrive1se av 
"7.mai d.a. oversendte avtrykk har Reichskommissar beholdt. 1I 

Departementets avgj0relse ble meddelt styrets formann og advo
kat Lous~ som pa SKK's vegne hadde forlangt ärsberetningen ut
levert. 

Ved avfattelsen av ärsberetningen for 1942 kjente adm~direkt0r 
ikke loven av 19/2 1943, rnen bIs f0r utsendelsen fra kontoret 
i Porsgrunn gjort oppmerksom pa dens bestemmelser, hvoretter 
arsberetningen ble utlogt pa kontoret istedenfor sendt til 
PEA's organer. Arsberetningen for 1943 ble med loven for 0ye 
avfattet meget kort sa den kunne sendes PEA's organer. Dette 
vakte igjen kritikk fra SKK's representanter i styret, og herr 
Strand lovet a s0rge for at styret skulle uttale sin misbilligel
se med udm.direkt0r for den mate arsberetningen det foregaende 
ar var forelagt departementet. 

3. Voldgiftsak SKK mot Meteor~ 

Den pa generalforsamlingen den 28/2 42 besluttede voldgift bIs 
nedsatt etter at Meteors standpunkt til stridssp0rsmalet OLl 

SKK hadde rett til a velge flerta11et i styret var innhentet. 
Bilag nr. 7,9 og ... lO~ _Baken pagar fremdeIes. 

I prosesskrift sv 30/8 43, side 16, sier SKK's advokat, herr 
Georg Lous: 

lIDet ligger utenfor voldgiftsrettens mandat a paby noen tilba
"kevending til den gamle ordning med 6 styremedlemmer. SKK skaI 
"imidlertid Vffire villig til a ta under overveielse a avslutte 
"mindelig overenskomst om en sadan ordning. 

"Men forutsetningen matte isafall Vffire at samtlige styremed
"Iemmer stillet sine plasser til disposisjon og at Meteor og 
"SKK deretter utpeker 2 styremedlemmer hver mens de to rester
"ende ble valgt av generalforsamlingen med alminnelig stemme-
n flerhet. 11 

Denne innvitt ble opptatt av Meteors advokat, herr Finn H. 
Str0m, som under konferanse med adv. Lous ble enig om at denne 
skulle forebringe saken for sin part. Noen dager senere fikk 
advokat Str0m f01gende skrivelse fra adv. Lous: 

"Fra SKK har jeg mottatt beskjed Oll at sp0rsmalet om et even
"tuelt for1ik i vo1dgiftssaken ble behandlet pa radsID0te lstl2 
l\ ds. F01gende beslutning ble fattet: 

IlDirekt0ren meddelte at der vor kommet forlikstilbud i voldgift-
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"saken SKK - Meteor. 

"Lederen vedtok a utsette saken, idet han mener at en sa vik
"tig sak b0r dr0ftes med Meteors ordimere representanter f0r 
lien o.vgj0relse treffes." 

Herpa svarte adv. Str0m at: 

"Protokollasjonen pä r~dsm0tet den l.ds. forstär jeg ikke 
"riktig. Nos forlikstilbud er som ])e vet ikke fremso.tt fra 
"PEA's side, men tilskyndet ved en bemerkning i ])eres siste 
"Prosesskrift og for0vrig ut frel min person1ige id~ under 
" sakens behandling, henvendte j8g meg til Dem for ä h0re 
11 0m der var muligheter for et i'orlik iden retning ])e onty
"det." 

hvorpä han mottok f01gende svar fra adv. Laus: 

"Jeg har Mag fra min part fatt telefoü:)Pskjed om at man ikke 
" 0nsker a oppta forhandling om en end::Lct so.mmensetning av 
"styret i PEA som av-meg antydet f0r det b1ir anledning til 
"a forhandle direkte med Metoors folk. I mellomtiden er 
" m9.n villig til ä la voldgiftssaken hvileo 

"])ersom Meteor imidlertid 0nsker a fremme voldgiftssaken er 
"man ogsä villig til det. '1 

Samtidig er der fra Meteors sidc i forbindelse med voldgifts
saken sendt SKK et for1iksti1bud med forslo.g om en sal~len
setning av styret som gar videre i SKK's fav0r enn den sam
mensetning som styret fikk ved SKK's inntreden som aksjon.:Br 
i PEA, og som uforandret var bestaende i 19 ar. Bilag nr. 11, 
12, 13 og 14. Meteors fors1ag til SKK forela den 1/4 44, men 
er o.v SIeK ikke tatt hensyn til V-2d vcl1Ä!;ene i genera1forsamlin
gen den 12/4 44, hvor dir. Str2nd igjen fremsatte krav Dm Ht 
han skulle velges til formo.nn i dst f01g~nde styrem0tt. Hvis 
dir. Christiansen ikke vi1le forp1ikte seg til a sterr.mc pa 
harn som formann, sa vi11e' SKK v8d det forestaende v21g i ge
nera1forsamlingen ikke gjenvelge dir. Christiansen. ])ir. Chri
stiansen henviste til for 2 ar siden da han hadde gatt med pi 
ä velge lederen av SKK, ordf0rt;l' Hrüvorsen, til formcnn und,r 
forutsetning DV ,3.t sporsmalet om SIQ('s adgang ti1 a b,,:;settc: 
f1erto.llet i styret ble provet ved vo1dgift. Han erk1~rtc 
seg villig til fortsatt a ste:nm0 IJ'.:c 1 deren av SKK, som nu 
var ordf0rer Bystrom, men han kunn j_~,~>,_ steffiIIi8 pa SKK's 
direktor, herr Strand, til forLICllllJ. Dcrtil svarte herr StrrHld 
at det passet ikke SKK, hvorettcr va1get foregikk med dst re
sultot at de to medlGII1.'ller soni v::r pa 'l'llg ble erstattet IDt,d 
ordforerne Bystr0m og Hauen. S tyr,::ts s'Jrcul1Gnsetning etter val-
get er: 
])irekt0r Olo.v Strand, Gjerpen, fungerend8 formc:mn med varamcwn 

Bestyrer K. Romsaas, So1um. 
Ordf0rer J. Bystr0m, Porsgrunn, rucd V3raffiann 

fhv. rädmann H.E. Kjo1seth, Porsgrunn 
Ordf0rer Ole Hauen, Gjerpen, mad vararnann 

gardbruker Arne Meen, Gjarpen 
])r. L. Friderich, Lausanne, Schweiz, med varamann 

driftsbestyrer T. E11efsen, Porsgrunn. 

Etter ä ha sittet i styret siden selskapets stiftelse i 1913 -
i 31 är -, og v~rt selskapets adD. direktor siden 1917 - i 
27 ar, satte SKK dir. Christians2n utenfor. Noe hensyn ti1 
den pa genero.lforsam1ingen 1942 tru~ne avta1e passet dst ikke 
SKK Ei ta. 
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4. Overfl2Jrsel av PEA's overskudd til SICK. 

Styrets formann, tidl. ordfl2Jrer Halvorsen, skrev den 28/2 1944 
til de 0vrige styremedlemmer i PEA som f01ger: 

"Vedlagt oversendes avskrift av forslag fra herr dir. Strand 
"av 24.ds. som taler for seg selv. 
"Forslaget blir a forelegge i neste styreml2Jte i PEA Ob 
"styremedlemmene bedes til den tid gi herr Strands forslag 
"velvillig overveielse. Forslaget viI sikkert vcere til gagn 
"for begge seIskapers fremtidige samarbeide." 

Forslaget er vedlagt som bilag nr. 15. Det gar ut pa: 

"I tillegg til den kraftleie som fremkommer etter bestaende 
"kontrakter og overenskomster betaler PEA og SKK 00 3 0re pr. 
"kvh.for all kraftlevering i aret 1943. Til gjengjeld 9ir 
"SKK tilsagn om i et eller fIere fremtidige driftsar, nar 
"driften matte vcere I2Jkonomisk vanskelig for PEA, a gi ra
"batt pa de kraftpriser som er avtalt iden praktiserte over
"enskomst for arene 1942-54. Herunder er det PEA som avgj0r 
flom driften er sa I2Jkonomisk vanskelig at reduksjonen bl2Jr finne 
"sted. PEA skaI kunne forlange reduksjoner inntil et samlet 
Ilbell2Jp motsvarende den sum som fremkommer gjennom o,ennevnte 
"tilleggspris pa 0,3 I2Jre pr. k'lrh. 
"Jeg tillater meg herved pany ä fremsette dette forslag, idet 
"dog satsen 0.3 0re pr. kwh. kan bli gjenstand for reguler
"ing i overensstemmelse med hva som matte passe med PEA's 
Ildriftsresultater. Samme oppgjl2Jrsregel med den samme eller 
flen annen sats kunne da gj0res gjeldende ogsa for 1944." 

Det er motivert med at PEA ved a innbetale sine overskudd 
til SKK vil unnga skatt pa sin fortjeneste, idet SKK som 
konwunalt foretagende er fritatt for skatter. Det be10p som 
skulle innbetales for aret 1943 er etter satsen 0.3 0rG pr. 
kwh. kr. 266.217.90 og for aret 1944 anslagsvis kr. 350.000.
da kraftforbruket nu er st0rre. Arsregnskapet for 1943 visor: 

Nettooverskudd 1943 av 

Tillagt overf0rsel fra 1942 

Star til genera~forsaml. disposisjon 

Som styret foreslar anvendt til: 

Avsetning til skattefond 100.000.-

J!'eriehjem for arb(;idere 30.000.-

Normal13ger 

8% utbytte til aksjoncerene 

Tantieme til styret 

200.400.-

80.000.-

10.000.-

kr. 454.600.00 

11 200.400.00 

kr. 655.000.00 

Ekstragodtgj. til funksjon~rene 12.600.

M0tegodtgj. til varamann 2.000.-
-~r:.--±25_.J290. 00 

OVerf0res i ny regning kr. 220,000.00 

Innb E:.,talingen til SKK vills etter det foresla tte tillegg i 
kraftleien utgj0re et st0rre be10p enn det star til disposi
sjon ettsr avsetninger og utbytte. Den har ingen hjemmel i 
va.r kraftkontrakt som er gjeldende fra 1942 - 1954, hvor kraft
prisen er fastsatt til kr. 50.- pr.kw ar eller 0.57 0re/kwh 
for den sakal te faste kraft sv 5.000 kw og 0 0 5 0re kwh .for 
spillkraft. 
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Fra SKK's side skaI der gies tilsagn om nar driften i frem
tiden matte v~re 0konomisk vanskelig for PEA a gi rabatt 
pa de kraftpriser PEA etter sin kraftkontrakt skal betale SKK. 
Herunder er det PEA som skaI avgj0re om driften er sa 0kono
misk vanskelig at reduksjon b0r finne sted. 

Et sadant tilsagn fra SKK er uten verdi for PEA. Det heter 
sa smukt i forslaget at 

I1 saken har stor interesse for bedriften!1, og at 
"det er PEA som skal avgj0re om driften er sa 0konomisk 
"vanskelig at reduks jon b 0r finne sted. 11 

Dette sies etterat SKK har besatt flertallet i PEA's styre, 
og dermed tatt ledelsen av selskapets anliggender tiltross for 
at det var en hovedbetingelse for SKK's inntreden som aksjo
~r at SKK kun skulle ha 2 medlemmer av 6 - det samme antall 
som Meteor - og at formannen og adm.direkt0r skulle fort
sette i styret som en n0ytral gruppe. Dette var ogsa den 
eneste fornuftige ordning av ledelsen i et seiskap som hadde 
sin eksistens knyttet til de med hovedaksjon~rene inngatte 
kontrakter. A gi den ene aksjegruppe fiertall i styret ville 
v~re a sette bukken til a passe havresekken. Det er det som 
nu er gjort. Bilag nr. 160m kraftleie. 

I voldgiftssaken prosederer SKK pa et flertall i styret fordi 
aksiemajOriteten viI ha avgj0relsen i tilfelle meningsforskjell 
mel om partene, og har pa generalforsamlingen den 12/4 44 
fjernet PEA's adm.direkt0r gjennom 27 ar fra styret som han 
har vffirt medlem av siden stiftelsen for 31 ar siden, fordi 
han ikke ville forplikte seg til a ste~~e pa SKK's adm.direk
tor, herr Strand, til formann i PEA's styre. 

_., 

Det er bare talemater a si at det er PEA som skaI avgj0re om 
tilbakebetaling av den for meget innbetalte kraftleie skal 
finne sted nar reali teten er at SKK har tatt ledelsen, og dst 
har vist seg at SKK's representanter ikke viker tilbake for 
a fremme sine interesser - selv om det skjer pa bekostning 
av PEA's eksistens som tilfelle var ved handgivelsen av SKK's 
aksjepost til Nordisk Lettmetall A/S, da PEA's kraftkontrakt 
ble innarbeidet i en kraftleiekontrakt med dette sGlskap. 

I styremote den 24/3 44 hvor dir. Strands forslag var frem
lagt, ble der fra adm.direkt0r i PEA uttalt 

1. at man etter de av PEA foretatte unders0kelser ma regne 
med at skattemyndighetene ikke vil godkjenne som sk.'1ttt~

fris de be10p som av PEA's overskudd blir overf0rt til SKK. 

2. at forslaget matte fore1egges ogsa den annen aksjoru~~
gruppe, Meteor, for der kunne treffes noen avgj0relse. 
Det har a11tid tid1igere vßrt praktiscrt i saker av stor 
okonomisk rekkevidde for PEA - og s~rlig i dette tilfelle, 
hvor saken gjaldt kontraktsforhold"t med den annen hoved
aksjon~r SKK, har Meteor krav pa a h0res. 

Herr Strand fant dette un0dvendig~ og for1angte 0yeblikke-
1ig avgjore1se. I samme m0te skulle ogsa behsndles regnskap 
og arsberetning for 1943. Med den begrunne1se av dir. Strand 
at hans fors1ag om ti11egg i kraftprisen ikke var innarbei
det i dst fremlagte forslag ti1 overskuddets anvendelse og 
at regnskapene m.v. matte granskes noyere, ble behandlingen 
sv disse saker utsatt til 29/3. 

I ffi0tet den 29/3 meddelte dir. Strand at han hadde v~rt i 
Os10 og der konferert med spesielt sakkyndige i industriregn
skaper (advokat Lous ~) og at det var forskje11ige opplysnin
ger han som ny formann i PEA's styre matte be om. Kontor-
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sjefen ble tilkal t og besvarte de bemerkninger som fremkom. 

Sitt tidligere krav om tillegg i kraftleien for 1943 frafalt 
han, men matte forlange at forslaget snarest ble behandlet. 
I det fremlagte forslag til overskuddets anvendelse ble ingen 
annen forandring foretatt eun at styret etter forslag av SKK's 
representanter oppf0rte kr. 10.000.- i tantieme til styret. 

Konklusjon: 

I de to ar SKK har hatt ledelsen i PEA's styre har det vist 
seg at dets representanter med alle maktmidler s0ker a frew~e 
Sn('s interesser pa bekostning aV PEA. Det er en uholdbar 
ordning at SKK har fIertall i PEA's styre med sin adm.direkt0r 
som formann. Det er i strid med forutsetningene for SKK's 
erhvervelse av aksjemajoriteten, og prisgir PEA og dets funk
sjonffirer til SKK's nade, idet det er styret som etter vedtek
tene handler i alle selskapets anliggender og ansetter og av
skjediger dets funksjonffirer. At SKK's adm.direkt0r vil Vffire 
formann i styret for a kunne utnytte maktovertagelsen, har 
han bevist ved ci fjerne den adm.direkt0r fra styret, og ved 
a sabotere PEAfs virksomhet overfor Reichskommissar og depar
tementeti Ved trusler om a s0rge for at styret, det viI si: 
SKK's flertall, utt$ler sin misbilligelse med adm.direkt0r, 
s0rger han for en plattform til sitt neste skritt, at styret 
avskjediger adm.direkt0r. SKK bedyret i voldgiftssaken at 
det ikke var hensikten a fjerne den adm.direkt0r fra styret, 
men de gjorde det Iikesom de vil fjerne enhver hindring for 
uinnskrenket maktut0velse. 

E. S. 

Oslo, den 10.mai 1944. 

Alex Christiansen 
(sign. ) 

Det er pa side 9 og /0 redegjort for de forhandlinger som er 
f0rt med Norsk Hydro om salg av aksjer og tomter. 

Herr Strand har i sitt prosesskrift av 22/7.1943 i voldgift
saken SKK mot Meteor gitt opplysninger he rom som karakteris~r
er ham og de midler han b et jener s eg av. I fo rm sv munt 1 ige 
meddelelser som ikk8 alene er misvisende men direkte uriktige, 
oppsrbeider han en fientlig stemning innen sitt styre mot dir. 
Christiansen, som star iveien for hans skalten og valten med 
PEA etter forgodtbefindende. Han viker ikke tilbake for ä 
beskylde sin motpart for 10ftebrudd etter hans fortolkning av 
et P.M. som han for to ~r ~ ~den forela til underskrift for a 
trckke sin kandidatur til formannstillingen tilbake. I dette 
P.M. som av driftsbestyrer Ellefsen er karakterisert som en 
felle fra dir. Strands side, s0kes dette bevist ved a pasta 
at det er dir. Christiansen forbudt ci ta imot en erkl~ring 
til Meteor i anledning GV SKK's avkall pa pästatt forkj0ps
rett til Meteors aksjer. I hans opplysninger til styret her
om heter det: 

"Det vor enighet om at dette syntes a tyde pa at dir. Christi
lIansen hadde formidlet Meteors tilbud til Hydro om aksjesal
IIget og dette vakte ikke mindre bestyrtelse enn meddelelsen 
"om yare egne aksjer. Men pa grunn av den av dir. Christian-
11 sen avgi tte erklCBring vegret man seg allikevel ved a tro at 
!lSB. Y8r tilfellet." 

Ved ä fürtie at dir. Christiansens samtale med gen. dir. 
Aubert fant sted i mars - en ffianed f0r dir. Strand i april 
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fremla sitt P.M. gir han i mai sitt styrE meddelelser som 
" vakte en oppmerksomhet som nffirmest kan ka11es bestyrtelse. 1I 

Dette eksempel er hentet fra voldgiftssaken som et av de 
mange. Det er betegnende for herr Strand at hans beskyldnin
ger al1tid er arsgamle f0r den som beskyldningen er rettet 
mot far kjennskap til den. 

Bilag 

Os10, den 10.mai 19440 
Alex. Christiansen 

(sign. ) 

Ad bilag 5. 

BlLAGSFORTEGNELSE til P.M. av 10/5 1944. 
----------------------------------------

nr. l. Meteors skrive1se av 12/5 38 til dir.Christiansen 

2. 11 It f1 1/3 41 11 11 11 

3. Dir. Strands P.M. " 4/4 41 

4. Dir. Christiansens skr. sv 31/3 41 til Meteor 

5. n " " 11 19/5 41 11 f1 

6. " 11 l' 11 15/7 41 " 11 

7: " fI 11 " 14/9 42 11 11 

8: PEA 's skrivelse tI 21/5 42 " FCT3yni 
depart~m8nti:; 

9. Dir. Christiansens 11 fI 16/9 42 11 Meteor 

10. Meteors 11 " 29/9 42 " dir. Chris+ . 
ansen 

1I. 11 11 11 5/1 44 " 11 11 

12. Dir. Christiansens 11 11 16/2 44 " Met<:.~or 

13. Meteors tI fI 6/3 44 " dir.Christi-
ansen 

14. 11 11 11 22/3 44 11 SKK. 

15. Dir. Strands fI " 24/2 44 H ordför0r 
Halvors ~:n 

16. PEA1s 11 " 31/12 42 11 SKK. 

/7 " " '/ /~, +3 " /rc.Fc4sr,oJ"r? 
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Personelle. 
Cher Monsieur, 

Under-Bilag nr. 1 til 5. 

Usine E1ectro-Metcülurgique llMeteor. 
Siege social a GENEVE. 

Lausanne, 12 ~aj 1938. 

Monsieur Alex. Christiansen, 
16 Karl Johansgade 
Oslo 

Norvege. 

Le Conseil de Mcit~or na se r~unit pas tres souvent 
aussi certaines decisions trainent-elles beaucoup. 

Nous avons- au cependant une sesncs 16 7 .mai, avant 
notre assemblee generale. 

Naturellement nous avons parle de l'achat eventue1 
par vous, d'un vertain nombre de nos aetions de P.E.A. 

Tout le minde s'est trouve d'aecord sur 3 points: 

1. Vous conduisex P~E.A. d 'uno facon remarquab1e. 
2. Nous aurons probablement interet a vendre peu a peu nos 

actions par petits paquets. 
3. Nous serions tres heureux que vous deveniez aetionnaire de 

P.E.A. 

La diseussion ne pouvait donc porter que sur 1e 
nombre de titres que nous pouvions vous eeder et sur leur prix. 

Etant donne votre personnalite, l'aecord unanine 
s ' est fa i t tre s r apidement. 

Nous .... \rous offrons done, pour vous - meme personelle
ment, les actions de P.E.A. que vous desirez aeheter, mais 
au maximum cent aetions au prix de sept cents couronnes l'une. 

11 me serait personellement tres agreable que vous 
m'informiez sans trop trader de 10 d~cision que vous prenez. 

Veuil1ez agreer, CherMonsieur,- mes salutations les 
mei11eures. 

Usine Elc?ctro-Metallurgique METEOR S . .A. 
Un Administrateur: L. Friderich (sign.) 

Under-Bilag nr. 2 ti1 5. 

Usine E1eetro-Metallurgi_que !t .ME~~O~ 

Geneve, le ler.mars 1941. 

Monsieur A. Christicnls en, 
clo Po rsgrunds Elektrolf,etallurgisk e Als, 
Karl Johansgt. 16, 
Oslo. 

Monsieur l'Administrateur, 
A l'issue d'un Conseil de notre Societe, que nous 

venons de tenit, je suis charge de VOtiS ecrire tant en mon 
nOID personnel qu'en celui de notre president et de M. Fride
rieh. 
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Nous suivons tr~s r~guli~rement la marche de P.E~Aa 
par les rar~orts que nous fait Mo Friderich, nous constatons 
avec grande satisfaction que les affaires sont favorables 
tant en ce qui concerne les tonnages fabriques en 1940, qu~en 
ce qui concerne les marges de benefice. 

Mfl.lgl~~ cette consttatation et malgr~ la confiance que 
nous aVDns toujours Bue en vous personnellement et en P.E.A., 
les circonstances actuelles nous engagent 8 vous demander a 
nouveau - car nous n 'ignorons pas que .Mo :B'riderich l'a deja 
fait - si vous voyez la possibilit~ de nous faire une offre 
pour la totalite des actions de P.E.A. que nous possedons. 
Vous pouvez vous rendre compete encore mieux que nous de 13 
valeur reelle de ces actions et, si elles peuvent trouver 
acheteur, nous sommes tout prets eS examiner l'offre que vous 
pourriez nous faire. Nous pensons au surplus, que le moment 
serait bien choisi pour trouver acqu~reur, meme en dehors de 
13 NCJrvege. 

A. part la-question du prix, qui, bien entendu, 
reste reserves, la seule condition que nous poserions serait 
que le prix de ces actions soit payable en Suisse et en 
francs sGisses. 

VOtiS seriez bien aimable de repondre ~ la presente 
a M. L. Frid erich qui corrununiquera votre repons e tant a notre 
pres ide:n+; q vle a moi - meme. 

Veuillez agreer, Monsieur l'Administrateur, mes 
salutations tres distinguees. 

Pr. Usine Electro-Metallurgique 
METEOR S.A. 
Un Administrateur 
Paul Girod (sign.) 

Un~~F-B_~~~g nr. 3 til 5. 

Porsgrunn den 4.april 1941. 

Kraftselskapets begrunnelse for ä ga til innkjap 
av aL::,sje;.na,ioriteten i PEA Var 8. sikre seg avsetning for sine 
ledige kr~ftmengder, som det er uttrykt i de opprettede kr3ft
lei eko~:. '= r: ~::t e T. 

Dette er kommet klart til uttrykk i innstillingen om 
kjapet o,~; ha:::, vcert et hovedpunkt i kl~aftselskapets poli tikk 
gjennom ~lle ar. Med ansvar overfor sine distrikter kan kraft
selskarets styre heller ikke nu ga Ijed pa ordninger som kunne 
kullkaste eller forringe verdien av disse forutsetninger. 

Man er imidlertid oppmpr~sofu pa at fabrikken pa 
grunn av den store vekst den har undergatt ansker ä sikre seg 
et starre kvantum absolutt prima kraft enn tidligere kraft
leiekontrakter forutsetter. Kroftselskapet viI med alle mid
ler sa~e ä tilgodese bedriftens onske i sä mate, og mä kun 
ta det i fJrbehold, at dette frs kraftselskapets side mä skje 
pä forretningsmessig mäte. 

En hovedbetingelse for at disse forutsetninger skaI 
holdG stj~k er a~ der ikke opptas noe som helst arbeide for ä 
endre c:e YllX7CBrende e iendomsf orhold ved b edrift en, medmindre 
dette'3kJFT ~ forstäelse med SKK. 

under forutsetning av at der fra dir. Christiansens 
side gis l,-Llsagn om at han erkjenner foranstaende forutset-
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ninger er kraftselskapet villig til ved forestaende valg a gi 
avkall pa formannstillingen i styret for sine representanter. 

Ovenstaende tiltredes. 

(sign.) N. Halvorsen 
OIe Hansen 

O. Strand 
Gulbr. Romsaas 

Alex. Christiansen 
T0nnes Ellefsen 

Dr. L. Friderich, 

Under-J3ilag nr. 4 til 5. 

Oslo, den 31.mars 1941. 

12, Place de la Cl~e, 
Lausanne. 

Zu Ihrem Schreiben vom 1.ds.Mts. unterzeichnet 
von Herrn Paul Girod., teile ich mit, dass ich mit dem General
direktor Aubert in Norsk Hydro über eine Beteiligung in p.E.A. 
s~itens Norsk Hydro verhandelt habe. An Hand der Bilanz 
fur 1940 habe ich unsere finanzielle Labe zu seiner Zufrieden
heit vorgelegt. Aber mit dem Kr8ftvertrog und der Aktienver
teilung war er nicht zufrieden. Las Stillegen unserer 0fen in 
diesem und vorigem Jahre kamen wir auch nicht vorb ei. Es er
schwert den Verkauf, dass die Mehrheit der Aktien und der Vor
sitz .. im VOrs!:and b~i S.K.K. liegt. Es wird meine Aufgabe diese 
Einwande zu uberbrucken. Herr Aubert hat sich allerdings be
reit erklärt im Mai die Verhandlungen weiter zu führen~ und 
ich hoffe, dass ich ein Angebot auf Ihren Aktienpost vermit-
teln kann. -

Betreffend die Verfügung des Regulierungsfonds, 
~hr Schreiben vom 17.v.Mts., wird bestätigt, dass die Aktionären 
uber den Fond disponieren, aber die eventuelle steuerpflicht 
wird näher geprüft. 

Vertraulich. 

Mit herzlichsten Grüssen 
Ihr ergeb ener 

Alex. Christiansen (sign.) 

Under-Bilag nr. 5 til 5. 

08101 19.mai 1941. 

Dr. L. Friderich, 
12, Place de 13 G~r~, 
Lausanne. 

Betr.: Verkauf von Aktien. 

Nach dem Abgang unseres Briefes vom lo.ds,Mts. er
hielten wir Ihre De:pc:schi.> von der:~selben Tage. 

Wenn ich am 3.März mit Generaldirektor Aubert 
von Norsk Hydro über eine eventuelle Teiln8hme an unserer 
Gesellschaft sprach, wurde die Forderung auf eine Majoritäts
kauf von Aktien gestellt. Diese Forderung kann nur mit Hilfe 
der S.K.K. erfüllt werden, aber S.K.Ko hat immer den Verkauf 
ihrer Aktiemajoritet abgelehnt. Ich habe Herrn Aubert gefragt, 
ob wir von Norsk Hydro 6000 bis 10000 kWA prima Kraft mieten 
k0nnen und S.K.K. seinerseits eine entsprechende Menge Ueber
schusskraft abgeben darf. Dies wurde bestätigt. 
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Wenn unsere Kraftversorgung nicht gebessert wird, 
können wir mit einem jährlichen Stillegen unseres netriebes 
auf mehrere Monate rechnen. Die Verluste die dabei ent
stehen gestatten kein Gewinn in normalen Zeiten, und wir 
sitzen alle mit wertlosen Aktien. Das wird auch S.K.K. 
erfahren müssen. 

Zur Zeit sind wir so weit gekommen, dass P.E.A. 
mit Einverständnis von S.K.K. einen Antrag auf 6.000 kWA 
staatliche prima Kraft von Nore gestellt hat~ Die Kraft, 
die etwa 0.7 0re pro kWA kostet, wird am loJuni vergeben. 
Ich habe keine Hoffnung, dass diese Kraft uns zugestellt 
wird, da die grossen Gemeinden durch Verträge Anspruch auf 
die neue Kraft haben. 

.. Wenn diese Kraftquelle versagt, ist nur Norsk Hydro 
ubrig, und wenn wir nicht den Bc,trieb im Winter stillegen 
wollen, müssen wir über eine Ko,"lbination von Aktienkauf und 
Kraftversorgung durch Norsk Hydro sprechen. 

Vorläufig-kann ich weiteres nicht sagen, aber ich 
werde Sie auf dem Laufenden halten. 

Mit bestem Gruss 

Ihr ergebener 

Alex Christiansen (sign.) 

Under~Bilag nr. 6 ti1 5. 

Den 15. juli 1941. 

Dr, L. Friderich, 
12, P1ace de la Gare, 
Lausanne. 

Ich best~tige meine heutige Depesche lautend: 
t! H,ydro bittet um Preisanst ellung vergleich Brief dritte. fI 

Bei S.K.K. hat Norsk Hydro über die ßedingungen eines Aktien
kaufes im P.E.A. sich erkündigt und ein Angebot für die S.K.K. 
Aktien erhalten. Die Einzelheiten dieses Angebotes kenne ich 
nicht, abe~ der Direktor von S.K.K. hat uns berichtet, dass 
seine Preisfürderung sehr hoch war, weil es sich um einen 
Aktienmajoritet hr:mdelte. Der ev,':ltuelle Verkauf der Aktien 
wird auch mi t Übernahme der Spi tZ8nc---; ~::,om verknüpft. 

Die Wasserzufuhr l~sst i~me~ nach, und mit Kraft 
von Nore im kommenden VVinter k8Dn nicht gerechnet werden. 
Unsere Lage kann nicht günstie; beurteilt wq::den1 und ich habe 
S.K.K. gesagt, dass' .ohne KrDft iIr Winter konnen wir nicht 
unsere Arbeiter beSChäftigen und b,,;h81ten. Das Stillegen im 
vorigen Winter hat uns kr. 250.000.- und in diesem Winter 
eine halbe Million gekostet. 

Für den Produkt ions rückgang der letzten Jahre 
trägt die Kraftverzorgung allein die Schuld. 

1938-19.951 to Ferrolegierungen auf 45% FeSi umgerechnet 
1939-16.368 H 

1940-9.790 11 

1941-6.000 11 max. 

Hoffentlich werden die Verhandlungen mit Norsk Hydro 
durch übertrieben8s Beanspruchen seitens S,K.K. nicht erfolg
los. 

Mit herzlichen Grüssen an Ihre Familie, 
Ihr ergeb ener 
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Avskrift, Oversettelse. Under-Bilag nr. 7 til 5. 

U:Sine Electro-Meta1lurgique "Meteorit A. S. 

LAU SAN N E. 

Vedr valg av styremedlemmer i P.E.A. 

Den 28.februar 1942 avholdtes den arlige generalforsamling 
under ledelse av undertegnede som styrets formann. 

Av selskapets 2000 aksjer var 1999 aksjer representert, hvor-
av 

1100 aksjer ved Ordforeren i Parsgrunn, herr N. Ha1vorsen, 
899 11 \l Undertegnede. 

Av de sistnevnte aksjer tilh0rer 798 IIMeteor\l ag 101 unde±'
tegnede. 

Om valg av styremed1emmer er protokollert: 

"Valg: Av styret utt:t'adte etter tur d1herrer direktor 
Christiansen og bankbestyrer Weber med personlige varamenn 
d'herrer advokat Gustav Heiberg ag ordforer OIe Hauen. 

Som nytt styremed1em etter herr Weber valgtes herr Halvor
sen med personlig varamann herr OIe Hauen. Som person1ig 
varamann for direktor O. Strand valgtes ordforer G. Romsaas. 

Direktor Christiansen med personligvaramann, advokat 
Heibcrg, gjenvalgtes. 

Partenes forutsetning for valgene av styremedlemmer er 
folgende: 

1) Direktor Christiansen erklrerer ved det forestaende valg 
a ville stemme pa Kraftselskapets kandidat. 

2) Sporsmalet om hvorvidt Kraftselskapet har rett til under 
de foreliggende forhold a besette flertallet i styrot 
underkastes voldgift av 3 voldgiftsdommere oppnevnt 
av H0yesterettsjustitiarius." 

I det umiddelbart etter gener81forsamlingen avholdte styr8Bote 
er protokollert: 

"Tilstede var d'herrer: Direktor Christiansen, direktor 
Strand, ordforer Halvorsen og driftsbestyrer Ellefsen. 
Sistnevnte motte for dr. Friderich. Der ble foretatt valg 
pa formann i styret. Direktor Strand foreslo ordforer 
Halvorsen og driftsbestyrer Ellefsen foreslo gjenvalg av 
direktor Christiansen. 

Under henvisning til protokolltilf0rsel i proto
kollen for generalforsamlingen avholdt idag stemte direktor 
Christiansen for herr Halvorsen, hvoretter herr Halvorsen 
var v8lgt mod 3 stemmer mot 1." 

~>,' Som det fremgar av protokollutskriften er tvisten 
om kraftselskapets adgang til a besette flertal1et av styre
medlemmer innanket for voldgift. Tvisten oppstod pa General
forsamlingen hvor Kraftselskapets 1100 aksjer (aksjemajorite
ten) var representert ved herr Halvorsen, som ved m0tets apnir 
fremsatte krav om formannsstillingen for seg. Han uttalte 
at hvis undertegnede som representant for aksjeminoriteten, 
899 aksjer, ikke ville forplikte seg til a stemme pa Kraft
selskapets representant til formann i det etterfolgende styre
ill0te, sa ville Kraftselskapet ved det foreliggende valg i 
generalforsam1ingen oppstille egne kandidater til de to ledi
ge plasser og dermed besette 3 av de 4 plasser. 
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Jeg innvendte at Kraftselskapet etter de med 
Meteor avtalte betingelser for sin inntreden som aksjonrer i 
P.E.A. ikke hadde adgang til a besette flertallet i styret 1 

se Meteors brev av 7. januar 1920 til S.K.K. Ennvidere gjorde 
jeg opprnerksorn pa at Kraftselskapet ved a gjennornf0re sin 
trussel ville fjerne den adrninistrerende direkt0r som rnedlem 
av styret. 

I svar pa mine innvendinger paberopte herr Halvorsen 
seg vedtektene og at det ikke var meningen a fjerne meg fra 
styret, men at den adm. direkt0r i P.E.A. skulle sta i samme 
stilling til sitt styre som Kraftselskapets adm.direkt0r til 
lederen av Kraftselskapet. Han freillholdt bestemt at Kraftsel
skapet ville besette formannsstillingen eller velge 3 plasser 
i styret forat det som st0rste aksjonffir ville ha avgj0relsen 
i tilfelle meningsforskjell me110m partene. 

Partene forenedes om a la tvisten ga til voldgift. 

I anledning voldgiftsbehandlingen bes De vennligst 
gi undel't,';,gnede fullmakt til a representere Deres aksjer og 
sende meg gjenpart av :Deree brev av 7.janua:t:' 1920 til S.It.K. 
med opplysning om de forholdsregler som ble truffet til beskyt
telse av aksjeminoriteten i P.E.A" hvoretter var advokat viI 
innanke saken, 

Porsgrunn den 14.september 1942 

Alex Christiansen (sign.) 

Som deltager i ID0tene stadfester jeg at forhandlingene har 
funnet sted som ovenfor angitt. 

f. Ellefsen (sign.) 

Under-Bilag nr. 8 til 5. 

Oslo, den 21.mai 1942. 

Til Forsyningsdepartementet, 
Kontoret for industriell planlegging og kontroll, 
Kirkegaten 20, 
Oslo. 

Vedr.: Rekvirert kraft. 

I skrivelse av 10.mars meddelte det ffirede Departement 
oss de priser som var fastsatt pa den rekvirerte kraft fra 

-AIS Hafslund, Drammens Elektricitetsverk og H0nefoss og Nor
derhov Kraftverk. For kl'aftleveringen oktober 1941 til februa-
1942 ved Skiensfjordens kommunale kraftseIskap mottok vi ved
lagte bilsg 1-6, til skrivelse av 23.f.m. For kraftlevering 
i mars llianed har vi mottatt vedlagte bilag nr. 7, datert 28. 
f.m. 

Som det av bilagene viI sees, har v&r kraftleverand0r 
- Skiensfjordens kommunale kraftseIskap - ved levering avegen 
kraft beregnet seg 2.927 0re for vippe nedstilling, og 
1.92789 0re for nattutkobling og spenningssynkning, mot en 
normalpris av 0.5 0re pr. kWH, hvilket for oss medf0rer en mer·· 
utgift sv vel 100.000.- kl'. ' 

Av bilagene viI ennvidere fremgä at den ~eAvirerte 
kraft i de 5 mEl.lleder nov8wber 41 ti1 og med mars 42, har koste' 
oss kr. 291.046,20 eller 2.26 0re pr. kWH, mot normalt 
kr. 64.459.- svarende til 0.5 0re pr. kWH. Medregnes forholds 
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vis kraftleie for april maned 1942, som der ennu ikke forelig
ger faktura over, vil tallene for de 6maneder november 41 til 
og med april 42 vrere: kraftleie kr. Ca. 354.000.- eller ca. 
2.38 0re pr. kWH, mot normalt kr. 74.038.-. 

Under henvisning ti1 § 2 i "Forordning om levering av 
elektrisk energi m.v." av 19.september 1941 som sier: 

"Nar Forsyningsdepartementet krever dett plikter elektrisitets
verk a levere spillkraftavtagere samme mengde energi som aret . 
f0r dst de for spillkraft vanlige priser selv om leveransen 
medf0rer innskrenkning av forbruk utover forrige ars hos andre 
str0mavtagere" , . 

t0r vi anmode om departementets eller priskontrollens avgj0rel
se for de kraftpriser som er oss forelagt i vedlagte bilag. 
Vart manedlige kraftforbruk i de siste 5 ar er vist i bilag nr .. 
8. 

Avskrift< 

JErb0digst 

Porsgrunds Elektrometa11urgiske AiS 
Alex o Christiansen (sign.) 

Direkt0r L~ Friderich, 

Under-Bilag nr. 9 ti1 5. 

C}sLo" /~ ~ .&c.~/..J..,... . /?+C!,. . Usine Metallurgique "Meteor" S.A., 
Lausanne. 

Betr. : AufsichtsratsmitgliBder i P.E.A. 

~,[ll:J381ich die StreiffrD~ß ob diE: KrDftgesells~haft 
das Recht hot di~ Mehrzahl der Vorstandsmitglieder zu wah1en~ 
bin i~h immer der Meinung gewesen,. dass SKI{ nach den Bedingun
gen fur ihren Eintritt als Aktionar in PU, sehe "Meteor"s 
Brief von 7. januar 1920, fortwährend gebunden war. Die Aende
rung der Satzungen in 1939 bezweckt nur eine Herabsetzung \~C'r 
Anzahl Vertreter ohne die Gleichstellung der beiden Aktionar
gruppen zu ändern. Die Entscheidung sollte fortwährend bei 
der unabhängigen Gruppe der Vorsitzende und der Administrateur 
bleiben. Es war gegen die Verabredung mit Herrn Traaholt, dass 
ich nicht zum V~sitzender gewählt wurde. Ich habe Herrn 
Kj01seth darauf errinnert, dass er damals als Grund seiner 

Machtergreifung angefÜhrt hat, dass ich als Aktionär einge
treten bin~ Aus Rücksicht für Herrn Kj01seth mit dem wir sei~ 
20 Jahren zusammen ins Aufsichtsrat waren, haben wir damals die 
Angelegenheit liegen lassen, aber jetzt mi t den neuen .. Herrn 
von SKK, die uns ganz an die Seite schieben wollen, mussen wir 
auf unsere Recht stehen. Als Administrateur bin ich berufen 
in 1917 nachdem ich seit Gründung von PEA im aufsichtsrat war. 
Der Leiter von SKK kann nicht meine Stellung durch Wahl andern, 

Mit herzlichen Grüssen, 

Ihr Alex. Christiansen (sign.) 

25 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



Avskrift. Under-Bilag nr.lO til 5. 

Usine Eleetro-Metallurgfque "Meteor". 

Monsieur A. Christ~~nsen, 
16. Karl Johans~ade 16, 
0810. (Norve ge ). 

eher Monsieur, 

Lausanne, le 29 septemb~e 42. 

J'ai bien reeu votre lettre du 16 septembre et 
ses annexes et suis absolument d'accord avec vous et j 'espere 
que la sentence arbitrale dOllnc::ra r8.ison au point de vus que 
vous defendez. Je serais tres heureux que vous assumiez 10 
defense des interets de Meteor dans ce cas. 

Je suis treB surpris et peine de la facon dont 
SKK envisage les ehoses. 11 y a maintenant plus de 22 ans 
que nous nous eonnaissons et les nouveaux representante de SKK 
qui sont entres COlIlY:18 Administrateurs a PEA paraisscnt n "avoir 
aucun souvenir de toute notre col1aboration. 

Je ne peux meme pas comprendrs l'interet de SKK 
dans cctte affaire ni pourquoi il veulent nous majoriser 
si e'est uniquement une question d'amour propre c"est bien 
bete, si c'est une question d"interest c'est peu honnete. 

11 Cl ete sbsolument convenu en 1920 que SKK et 
Meteor serait sur un pied D'egalitc. On avait choisi M. 
Knagenhjelm comme president, preeisement parcequ'il ne f8i
sait partie ni de l'un ni Je l'uutre groupe. 

V~~~~~G~ ~~r~cr, Cher Monsieur, pour vous et les 
votre illes llidilleur2s salutations. 

Usinc: EI, ctro-l\1t.:t~ülur,,':iqus r.t::TEOR S. J 

Un ad~inistrateur L. Friderich (sign.) 

Under-ßilag nr. 11 til 5. 

Dsine El':>ktro-Metallurgique Metc:or 
Siege soeial a GENEVE. 

Lausanne, la 5.janvier 1944. 

Monsieur Alex. Christiansen, 
16 Karl Johansgt. 16, 
o s 1 o. 

Cher Monsieur, 

Je erois devoir vous informer que M. Kaufmann a 
~crit ou president de Meteor pour lui demander si le cas 
echeant i1 appuierais sa eandidature 0 votre succession 
comme administrateur de PEA. 

11 ajoute du reste q'il pourrait ~ussi prendre 
I.:,. rltenn f::;. 

M. Kaufmann croit en effet gUB vous vous re-
t irerez procha inement, j' espere an CE; nEst 1)9S le CF~ S, 
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Veuillez agreer, Cher Monsieur, pour vous et 
les votres mes salutations les meilleures. 

Avskrift. 

Chr./Os. 

Dsine Electro-Metallurgique METEOR 

Dn Administrateur: 

L. Friderieh (sign.) 

Under-Bilag nr. 12 til 5. 

Oslo, 16.februar 1944. 

Hurr direktor L. Friderich, dr.sc., 
Lausanne/Schweiz 
2, Rue du Midi. 

Ich habe dankend Ihren nrief vom 5.v.Mts. erhalten 
und es war für mich keine Deberraschung, dass herr Kaufmann 
sich als mein Nachfolger in f.EA p:ngcmeldet hat. Es ist auf 
diese 8tratfrage mit SKK zuruckzl)t'uhr8n. Der Prozes.s lauft 
je-;tz-J:; avf 2 Jahren und nimmt immer schärfere Formen an. Das 

"1 ~+:3tE'; ?rozesschrift seitens 8 TTT' einhält nicht weniger als 
110 Sej:>'Y', wovon etwa 30 von deli: AcivokDt und ~)O von dem lJi
rektor der SKK geschrieben sind. Es wird auch ein dutzend 
Zeugen angemeldet. 

Ihre Voraussetzung für den Verkauf von Aktien an 
SKK in 1920 war, dass mit Rücksj.cht auf die Zusamr:1ensetzung 
un~eres Vorstandes sollten 2 Vertreter von jedum Houptakti
onar und eine neutrale Gruppe b~stohend aus den Vorsitzenden 
(Herr K~agenhjelm) und dem Administrateur bestellt werden. 
11ies wi'd jetzt bestritten mit iÜr:J.w\::'is auf den 0tatutl::n, die 
für die gahl in der Generalversamlung fortwährend die alte 
Bestimmung mit Wahl nach E'.:inf::lcher Majorit~t en~l·::lt. Es wir i1 
im ersten Prozesschrift von SKIC das Recht Guf somtliche Mi t
glieder des Vorstondes gefordert. Ab2r im letzten Prozess
schrif~) erklärt der Advokr'1t, doss SKK beruit s8in wird \:.dnen 
eventuE::llen Vorschlag auf 3hnlichc) Zusammensetzung des Vor
stclndes wü:; im 1920 zu prüfen. Über diesen Vorschlag ver
h3ndlen jetzt die Advokaten, ab'c;r ich habe kein", HOffnunG ouf 
L-inc f1·J~" Gt13 {~el' C:ltG L~~~~·3Ulli~~ .,lu.c(;~. ~i~0C Vl l~l,.,r:l:~:"2..' '~·'rl~ 00-
wohl die: bcidc:n A(~vokatt:ll dL:r Alh,icht sind, uClS::::3 b,:ci <LI' nech
tr3gliche Änderung der stDtutcm Ihre; Voraussetzung für den 
Verkauf nicht gerecl1t wurde. Von den 3 Anwesenden bei elen 
VerhandJungen Lm 1920 leben noch lie 2: Sie und Ich. 
Herr TY3aholt ist leid8r nicht mehr und kann als Zeuge nicht 
auftreten und bestätigen, dass Ihre Voraussctzun,,:: ,,-,ine gleiche 
Vertretung den beiden Hauptaktion~ren im Vorstand mit bei
tritt v()n President und Administrateur als eine neutrale Grup
pe war ~nd im Sinne dieser Ordnung ist ja Guch verhalten wor
den so lange Herr Knagenhjelm lebte und bis Herbst 1938 als 
President t3tig WDr. 

Die Zukunft der PEA ist ganz von der ZusaID~ensetzung 
des VorGtondes abh3ngig. Mit einer entscheidene Vertretung 
im Vorstand k3nn SKI{ ohne Hindic~rnis unsere Kreftv2rtrag wert
los maC_'l.'2n, wie jetzt auch cer Fr;ll ist. SKK hat w2:hrend 3 
Monate im Winter 1939/40, 5 Mon3~6 im Winter 1940/41 und 7 Mo
nate im Winter 1941/42 keine Kraft Dn uns auf' ihrem Vertrag 
geliefe~t, trotzdem dass die Nichtlieferung in 1924/26 als eine 
Entsch~digung gemacnt wurde. W~hrend 6 Monate im ~inter 1942/43 
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und 1943/44, die alle beide sehr wasserreich waren, hat SKK 
auf unserem Vertrag nur die 5.000 KW sogenannte "ständige 
Kraft" geliefert. Übr~gens wird 1,2 0re pro KWst. für Hydro
kraft verlangt. Wir konnen wohl heute die uns gemachten Kraft
preise zahlen, aber in normalen Zeiten nicht. 

Ich hätte Sie gern als Zeuge bei den Gerichtsverhand
lungen bestellt, aber wenn es Ihnen nicht möglich ist werden 
wir die von Ihnen vorgeschlagene Gerichtsaufnahme in Genf 
Folge leisten, wenn es keine andere Lösung gibt. 

Sonst geht es uns gut und ich grüsse Sie herzlichst 
in den Hoffnung dass es auch bei Ihnen der Fall ist. 

Ihr ergebener 

Alex. Christiansen (sign.) 

Avskrift. Under-Bilag nr. 13 ti1 5. 
Usine Electro-Metallurgique Meteor 
Siege social a Genev8. 

Monsieur Alex Christiansen, 
16 Karl Joh3nsgade, 
o s 1 o. 

Cher Monsieuro 

Lausanne, le 6 Mars 1944. 

Nous 3vons longuement ~iscute M. bloch et moi 
au sujet de votre lettre du 16 Fevrier. 

Apres avoir, autant qu'il nous est possible examine 
1a question sous toutes ses faces et en tenant compte de 
vos lettres anterieures nous ~SOnJiIleS tombes d '3ccord sur les 
conclusions suivantes. 

1. 11 est abso1ument regrettab1e qua 10s dirigeants 
d'une affaire soient divises surtout par une question ou la 
forme joue un plus grand role que le fonds meme, puisque SKK 
est actionnaire mcjoritaire de PEA et que l'on ne peut rien 
changer a ce13. 

11 est encore bien plus regrettab1e que cette 
discussion ait ete partee avec une amp1eur parei11e devant un 
tribunal srbi tral. 
2. Meteor est donc dispose a adresst3l' a SKK la lettre 
dont vous trouverrez inclus le pro jet. Nous vous 1e soumettons 
8vant de l' envoyer mai not"re intention est bien de 1 'expediere 
Nous attendons cependant vous observations et, nous 1 res?~:"cJns 
fermemement votre accord. 
3. Notre opinion sur le fond est en effet la suivante: 

Lors de l'sugmentation de capita1 de PEA il a ete 
attribue 8 SKK 1100 actions et a Meteor 900 actions et il a 
ete prevu un conseil d'Administration de six membres ou 
siegf:?raient deux membres pour SKK deux pour Meteor et deux 
" -:.:;res ff • On a choisi alors comme "neutres M. Knagenhje1m 
~t vous meme car 1ui et vous jouissiez de 1a confiance absolue 
de SKK et de .Meteor. M. Knagenhje1m a e'te choisi comme Pre
sident et vous-merne comme Administrateur - delegue. 
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La confiance mise en vous par les deux groupes 
d'actionaires c'est montr~e absolument justifiee. 11 serait 
profondement injuste de ne pas attribuer a votre intelligente 
activite la situation, si favorable actuel1ement de PEA. Mais 
cornment pourrait on choisir 8ctuellement un President "neutre" 
qui ait, comme jadis M. Knagenhjelm la confiance de SKK et de 
Met~or. 

" En revance, en ce qui conserne votre poste d'Admini-
'strateur - d~legue, la facon extraordinairement profitable 
a PEA dont vous l'8vez rempli nous parait indiquer qu'il -est 
indisp~nd2ble que vous le conserviez et cela pendant aussi 
longtemps que vous le pourrez. 

Comme vous le savez, Si Meteor avait nominalement 
droit a deux administrateurs il n'en jamais eu effectivement , 
qu un seuL 

4. C'est en nous basant sur ces considerations et sur 
le fait qu'un groupe d'actionnaires majoritaires a normalement 
droit a la presidence que nous vous proposons la formule 
suivante: 

Meteor renoncerait definitivement au deuxieme poste 
d'administrateur et 1e conseil de P_E.A. se 8it reduit a 
cinq membres~ trois choisi par SKK un choisi par Meteor et 
vous-meme cornme Administrateur - delegue. Le President serait 
un des trois representants de SKK. 

Nous reconnaissons parfaitement qua cette formule con
firme la {orte position qu.e SKk occupe dans la Societe, 
mai nous esperons qua 10 geste da M~teor sera appredie, par SKK 
et qu'il condulra a une collaboration amicale qua est a la baSE 
de la pr,csp~ri te de PEll.. 

Nous esperons que ce g~ste mettre un point final a 
une controverse que nous jugeons absolument facheuse et nous 
esperons surtout qu'il fortifiera voty~ position d'administra
t eurd-elegue, nous estimons, en effet, que comme par le passe 
vous etes indispensable a l'ovenir, a la prosperite de PEA. 

J'ai ete heureux d'opprendre que tous les votre sont 
bien il en ast de meme chcz moi. Receves, Cher Monsieur, 
mes meilleures salutation. 

Avskrift. 

Usine Electro-Metallurgique MET~OR 

Un Administrsteur: L. Friderich (sign.: 

YB~~r-Bilagnr. 14 til 5. 

Lausanne, den 22. mars 1944. 

Skiensfjordens kommunale KraftseIskap, 
Porsgrunn 
Norvege. 

Recommend~. 

Messieurs o 

Les difficultes de 1a correspondance avec la 
Norvege ne nous a pos permisde suivre de pres la controverse 
qui divise octuellement le Conseil d'administration de PEA. 

TI/un point de vue tres general, sans pr~tendre 
juger des torts ou des reisons, mais nous basant uniquement 
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sur l'interet de PEA, nous vous faisons, pour mettre fin a 18 
0rocedure d'arbitrage actuelle, la proposition suivante, que 
nous avons aussi fait connaitre a M. Christiansen: 

a) La Conseil d'administration de PEA sera, a l'avenir, eom
pose de einq membres. 

b) SKK designera trois Administrateurs dont un avocat indepen
dant qui, a notre avis, pourrait avoir la presidenee du Conseil 

e) Meteor designera un seul membre au lieu de deux auxquels 
nous avons droit. 

d) Le cinquierne mernbre sera M. ~lex Christiansen qui prendra 
les fonetions d'Administrateur-delegue pour une premiere periodi 
de einq 8US, eette periode sera renouvelelable. 

Nous esperons que vous reconnai tres l'esprit amical 
de notre lettre, nous esperons surtout que notre proposition 
ramenera la cordialite des relations que nous avons entretenues 
avec votre Societe-pendant de nornbreuses annees et nous per
mettra de resoudre a l'avenir, comme nous l'avons fait dans 
le passe d'une facon rapide les difficultes qui pourraient 
survenir entre nous. 

Nous ne terminerons pas cette lettre sans vous 
rappeler tous les services que M~ Christiansen a rendre a PEA. 

Vous savez comme nous que laprosperite de notre Societ, 
est due en grande pa~tie aBort activlte. a son intellegence 
et au travail perseverant quIll a donsadre a PEA. 

Rusei esperons - nous qu'il restera encore longtemps 
1 '.Adrninistr8teu±'-del~gue I} PEA. 

Veuillez etc. 

Usine Zlectro IVhjtullurgiquc MJ.~T:E:OR 

Un Administratcur 
L. Friderich (sign.) 

Under-Bilag nr. 15 til 5. 

Porsgrunn den 24.2.1944. 

Til formann for styret i 
Porsgrunds Elektrometollurgiske Als, 
Herr skibsreder N. Halvorsen, 
P 0 r s g run n. 

Som medlem av PEA's styre tillater jeg meg herved 
ä forelegge for Dem som styrets formann f01gende sak: 

Prisen for spillkraft blir i mange tilfeller under
gitt glideskala, slik at den pa sn eller annen mate f01ger 
konjunkturene. Nar det gjelder spillkraft til elektriske damp
kjeler er det vanlig at prisen vorierer i takt med kullprisen, 
og ved spillkraftleveringer til tresliperiene har man i stor ut· 
strekning en glideskala med 10NH-pris avhengig av tonn-prisen 
pa tremasse. Dette har for bedriftene den store fordel at 
kraften blir billigere nar konjunkturene svikter og dermed 10nn· 
sornheten er darlig, illens krsftprisen blir h0yere nar der er 
gode konjunkturer og bedriften som f01ge derav ogsa har rad til 
a betale for kraften. 

For PEAs vedkow~ends er kraftleien for tiden ordnet 
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gjennom kontrakt med faste priser uavhengig av konjunkturene. 
En eventuell forandring heri med kroftpris avhengig sv prisene 
pa PEA's produkter eller aV PEA's overskudd eller andre krite
rier for driftens 10nnsomhet vil kreve meget grundig overvei
else bade fra PEA's og fra SKK's side, og kan vanskelig tenkes 
gjennomf0rt wed det oller f0rste. Ikke desto mindre viI det 
etter undertegnedes mening Vffire en fordel for bedriften med 
tanke pa eventuelle vanskeligheter etter krigen allikevel a ha 
en ordning aV sin kraftleie som i 0konomisk henseende nffirllier seg 
den som f. eks. tresliperiene haI' gjennom sine glideskala-kon
trakter, nemlig a kunne skaffe seg billig kraft i nedgangstider. 
En enkel mate a oppna dette pa uten at det er n0dvendig a oppta 
vid10ftige kontraktsforhandlinger, er at man blir enige om a 
beholde den 'ennomsnitts ris som er omforenet i nu gjeldende 

ontra rne 10m SKK og PEA, men a v"riere denue pris med kon
junkturene. Et forslag i denne retning forela undertegnede som 
representant for SKK for PEA under forhondlinger som ble f0rt 
siste h0St. Saken ble diskutert med herr direkt0r Christiansen 
og herr Driftsbesty~er Ellefsen. Den ble ikke direkte avvist, 
men haI' pa den annen side heller ikke f0rt til noe positivt re
sultat. Da jeg imidlertid finner at saken haI' stor interesse 
for bedriften, tillater jeg meg herved a komme tilbake til den 
med anmodning om'at den taes opp til dr0ftelse pa f0rste styre-
m0te i PEA. 

Det forslag jeg fremla i h0St gikk ut pa f0lgende: 

I tillegg til den kraftleie som fremkommer etter bestaende kon
trakter og overenskoI'1ster betoleI' PEA til SKK 0.3 0re pr. KWH fo: 
all kraftlevering i aret 1943. Til gjengjeld gir SKK tilsagn 
om i et eller flere fremtidige driftsar, nar driften matte Vffire 
Jkonomisk vanskelig for PEA, a gi r8.bott pa de kraftpriser som 
er avtolt iden praktiserte overensko i t for~r~~e 1942-54. 
Herunder er det PEA som 8V G j CI' O:J ,Jrift en er sa 0konomisk vanske, 
lig ot reduksjon b0r finne ,,,,_l ~ -~. PEA skal kunne forlange reduk
sjoner inntil et samlet be10p motsvarende den som fremkommer 
gjennom ovennevnte tilleggspris pa 0.3 0re pr. kwh. 

Jeg tillater meg herved pany a fremsette dette forslag, 
idet dog satsen 0.3 0re pr. kwh kon bli gjenstond for regulering 
i overensstemmelse med hva som matte posse med PEA's drifts
resultater. Samme oppgj0rsregel med den samme eller en annen 
sats kunne da gj0res gje1dende ogsa for Ij~~. 

Jeg vedlegger 2 g j ennomslog av dett (; b rc;v med anmod
ning om at de sendes de 0vrige styremedlemmer forst ssken 
kan v~re overveiet f0r styrem0tet. 

lErb0digst 

C. Strand (sign.) 

Under-Bilag nr. 16 ti1 5. 

31 desember 1942. 

Skiensf jordens kommuw1le KraftseIskap , 
Porsgrunn. 

Kraftpriser. 
I 10pet av de siste to är er av Dem innf0rt en 

rekke forc:llldringer i b eregningen ov kraftpri3 (~ne i forhold 
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til tidligere praksis i arene 1920 -
som medforer en betydelig forhoyelse 

1940. Disse forandringer, 
av prisen pro kWh$ er 

folgende: 

1) de av SKK fra andre kraftprodusenter innkj0pte kraftmengder 
er belastet oss (uten unntagelse) etter innkj~pris - mot 
i arene 1920 - 1940 (uten unntagelse) etter 005 0re. 

2) de inr.1cj0pte kraftmengder belastes med ()yerf0ringst§J2.' 
delvis meget h0ye, som f.ek~3. 23 % for kraft fra Hydro i 
november i ar. 

3) de samme kraftmengder belastes videre rned oVerf0Fi~gsutgif
ter for SKK's egne linjer, eksernpelvis 002 0re kif/h for nevn
~kraft fra Hydro. 

I betraktning av den tota12 svikt i kraftleveringen 
i 1939/40 over 3 maneder med full driftsstans, i 1940/41 ovor 
5 ffianeder rned full driftsstans, i 1941/42 over 7 ffianeder med 
1/3 dels drift ved rekvirert kraft, vil var kraftleie ved disse 
forandringer i kraftprisen bli 50 - 100 % h0yere enn for til
svarende kraft ved de andre norske smelteverker. 

Vi kan ikke godta de nevnte kraftpriser og innbetaler 
Deres kraftnotaer for november d.a. under protest, 

fErb0digst 

Porsgrunds Elektrometallurgiske Als. 

CHR/RG. 

An das Reichskommissariat, 
z Hd. Herrn F~cgi.r:1t. A-lbre'cht, 
Stortingot / Os.~_o..! 

Betr. Abrechnung über die zus::itzl:Lche Strom~1bnahme in den 
Wintermonaten 1942/43. 

Beigelegt übersenden wir Ihnen die Abrechnung mit 
unseren deut~chen Abnehmern für die zus~tzliche S~romabnahme 
in den Monat8n Oktober 1942 bis 30. juni 1943. 

X3ch V~reinbarung mit den Abnehmern sind die zu Grunde 
der Abrechnung liegenden Preise vom Arbeidsdepartement gem3ss 
der .. ' Verordnung vom 19. S8ptember 1941 entschieden, und die 
Stromrechnungen der Kraftgesellschaft, Skiensfjordens kommunale 
Kraftselskap, Porsgrunn, dadurch 11m n. kro 36~ 396. 06 (ru,~ 20.690. - ' 
gekurzt worden. 

Die Kraftgese1lskaft behauptet aber, dass die r:lt
scheidung des Arbeidsdepartements nicht gesetzlich ist und wer
den dem gem~ss die vom arbeidsdepart8ment fes~gelegten Strom
preise ge~ndert, behalten wir uns vor unsere Abnehmer gegenüber 
eine entsprechende Forderung zu stellen. 

Die Abrechnungen mit Beilagen und. eine Kcpie dieses 
Briefes werden unsere Abnehmer direkt zugestellt. 

Hoch,3, chtungsvoll 

PORSGRUNDS ELEK'fROiv1ETAL 1URG ISKE A/S. 
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Bilag 6. 

Oslo, den 12.mai 1944. 

Herr Minister Alf Whist. 
Tordenskjoldsgt. 12, 
Os10. 

Jeg tillater meg hoslagt a oversende Dem et PoM, 
om tvist innen ledelsen av P.E.A. 's, som jeg har stiftet 
i 1913 og er adm.direkt0r for siden 1917. 

Hvis De har anledning til a se pa saken, er jeg 
Dem meget forbunden. 

Heil og Se=-

Alex Christiansen. 

Ola Sveen og Einar Haugestad 
H.r.advokater 

Os10 

S/ES. 

Os10 Statsadvokatsembete, 
Herr statsadvokat Lous, 
o s 1 o. 

Ad sak mot direkt0r Alex Christiansen. 

Bilag 7. 

11. mai 1950. 

Jeg harmottatt Oslo S+"tsadvokatembetes ekspe
disjon av 29. april d.a., hvori man ber om a fä n~rmere pre
sisert hvilke dokument: jeg 0nsker frcm1agt m~v. 

Jeg henviser iden an1edning til strprl. § 293 
jfr. § 366, hvoretter forsvar2rEn skal "sende aktene ti1bake 
med angiv~lse av hvilke vitner han pa sin side akter ä inn
stevne eller 0nsker innstevnet, hvi1ke beviser han i0vrig 
ti1sikter ä benytte, hvorledes de tenkes erhvervet, hva han 
ved sine vitner og 0vrige beviser akter a godtgj0re _ 11 

Jeg har derfor imin skrive1se av 20/4 d.än' 
hvorav herr statsadvokaten bare har sett de 4 f0rste avsnitt. 
8ngi tt dis s e b 0vis sr. J eg henvis er ogsä ti 1 strprl. § 294. 

Den oppnevnte aktor i saken har sä bedt politiet 
skaffe disse beviser tilveie. Imid1ertid har politiet sendt 
dokumentene til herr statsadvokaten. 

Jeg kan under disse omstendigheter ikke forsta 
at dette sp0rsmal henh0rer under statsadvokatene. Jeg har 
allikevel ingen ting i mot a gi en nrermere redegj0relse for 
hva jeg akter a godtgj0re ved de beviser jeg har bedt om ma 
b1i skaffet ti1veie. Jeg nevner derfor punktvis: 

1. Dir~kt0r Alex. Christiansens arkiv . 
. _--..-' ."~--- ----

Dette arkiv ble beslaglagt ~~ter frigj0ringen 
pa foranledning av Skiensfjordens kommunale Kraftselskap 
og PEA. Beslagleggels2n ble forlangt av di88e. Senere har 
direkt0r Christiansen overhodet ikke sett sitt arkiv. Jeg 
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forstar det slik at dette arkiv er havnet hos PEA i Porsgrunn. 
Arkivet var imidlertid direkt0r Christiansens private arkiv. 
Kontoret i Oslo var hans private kontor. Det var han selv som 
betalte husleien og utgiftene for0vrig ved kontoret. Patale
myndigheten har savidt jeg forstar i dette arkiv ikke funnet 
et eneste dokument av betydning for saken. Arkivet skulle 
da selvsagt forlengst ha vffirt tilbakelevert direkt0r Christi
ansen. I hvert fall har direkt0r Christiansen nä %rav pa 
a fa tilbakelevert arkivet til gjennomgaelse av dokumentene, 
for a se om det kan Vffire noe av disse dokumenter som er av be
tydning for saken. Jeg forstär i det hele tatt ikke at det 
kan diskuteres om at direkt0r Christiansen har krav pa a fa 
sitt arkiv utlevert for a se om dette inneholder ting av be
tydning for saken. 

Ad styrets- og generalforsamlingsprotokollene. 

Som det fremgar av dokumentene mener jeg at 
direkt0r Christianseu har meldt seg inn i NS pa grunn av de 
forhold som hersket i selskapet. Det var faktisk NS som had
de bukten og begge endene og som ville seIge aksjemajoriteten 
i PRA til Als Lettmetall. Det var av den grunn direkt0r 
Christiansen meldte seg inn. Styrets- og generalforsamlings
protokollene vil bevise dette. 

3. Kraftselskapets kontrakt mad AiS Lettmetall. 

Om denne kontrakt gjelder det samme. Den viser 
at kraftselskapet ville selge sin aksjemajoritet i PEA til AiS 
Lettmetall. Det er seIvf01geIig un0dvendig for meg overfor 
herr statsadvokaten a gi noen karakteristikk av selskapet 
Als Lettmetall. Det var nettopp fcrr a beskytte PEA overfor 
kr"1f'tselskapets bestrrcbelsfr pa a fa kontrakt med AiS Lett
meta110m salg av 3ksjene at Christiansen meldte seg inn iNS. 

4. KOITesponqans~n~ 

Ogsa denne korrespondanse viI vise hvorledes 
forholdene med kraft8elskapet og dce offentlige myndigheter 
og de utenlandske aksjonffirer har vEert, og vil klarlegge grun
nen til dir0ktör Christi:-~ns',-"lls ü'l-''llTIeleld~lsC: .. 

Herr statsadvokaten anf0rer at Skiensfjordens 
kommunale kraftselskap og PEA star utenfor saken. Dette 
er ikke riktig. 

Det er pa disse s21skapers vegne at beslagleggGl
sen av arkivet er forlangt, og anmeldelsen for angiveri 
rn.v. er foretatt av disse selskapt;r. Jeg henviser til advo
~at Georg Lous' ekspedisjon av 11/545 til politimesteren 
i 0810 og Aker. Sävidt jeg husker er d8t denne ekspedisjon 
som av poli timesterWelhaven egenhtmdig er pategnet "Kri
minalsjefen, haster. P.M." (Sitert av meg etter hukommelsen). 
Det er ganske sikkert disse forhold som har bevirket den helt 
menings10se arrestasjon overfor den 70 arigl: mann som alle 
nä Er enige om er helt uskyldig i angiveriet. Jeg henviser 
ogsä til rapport fra J.L. H0st om ffi0tet i K.N.A.hotellet i 0810 
tirsdag 18.oktober 1949, avsnitt: Direkt0r Strands beskyld
ning om angiveri. 

Jeg"gär ut fro at da arkiver 30m jeg foren her 
nevnt er gjennomgatt av selskapene. 
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Jeg er etter dett8 helt uenig med herr statsad
vokaten i at kraftselskapet og PEA sta+: ;utenfor saken. Begge 
seIskapers forhold er av den st0rste betydning til bed0mmelse 
av Christiansens sake Man ma heller ikke glemme den lange 
arrestasjon som Christiansen har vrert underkastet pa grunn 
av den menings10se angiveribeskyldningen fra selskapene, og 
sorn for0vrig fortsetter den dag i dag, jfr~ rapport fra 
J.L. H0st om konferanse med direkt0r Strand pa H0St's kontor 
6/1. 50. 

Jeg fastholder derfor kravet om fremleggelse av 
de nevnte dokument er. Nar man skaI bed0mrne en sak som 
Christiansens, er det helt n0dvendig a fa hans forhold 
belyst, og det lar seg ikke gj0re uten ä trekke frem de 
forhold som jeg her har vrert inne pa. 

Jeg unnlater ikke a nevne at politiets etter
forskning overhodet ikke omhandler disse forhold vedr0rende 
direkt0r Christiansens medlemskap, uaktet de er av den st0rste 
b etydning for saken.-

JErb0digst 

Ola Sveen (sign.) 

Ola Sveen og Einar Haugestad 
H0yesterettsadvokater. 

Bilag 8. 

S/ES. Oslo, 25. februar 1950. 

Herr 0.r.sakf0rer Per H. Friis, 
Prinsensgt. 12 t 
Oslo. 

Ad sak mot d:trekt0r Alex. Christiansen. 

Ho~+.~~t tillater jeg meg ä tilbakesende doku
rnentene sorn jeg/t0r be forelagt for herr riksadvokaten 
med anmodnihg om at det ma bli gitt pataleunnlatelse for 
dirckt0r Christiansen. 

Som det fremgär 8V dokumentene foreligger det 
tidligerE uttalelsGr fra h.r.advokatene Torstensen og Chri
stophersen, hvori man har foreslatt pataleunnlatelse. Dette har 
imidlertid riksadvokaten ikke villet ga med pa. Jeg mener i
midlertid at det er grunn til pa tcüeunnlatelse, og skal, idet 
jeg for0vrig henviser til hva som tidligere er anf0rt, fa b(;

merke: 

Det forbauser meg at man ikke tidligere i saken 
er kommet inn pa grunnen til at direkt0r Christiansen meldte 
seg inn iNS. Forholdet er jo at han har vffirt et helt passivt 
medlem av NS, og siktelsespunktet angaende angiveri er jo full
stendig gjendrevet og henlagt. Men da forekommer det meg a Vffire 
av den st0rste betydning nar man skal ta standpunkt til patale
unnlatelsessp0rsmalet, a kjenne direkt0r Christiansens motiver 
til innmeld~lsen. Jeg skal derfor nffirmere klarlegge dette punkt. 

Av vedlagte innstillinger fra 1920 om overtagel-
se sv aksjemajoriteten i Porsgrunds Elektrometallurgiske Aktie
selskap, bilag 1, fremgar kraftselskapets utvi~:~ fra star
ten 1911 - 1920~ Kraftse1skapet bygget i denne periode ut sin 
kraftstesjon i Arlifoss i Tinnelven medoverf0ring til Skiens
fjorden, beregnet til a kunne levere 12.500 HK. Av denne kraft
mengde leiet PEA ved kontrakt h0sten 1913, 6000 HK for et tids-
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rom av 25 ar, regnet fra driftens igangsettelse ved utgangen 
av 1915. I 1920 viste det seg at kraftselskapet ikke hadde 
tilstrekkelig egen kraft til a dekke sine kontraktmessige 
forpliktelser, og for a frigj0re ca. halvparten av den til PEA 
bortleiede kraft, inngikk SKK som aksjon~r i PEA. Dette ble 
da ordnet slik at SKK kj0pte opp noe over halvparten av aksje
ne i PEA. Denne aksjepost ble overtatt fra Meteor. Denne 
kraftmangel fra SKKts side f0rte til at PEA fikk driftsstans 
i de vannfattige ar 1923-24. Forholdene bls f0rst rettet pa 
i 1928 da SKK fikk leiet et betydelig kvantum Norekraft til en 
gunstigere pris enn den PEA betalte. Da 8KK 1. juli 1933 hadde 
fullf0rt utbyggingen av kraftstasjonen Gr0nvoldsfoss til samme 
st0rrelsesorden som Arlifoss, saledes at SKK i al1t disponerte 
ca. 25.000 HK i egen kraftutbyggin!§, var denne fremdeles langt 
fra tilstrekkelig til a dekke ds kontraktsmessige forpliktelser. 
Denne utbygging var i 1920 forutsatt a skulle finne sted senest 
1926/28, se bil.l, siste linje nederst. Senere har ikke SKK 
foretatt noen utbygging av egne kraftanlegg. -

Leien av Norekraft fortsatte derfor over 1930-
arene sa lenge det fantes ledig kraft i Nore. SKK hadde imid
lertid fortsatt a opparbeide et stadig st0rre konsum langt ut
over i okkupasjonsarene, og hadde i det 0yemed til stadighet 
annonse om ledige industriarealer og billig elektrisk kraft. 
Da Norekraften oppharte i januar 1940, og da vannfattige ar 
under okkupasjonen inntraff, var stillingen den at PEA matte ga 
til driftsstans 3 mndr. vinteren 1939/40, og 5 mndr. 1940/41 og 
med visshet for at kraftleveringen ville bli enda darligere 
vinteren 1941/42. Dette s10 da ogsa til. Idet SKK ikke kunne 
levere noen kraft pa PEA's kraftleiekontrakt i en periode av 
over 7 rnndr. vinteren 1941/42 0 :B'ra SKK's side ble det i PEA's 
styrem0te den 5~oktober 41 opplyst at det ikke kunne regnes 
med noen 0kning av i:c ::ftleveransen av SKK' segen kraft, men at 
det fra rnyndighetenes side val' forlangt at det skulle ska:fes 
bedriften kraft hva der bare kunne skje ved reduksjon for de 
faste abonnenter. 

Se bil. 2, utskrift av styrem0te 25/10.41. 

Stillingen i slutten av 1941 var altsa da den 
at SKK ikke kunne skaffe egen kraft. 

Pa sa~me tid hadde A/S Lettmetall gatt i gang 
med utbyggingen av Mar Kraftanle i forbindelse med sine 
fabrikkplaner pa Her0ya. 

Bevis: Bi1 3. utklipp av "Nationen" av 28/3.49. 

A/S Lettmetall hadde da kastet sine 0yne pa de 
ledige arealer pa Her0ya og senere pä Roligheten, nedenfor og 
ovenfor PEA 1 s anlegg som strekker seg tvers over 0ya. Lett
metall hadde SVffire fabrikkplaner1 og henvendte seg sommeren 
1941 ogsa til PEA med foresp0rsel om kj0p av fabrikkens ledige 
areal er. Forho1det var nemlig at PEA hadde store arealer som 
ikke var bebygget, og som 1a sffirdeles heldig ti1 for fabrikk
drift, idet arealet 1igger he1t ut til sj0en. Lettmetalls hen
vendelse ble avvist sv styret i PEA etter for1angende av SKK, 
idet de ville krysse SKK's planer for utbygging av sine vsnn
rettigheter i Hjartdal- og T uddqlsvassdragst. 

Imidlertid tracH8SKK i underh3nd1inger med A/S 
Lettmetall om salg av S:KK's aksjemajoritet i PEA. SKK var 
villig til a selge sin aksjemajoritet til A/S Lettmetall pa be
tingels8 2V at A/S Lettmetal1 sk:ulle 8vta 3'(J .. ~ 000 kW spillkraft 
over en periode av 50 ~r, og by eden n0dvendige fjernledning 
ti1 Hjartdal fra Roligheten. . 
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Denne strlZlmleveringskontrakt var forutsetningen 
for at SKK kunne utbygge sine vannfall i Hjartdal og Tuddal. 

ßevis: bil. 4. Morgenbladet for fredag 16/7 48. 
tt 5. Skiensfjordens kommunale kraft-

selskaps skrivelse til PEA av 22/12 41 
m/ bilag. 

Denne opsjon som SKK hadde gitt Ais Lettmetall 
pa aksjemajoriteten var som det fremgar av det sistnevnte bilag 
behandlet pa et mlZlte 20/10 41, hvor man da fant frem til et for
slag angaende salg av aksjemajoriteten. Dette ville altsa da 
SKK bare vedsta til utgangen av aret 1941. 

Til behandling av den opsjon som var gitt Als Lett
metall ble det avholdt et mlZlte pa Norsk Hydro's kontor i Oslo 
den 20/12 41, hvor A/S Lettmetalls generaldirektlZlr herr Moschl 
meddelte SKKrs direktlZlr herr Strand, at de betingelser som SKK 
hadde stillet i sin handgivelse var uhlZlrt, og at hans seIskap 
ingen interesse hadd€ av strlZlmleiekontrakten og bare interesserte 
seg for ervervelse av de ledige arealer som tilhlZlrte PEA. Han 
henstilte da til direktlZlr Christiansen som var tilkallt til m0te 1 

at han som eldre erfaren ingenilZlr, og som interessert i at hans 
fabrikk fortsatt fikk eksistere1 ville antyde de betingelser hvor 
etter Ais Lettmetall kunne erverve de tomter som PEA kunne unn
Vffire. Dette f0rte til de forslag som b+e behandlet i PEA i sty
rem0te den 8/1 42. 

Bevis: Bilag: 6, utskrift av styrem0te. 

Disse forslag forutsatte en deI nrermere unders0ke1-
seI' som ble foretatt av driftsbestyrer Ellefsen etter oppdrag 
av Als Lettmetall. Noe tomtesalg kom imidlertid ikke i stand, 
men splZlrsmalet om salg av SKKfs al{sjemajoritet i PEA ble fore
l0big skrinlagt. Salg av PEA's ledige arealer fant sted senere 
samme ar til Hydro, uten noen kraftleiekontrakt. 

Pa generalforsamling i PEA 28/2 42 ble direkt0r 
Christiansen kastet som formann i styret. DirektlZlr Strand fore
slo NS-ordf0rer Halvorsen til formann, og Halvorsen hadde ved 
m0tets apning fremsatt krav om formannsstillingen til seg, og 
Halv.rsen ble sa valgt til styrets formann. 

Bevis: i3ilag: 7, skrivelse fra direktlZlr Alex. 
Christiansen til Meteor sv 14/9 

!I 8, Met~ors svar av 29/9 42. 
42. 

Sam det fremgär av d6nne skrivelse var meningen ved 
valget nettopp den at SKK ved a hc:; "5 plasser i styret eller forme:, 
nen vil1e ha avgj0relsen i tilfelle meningsforskjel1 mellom par
tene. 

Denne tvist ble man da enige om a avgj0re ved en 
vo1dgift, som imidlertid ikke var avgjort i 1944 da Strand ville 
vrere formann, og den nye NS-ordf0rer Bystr0m, medlem av styret. 
Direkt0r Christiansen ble altsa da utkastet av styret. I denne 
voldgiftssak haI' man provosert fremlagt str0mleveringskontrakten 
som SKK hadde handgitt til Als Lettmetall, men dette ble katego
risk avslatt av SKK ved dets prasessfullmektig advokat Georg 
Lous. Denne str0m1everingskontr8kt skulle absolutt ha vrert frem
lagt. Den viI vise det samarbeid 30m har vrert mellom SKK og AiS 
Lettmetall for at SKK skulle fa utbygget sine vannfall. 

Dette er da bakgrunnen for direktor Alex. Christi
ansens innmeldelse iNS: 

SKK ville seIge sj_n aksjemajo!itet i P~A for a oppnä 
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en gunstig kraftleiekontrakt med A/S Lettmetall, og derved skape 

grunnlaget for a utbygge sine vannfall i Hjartdal o~ Tudd:Ü. 

Dette matte direkt0r Christiansen f'or enhver 

pris forhindre. Faktisk satt jo kraftselsk~pet med aksje

majoriteten og NS-ordf0reren i Porsgrunn pa sin side. Det 

var harn som ut0vet majoritetens stemmerett. Christiansen 

ville selvf01gelig fors0ke a bevare PEA. 

Han sä ingen annen utvei enn a melde seg inn i 

NS for a beskytte PEA's interesser. 

Noen annen mulighet for a bevare PEA var det 
overhodet ikke. 

Jeg nevner for ordens skyld at Christiansen meld
te seg inn i NS 15/1 42, a1tsa n0yaktig pa det kritiske tids
punkt. 

Ved sin-innmeldelse har Christiansen overhodet 
ikke tenkt pa annet enn PEA's interesser. Det fallt harn ikke 
inn at han pa den mate kunne svike sitt land. Han har sa1edes 
meldt seg inn med en helt aktverdig hensikt, nemlig den a bevare 
PEA som han hadde stiftet og opparbeidet til en star bedrift og 
sittet i ledelsen av i 31 aro 

Som ytterligere bevis pa at sammenhengen er den 
som jeg foran har fremholdt vedlegger jeg: 

Eevis: Bilag 

11 

11 

11 

" 

9, 

10, 

11, 

12, 

13, 

Ekstraktutskrift av et PM fremlagt i 
voldgiftssaken av direkt0r Strand. 

Skrivelse til Meteor fra dir. Christian
sen av 31/5.1944. 

Skrivelse til diro Christiansen fra 
Meteor av 16/10.44. 

bilD 23 og 33 fra sakens dokumenter. 

Ti1svar og prosesskrift i vo1dgiftssaken 
datert 20/1, 4/2, 12/2 og 22/2.43. 

Jeg har herved fastslatt grunnen til at direkt0r 
Christiansen meldte seg inn iNS. 

Det er videre helt pa det rene at direkt0r Christi
ansens medlemskap har vffirt helt passivt. Han har riktignok ydet 
noen bidrag, men dette er gaver av ren humanitmr art til bombe
skadede og n0dlidende, hjemvendte frontkjempere. 

Det er tidligere som foran nevnt godtgjort at den 
anmeldelse som er innsendt av direkt0r Strand er helt menings
l0s, og uten noen holdepunkter. Angaende dette forhold forelig
ger det na for0vrig adskillig bevis utover det som tidligere 
forela. Forholdet er at direkt0r Christiansens svigers0nn, 
salgss j ef i H. As chehoug & COo (W> Ny gaard) , s forlag, J. L. H0st, 
under et bes0k som Meteors representant Madam Lachenal gjorde 
her i landet i oktober 1949, fikk kontakt med savel henne som 
direkt0r Strand og El1efsen. Om disse m0ter og det som passerte 
i denne forbindelse vedlegger jeg som 

bevis: Bilag 14: 

1. Notat oppsatt av sa1gssjef J.L~ H0st angaende 
konferanse 18/10.49. 
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2. Brev av 21/10.49 fra Madam :'3chena1, Meteor. 

3. Notat opptatt av sa1gssjef J. L. Host angaende 
konferanse med herr Strand Gen 6. januar 1950. 

Som det fremgar av denne korrespondanse har Me
teors representant reagert kraftig overfor den behand1ing di
rektor Christiansen har v~rt utsatt for, og Strand pa sin side 
har mattet innromme at hans anmeldelse ikke har noe med de vir
ke1ige forhold a gjore. 

Nar Meteor's representant reagerte sa kraftig var 
det imidlertid ikke bare pa grunn av den menings10se behand1ing 
av direktor Christiansen, men det var ogsä fordi Meteor's repre
sentant forst under samvreret i Oslo hadde fatt rede pa at PEA 
under krigen hadde vffirt ledet av NS~ Forholdet var jo som det 
fremgar av dokumentene at NS-ordf0rer i Porsgrunns Ha1vorsen 1 

var satt inn som styrets formalli~ i 1942 og Bystr0m i 1944. 
Da var riktignok Strand styrets formann, men det satt 2 NS-ord
forere, Bystrom og Hauen i PEA's styre. Bys~rrm var den som 
var ordf0rer i Porsgrpnn og som derfor forf0ye~ over aksjemajo
ri teten i PEA. Kraftse1skapet hadde a1 tsa 2 ~~0-0:,:,df0rere + 
Strand i sty~et~ 

Hosten 1944 dode dr. Louis rriG8~ich som hadde sit
tet som styremedlem i PEA siden 1918. I den anledning mottok 
direktor A1ex. Christiansen et brev fra ~et~or 87 l6/10.1944. 

Bevis: Skrivelse fra Meteor av 16/1001944" 

Som det fremgar av dette brev hadde Meteor da 
under overve ie1se ä forde1e aks jene i PEA hcol1c:::-'. ~1eteor' s omkring 
30 aks jonrerer~ Dette hadde da Meteor::' sk,::,evo"c ti1 S1m: om. Hva 
dette brev forovrig gar ut p~ vet man ~kke, men ~ette brev burde 
utvi1somt v~rt fremlagt. 

Uaktet PEA da allerede var 1ec':3t GV l;S, jfr. hva 
jeg foran har fremholdt, sendte SKK folgende tele:'3ram til Meteor: 

"Jules Bloch, Hauterive Co10ny, Geneve. 

"A1ex Christiansen is a fanati~na_z'y;' postIJone every decision 
11 ti11 after war _ Levy. iI 

lIteteor matte jo da fa innt::.:'y'~'-= ~7 at det var di
rektor Christiansen som ledet selskapet, oe D~ han stod i oppo
sisjon tj1 de ovrige, mens a1tsa det fa~::ti::::'~e fo~nhold var at 
NS hadde 1ed~lsen i PEA n 

Da sa Met eor i s repres ent8~~ l l: nc" n,r 0810 -oppho 1det 
fikk vite etet faktiske forhold~ fors":od Lun a"~ I~"3teor var fort 
bak lyset, og reagerte pa det kraftigste ov~rfor dette, og det 
var i fOTbindelse med det Madam Lachena1 ut"~al te det som star 
i sa1gss jef H0sts notat, nemlig at de bes 1{yldninger som av her
rene Strand og E11efsen var reist mot di l-,ek~iZ:;" Chri8tiansen un
der deres 0PIihold i Genf: "were al) lies: I

,_ 

Direkt0r Christiansen sendte 8~ en redegjore1se 
ti1 Meteor av 30/11. 1949 hvori han redegjorCl!.) for hva som hadde 
passert i denne forbindelse under og etter ok~upasjonen. 

Imid1ertid har direktor C~ristiansen pa grunn av der 
menings10se anmeldelse fra direkt0r St-,nand sitte~ arrestert i 
ikke mindre enn 6 t mnd& Det er ikke for meget sagt at han ved 
denne arrestas jon er b li tt 0de1agt for rest CJD 2V 1i 'let, bade 
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forsavidt angar medborgerlig aktelse og sin helse. En fengsling 
pa 6 i mndo er av en sa alvorlig art for en mann i direkt0r 
Ohristiansens stilling og alder, at det ma vrere fullt tilstrekke
lig reaksjon. Denne mann har sandelig fatt straff nok. 

Nar na ogsa motivene for direkt0r Ohristiansens 
innrneldelse er klarlagt, b0r riksadvokaten etter min mening ga 
med pa pataleunnlatelse. 

Under henvisning til det anf0rte ma jeg anmode om 
at saken pany sendes riksadvokaten. 

Vedlegg. 

H0yesterettsadvokatene 
Holm, Rode og Ohristophersen 

Herr statsadvokat Karl Lous, 
Viktoria Terrasse 5-7, 
Oslo. 

OiE - N. 

JErb 0digst 

Ola Sveen (sign.) 

Bilag nr. 9. 

Oslo 28. september 1949. 

Ad O.J.P~nr. 346/47 L. - Alexander Ohristiansen. 

Som tidligere meddelt har direkt0r Alex. Christiansen 
under sin tidligere forsvarer, advokat forstensens fravrer pa 
grunn av Amerikareise henvendt seg til meg med anmodning om a 
bista harn i anledning saken mot harn. 

Jeg tilbakesender vedlagte sakens dokument er, som har 
vrert utlänt til meg, og som jeg har gjennomgatt. 

I .. 

Dessverre ser jeg at savel Riksadvokaten sam herr 
statsadvokaten allerede har tatt standpunkt mot a avgj0re 
saken ved pataleunnlatelse. .", 

Etter de sffiregne forhold som foreligger i denne sak, 
ma jeg hevde at en avslutning av den i form av pataleunnlatelse 
ville ha vrert fullt forsvarlig. Direkt0r Christiansen er gjen
nom selve den allerede stedfunne straffeforf01gning blitt ram
met pa en sa inngripende og f01elig mate at det ikke antas n0d
vendig for staten - og derfor heller ikke riktig - a reagere 
overfor harn med ytterligere straff. 

Det straffbare forhold som omhandles i det allerede 
utferdigede forelegg (sakens dok. 45), er av en sadan art at 
det i alminnelighet blir avgjort ved bot eventuelt kombinert 
med erstatningsansvar, jfr. eksempelvis R. Mb 1. 52 s. 69. Med
lemskapet i NS har for Christiansens vedkomrnende vffirt rent pas
sivt, og forsavidt angar bidragsytelsene b0r det billigvis tas 
i betraktning at direkt0r Christiansen faktisk ogsa pa andre -
og direkte fortjenstfulle - omrader under krigen har vist en 
sjelden gener0sitet og vilje til velgj0renhet. 

Nar forholdet er at de straffbare handlinger i seg 
selv neppe betinger annet enn en rent 0konomisk reaksjon i form 
av bot og erstatning, b0r ikke den omstendighet at direkt0r 
Ohristiansen har vffirt underkastet varetektsfengsling i 1945 ca. 
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7 maneder, medf0re at patalemyndigheten fastsetter straffen til 
flmgsel _: i fore1egget. Jeg henviser her til H0yesteretts dom 
av 9/9.1949 i sak mot John Kjernlie (1.nr.139). 

Selv om det utstatte varetektsfengse1 mere enn opp
veier den frihetsstraff som har v~rt nevnt i saken, slik at 
det ikke under noen omstendigheter kan b1i tale om ytter1igere 
a~-soning, er der 2 forhold som her spiller inn for direkt0r 
Christiansen ved avgj0relsen om han ska1 vedta et forelegg ga
ende ut pa frihetsstraff (og etter min mening med full rett)~ 

1. En ~rekj~r mann vedtar ikke frihetsstraff, med mindre han 
f01er seg ial1fa11 sa noen1unde overbevist om at straffen 
er riktig og i overensstemme1se med grunnlinjene i vart 
rettsoppgj0r. 

2. Varetektsfengs1ing b0r tas i betraktning ved fastsettel-
sen av den straff som forho1det ordinoBrt antas a betinge, 
a1tsa her en bot. Skjer ikke dette, viI der overga siktede 
urett. (Jfr. her-den foran nevnte h0yesterettsdom av 9/9.1949 
hvor boten ansaes sonet ved varetekt). 

Ir. 

Varetektsfengslingen varte fra ll~mai til 24.november 
1945. Det dreiet seg om en 67 ar gammel, legem1ig meget svak 
og mentalt nesten nedbrutt mann. 

Selve arrestasjonen og den fortsatte fengsling sky1des 
ene og alene den s~rdeles a1vor1ige anmeldelse for angiveri 
fra direkt0r Strand ved Skiensfjordens Kommunale Kraftverk, 
oversendt og moralsk endossert av advokat Georg Lous (sakens 
dok. 4 og 3). 

Denne anmeldelse er tilstrekkelig desavouert i og med 
den avgj0relse som er truffet av patalemyndigheten etter etter
forskning og im0tegaelse fra direkt0r Christiansens side, hvor
ved denne post er helt frafalt og utgatt av siktelsesgrunnlaget. 

Men f~2msettelsen av den alvor1ige beskyldningen har 
hatt fatale konsekvenser for direkt0r Christiansen: varetekts
fengslingen og den fysiske og psykiske nedbrytning som den hadde 
tilf01ge for den fengslede, samt videre t<,p iökönomi O[s t.'"'p i -. 
IDGdborg'-Jrlig :o.k'tel.se • 

Jeg skaI ikke innlate meg pa ~OQn nffirmere karakteri
stikk av direkt0r Strands fremsettelse av beskyldningen. Men 
etter a ha satt meg inn i sakens dokument er , siBrlig P. M. ? et av 
10/5.1944 med bilag (sakens dok. 51), viI jeg ikke tilbakeholde 
den bemerkning at fremsettelsen av beskyldningen bare i beste 
fallkan forklares som et rent hysterisk utslag. 

Det forekommer meg under disse omstendigheter at 
direkt0r Christiansen har et velbegrunnet rettskrav pa at der 
ved fastsettelsen av den 0konomiske reaksjon for de forhold 
som er tatt opp i forelegget, tas fullt hensyn til det onde 90ll 

forfölguingcn hs.r medfört for helm i og mod VCtre'ttktsfengslingen 
og dennes f01ger av forskjelllg art. 

I1r. 

Hva direkt0r Christiansens 0konomiske forhold angar, 
foreligger der en uttalelse fra tilsynsmannen i hans bo, over
rettssakforer Hjelm Friis, av 25/5.1949, sakens dok. 53, hvor 
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hans og hustruens fellesformue antas a utgj0re netto ca. 
kr. 217.600.00. 

Fra direkt0r Christiansens side er der tidligere 
fremkommet bemerkninger angaende en deI av de verdsettelser 
som ligger til grunn for denne beregning. Se s~rlig sa
kens dok. 42. Spesielt verdsettelsen av den faste eiendom, 
gnr. 28, bnr. 16, Ullern, og av aksjeposten Porsgrunn 
Elektrometallurgiske A/S kan der v~re tvil Oill o 

Om man holder seg til de selvangivelser som er inn
levert for direkt0r Christiansen for inntektsarene 1944 
og 1948, kan man pa dette helt kommensurable sammenlig
ningsgrunnlag trekke bindende slutning om hvilket tap i 
formue som er overgatt direkt0r Christiansen i dette tids
rom - som f01ge av varetektsfengslingen m.v o 

de 
Formuen etter selvangivelsen pr~ 1/1.1945 utgjor-, 

kr. 258.242.17 
Formuen etter selvangivelse pr. 
1/1.1949 (jfr. sakens dok. 53 med 
lag, tilsynsmannens-o.r.sakf0rer 
Hjelm Friis's uttalelse) utgjorde 
Differansen utgj0r tapt formue i 
tiden 1945 - 49 

bi-

11 

kr. 

1500934.28 

107.307.89 

Den allerede tapte formue utgj0r altsa et be10p 
som temmelig n0yaktig tilsvarer direkt0r Christiansens 
anpart i fellesboet etter den beregning tilsynsmannen nu 
har gitt, jfr. nedenfor. 

Pa grunn av de disposisjoner som i tilsynstiden 
er truffet over direkt0r Christiansens aksjepost i Pors-

""grunn Elektrometallurgiske A/S (tilsynsmannens utstedelse 
av fullmakt for disse aksjer med deretter f01gende avskje
digelse av direkt0r Christiansen fra hans stilling i 8el
skapet og inndragningen av innbetalt pensjonsinnskudd) 
er denne aksjepost aV h0yst problematisk verdio Som repre
senterende en ren minoritet er innehaveren a7 denne aksje
post helt prisgitt majoriteten i selskapet, og denne majo
ritet hadde faktisk i sin makt a bestemme verdien av aksjene. 

Jeg henviser her til tilsynsmannens uttale18e i 
dok. 53 og mener at man b0r se enda me re skeptisk pa'disse 
aksjers verdi enn tilsynsmannen har gjort. 

Men om man nu holder seg til tilsynco 1l8nnens siste resultat av 
formuesberegningen, ca. kr~ 217.600'-1 sa er det f0rste sp0rs
mal som ma 10ses i hvilken utstrekning man skal ta hensyn til 
ektefellen, fru Christiansen. 

Der foreligger alminnelig formuesfellesskap. Fru 
Christiansen eier med andre ord halvparten aY fellesboet. 

Der er f0rt fullt ut tilstrekkelige beviser anga
ende uklanderlig nasjonal holdning fra fru Christiansens og 
barnas side under okkupasjonen. Jeg henviser til dok. 42 
med bilag og ogsa til vidneuttalelser fremkommet under etter
forskningen, saledes fra vidnet direkt0r T0nnes Ellefsen, dok. 
36 s. v, 3dje avsnitt ovenfra, og fra vidnet direkt0r Olaf 
Strand, dok. 36 s. 6, 3dje avsnitt ovenfra. 

Etter landsviklovens § 28 i dens nuvffirende ord-
lyd er der adgang til a fastsette det 0konomiske ansvar slik 
at ektefellen med god nasjonal holdning far beholde sin halv
part av boet. 
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Denne adgang mener jeg det ma Vffire riktig a gj0re 
bruk av i dette tilfelle. Som et parallelltilfelle henviser 
jeg her til H0yesteretts dom av 2275.1948 i l.nr. 182, sak 
mot Henry Nordby. I denne sak dreiet det seg ogsa om et 
ekteskap inngätt f0r loven av 1927. Her sier f0rstvoterende, 
dommer Soelseth, med tilslutning av de 0vrige voterende y uten 
noen reservasjon: "Da hustruen har vist en god nasjonal hold. 
ning, b0r hun fa beholde sin andel av fellesboet." (Med en 
formue pa ca. 60.000.- ble der i saken mot Henry Nordby fast
satt bot kro 1.000.- og erstatning kr. 10.000.-). 

Jeg mener f01gelig det ma v~re riktig i denne sak 
som ogsa antydet av tilsynsmannen i dok. 53 i f. - a re
sonnere ut fra direkt0r Christiansens anpart i felleseiet, 
altsa et be10p pa ca. kr. 108.800.oo~ 

Av veiledende h0yesterettsdommer fra den senere 
tid nar det gjelder fastsettelsen av det samlede 0konomiske 
ansvar, nevner jeg: 

nom -: 
Bot: 

Antatt formue: 

1. 1/12 48 1.nr.291 10.000.-
B Peder Nilsen Roms0e kr.169.000.-

( R. r.~ 1. 5 2/7 ) 
2. 22/12 48 1.nr.324 
B Nils J.Wesscl ßerg " 200.000.-100000.-
3. Aslaug Kristine 

Fredriksen 
4.28/5 49 1.nr.90 

It 365.000.-10.000.-

Halvor T.Mykkestue vel" 175.000.-20,000.-

Erstatning: 

30.000.-

30.000.-

60.000.-

45.000.-
Idet jeg henviser til de formildende omstendigheter 

som foreligger i saken, direkt0r Christiansens alder (nu over 
70 ar), hans sviktende helbred, at han er satt helt ut sv sitt 
erverv, hans utvilsomt fremragende samfundsnyttige innsats 
gjennom et langt liv forut for krigen, rna jeg hevdc at don 
rettspraksis som der ovenfor er redegjort for) berettiger det 
offentlige til a innskr2nke reaksjonen overfor direkt0r 
Christiansen til ganske andre og lavere be10p enn det som tid
ligere har v~rt nevnt i saken, ja] under hensyntagen til den 
skade av immateriell og materiell art, som forf01gningen har 
voldt, vil berettige til overhode a se bor~ fra 0konomisk 
reaksjon i det hele. 

h:rb0digst 

h.r<advokat Ragnar Christophersen. 
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~=Q=~=~=~~~=Q;=rz 
Navn: Alexander Christiansen, födt 25/1 1 1878, 

bopeI: "Ullernborg", Ullernvn. 22, 

forelegges herved straff etter landssvikloven 8V 21. februar 
1947 § 3 jfr. § 2 nr. 1 a og 2. 

Lovens § 2 bestemmer: 

Etter denne lava kan den verta straffa som etter S, april 1940: 

1) Var med i, eller sökte um eller samtykte i a verta med i: 
a) Nasjonal Samling eller tilknytt samskipnad, ..... , .................... . 

2) Gav stöh~d til ~lik samskipnad sam nemnt under 1, eller 
til strafflagde tiltak sam samskipnaden sette i verk . 
........ ~ ••••••••••••••••••••••• ('\ ••••• ".P.o(' • .,tI, ..... " ••• 

Det som er gjort av aktlÖyse, kjeL~ ikkje inn 
under denne paragrafen~ utan den aktlause atferda er straff
lagd i strl. kap. 8 eller 9 eller i krigsartiklane iden 
militrere straff210va. 

Lovens § 3 bestemmer: 

Straffa for brot etter § 2 er fengsel eller tvangs
arbeid upp til 3 frr, bot, tap av almen tillit (tillitstap), 
jfr. § 10, rettstap, jfr. § 11, eller to eller fleire ov desse 
ätgjerdene. I tilleggstraff kan setjast forbod mot tilhald pa 
visse umrade (tilhaldsforbod), jfr. § 12, 

Grunnlaget for forelegget er: 

1 a. Siktede har statt som m~dlem av N.S. fra ~anuar 1942 til 
frigjöringen. 

2 a. Siktede har fra sommeren 1941 ;ydet bctYG81ige bidrag 
til N.S. og dertil knyttede organisasjoner, saledes i 
september 1941 til den norske legion kr. 5.000.-, i 
1942/43 til legionen og Frontkjemrerkontoret tilsammen 
kr. 21.000.-, 10/4 45 til 4. politikom~8ni kr. 10.000.-, 
og i 1944 til N.S.organisasjoner kr. 16"000.-. 

b. Siktede foranlediget som styreformann i Porsgrunn ~lektro
metallurgiske A/S at selskapet 7/7 1941 ydet bidrag kr.7500.
til den norske legion, og i 1942 og 1943 bidr3~ pa tilsam
men kr. 20.000.- til Nasjonal Samlin~s Hje192organisasjon. 

Straffen settes til: 

1. En bot til sta tskassen av kr. 10. O(1fi '~Lcnert i tusen - som 
ansees avsonet ved utholdt vare tekts81T .~~ t _'I3 11/f) til 24/ 1 1 
1945. Ved fasts~ttelsen av boten er det tatt hensyn til at 
siktede har vrert undergitt fengslig forvar~ng os/nl1er 
varetektsarrest i dager. 

Lovens § 8 bestemmer: 

Er ei straffebot ikkje a fä med innsökjing ~an ~ät81~makta so 
framt den skuldige er arbeidsuför, set ja honom i offentleg 
eller privat arbeid eller tvangsarbeid til bo~a er uJptent, 
men ikkje lenger tid enn eitt är. 

Kongen gjev nögjare fyresegner um gjennomföringa 3V denne rad
gjerda, um fastsetjinga av vederlaget for arbeidet og um kor 
mykje skaI haldast tilbake til avdrag pä bota. 

Lovens § 9 beste~mer: 

So framt nokon viljande eller aktlaust let vera ä betele 
straffebot sam han er dömd til, endä han har pe~~ane eller 
evne til ä fa tak i dei, vert han straffa med fengsel eller 
tvangsarbeid UDP til 3 är ......... ...... _.a ...... ··········• . -. . . . . . . 44 
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Med hjemmel i lovens § 22 forelegges han dessuten: 

I erstatning kr. 25.000.- kronerfemogtyvetusen.

Lovens § 22, 1. ledd bestemmer: 

Dei som etter 8. april 1940 p~ strafflagd mäte 
sto i slik samskipnad som i § 2 nr. 1 nemnd, svarar for den 
skaden samskipnaden valda med medverking til rettsstridig 
landsstyring og onnor rettsstridig atferd i ti da etter at dei 
vart lagsmenn. Det same gjeld skade som andre lagrnenn gjorde 
med inntektstap og likeeins uppreisnad, jfr. §19 i innförings
lova til straffelova. 

Skadebotsansvaret for den einskilde lagsmannen 
vert fastsett etter brotsverket, skulda, det ökonomiske 
kära hans, og tilhöva i det heile. Nar det er rimelegt kan 
ansvaret falls heilt burt. 

Fyresegnene i § 6 andre ~~~~tum og § 7, fyrste 
andre og tridje leden, gjeld pa tilsvarande mäte. 

Erstatniugsdirektoratet skaI gjere skadebotskra
vet gjeldande for skadelidaren. Det kan set ja pätelemakta i 
sin stad til dette. 

I serlege tilfelle kan direktoratet samtykkja i at 
skadelidaren som er päförd skade som gjeng inn under fyrste 
leden, sjölv gjer skadebotkravet gjeldande rr.ot dei som er 
beinveges aTIsvarlege for skaden. Dette har skadelidaren 
og rett til nar direktoratet er spurt om det viI gjera an
svaret gjeldande mot den beinveges ansvarlege o~ har sa~t nei. 

Krav pa bot for skade som er valda med brot pa 
denne lova, men som ikkje kjem inn under fyrste Irden kan 
Erstatingsdirektoratet gjera gjeldande for skadelidaren i fall 
han bed um det. Det kan set ja patalemakta i sin stad til dette. 
Vert kravet gjort gjeldande i serskilt sak utan s8m2nheng med 
straffesak, kan vederlag kravjast - etter avtale eller fast
setjing av retten. 

Erstatningskravet stöttes pä dis?9 grunner: 
MedlemsskaB i N.S. fra januar 1942 til frigjörin~en. 

Siktede oppfordrestil innen 5 dager etter mottak
elsen a erklffire om han vedtar foreleg~et. Vedtakelsen kan 
skje ti1 politifullmektig Hauken~s, Victoria Terrasse 5/7, Vffir. 
323, Oslo. Enten muntlig eller skriftlig ved at det ene 
eksemplar sv foreleg~ct blir undertegnet og sendt ti1bake. 

Elir forelegget ikke vprltatt, vi1 saken b1i fremmet 
for retten. Innen S3mme frist som fOl -:. :""'i1nt, oppfordres 
siktede i dette tilfelle til ä oppgi hvilt: vitner han önsker 
avhört. 

Os10 Politikammer den 7. juli 1950. 
Th. HaukenffiS (sign.) 

pfT. 

Saken mot siktede gir ikke grunn1ag for siktelsc fOT Bndre 
forho1d enn de som er nevnt i forelegget og er forövrig henlagt. 

Tillegg til. politiforkl~ring av 1/11 
Send t poli tj_fullmc:kt:::i~~ • Gyllcr. 

11 SB k: Ale x. C hI' ist i 8 n sen. -------------------------

Th. H8ulren::ss (sign.) 
:lfm. 

1945. Eil. 11. 

Ilebu 1/il 1945. 

I politiforhör lCag pä Ilebu ved herr kriminalbe
tjent W. Gyller ble jeg oppfordret til avgi nffirmere forklaring 
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om fölgende uttaIelse i mitt P.M. av 10/5.44. Stilet til herr 
direktör Alf Whist: 

"At SKK s adm. direktör viI vcere formann 
Itutnytte maktovertagelsen har han bevist 
"direktörer fra styret og ved ä sabotere 
"for Reiehskommissar og departementet." 

i styret for ä kunne 
ved ä fjerne adm. 
PEA s virksomhet over-

Den eiterte uttalelse danner avslutningen/konklu
sjonen til den redegjörelse pä 10 a 12 maskinskrevne sider, 
som jeg av direktör Whist var opfordret til äsende ham i an
ledning av at NS - ordföreren i Porsgrunn, som var leder av 
Skiensfjordens kommunale KraftseIskap (SKK), der aiden 1920 
hadde aksjemajoriteten i Porsgrunns Elektromet~llurgiske 
Aktieselskap (PEA), pä generalforsamlingen april 1944 
i PEA hadde fjernet meg fra styret og inns8tt SKK s adm. 
direktör herr Olav Strand, til formann og valgt NS - ord
föreren i Porsgrunn og Gjerpen til medlemmer av styret med 
tidligere rädmann Kjölseth som varamann, SKK hadde ved denne 
anledning besatt 3 av de 4 plasser i PEA's styre tiltrods 
for at der siden 1942 pägikk en vollgiftssak om SKK etter 
kjöpsavtalen for den i 1920 erhvervede aksjemajoritet 11/20 
parter hadde rett til ä besette et fIertall i styret. Den 
vesentlige betingelse som var stillet for SKK's inntreden 
som aksjoncer var nemlig at styret fra 1913 skulle fortsette 
med tilsettning av 2 medlemmer fra SKK og yderligere 1 medlem 
fra Meteor, sä ogsä dette seIskap, som fortsatte med aksje
minoriteten, 9/10 parter, ogsä fikk 2 medlemmer, styrets 
sammensetning fra 1920 til 1939 var uforandret: 

1. H.r.advokat Arthur Knagenhjelm, formann reDr. PEA 
2. Direktör Alex Christiansen adm. direktör " " 
3. M. Louis Friderich, dr. sc. " Meteor 
4. M. lyon Levy, . directeur general I! 

5. Direktör Nils Traaholt, adm. direktör If SKK 
6. Rädmann H. E. Kjölse~h, formann i styret It tt 

Her danner 1 og 2 den nöitrale gruppe, 3 og 4 
representere aksjeminoriteten og 5 og 6 aksjemajoriteten. 

Sammensetningen av styret etter generalfor
samlingen i 1944 var 

1. Direktör Olav Strand SKK, formann 
2. NS-ordföreren i Porsgrunn, varamann rädmann 

3 . " 
Kjölseth 

If Gjerpen, varamann tTS-ordf. i 
Solum 

4. M. Jules Blbch, Genf, varamann driftsbestyrer 
Ellefsen 

repr. 

It 

11 

" 

SKK 

" 
If 

Meteor 

Der var pa generalforsamlingen i 1944, hvor jeg 
ble satt utenfor styret, stillet meg som betingelse for gjen
valg at jeg skulle forplikte meg til ä stemme pä herr Olav 
Strand til formann. Det avslog jeg. Det er nemlig herr Strand 
som stär bak de alvorlige angrep, som SKK siden 1941 har ret
tet mot PEA. At jeg har avparert disse angrep, hvoretter 
aksjemajoriteten ville uinnskrenket kunne ha disponert 
over värt seIskaps overskudd og aktiva, har gjort det makt
päliggende ä fjerne meg. Jeg anförer, hvad jeg herom skrev 
til min forsvarer, adv. C.A.Torstensen, den 3. oktober. 

"Det krav i mitt bo, som av aksjemajoriteten i 
Porsgrunds Elektrometallurgiske A/S ved advokat Sigmond er 
reist mot meg som adm. direktör for at Reichskommissars sjek
ker for ski bing pr. D/S "Ferroni 'l. i1 ikke er inngätt, er rett 
og slett sjikane og takk for at jeg for 1 V2 är siden nektet 
ä medvirke til ä undra overskuddene i PEA for beskatning ved 
ä overföre disse til Skiensfjordeüs kommunale KraftseIskap i 
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form av forhöiet kraftleie, tiltrods for at denne var fast
lagt ved kontrakt med utlöp 1/7 1954. For 1944-45 belÖDer 
skattene seg til vel 1 million korner. 

I 1941 gjorde den samme aksjemajoritet - Skiensfjor
dens kommunale kraftseIskap - forsök pa ~ seIge vart seIskaps 
samtlige aktiva - innbefattet för nevnte kraftkontrakt - til 
det norsk - tyske seIskap "Lettmetall lt

, som fikk en hand-
givelse pa SKK s aksjer i PEA mot vederlag i en kraftkontrakt 
pa leie av 30.000 KWa over en periode pa 50 ar og oppförelse 
av en fjernledning til en verdi av 2.5 mill. kroner, svarende 
til 500 pet. av aksjenes parikurs plus en arlig kraftleie av 
1.5 million kroner i 50 ar. 

Denne aksjon fra SKK s side var fremkaldt ved en 
forespörsel fra Lettmetall s side om kjöp av vare ledige in
dustritomter. SKK nektet oss a seIge tomtene uten i forbindel
se med salg av sine aksjer og PEA s samtlige aktive til för
nevnte pri s. -Tilbudet om SKK s aksjer ble refuso.rt av lettmetall, 
hvis generaldirektör, dr. Moschl, betegnet SKK s forlangende 
som uhört og henstillet til meg a finne en form for salg BV 
de önskede arealer, som ikke ville medföre, at vart selskap 
PEA, skulde opphöre. Det ble ogsa gjort til stor ffirgreJse for 
direktör Strand, som hadde undfanget planen om a tvinge Lett
metall til a innga en kraftleiekontrakt med SKK, som mulig-
gjorde utb;ygning av deres fossefall i Hjartdöla. 11 

Det siste avsnitt imin uttalelse av 10/5 re
fererer seg til de kraftpriser, som SKK i stric med departe
mentets avgjörelse har belastet PEA. Forholdet var, at i de 
regnfattige vintre: 1939/40, 1940/41 og 1941/42 fikk vi ikke 
levert noe kraft pa var kraftleiekontrakt med SKK i henholdsvis 
3, 5 og 7 maneder,med det resultat, at vi matte helt 
stanse driften i tilsvarende tidsrom i 1939/40, og 1940/41. 
Hösten 1941 forlangte Reichskommissar, at vi skulle holde 
1/3 dels drift igang med rekvirert kraft. Ifölge forordning 
ble kraften rekvirert av deoartementet fra kraftverkene i det 
Östlandskei Forordningen besternte, at prisen for kraften 
skulle fastsettes av partene, men hvis de ikke ble enige skul
le deoartemehtets 8vgjörelse v~re bindende. Reichskommissar 
hadde meddelt, 8t ekstraomkostninger ved bruken sv rekvirert 
kraft ville mottageren av vare og dermed produserte varer del
ta i. Det viste seg at for den rekvirerte kraft, som ble 
levert oss fra kraftverkene. i Drammen, Hönefoss og Hafslund 
ble der forlangt en pris pa inntil det 6 til 3 dobbelte av 
den kraftpris vi etter var kraftleiekontrakt normalt betaler. 
Föl?en var, at herr Olav Strand innanket prisene for deoarte
mentets avgjörelse. Da SKK et par maneder senere sendte oss 
de samme priser for sin andel av den rekvirerte kreft, som 
ble levert oss, oversendtePEA ogsä SKK s Driser til departe
mentets avgjörelse. Dette ble patalt av SKK. 

Departementet nedsatte prisen med ce. 30.000.-
for perioden. Da avtagerne av de produserte varer i henhold 
til Reichskommissar~ tilsagn forlangte at de sv deoartementet 
fastsatte kraftpriser ble lagt til grunn for ekstraornkostninger, 
som ble belastet dem, og ikke de av kraftleverend~rene forlangte 
priser, anmodet vi SKK om a fakturere oss sin kraftlevering 
overensstemmende med departementets avgjörelse. 

Det nektet imidlertid SKK, og de tyske avtagere, 
som var kommet heropjor ä ordne de endelige opp~j~r for vinter
produksjonen, matte rise videre rned uforrettet sek. Pornyet 
henvendelse til SKK förmikke til noe. Först da avtagerne et 
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par ffianeder senere ved Reichskommissar forlangte, at PEA 
innen 14 dager hadde ä innlevere de endelige fakturaer ble 
disse utstedt av SKK, som likeoverfor PEA päberopte seg, 
at de ikke var enig i fastsettelsen av kraftprisen og 
hadde under overveielse ä anlegge sak mot dep2rtementet. 

Samtidig sendte SKK sieder og formann i PEA s 
styre meg pälegg om ä ta forbehold overfor Reichskommissar om 
tilbakebetaling av differansen mellom SKK s og departemen
tets kraftpriser, hvis SKK fikk medhold i p~t~nkt saks~legg 
legg mot departementet. Dette var i august maned og vedrörte 
oppgjör for kraft rekvirert i manedene november til ut i mai. 
Jeg fikk en mäned senere höre, at sak var anlagt men trukket 
tilbake. 

Likeoverfor meg fremsatte herr Strand krav om, at 
det omdisputerte belöp skulle betales av PEA, hvilket ble 
avvist som oss telt uvedkornmende. 

Den föl~ende vinter fortsatte SKK ä fakturere 
oss etter sine egne priser og forholdet ble först ved pätrykk 
fra departementet bragt iorden. 

Herr Strand henvendte seg deretter direkte til 
Reichskommissar om pä fo~händ ä akseptere SKK s priser for ä 
undga departementets avgjörelse. Jeg formoder, at det var 
iden anledning hen oppsBkte Reichskommissar. 

I nevnte P.M. av 10/5 er nevnt fiere av de ond
sinnede angrep, som danner optakten til min fjernelse fra styret 
i 1944 og min uttalelse, som er konklusjonen, kan derfor ikke 
bed0mmes selvstendig etter det korte utdrag, S0m er vedlagt an
meldelsen. 

Je~ krever at anmelderen fremleguer mitt P.M. i 
sin helhet og ikke i utdrag pa vel Y2 side. 

Etter min arrestasjon den 11. mai har jeg'v~rt 
gjenstand for stadigangrep fra nevnte hold: 

1. SKK s juridiske konsulent, advokat Lous, som var selskapets 
advokat i voldgiftssaken, deltok i ransaking i mitt hjem. 

2. Fra min bobestyrer mottok jeg meddelelse om at han - uten 
a söke mitt samtykke - hadde git fullmakt for mine aksjer i 
PEA til driftsbestyrer Ellefsen, som pä generalforsamlingen ble 
valgt til adm. direktör ved mine aksjers hjelp. Herr Ellefsen 
hadde ogsä til min bobestyrer ventilert spörsmalet om kjöo 
av mine aksjer. 

3. Min bobestyrer har meddelt meg, at han ved sin hjemkomst 
fra jakt fant PEA installert i mine private kontorer. Til
trods for at disse var sperret hadde PEA tiltvunget seg njkkel 
av huseieren og har nu adgang til mitt private arkiv gjennem 35 är. 

4. Det tidligere omtalte sjikanöse krav, som er blitt resit mot 
meg som adm. direktör pä erstatning fordi Norges Bank ikke har 
innlöst de siste sjekker, som Reichskommissar hadde utstedt til 
PEA umiddeJbart för kapitulasjonen. 

Alex Christiansen (si~n.) 
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Korre spondanse me 110m innenriksd epartemente t v/i nneri ks-
räd Dahl og Skiensfjorden kommunale kraftseiskap v/Strsnd 

i anledning 

Bil. 13. 

fjernelse sv dir. Christiansen fra styret i PEA ved v81gene 
i generalforsamlin~en den 12.4.44. 

I landssviksak mot Alex Christi8nsen opptatt i OsJo Byrett 
til 21. juni 1950 ble der av forsvareren provosert fremlagt 
ovennevnte korrespondanse. Den ble ikke innsendt i sin helhet 
men kun i et utvalg foretatt av SKK selv og ble först ved 
middags tid den 19. juni levert forsvareren - 2 mtneder etter 
dennes krav om fremleggelse. Pa grunn av den utilstrekkelige 
tid for gjennemgaelsen av dokumentene kan der kun ~is utdrag 
av disse og henvises forövrig til SKK's arkiv. 

30.11.44. skrivelse fra SKK v/Strand til Innenriksdeotet. v/Dahl 

~~.9.!:.._fO!E~!9.~!_!E::.~l2~_~~~_2~_~~~!_~~1~kaE~:.. 
Skrivelsen handler om kjöp av Meteors aksjer og 

utbygging og finansiering av Hjartdöla. 

Om den sistnevnte post er bl. 8. anfört: 
"Finansiering av utb;yggingen har hittil ikke veert droftet 
"innen kraftselskapet og da selvfolgelig heller ikke spörsmälet 
"om en eventuell delta'gelse fra PEA s side i finansieringen." 

8.12.44. i referat fra möte hos innenriksräd Dahl side 2 uttalte 
Strand: 
"Med hensyn til Meteors aksjepost mener direktor Strand, 
"at det er av betydning ä fä denne hjem til Norge, idet det 
"mä veere lite tvilsomt at et internasjonalt selsk8D er mindre 
"skikket til o,g har mindre interesse av ä vareta disse selskap
"ers og kommunens okonomiske og socia1e tarv bedre enn et 
"kommunalt norsk selskap. Det er säledes forst etter at SKK har 
"fätt lede1sen i PEA s styre at P}~A er b1i tt en virkeliE; skatte
";y d er, tieJl Lge re har bedriftens utb,y t tei n te re s se st8 t t i 
"färste rekke" ..... 

21.12.44. skrivelse fra SKK til Innenriksdepartementet v!Dahl om 
11.1 -45~ SkI'. fra SKK til Innenriksdepartementet.forholdet SKK-PEA. 
2~1 .45. Skr. fra SKK til Innenriksdepartementet, hvor der bl.a. stär: 

"tanken om a skifte ut dir. Christiansen som 2dm. dj rf'kt,jr .. 
"Direktör Christiansen haI' tidligere (antageli.g 1940 eller 
"1941) nevnt for direktor Strand at L~,l1 tenkte § trekke seg 
"tilbake som adm. direktör ved fyll'~· 6C ar, og ogsa nevnt 
"for ham hvem han tenkte seg som etterfölger. Det 2amme haI' 
"han uttslt overfor dav'Brende ordförer Halvorsen, o~ ogsa 
"overfor andre, herr Christiansen er DU fS 11 t 66 <'lr. 
"At direktor Strand som flerarig medlem av styret og nu sorn 
"formann har mattet tenke over spörsmälet om den fremtidis;e 
"administrative ledelse er derfor en selvfälge. Fra SKK 8 
"side finnes der imidlertid ikke noe som he 1st direkte eller 
"indirekte forbindelse til herr Kaufmann. Pa grunn18<:; av 
"herr Kaufmanns henvendelse ti1 Meteor a opkonstruere et 
"angrepspunkt mot SKK er ikke bare ubegrunnet, men i h:-:i grad 
"utilborlig ...... " 

Optegnelsene notert 20.6.50. 

Alex ChristiaDsen (8) 
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Avskrift. Bil. 14. 
RaDport de Melle Charlotte Lahcenal, 8 
l'Usine Eleetro-M~tallurgique METEOR S.A. Geneve 
~~~_~~~_Y2~~g~_~~_~2~y~g~_~~_2~!~~~~_l21~: _ _ __ 

Extrait: 
•• .;, ,,: ;, ..... 11 ..................... ;. ........................................................ .. 

Entrevues ~ 0810 les 17 et 18 octobre. -=------------- -- ----------------------
J'ai quitte Porsgrunn pour Oslo le 17 oet. avee M. Ellefsen. 

11 savait qu~ je d~si~ais voi~ M. Christi~nsenet m'y e~eour8~e~it 
fortement, dlsant quIll n'avalt pas de grlefs contrp lUl et desl
rait vivement une reeonciliation. - 11 m'avait dej~ dit aussi et 
me eonfirmait qu'il aimerait voir passer en nos moins les 101 
actions de P.E.A. possedees par M. Christiansen. 

J'ai eu de tr~s longu~s conversations avec M. Christiansen, 
son avocat M. ström et son kendre M. Jens ludwig H~st. 

L'essentiel de ce que j'ai appris, c'est oue si M. Christian
sen etait d~s avant la gue~re admirateur des Allemands et d'id~o
logie nationale-socia14ste (il a adhere 8 ce parti an 1942), il 
n'en a pas moins continue a administrer P,EIA. au voeux des 
interets de l'usinel Ses id~es politiques he l'ont pas empeche 
lorsque son ancien cbl1aborhteur, le Chef de fabrication M. Frisak 
qui a toujours ete cofumurti8te fervent~ a ete arrete Dar les Alle
mands, d'intervenir personnellement aupr~s de la Kommandantur pour 
le faire rel~eher (ce qui aurait pß lui coßter eher ouisque M. 
Frisak s'est ensuite enfui en Suede).- Si M. Christiansen etait 
national-socialiste, il n'etait pas le seul 8 P.E.P .. : e'est 
S.K.K. qui a fait nommei a la presidence M~ Nils Halvorsen, membre 
du parti nazi lors de eette nomination et bien avant M. Christian
sen, - M. Christiansen accuseS.K.K. d'avoir vou1u vendre P.E.A. 
aux Allemands Dar l'entremise de Lettmetal et M. Ellefspn d'avoir 
voulu vendre aux Allemands une machine perfetionee oar lui. -
M. Christiansen a et~ accus~ par P.E.A. d'8voir, en 1945, alors 
que les Allemands etaient en d§route, ordonn& 1e deD8rt du 
"Ferroni2" un bateau charge de ferro-silicium 8 leur adresse, 
bateau gui a err§ et dont on a retrouve plus tard la eargaison en
dommag§e, ce qui a caus& une perte 8 P.E.A. - 11 exn1igue qu'il 
avait en mains lors de Ifexp§diti6n, le ch~que en couverture, 
ch&que gui ensuite n'a Das &te honor&, et qu'il nIe Das pris seul 
cette d~cision: M. E11efsen etait d'avis de porter cette livraison 
de 600 a 1200 tonnes puisque l'on pouvait mettre de 1a marehandise 
de qualite inferieure et que les prix etaient bons. 

Il ressort des rapports de police connus de 1a familIe 
Christiansen, que l'arrestation de M. Christiansen j Ja fin de la 
querre et son em'risonnement pendant 6 mois, ont et& motiv&s 
uniquement par une plainte de MM. Ellefsen et Strsnd, qui des~~ 
raient sa disoarition pour pouvoir p§n&trer dans son bureau 8 0810 
pour slemparer de toutes ses archives, qu'ils d&tiennent eneore 
actuellement. 

M. Christiansen a §t~ brise physiquement et moralement par 
sa detention, la sous-alimentation et les mauvais traitements subis 
11 est obs~d& por l'injustice de son &viction totale de P.E.A., par 
la suspension brutale de son salaire d'administrateur, par la re
duction de se pansion da retraite et par le fait que M. Ellefsen 
S'Est fait attribuer ses aneiennes fonctions. - Actuellement il 
8 de la peine a s'exprimer clairement et de se faire rendre justiee 
Au sujet de ses actions, que M. Ellefsen a deja essaye d'obtenir, 
il ne veut pas slen dessaisir tant qu'il n'8ura pas abtenu satis
faction. 

J'ai pu provoquer une entrevue entre son gendre, M. Röst, et 
MM. Ellefsen et Strand. M; Höst a eSDos& que M. Christiansen etait 
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d~cid~ ~ o~tenir justice et gui, stil venait ~ dis0araitre, sa 
familIe intenterait une action gui ne purrait que nuire ~ P.E.A. 
et ~ ses actue1s dirigeants. Pour §viter ces scanda1es, i1 propose 
une entente amiable et demands: 

1) une lettre d'excuses blanchissant M. Christiansen en ce gui 
concerne son activite ~ P.E.A., 

2) le salaire lui revenant pour une periode J&~aJe pn cps de rup
ture de contrat, 

3) 1e r~tablissement de sa pension ~ san montant integral, 

4) une indemnite pour dommages causes par son injuste arrestation 
et detention, 

5) la restitution de ses archives. 

M. Ellefsen, particulierement desireux d'arrangement, semblait 
d'accord sur tous les points. - M. Strand acceptait ces conditions 
sauf la premiere: Comme il croit que M. Christiansen l'a denonce 
aux Allemands Dour sabotage (ce que M. Christiansen conteste 
formellement), il aura de la peine 5 signer 18 1ettre d'excuses 
demandee. 

Les choses en etaient l~ ~ mon depart d'Oslo; tant M. Höst 
que M. EIJefsen doivent nous tenir au courant de la suite donnee a cette entrevue. 

----------------------

............ " " " " " " , " " " " " " " " " " " • " .. " " " " " " " " " " .... " " " , " " " " " " , , " , " , e " " " " " 

Oversettelse. --------

Ch. Lqchenal (s.) 

secretaire de l'Usine Electro-Metallurgique 
METEOR S.A. Geneve. 

----------

Bil. 15. 
Rapport fra MeIle Charlotte Lachenal til Usine 

Electro-Metallurgioue Meteor S.A. Genf angäende hennes reise til 
Norge i oktober 1949. 

-----------

.................................................. ,." .... " ......... . 
MÖ!~_i-2~l~_~~~_1~~3_~~~_~~!2Eer~ 

Jeg reiste fra Forsgrunn til Oslo den 17. oktober 
S8mmen med hr. Ellefsen. Han visste at jeg önsket ä oDosöke 
hr. Christiansen og oppfordret meg sterkt dertj1, idet han 
uttalte at han ikke hadde grunn til ä klage mot hem og önsket 
meget gjerne en forsoninZ. Han hadde allerede sagt meg o~ be
kreftet, at han ~jerne sä at hr. Christiansens 101 aksjer i 
P.E.A. gikk over-pä värc hender. 

Jeg har hatt tre lange samtaler med hr. Christiansen, 
hans advokat hr. Ström og hans svigersönn hr. Jens ludvi~ Höst. 

Pointet i det jeg har erfart er, at hvis hr. Christi
ansen för krigcn var en beundrer av tyskerne og hadde en nasjo
nalsocialistisk ideologi (han har tilhört dette parti siden 
1942), hadde han ikke dessto mindre fortsatt a adminstrere 
PEA i samsvar med fabrikkens interesser. Hans politiske 
ideer holdt harn ikke tilbake - da hans gamle medarbeider, 
fabrikasjonssjefen hr. Frisak, som alltid har v~rt ivrig kom
munist, blev arrestert av tyskerne - fra personlig a inter-
venere overfor kDrnma~danturet for ä fa harn löslatt, hvilket 
kunne ha blitt harn en dyr historie, idet hr. Frisak deretter 
fl~·ktet til Sverige. 

51. 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



Hvis er. Christiansen var nasjonalsocialist var 
han ikke den eneste i PEA, det var SKK sorn valgte til for
mann i styret hr. Nils Halvorsen, sorn var rnedlem av nazi
partiet fra for valget og lenge för hr. Christiansen. 

Hr. Christiansen beskylder SKK for ä ha villet 
selge PEA til det tyske selskap Lettrnetall og hr. Ellefsen 
for ä ha villet selge et av harn innfört pendlingssystem for 
elektriske smelteovne. Hr. Christiansen har av PEA vmrt be 
skyldt for i 1945 - da tyskeEne var pä full retrett _ ä ha 
gitt ordre til Ferronia's avgang - et skip som var lastet 
rned ferrosilicium til deres adresse, - en bat s~~ flakket om
kring og hvis last senere viste seg beskadiget, hvilket 
bragte PEA et tap. Han forklarer at han ved avsendelsen var 
i besiddelse av sjekk til dekning, en sjekk som tilslutt ikke 
ble honorert og at han ikke alene traff denne disposisjon: 
hr. Ellefsen ville forhöie denne levering fra 600 til 1200 
tonn fordi en kunne gjöre forretning med en mindreverdig vare 
og at prisen var gor, 

Det fremgär av politiets rapporter, som er kjent 
av familien Christiansen, at hr. Chris+iqnsens arrestasjon 
ved krigens slutt og hans fengsling i 6 mäneder alene var be
grunnet i en anmeldelse fra d'herrer Ellefsen og Strand, som 
onsket hans forsvinnen for ä kunne trenge inn i hans kontor i 
Oslo n~ fjerne hele h2ns arkiv, som de faktisk ennu holder 
tilbake. 

Hr. Christiansen bröt fysisk og psykisk sammen som 
folge av fengalingen, ernmringen og den därlige behand-
ling han fikk. Han er nedtrykt pa gr. av urettferdig _ 
heten ved hans fullstendige utkastelse sv PEA, pä gr. av det 
brutale opphor av hans gasje S00 ~dm. direktör pä gr. av ned
settelsen av hans pensjon og fordi hr. Ellefsen har latt seg 
tildele hans tidligere hverv. Han har for tiden vanskelig 
for ä uttrykke seg klart og for ä hevde sin rett. Med hensyn 
til hans aksjer, sorn hr. Ellefsen allerede har forsökt ä fä 
tak i, viI han ikke skille seg fra dem sä lenge han ikke har 
fätt oppreisning. 

Jeg har kunnet foranledige et möte mellorn sviger
sönnen h~' Höst og dlherrer Ellefsen og Strand. Hr. Hast har 
forklart at hr. Christiansen hadde besternt seg for ä oppnä 
rettferdighet og at hans familie - hvis han skulle falle 
bort - skulle anlegge en rettssak, sam alene kunne skade 
PEA og dets nuvmrende ledere. For ä unngä skandaler foreslär 
han en rninnelig ovorenskomst og krever: 

1) en undskyldningsskrivelse sorn renvasker hr. Christiansen 
for det som angär hans virksornhet i PEA. 

2) den gasje som tilkommer harn for en lov~ig periode for 
brudd av hans kontrakt. 

3) restutlevering av hens pensjon til det fulle belap. 

4) en erstatnin~ for skade, begrunnet i h2ns ulovlige arre
stasjon og fengsling. 

5) tilbakelevering av hans arkiv. 

Hr. Ellefsen som i smrlig grad önsket en ordning, 
svntes ä vmre innforstätt med alle Dunkter. Hr. Strand 
ak?epterte disse vilkar bortsett frp det förste, da han 
tror at hr. C~ristiensen har anmeldt harn til Tyskland for 
sabotasje (hvilket hr. Christiensen uttrykkelig har benektet), 
vt l han ~a vanskelig for ä undertegne den forlangte undskyldnlngsskrlvelse. 
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Slik lä tingene an ved mj~ avreise fra Oslo. 
bade hr. Höst og hr. Ellefsen sku~~e holde oss ajour angaende 
det videre forlöp av dette möte. 

---------------------
• • • e , • • ~ • • ~ • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 00. • 0 

sign. Ch. lachenal. 
Sekretffirved Usine Electro-Metallurgique 

Meteor S.A., Genf. 

Herr direktör T. Ellefsen, 
e/o Porsgrund Elektrometallurgiske A/S, 
Eor~E.unE...!.. 

Ad. Alex. Christiansen. -----------------------

Bil. 16. 

Jeg har-mottatt Deres brev av 24. januar d.ä. hvori 
De anförer at mine anförsler i brev av 22. januar d.ä. viI 
bli forelagt styret hvoretter De viI besvare min skrivelse. 

:ALD/.§_~~roni.§:..:.. 
Deres personlige pätegning pa ovennevnte skrivelse 

har jeg forelagt for direktör Christiansen som har sendt meS 
skrivelse av 2. mars 1946 hvorav be~reftet kODi hermed sendes 
rem. Som De viI erindre hadde De og jeg en konferanse pä 
mitt kontor den 5. desember 1945 da re kom ued til megu
middelbart etter Deres möte hos direktör Christiansen Dä 
hans kontor i Karl Johansgt. 16. Jpg noterte dels mens De 
var nffirVffirende og dels umiddelbart etterpä alt som ble nevnt 
under mötet deriblandt ogsä det som De bekrefter i Deres pä
tegning P8 skrivelse av 24. januar 194~ nemIi~ at De hadd2 
anmodet direktör Christiansen om ä forsöke ä seIge til tys
kerne mere enn de 600 tonn som ble sendt med D/S Feronio, og 
De anförte iden forbindelse - etter mitt notat: "Ellefsen 
mente det var best ä seIge mest mulig da veren ikke var 
försteklasses og prisen god." Deter dette jeg har meddelt 
til direktör ChriiStianseü og som hi'n :;-ierne viI he bekreftet 
overfor Dem. 

HP/ET 
1 bilag. 

.6Srbödigst 
Overrettssakförer Hjelm Friis 

Ilebu 3/10.45. 
Bil. 17. 

Herr o.r.sakförer Hielm Friis, 
Prinsensgt. 12, 
Oslo. 

Den 29. august sistleden sendte jeg Dem min rede
gjörelse for skibningen med D/S "Ferronia" foranlediget av 
advokat Sigmonds skr. til Dem sv 11. august. Sistnevnte skr. 
med Deres oversendelsesskr. til meg fulgte vedlagt. 

Jeg har senere intet hört fra Dem. Men jeg var idag 
innkalt til overlegen pä grunn av min helbredstilstand, som 
er mindre god, hvilket skyldes mangelfull ernffiring i for
bindelse med sjelelig päkjenning. Je~ bIe beordret innIagt 
pa det hervffirende s;ykehus. Det er fneC2; mcktpäliggende 8t fa 
oppklart, hvorfor jeg fortsatt holdes fengslet uten a Vffire 
innkalt til politiforhör eller forhörsrett og uten ä Vffire 
gjort bekjent med hvad tiltalen mot meg gar ut pa og hvilke 
anmeldelser pa meg foreligger. 
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Det krav i mitt b0, som av aksjemajoriteten i Pors
grunns Elektrometallurgiske A/S ved advokat Sigmond er reist 
mot meg som adm. direktör for at Reiehskommissars sjekker 
for skibning pr. D/S "Perronia" ikke er inngatt, er rett og 
slett sjikane og takk for at jeg for 1 Y2 ar siden nektet ä 
medvirke til ~ undra overskuddene i PEA for beskatning ved 
a overföre disse til Skiensfjordens kommunale KraftseIskap 
i form av forhöiet kraftleie, tiltross for at denne var 
fEstlagt ved kontrakt med utlöp 1/7 1954. For 1944/45 be
löper skattene seg til vel 1 million kroner. 

I 1941 gjqrdc den samme ak~jemajoritet, Skiens
fjordens kommunale KraftseIskap, forsök pa a seIge vart sel
skaps samtlige aktiva - innbefattet för nevnte kraftkohtrakt 
- til det norsk - tyske seIskap "I ettmetall", som fikk en 
handgivelse pa SKK's 8ksjer i P~A mot verlprJa~ i en kraft
kontrakt pa leie av 30.000 yw· ~~rr;Y> en periode av 50 ar, og 
oppförelse av en fjernledn~i"U 0~1 c;~l verdi [JV 2.5 mill. 
kroner, svarende til 500 pet. av aksjenes parikurs plus en 
arlig kraftleie av 1.5 millioner kroner i SO ar. 

Denne akS"jon fra SKK's side var fremkslt ved en 
forespörsel fra Lettmetall's side om kjön sv vare ledige in
dustritomter. SKK nektet oss a seIge tomtene uten i forhin
delse med salg av sine aksjer og PEA's ssmtlige aktiva til 
förnevn te pri s. 

Tilbudet om SKK's aksjer ble refundert av lett
metall hvis generaldirektör) dr. Moschl, betegnet SKK's for
langende sam uhört og henstillet til me~ a finne en form for 
salg av de önskede arealer, som ikke vilde medföre, at vart 
seIskap PEA skulle opphöre. Det ble ogsä ~jort til stor 
ergreIse for direktör Olav Strand som hadde undfanget planen 
om a tvinge Lettmetall til a inngt en kraftleiekontrakt med 
~§!~.som muliggjorde utbygning av deres fossefall i Hjart-

Resultatet ElV disc:c misl~'r . :lgrep pa PEA er, 
at jeg, som med fr2nsk - SC~J"'2i tsisk kapi tal har stiftet 
selskapet i 1913 og har v:ert dets adm. direktör siden 1917, 
i 1944 ble satt ut av styret og nu er gjenstand for politisk 
forfölgelse. 

Jeq tör be Dem om a anmode min forsvarer advokat 
Torstensen,~om sammen med Dem avleg~e meg et besök pä Ilebu 
snarest mulig for at jeg kan 2vlegge forklaring om mitt for
hold til den anmeldelse, som foreligger mot meg. 

Oppholdet her har svekket mitt syn, min hukommelse 
og min förlighet, og jeg trr-'·'-ke jeg k18rer det stort 
lenger. 

ErböcJigst 
Alex. Christiansen (s~gn) 

Bilag 18. 

Ilebu, 29/8 194~. 
Herr o.r.sakförer Hjelm Friis, 
Prinsensgt. 12, 
0310. 

Porsgrunds Elektrometallurgiske A/S _ 
~.:irek.!ör Al~~-.Q!2~~ stiansE;l1_ -Ski bnins _ Dr. __ :gL~_:E~~~nia " 

Jeg har mottatt advokat Sigmonds skrivelse til Dem sv 11 .ds. 
Advokatens faktiske fremstilling er dels ufuJlstendigt dels 
likefrem uriktig. Det fremsatte erstatnin~skrav er derfor 
uberettiget og tilbakevises. 
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Da jeg ikke f.t. har adgang til mitt arkiv er jeg avskäret 
fra enhver dokumentasjon. Idet jeg forheholder meg adgang 
til senere ä komme tilbake til saken, skal jeg i det fölgende 
etter hukommelsen - gi Dem min redegjörelse for den faktiske 
sammenheng vedr. omhandlede skibning. 

1. Der foreligger ingen "kontrakt" av 8/2 45, kun en "be
stilling" av februar mäneds produksjon i h.t. tidligere inn
gatt prisavtale, gjeldende levering av ferrosilicium fra 
alle norske produsenter. 

2. Fa. HeinI'. Aug. Schulte 
rie Vereinigten Stahlwerke. 
"Ferronia" og hadde meddelt 
werk". 

var represent2nt for avtageren, 
Fa. Schulte hadoe befraktet D/S 

at remburs var bestilt av "Stahl-

3. D/S"Ferronia" var sterkt forsinket, Bf'lten ankom först 
ca. 20/4 d.ä. Pä forhänd hadde jeg gjort Reichskommissar 
(R.K.) v/ Dr. Schroeder oppmerksom pä, at Porsgrunds Elektro
metallurgiske (PEA) savnet beskjed om at rembursen var äpnet 
hos sin bank - Kreditkassen. 

R.K. ~a imidlertid ordre til skibning av omhandJede vare
parti og meddelte at det overtok innJösningen av dokumentene. 
4. Varepartiet val' innlastet den 21/4 - sävidt jeg nä er
indrer - og konossementet utstedt. D/S "Ferronia" gikk der
etter til Borgestad for ä innta et vareparti av samme art 
fra Tinnfoss Jernverk A/S. 

Fra söndag 22/4 til 24/4 oppholdt jeg meg i Porsgrunn i an
ledning av den ärlige generalforsamling i PEA. Jeg kom til
bake til Oslo den 24. om aftenen. 

5. Den 25/4 klo 11 konfererte jeg med R.K. 'S Ausfuhrabt.
v/ d'herrer Dr. Schroeder og Dr. Schumann - som konfererte 
med mjnisterialrat Berghold om utbetaling av fakturabelöpet 
i reutsche ReichsbanksteIle, Fr. Nansens 01. Her ble skib
ningsdokl~r;;':::ntene av mig i Dr. Schumanns merVa3r overlevert 
til banksjefen, som foranlediget utstedt 2 sjekker under
tegnet av harn. Sjekken pä kr. 1.206.24 utgjorde differansen 
i PEA's favör som fölge av at PEA tilkom utbetaling over cle
aring istedenfor etter vanlig kurs. -Pä forhänd konfererte 
benksjefen pr. telefon med Norges Bank. 

Idet benksjefen overrakte meg sjekkene ba han meg om ikke ä 
presentere disse i Norges Bank för neste dag, idet banken da 
ville ha mottatt skriftlig bekreftelse fra Deutsche Reichs
ban~stelle av den trufne bctalingsordning. 
~jtet i banken varte til ca. kJ. 14 den 25/4. 
6. Den 2r:)/4 kl._i11 oresenterte je s sjekkene i kvittert stand 
i Norges Penk, bilagt en fölgeskrivelse fra PEP til banken om 
at beJöpene skulle innsettes pä PEA's konto i Kreditkassen. 

Brevet med sjekkene ble mottatt av den jourhBvende fullmektiq, 
herr Seeberg, uten noen bexerkning fra hrns side. Jeg under
streker at det ikke ble sagt at Norges Bank ikke ville inn
fri sjekkene, hvorl'or jeg ans8 seken i orden. 

Hvad jeg ovenfor har nevnt om konferansen med Norges Bank viI 
fremgA sv de skrivelser som banken mottok. 

7. Da ~8g mandag den 30/4 ikke hadde fätt bekreftelse fra 
Kreditkassen om at belöpet var innbeteJt satte jeg meg i 
forbindelse ~ed hr. Seeberg for ä fä vite grunnen hert!l. 
~eg fikk da vite at Norges Bank ventet DA beskjed fra Finans
departementet om at utbetaling kunne finne sted etter R.K.'s 
8Qvisning. 

Dette medelte jeg straks Dr. Schumann i R.K. som sa at saken 
var i orden, og at PEA när som helst kunne vente utbetaling. 
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8. Etter et par dagers forlöp fikk jeg me0delelse fra Nar
ges Bank om at overförselen til Kreditkassen enna ikke had
de funnet sted, Likeledes fikk jeg under telefonsamtale 
med vart Porsgrunnskontor höre at varepartiet fra Tinnfoss 
.. Ternverk Ais - skibet med Dis "Ferronia" - under analoge 
vilkar - allerede var bet8lt sv Norges Bank. 
Herom ga jeg straks R.K. beskejd. Det ble da opplyst at det 
ver stillet det nödvendige belop til disposisjon for Norges 
Bank til dekning av PEA's tilgodehavende. 

Jeg oppsökte derfor straks herr seeberg i Norges Bank som 
meddeIte, at R.K. hadde stillet til disposisjon for Norges 
Bank 3. mille kroner til dekning av stedfundne skibninger, 
men belöpet var blitt disponert til betaling av en rekke 
skibninger. 

Pa neermere forespörsel om hvorfor ikke PEA hadde ft'ltt betal
ing sa herr Seeberg at utbetalingene hadde funnet sted et
ter tur, og at PEA ikke hadde veert blandt de som fikk sitt 
tilgodehavende utbetalt. Etter at jeg hadde oresisert at 
det for PEA dreiet seg om et skibet vareparti uttalte herr 
Seeberg at da stillet saken seg-I-en annen stilling, og ba 
om legitimasjon for skibningen. 

Under min samtale med herr Seeberg kom herr banksjef Thor
kildsen tilstede, og jeg nevnte da foranledningen til mitt 
be sök for harn. 

9. Fredag den 4/5 var jeg i Porsgrunn i styremöte. Den fol
gende dag var jeg i R.K. og talte med Dr. Schumann om sjek
kene for skibningen med DiS Ferronia. Hanfulgte meg til 
~eutsche ReichsbanksteIle for utlän av de innleverte skib
ningsdokumenter til legitimasjon av skibningen. Dokumentene 
foreviste jeg straks i Norges Bank, hvor herr ~eeberg gjen
nemleste dem og gjorde notat om at skibnin~en var legiti
mert. 

Etter dette ansä jeg saken for ä veere endeli~ i orden. 

Jeg tilföier at DiS Ferronia en av de forste dager i mai 
var avgatt, sä spörsmälet om eventuelt ästanse den ikke 
kunne komme pa tale. 

Foransttende redegjörelse er sa fullstendig som mulig uten 
tilgang til mitt arkiv. Jeg henviser forövrig til~en fore
liggende korrespondanse. 

Pä grunnlag av det anförte hevder jeg at jeg er uten et
hvert 8nsvar for at vareD2~~iet ikke ble be+alt og avviser 
besternt det fremsatte erstatningskrav. 

Forövrig gjör jeg oppmerksom pa at hvis varepartiet ikke 
hadde veert skibet ville dets verdi for PEA ha vffirt meget 
sterkt redusert pa grunn sv manglende avsetningsmuligheter. 

Med hensyn til de 2 belöp som ble meg hevilget pa siste 
generalforsamling bemerkes: 

De omhandlede kr. 2.000.- ble bevil~et pa ordinffir mate, og 
overrakt meg i sjekk. 

Grunnen til at jeg i 1944 etter 31 ärs medlemskap av styret 
i PEA ble satt utenfor skaI jeg ikke her gä inn pa. 
Belöpet kr. 1.371.- utgjör min andel sv den godtgjörelse 
til funksjonffirene som generalforsamlingen bevilget i likhet 
med praksis i tidligere är. 

Erbödigst 
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~ Bilag 19. 
"-./ 

Ad möte i KNA hotellet i Oslo tirsdag den 18.oktober 1949. 

Tilstedev33rende : Madam lachenal, Direktor strand, Ellefsen 
samt salgschef Host. 

Ovennevnte mote korn helt tilfeldig i stand, idet Host be
sokte madam Lachenal, og under dette hesok inntraff herrene 
Strand og Ellefsen. Efter Madam Lachenals ~nske opptok Host 
til dröftelse sporsmalet om herrene Strand og Ellefsens 
forhold overfor PEA's tidligere direktor Alex. Christiansen, 
samt deres opptreden overfor harn pa vegne av bedriftens 
styre ved fremsettelsen av det meningslose erstatningskrav, 
reduksjon av pensjon ved a fa tilbakebetalt forskuddsinnbe
talte premier etc., avskjed uten lonn, beslagleggelse og 
fjernelse av arkiv og i ganske s33rlig ondartet grad den 
grunnlose beskyldning for angiveri. 

~~_~statElEßskE~~_~ed Ferronia-lever8nsen i AEril ~945. 
Host papekte det-meningslöse i dette og s33rlig at dir. f 

Ellefsen som selv hadde forsokt a öke denne leveransens 
kvantum, hadde fremholdt at han hadde forsokt a holde det 
tilbake, men at dir. Christiansen hadde tvunget avskibningen 
igjennem. Dette benektet Ellefsen besternt a ha uttalt, men 
Host henviste da til at madam Iachenal iden forutgaende 
samtale med harn hadde fort81~ ot Ellefsen overfor henne 
hadde fremholdt ovennevnte, hvilket da Ellefsen i dette vid
nes n

h
33r

t
v33r ikke kunne benekte a ha b~~!! den~~~~is~~~= 

sann e . 
-----
~~~~~skj~~~E~joE~ 
Host betegnet Ellefsens opptreden her som s33rlig ~men, og 
under hensyntagen til dir. Christiansens fortjeneste over
for bedriften, anmodet Host madam Iachenal a lese opp et 
brev til SKK i 1944 fra Meteor ved dr. Friderich, hvor denne 
i ganske s33rlig grad fremhever dir. Christiansens fort je
nester overfor bedriften, og hvad man haI' a takke harn for. 
Pä Host' s direkte foresporsel om dir. Ellefsen mente at dr. 
Friderichs fremstilling ikke i enhver henseende svarte til 
det faktiske forhold, svarte Ellefsen at dr. Friderichs 
konklusjon val' helt korrekt. Hest henviste da til at Ellef
sen til tross for at han val' klar over dette, allikevel 
hadde redusert dir. Christiansens pensjon, hvilket han kun
de betegne som en gemenhet og som ;') "sparke en mann som 
allerede la pä bakken" - !~L~~!.~_~~:r2:r2~~ll~!se!22.!2te~~ 
re. 

~~ Str~Eds beskyldniEß_om_an~iveri~ 

Hosf fremholdt at denne beskyldning av ledende jurist i 
I' e t t s 0 pp g j 0 I' e t b 1 e be t e ~n e t S 0 m i be s t e fa 11 "u t sI aga v 
hysteri" 00" at dir; Chrlstiansens brev kun henviste til en 
foresporseI om priser for kraftleie, Hnst oppfattet Strands 
brev til politiet som s33rlig sjofelt under hensyntagen til 
at Strand oppfattet dir. Christi2nsen som en motstander og 
uvenn. Til dette svarte dir. Strund at det for det forste 
yar det ikk~ hansoro 8 ndte brevet alene, men PEA's styre, 
Idet hen hadde r1dfor~ J~_~ med herr Kjolseth, tidligere 
for~ann i styret, om hvad som mdtte gJores forat han skulde 
kunne sikre seg dir. Christiansens arkiv og derigjennem mu
lig viktige papirer for PEA som man val' redd for kunne bli 
tilintetgjort. Kjolseth hadde da skaffet nevnte brev til
veie, og man blev enig om at politiet matte ha noget s~rlig 
graverende materiale for at man skulde holde dir. Christi
ansen fast, säledes at det vilde bli adgang til ä sikre seg 
haDS arkiv, og dette mätte da kunne gis ved hjelp av det 

57 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



brevet som blev sendt politiet og hvori man beskyldte dir. 
Christiansen for angiveri som kunde ha medfört dödsstraff 
for Strand. Dertil vilde han bemerke at selvfölgelig had
de han heller ikke ment at dette hadde noget med det som 
var nevnt i brevet ä gjöre. Hvis det det hadde gjort vil
le han ha v~rt enig i betegneIsen hysteri. Men det fak
tiske forhold var at han var blitt innkalt til a möte hos 
en tysk major i Os10. Til dette möte kom han forsent, og 
idet han gär inn, kommer dir. Christiansen ut av samme dör, 
hvilket for harn syntes opplagt at han var innkalt samtidig 
for ä stä tilrette for en forsinkelse i gjenoppbygningen 
efter bombeangrepet, og at dette spörsmal mätte vrere krmmet 
opp efter anklage av dir. Christiansen. Han hadde imidler
tid "reddet" seg ved ä late som han bare var dum og ikke 
forstod og bare lot som han hadde forsökt ä gjöre det best 
mUlig. Og at dette var en anklage fremsatt av dir.Christi
ansen var han fullstendi~ overbevist om, og at det var den
ne anklage h~n ~ente var d('~ angi~eri som dir. Christiansen 
skulde ha gjort seg skyldig i. Her ville imidlertid pa-

Ist~nd sta ~-.Eäst~E~_1:~~.L~!te s~Ivf~I~~!~ !2u aI"drIg 
_E-~ Opplu_8re.-

Efter timelang diskusjon blev mötets konklusjon at herrene 
Strand og Ellefsen skulde fremlegge et forslag for PEA's 
styre om full imötegäelse av de ökonomiske krav som dir. 
Christiansen hadde overfor PEA, samt at Strand skulde av
fatte en personlig skrivelse til dir. Christiansen om den 
fremsatte beskyldning, sam denne fant a kunne akseptere som 
tilfredsstillende for seg, og at dir. Christiansen da vilde 
vrere villig til ä selge sine aksjer i PEA til en passende . 
kurs, hvorefter begge parter skulde 8vgi skriftlig erklrer
ing om at alle forhold og krav etc. hermed var fullt opp
og avgjort. Madame Lachenal sluttat seg o~sä fullt ut til 
det fremsatte og mötet blev hevet. 

Da jeg dagen efter mötet oppsökte madam rachenal pä hotel
let for ä önske henne god hjemreise var det förste hun sa 
til meg, at den foregäende dags möte hadde berört henne me
get sterkt, og det förste hun hadde gjort om morgenen var 
a skrive til madame Friderich, at de beskyldninger som av 
herrene Strand og Ellefsen var reist mot dir. Christiansen 
under deres opphold i Genf "were all lies". 

P.S. Jeg vil tilföye at jeg stillc~ dir. EJlefsen et di
rekte spörsmäl om det i det pa dir. Christiansens kontor bp
slaglagte arkiv fantes en eneste ting, som kunde berettige 
til de drastiske forholdsregler man ver gatt til for a sik
re seg det. Til dette svarte dir. Ellefsen "det fantes 
ingen tiQ&.:..-l.l:!en ~ t k~QQ.e_j o __ ~§._.VEB!!.~~s~!~~-------

sign. J.l.Hsst 

Porsgrunds Elektrometallurgiske Aktieselskap. 

Rilag 20. 

Porsgrunn 1. april 1946. 
Herr overrettssakförer Hielm Friis, 
Prinsensgt. 12, 
Oslo. 

Deres ref. 

An~ende_~!~~_·_QE~is!i~nseE~ 

Vär ref. PiK 

Vi refererer til Deres brev av 22. januar d.a, og 
var forelöbige svarskrivelse av 24. s.m. 

58 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



1 . Vi har intet a bemerke til hvad De anförer vedkommende 
husleien. 

2. Angaende telegramadressen "Silie" fastholder vi va.r 
rett til denne adresse og skaI ta opp dette spörsma.l 
med vedkommende telegrafmyndighet .. 

3. Feronia. Vi fastholder hvad vi tidligere har anfört 
Om:dIreEtör Christiansens anSV8r for det oss paförte 
ta~. Na.r vi har fätt oversikt over bl.a. tapets stör
reIse viI söksma.l bli reist. Forövrig finner vi pa. 
det nuvffirende tidspunkt det ikke nödvendig nffirmere a. 
komme inn pa. hvad De har anfört om dette spörsma.l. 

4. Bekreftelsen av at direktör Christiansen er avskjediget 
fra fengslin9sdagen 11/5 1945 ble vedtatt den 23/6 1945 
av det den 8/6 1945 av generalforsamlingen lovlig 
valgtc nye styre. Noe krav pa. formel avskjedigelse 
eller oppsigelse eller lönn i en oppsigelsestid har 
herr Christiansen slik som hans forhold har v~rt og er, 
ikke. A tegrunne dette nffirmere anser vi her overflö
dig. 

5. Direktör Ellefsen som av fylkesIDannen var oppnevnt som 
leder iden tid va.rt seIskap var uten styre, fikk fra 
Dem fullmakt til a möte og stemme pa generalforsam
lingen den 8/6 1945, der det nye styre ble valgt. Der 
var enstemmighet ved valget av styret. 

6. Hvad anga.r provisjonen til herr Christiansen eventuelt 
A/S Kraftindustri fastholder vi at enhver mulig provi
sjonsoverenskomst er falt bort pr. 11/5 1945 og inn
skrenker oss forelöbig til ~ henvise til siste passus 
i skrivelse til Dem av 31/12 1945 fra va.rt styres for-
mann. , 

1. 

k:rbödigst 
Porsgrunds Elektrometallurgiske A/S 

earl P. Wright (sign). 
styrets formann. 

Hielm Friis og Per H. Friis 
ad voka tel' 

13il. 21. 

Oslo, 4. april 1946. 
Porsgrund Elektrometallur~iske A/S, 
P 0 R S G RUN N. ------------------
Ad Alex. Christiansen. 
----------------------

Jeg har mottatt ]\pres brev av 1/4 d.ä. 
Je a ser at De godtar min oppstilling i skrivelse av 
22/1 d,ä. angäende husleien og tör derfar imötese inn
betalt kr. 233.33. 

2. Telegramadressen "Silie" disponeres av dipl. ing. 
ilex. Christiansen i henhold til skrivelse av 16/3 1946 
hvorav kopi sendes Dem. Med skrivelse av 21/3 d.ä. 
oversendte jeg avgiften kr. 20.- til Tele~rafverket og 
mottok kvittering derfor-ISlirTvelse av 23/3 d.n. 

3. Angäende Fercniasaken venter je~ ä höre nffirmere fra 
Dem senere hvis De finner at det SV2rer regning for 
Porsgrunnselskapet a g~ videre med reres krav. Etter 
~in mening er det mange omstendi~heter som taler fJr 
at selskapet bör omhyggeliß overveie hvorvidt det er 
i selskepets interesse ä forfölge denne sak videre. 

4. Pensjonssaken med Norske Folk nevner De ikke i Deres 
sV8rskrivelse. 
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5. Jeg bemerker hvad De der anförer men viI v~re takknem
Iig for ä fä en nöyaktig utskrift sv den avholdte gene
ralforsamling av 8/6 1945 angäende veJg av det nye sty
re og hva der er protokollert iden forbindelse og tör 
ogsä be om ä fä avskrift av det vedtak som det nye sty
re har gjort av 23/6 1945 om avskjedigelse av direktör 
Christiansen. Sffirlig viI jeg Vffire takknemlig for ä fä 
klart svar pä min forespörsel i skrivelse sv 22/1 1946 
om den fullmakt sam jeg har gitt direktor Ellefsen til 
ä stemme med direktör Christiansens aksjer er brukt til 
ä stemme for hans öyeblikkelige fratreden uten oppsigel
se og uten lönn i oppsigelsestiden. 

,Erbödigst 

HF/ET. 
overrettssakförer Hielm Friis 

1 bilag. 

Overrettssakförere 
Hielm Friis og Per H. Friis. 

Hr. Direktör Alex. Christiansen, 
Ullernveien 22, 
Ullern. ----
Ad PEA. 

Bil. 22. 
Os10, 5. mai 1949. 

Med skrivelse av 4. ds. hvorav kopi hermed sen
des Dem; har jeg idag mottatt aksjeutbyttp oä Deres 101 ak
sjer for 1945/48 med kr. 10.100.- titusenetthundrede - kro
ner - Jeg sender Dem gjennemslag av min skrivelse av idag 
til PEA .. 

!2rbödigst 

HF/JÖ. 
Bi la.&!. 

Hielm Friis (sign) 

Avskrift. 

Porsgrunn Elektrometallurgiske A/S. 
Herr overrettssakförer Hielm Friis, 
Prinsensgt. 12, 
Os10. 
Rekommandert 
4.5. 1949. ViP/Ha. 
Ad Direktör Alex. Christiansen. 

Bil. 23. 

Vi har mottatt Deres skrivelse av 27. f.m, og 
idet vi fastholder hV8 vi anförte i värt brev av 25. f.m. 
oversender vi Dem vedlagt som tilsvnsmann i Direktör Christi-ansens bo ~ 

kr. 10.352.00 sle~f t~l Dfrres ordre k h 
hvorför-vr-Imötese~~e~~ ~?l~t~r!h~d~~g~gn'mearütbytteku
pang nr. 22 for herr Christiansens aksjer. 

Hva angär inkassoprovisjon kr. 252.- viI vi be
merke at vi ikke hadde ventet at dette krav under de fore
liggende omstendigheter var blitt opprettholdt og hvis det 
hadde dreiet seg om et belöp av noensomhelst betydning, ville 
vi ikke ha betalt det. 

k:rbödigst 
Porsgrunn Metallurgiske A/S 

T. Ellefsen (s) 
adm. direktör 
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Bil~ß~ ___ 1 __ ~l~kk~ 

Aksjeutbytte for 1945-1946-1947-1948 . ...... . 
Inkasso~ebyr ifl. Deres skI'. 27.f.m ...•.•.•. 

10.100,-
252.--------

kr. 10,352,-

Porsgrunn Elektrometallurgiske A/S, 
.!.2E..:25ru~~ 

Ad direktör Alex. Christiansen. -------------------------------

Bil. 24. 

Med Deres brev av 4. ds. mottok je; 
i sjekk 1/ Den norske Creditbank til oppgjör SV: 

kr.10" 752 ... --

Direktör Christiansens utbytte av hans 101 
aksjer i selskapet for &rene 1945/48., ....... . 
Inkassosalmr ........................................ " ... . 

kr , 1 O. 1 00 .. -. 
tI ,.~ -

ial t Kr.10,3'52,----------------- --- - --. -

I anledning av Deres bemerkning om at det er 
krevet inkassosalffir og at De ikke hadde ventet at dette krav 
ble opprettholdt, skaI jeg meddele Dem at da jeg fikk 
brev fra advokat Sigmond av 19/1 d.ä. om at den innle(:~(~C' 
rettssak mot Direktör Christiansen i ville bli forfLI~g-c, 
hadde ventet at Deres ffirede seIskap uten vtterlig:ere p2,,1c::F'cV 
hadde innbetalt til meg de aksjeutbytter bä direKtör 
Christiansens aksjer som forlengst val' forf8Jt og som av 
Dem etter min mening var uberettigettiJb2keholdt tidligere 
og iallfall uberettiget tle tilbakehoJ~t etter,at D~r8s 
krav mot ham bortfalt. Istedenfor derior haI' Jeg mdtt?t 
före korrespondanse og haI' konferert med Dem og Deres 2d7J
kat om ä fä utbetalt dette soleklare krav. De hurde v~~e 
takknemlig for at jeg ikke str3ks uten omsvlp uttok forl~l;;~-
klage og begynte rettssak mot Dem for innkreving av bt'l;jl>' 

HF/Ja. 

iErbad i,gst 
Overrettssakförer-Hielm Friis 

B:il. 2'';, 

Lt::n 27. j:Jrmar 1949. 
Porsgrund Elektrometallurgiske A/S, 
.!2.E~ .o;ru n ~ ; 

Ad direktör 
Alex. Christiansen. -------------------

Fra h.r.advokat Sigmond haI' je~ mottatt 
velse av 19. ds., hvoretter Deres &rede 2S] ~l;:,Jp fr~ '. _____ ' 
de krav sam var reist i forliksklage av 20/4 43. 

- Som til s:vnsmann i boe t mä ;i eO' da lq;e ve 11 di(: tal~ og tllsendt meg utbyt~e av hr. Chrlstlans~ns 101 aksJP~, 
5 % for 1945,1946 og 1947 Ei kr. 2.252.-~: kr. 7.57"--, 
samt lann fra 1/5 1945 til 11/51945, da h8n-·p:-:g~a:---·';L_ " .... 
stasjon faktisk opphörte i sin stilling som adf8. dire~,-i:;·;~.'_ 
Je~ bel' om Deres oppgave over lönnens sEirreJse 0':': __ 
meget utbetalingen blir. 

Forövrig tar jeg pc~ hr. Christian:=:ens V".'-"'; 
forbehold om lönn i 6 maneders oppsigel sestid _ sli:~ , _. 
tidJigere krevd - og om evtl. ytterligere krav. 

HF/Jö. 

IErbö d j p'S t 
Overrettssakförer Hi~lm ?riis 
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Bil 26. 
Ad konferanse med direktör Strand pa mitt kontor fredag 
6.1.1950. 

Foranlediget ved en avtale fra et foregaende möte i KNP
hotellet i Oslo, hvor foruten undertegnede og direktor 
Strand ogsa direktör Ellefsen fra Porsgrunn samt madam 
Iachenal representerende Meteor i Schweiz var tilstede -
18 oktober 1949 - oppsökte dir. Strand meg pa mitt kontor 
for a gi svar pa spörsmalet hvorvidt han f?nt ä kunne skri
ve et ~den~ og tilbakelwllende brev til direkthr 

,Christlansen i anledning den anklaee han hadde fremsatt 
e:rt"e:r--I:rr:g;jtJr i nge t1 0 II1 d e llIl e . ---

Direktör Strand innledet samtalen med & anmode om ikke ä 
bli avbrutt för han hadde avsluttet sin fremstilling og be
gynte sä med ä forteIle, at han hadde tenkt meget ovar de 
spörsmal, som val' blitt reist ved vart foregäende möte i 
forbindelse med de beskyldninger han hadde fremsatt overfor 
politiet og dir. Christiansen. Han hadde~eft...e.J2_h.Yert 
,hu.i?.k~t_1ingsm~ __ ~, og snakket rned forskjellic;e folk som 
kjente forholdene. Blandt annet hadde h2n kommet til a 
tenke Da at den formodning han hadde fremsatt om dir. 
Christiansens mulige medvirkning til at han var blitt inn
kalt til möte hos en tysk major i Oslo, og der anklapet for 
sabotasje av reparasjonene efter bombingen av bedriften i 
Porsgrunn, vel neppe var kommet lengere enn til Dolitiet i 
Porsgrunn. b ragt 
Han hadde for ä fä/dette pa det rene besökt politimesteren 
i Porsgrunn, og denne skulde undersöke da han ikke busket 
det .. Noen dager efter hadde han uttalt til Strand at han an
tok det ikke var gjort, og Strand hadde da bedt ham ikke a 
gjöre dette, da han ikke vilde legge sten til byrden for 
direktör Christiansen. Senere hadde han snakket med en 
rekke forskjellige mennesker om dette, og spurt om dcres 
mening om hvorvidt det ogsä var Strands plikt abringe den
ne kunnskap til politiet i Oslo og noen hadde ment at han 
burde gjöre det. Selv mente han at han nu fikk ]a politi
mesteren ha ansv8ret her, idet hvis ikke han fgnt det nöd
vendig sa behövet Strand ikke 8 ha noen skruoJer iden an
ledning. 
Dog ville han ga til en kjent o~ dyktj~ helt uoartisk ju
rist og spörre ham tilrfds, idet det jo kunde tenkes at de 
ban tidligere hadde vrert i kontakt med kunne he svart ut 
fra sympati med dir. Strand. Imidlertid var det ~3nge sam 
under krigen var blitt truet av dir. Christi8nsen, og hvis 
denne kunne tenkes a ville ga til noe saksanleßS mot Strand, 
hvilket jo nffirmest var absurd, 8& ville Strand selvsa~t ik
ke spare Christiansen, men rykke ut med alt det han vet som 
kan skade harn, og dessuten var det da mange han hadde sam 
var villig til a möte 30m vidner og bekrefte at de under 
krigen var blitt truet av Christiansen. 

Selv vilde han meget gjerne ha rettssak for at alt kunne 
bli helt dissekert, ikke minst de beslnjerJi~e uttalelser 
som jeg var kommet med om at han skulde ha v~rt tilböielig 
til a Vffire ergerlig p§ Christiansen forat ikke salget av -
bedriftens aksjer kom istand under krigen. Det var ja 
tvertimot han sam hadde laget sä heJt urimeliq;e betinE2;el
ser med hensikt sä de ikke kunne antas, og Christiansen sam 
raste pa harn fordi salg ikke kom i stand. ~ndeJig noen 
dager för hadde Ellefsen klart a fä forklert Christiansen 
at det vilde ga sä rent galt om sal~et kornistand. N&r 
Strand allikevel sä at det ingen rettssak blev, sä var det 
fordi han hadde sä meget ästelle med, at det var nmrmest 
meningslöst a ofre tid pa slikt. 
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Jeg forklarte harn at pötalernyndi~heten hadde funnet at tiden 
for cL~:mka~lel_~en til den tyske mijoren og datoen pä Christi
anse~sorev tll

c
-Whist klart viste at disse to ting ikke had

d~oen som helst forbindelse rned hinannen. Strand päpekte 
da at majoren hadde sä nöye kjennsksp til forholdene der
nede at han ikke kunne ha dette fra andre enn Christiansen, 
og han syntes ogsä ä huske at majoren hadde bebreidet ham 
at han ikke kom tidsnok til ä Vffire der samtidig med Christi
Bnsen. Dette husket han dog ikke sä godt at han kunne sver
ge pä det. 

Han mente ogsä at när Christiansen hadde brukt ordet "sabo
tage" - et ord som bare betöd en ting i den tiden, i sin 
skrivelse til Whist, sä var hensibten den at Whist skulde 
12 brevet gä videre til t~skerne,·o.g 'sä vilde det i tilfelle 
Vffire ute med Strand •. Det var ikke sikkert at han mente at 
S~rand.skulle ~li skutt, m~h et eller annet, kanskje ikke 
noyaktlg hvad, dog var han st intelli~ent at han nok ikke 
brukte et slikt ord uten med spesj.ell hensikt. 
Jeg nevnte at jeg-hadde inntrvkk av oä m8n~e tin~ at bäde 
herrene Strand og Ellefsen fra krisens te~ynnelse hadde reg
net med og innrettet seg pä tysk seir. ret+e kunne Strand n aVkrefte, sa han, ved vidneprov fr2 venner 20m han allerede 

'I tidlig haddf sagt til at han var villi~ til ä ta ett ärs 
: I De~misjon efter krigen for nersonlig ä kanpe hodene av alle l '. sVlkere. . 

Vi kom ogsä inn pä bevilgningen til den norske legion, hvor 
han .gav uttrykk for at han hadde vffirt med under den uttryk
kelige forutsetning at det hele gikk til sivilbefolknin~en 
i Finnland. Og at han hadde undertegnet 0rotokollen neoe 
pä Viktoria hoteIl efterpä, uten ä lese hvad som stod der, 
fordi direktör Christiansen skulde lÖDe for ä komme tidsnok 
til toget. 

Han kl'nde pä min uttalelse om, at han hadde samarbeidet meel 
og stöttet seg til NS ordförerne i distriktet opplyse, at 
han ikke hadde hatt noget ~ utsette pa disse, og at de tvert
imot hadde samarbeidet meget lojalt me~ harn, og det kunde 
han ytterligere understreKe ved a henvlse tll ut han hadde 
vffirt innkalt som forsvarsvidne i saken mot ordförer Hal
vorsen og at hans vidneprov var kommet denne til gode. 

Han kunde i det hele tatt ikke komme med noen som helst inn
römmelse av at hans anklage ikke var berettiget. Det eneste 
var at han kunde eventuelt - foreslo han selv skrive at han 
hadde f8tt kjennskap til at de to ovennevnte {idspunkt som 
h
var berörkt ikanklagenlvar sävidt forSkjrOllig~ atfbegiv@netene lK e unne ~Ob es sammen, men eI ers v8r oruvrls 
alene uttrykket "sabotage" tilstrekkelig til at han kunde 
he blitt skutt hvis det var blitt vurderet slik som til- . 
siktet. Han vilde s.§ konferere n:ermere med advokat Chri
stophersen for ä f~ rede pä n~r skrivelsen til Whist var da-
tert. . 

Han sa för mötets slutt, "hvilken konkJ usjon sk8l vi komme 
til" og da jeg ikke hadde noe a bemerke til dettp, fremkom 
fors~vidt ingen slutning sv spörsm8let. 

sign. J.T .Hijst. 

Bil. 28. 
~§'.E.E0rt til 0810 Politikammer av krimi~~~ko~~!2bel Gylder. 

Den 29/1 1947 avh. pä bope]: 

Hans Edvard Kjölseth, forhenv. rädmann i Pors
grunn, 76 är-gr.-'6öPeI OseoaKKen, Porsgrunn, med Alex. 
Christiansen og de övrige i Btyret for PEA ubeslektet, gjort 
kjent med saka, kjenner vitneansvaret, villig til ä avgi 
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forkl. forkl.: 
Christiansen kom hit til Porsgrunn i 1914 som 

reDresentant for ett schweitzisk firma, Meteor, og for
handlet om ä plasere fabrikken. Han har v~rt ganske grei 
ä samarbeide med, og han var en meget flink forretningsmann. 
Etter at SKK kjöpte majoriteten av aksjene i PEA satt jeg 
med i styret der som representant for SKK inntil i 1941 da 
jeg ble avsatt av NS myndighetene, 

Etter at den mangeärige formann i styret for 
PEA advokat Knagenhjelm döde i 1930 - ärene, ble Christian
sen skuffet fordi han ikke ble st;yrets formann slik som ):lan 
hadde önsket, idet jeg ble valgt til formann etter forslag 
fra SKKts styre. 

Samarbeidet foregikk imidlertid som för inntil 
1941. Da kaptein Nils Halvorsen var blitt oppnevnt som 
ttstyrer tt for SKK av fylkesmannen med departementets eodkjen
nelse, henvendte Christiansen seg til ham og foreslo harn 
at jeg ble satt nt av styret. Christiansen anbefalte Hal
vorsen ä la seg oppnevne i mitt sted. Halvorsen avviste 
dette forslag~ Disse opplysninger har jeg fra Halvorsen 
selv. Kort etter rettet ttfylkesmannen" i Telemark, Chr. 
Knudsen, en skriftlig henvendelse til Innenriksdepartemen
tet om at SKKts representanter i PEAts styre ble fjernet. 
Dette brev var datert 19. mars 1941. Jeg har selv ikke sett 
det, med Departementets svar kom i ett brev av 27. mars 
1941, hvor det bl.a. heter at forordningen av 21. cesember 
1940 ikke kommer til anvendelse pä aksjeselskapet, og per
sonskiftet i styret ved PEA derfor bare kan finne sted i 
samsvar med aksjeselskapets vedtekter og aksjelovens be
stemmelserl 

Ved forste valg kort tid etterpä ble jeg satt 
utenfor. Jeg ble da ikke erstattet med en nasist, men med 
adm. direktör i SKK, O. Strand, Bankbestyrer Weber som var 
annet styremedlem fra SKK ble sittende i PEAts styre inntil 
han kom oä valg neste Ar, da ble ogsä han satt utenfor. Der 
ble straks strid om formannsvalaet i PEAts styre. SKK som 
hadde aksjemajoriteten, holdt pä Strand, mens Christiansen 
m€d sine egne og schweitzernes stemmer s0kte ä fä seg selv 
valgt. Jeg kjenner ikke detaljene sä nöye i denne strid, 
men det forte til at Christiansen i hvert fall i ett av äre
ne ble valgt til formann i styret etter ä h~ gitt sin er
kl~ring for ikke ä foreta visse skritt under selskapets ad
ministrasjon som SKKts representanter var redd for. Det er 
meddelt meg at det ikke varte lenge för han bröt denne BV
tale. 

Personlig har jeg ikke truffet Christiansen, sä
vidt erindrest siden begynnelsen sv 1941, 

Sr. direktor Carl P. Wright, 
Por~grunn. 

Bil. 29. 
9. a ugu s t 1 951 • 

Ad direktör Alex. Christia~sen mot SKK_~g PE~~_fl~ 

Jeg har i noen tid arbeidet med denne sak idet 
jeg har fätt i oppdra& ä reise et injuriesöksmäl mot direk
tör O. Strand m. fl. derunder ogsa i hvert ·'fall SKK., for
trinsvis til mortifikasjon av injuriene ~.v. jfr. strl.§ 
254. 

Da imidlertid madame rachenal under sitt nylige 
oesök atter har reist spörsmälet om en minnelig ordning 
säledes som hun ~jorde det i 1949 i möte med sal?ssjef Host 
og direktorene S~rand og Ellefsen, og da det syn~es ä 
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ligge henne meget pa hjertet at en sJik ordning kom i stand, 
har jeg formulert vedlagte utkast til et forlik som i grunn
trekkene stemmer med den konklusjon til en ordning som ble 
vedtatt pa nevnte möte med madame lachenal i 1949 og som 
jeg derfor viI anbefale min part a vedta. 

Jeg gjör oppmerksom pa at pateIemyndigheten i 
sitt siste, av Christiansen vedtatte forelegg av 7. juli 
1~50,~vör-bare m~~lem~s~ap i N.S. o~ di~erse ~~~bidra~ 
tll FrontkjemperKOhtoret m.fl. or~anlsasJoner er medfä~, 
uttr;ykkelig har bemerket at "saken mot siktede gir ikke 
grunnlag for siktelse for andre forhold enn de som er nevnt 
i forelegget og er forövrig henIagt." Derved er bl.a. 
fastslätt at SKK's og direktör Olaf StrEnds anklager til 
pätalemyndigheten av 10/5 og 14/5 1945 hörer til de forhold 
som ikke gir grunnlag for siktelse mot Christiansen og som 
er henlagt, 

Jeg viser forövrig i denne anledning til ved
lagte gjenpart ay vidneforklaring fre major dr. Ing. Ernst 
Schröeder. 

Jeg vedlegger videre til Deres eaen orienterin~ 
en utskrift av salgssjef Hösts referat av mötii-mea-mädäme 
rachenal i KNA hotellet i 1949. 

Da det forekommer meg at det vilde vrere i alle 
vedkommende parters interesse a bilegge de oppstatte tvistig
heter pa den i forliksutkastet antydede mate, for a fa saken 
ut av verden, har jeg funnet, för jeg uttar stevning, pa 
denne mate a söke bragt pa det rene PEA, SKK og direktörene 
Ellefsen og Strands standpunkt m.h.t. en sädan ordning som 
nevnes i forlikstilbudet. 

mulig. 
Jeg tillater meg ä imötese Deres svar snarest 

,Er b ö d 1.'2' S t 
J. bverga2~d (sigo) 

Advokat J. Övergaard. Bil. 30. 

i anledning av bestäende tvistcpunkter mellom direktör 
Alex. Christiansen, Ullern pa d~n ene side og Skiens
fjordens kommunale kraftselskap (SKK), Porsgrunns Elektro
metallurgiske Aktieselskap (PEA), direktör Olav Strand og 
direktör Tönnes Ellefsen pä den annen side. 

1) Direktör Ola~Strand erklrerer herved at de beskyldninger 
han sammen med SKK har fremsatt mot Alex. Christiansen i 
skrivelse av 8/5 1945 til advokat Georg Laus og sam av denne 
ble videresendt til pätalemyndigheten samt beskyldningen i 
hr. Strands skrivelse av 14/5 45 til politimesteren i Tele
mark om angiveri i anledning av forsinket reparasjon av 
PEA's transformatorstasjon l 1943 har vist seg ä vrere 
grunnlöse, hvorfor hr. Strand bek12ger deres frem~ettelse. 
SKK slutter seg til denne bekiagelse. 
2) Alex. Christiansens arkiv 30m i forbindelse med foran
nevnte anklage av 8/5 1945 ble beslaglagt pa hans kontor i 
0810 og som na er i PEA's besiddelse, sKaI av PEA tilbake
sendes Christiansen. 

Skulle der i dette arkiv v~re skrivelser eller 
dokumenter som rettelig er PEA's eiendom 00' som PEA ikke her 
duplikater av, er Christiansen villig til ~tter gjennemga
else sammen med en av PEA utpekt representant a utlevere 
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disse til PEA. Eventuelle tvistemäl angäende spörsmälet 
om dokumentene eller skrivelsenerettslig hörer hjemme hos 
PEA eller Christiansen, avgjöres i -tilfelle av en komite, 
bestäende av en representant for hver av partene (Christi
ansen og PEA) som hvis de ikke blir enige, utpeker en opp
mann~ Omkostninger for oppmannens arbeide breres av hver 
av partene med en halvdel. 

3) PEA samt direktörene Olav strand og Tönnes 'Ellefsen er
kleBrer herved at der etter hva nä foreligger opplyst ikke 
har veBrt noen grunn til ä bebreide direktör Christiansen 
for hans disposisjoner i PEA, hverken under krigsärene el
ler tidligere og direktör Ellefsen beklager suesielt at 
hans uttalelser angäende "Feronialasten"(i 1945) kunne opp
fattes som dttrykk far en kritikk av Christiansens forhold 
i denne anledning. 

Ellefsen bekrefter at hen pä ffi0te i KNA-hotel
let 18. oktober 1949 med madam Lachenal erklrerte sin til
slutning til et brev av 1944 fra dr. Friderich i Meteor, 
hvor dr. FrideriQh fremhever Christiansens höyst fortjenst
fulle arbeide for PEA i Je mange är han var administrerende 
direktör og at han sluttet seg til dr. Friderichs konklu
sjon. 

4) SKK tilbyr ä kjöpe av direktör Christiansen hans aksje
post i PEA tils. 101 aksjer for en kjöpesurn av kr. 2500.
totusenfernhundre- kroner pr. stk., og Christiensen er vil
lig til ä selge sine nevnte aksjer for denne pris, när for
liket i sin helhet er underskrevet av samtlige forannevnte 
personer og selskaper, hvorhos fhv. rädmann H. E. Kjölseth 
og kontorsjef Wrn. Pröis tiltrer de i forannevnte punkt 1 
omhandlede uttalelse fra O. Strand og SKK. 

5) Ved underskrift av nErv~rende forlik av sarntlige parter 
pä foran omhandlede mäte er alle forhold og krav mellorn 
partene fullt opp~~ og avgjort. 
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Avskrift. 
AD1x CHRISTI'TNSEN 

Herr disponent Carl P. Vlright, 

Porsgrunn. 

Bil. 31. 

Ullernborg, den 15 sept. 1951. 
Bestun pr. Oslo. 

Ad forliksklage: Alex Christiansen - SKK. Olav Strand m.fl. 

Til Dem som formann i PEA 1 s styre representernede SKK og med
lern av styret i SKK send.er jeg hoslagt fölgende dokumenter vedr,j
rende den sak, som er behandlet i ne,rote forliksklage~ 

Bilaf~ I. Utskrift av dir. Olav Strands P.M. av 22 .juli "1943. 
P.M.et er fremlagt i voldgiftssak! SKK - IJieteor som bevis 
16 til advokat Georg Lous' prosesskrift av 30. august 43. 

utskriften som er paginert 1-0 orufatter de avsni tt i nevnte P .Nt. 
som gir opplysninger om de meel Lettmatall A/S förte forhandlinger om 
overföring av elektrisk kraft og leie av elektrisk kraft fra Hjart
döla til Lettmetall's fabrikkanlegg pä Heröya. 

Om kraftoverföringeh heter det~ "Nettopp pa den tid stod 
SKK midt oppe i nye forhandlinger med Hydro og Lettmc'tall, nemlig 
om et utvidet sarnarbeide om de frarntidige kraftoverföringer til 
Lettmetalls og Hydros fabrikkanlegg pEi Heröya, forhandlinger som 
altsE~ intet hadde rued PEA eller BKK I S forhold til dctte selsknp 
a gjöre, Det handlet sig om meget store interesser til bel~p pa 
mange millioner kroner og kontrakter meci 50 ars varighet.;1 Ut
talelsen er falt i forbindelse ned omtalen av det möte, som 20/12.41 
fant sted pD. Hydro's kontor i Oslo, og hvori deltok et stort :ll1tall 

:~cy~tanter fra Ilydro som fra Lettmetall. 

Under de forhandlinger som fant sted om salg av SKK's aksje
mc~jori tet i PEA til Lettmetall Ais - forhandlinGer som ble pabegynt 
i juli 41 - var PEA 9 s fabrikkanlegg gjenstand for fIere befaringer 
av Lettmetall 1 s tekniske personale 9 som er protokollert i PEll, 1 s 
styreprotokoll. Da forhandlingene trakk i langd.rag fikk Lettmetall 
Ais uüder henvisning hertil tillatelse av PEA til a disponere PEA;s 
ledige arealer, hvor byggearbeidet for Lettmetalls aluminiumsfabrikk 
ble igangsatt. Byggetill Isen er gitt i full tallig styromöte. 

Den 20 oktober 1941 ble forhandlingeno bragt til en forelörJiL~ 
'.!v:üutning, ieiet forhandlerne enedes om et kontra}ctsforslag av 
~~trand. Den 2[3 oktober mccldeI te Strand den annen part at forhand:-· 
lingsresultatet var vedtatt av kraftselskapets lec1else. Den 17. 
november 19L~1 bekreftet Strand vedtagelsen skriftlig, og siel' i for-
bindelse hermed~ ;)ImidlertiC~ gikk tiden uten at vi fikk noen 

endelig avgjörelse frCl Lettruetall:'. Jet VJr d81me avgjijrelse frR 
Lettme~allis side, som stadig bIe utsatt og först den 20/12 i möte 
p1 Sorok I~dro\s kontor i Oslo kom opp til beha~dJing. 

Forhandling::.;resul tatet ble mig meddel t CtV driftsbestyrer 
Ellefsen under mitt besök til FE}. Det ble sagt, at Strand hCldde 
meddelt til flere i Porsgrunn, at han hadde avsluttet en meget 
gunstig kontrakt med Lettmetall om salg av SKKis aksjemajoritet i 
PEA mot veclerlag i en kraftleie-kontrakt PEi 50 eil' for levering frCl 
Hjartclöla av 30.000 KW spillkraft til Lettmotalls anlegg pa Heröy:3. 
og Holigheten. IJettmetall skulle dessuten bygge fj ernledningen for 
overf'öring nv kraften fra Hjartcial til Heröya. 

Visstnok samtidiß med moddelelson om forh,mdlingsresul tatet 
ble jog forevist en lyskopi av situasjonsplanen for PM'S fabrikk
anlegt;. Den var sendt kontoret fra Lettmetalls anlo§;f;skontor p;} 
Heröya mIy:wdning om ~l ft't alle lednine;er og kanaler under jOJxlen 
irmtegnet. Pa si tuas,jonsplcmen var P::2:A; s fabrikk anleg§; overtegnet 
med et avIettmetall projektert industrianlegc;, og det var i for
bindeIso med oppförelse av det nyo fabrikkanelgg, at ledninger og 
kanaler under jordan matte kartlegges. 
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Forts. dis:p-onent earl P. Wright, eiat. 15.sept ~ 51 ~ side 2. 

I den 1'01' PEA's fortsatte eksistens truenCie situasjon som 
val' oppstatt ved utviklingen .av SKK~ s fQ:thandlinger med IJettmetal. 
fant jeg det nödvendig a foreta en korr~tsjon av vare funksjo
ncerers lönssystem for fi trygge deres lönsforhold - for tilfelle 
ulykken skulle inntre. Etter forbillede fra Schvlei,z hadde vi i 
alle ar for vare funksjoncerer praktisert et ldnssystem basert 
pa det prinsipp; ccrt funksjon~ene sk41.lle j,'n delta, i bedriftens 
overskudd. Foruten sin faste gage f~kk .. d.e 1 rrianeds gage i jule
gratiale, gratiale og tantieme ved forC!-€üingen a"\[ arets over
skudd, til dels fri bolig eller boliggOdtgjörelse m:v. Disse 
emolumenter ble nu tillagt den ~aste .gage, SOll igjen ble avrundet 
oppoVer. Trods Iönsstopp fortsatte vi imidlertid med utdeling 
aV tidl~gere gratialer m.v. 

Dennelönnsforhöielsekom alle futiksjoncerer tilgode. 
Lönsreguleringen blev utarbeidet unde+, saIDrcld i med Ellefsen og 
Pröis. Den er protokollert i det först avholdte styremöte. 

Til arbeidern~s besteble der fOk:kupasjonsarene bevilget 
betydelige belöp, f ... eks. ~ avsatt til fonds kr; 100~OOO.- ,til 
feriehjem kr ~ 60.000 ;-, til innkjöp av.brensel. og. matvEITer med 
fri bespisnine; ca. kr~ '1QO~OOO~-, til.delrJling av tap ved bombin
r~en i juli 1944~ oppstatt som fölge av utilstrekk~lig assuranse~ 
kr. 15.000~-. Til sociale formaler, bl.~3.. bevilget~ Samfunds
hjelpen kr. 25.000:-; Finnlandshjelpen kr. 20~000~- og Hospita
let i Porsgrunn kr~ 5~OOO.-. 

I möte pa Norsk Hydro' s kontor. i 0f31~ den <0/12 ~41 reiste 
ßeneraldirek~ör .Moschl .i ,Lettmetall AiS sp6rsmalet om det de~ bnr( 
tigede i,a vedta det foreliggende kontra~tsforslag fra SIeK, som 
bl ~ a ~ ville medföre, ai: ?EA mcltte opphör~; He:::::.veridt til mig 
spurte han om ikke jeg; sam hadde fört bedrift~n fr~m, var 
inter~ssert i at den fortsetter. ä eksistere;Hertil svarte jeg~ 
seI vfölGelig. Hvorette:r han henstil te til mig cl. kom.lne mGd for-. 
slag om, hVil,ke ledige arealer vi ut~n sl\:ade for bedriften kmme 
seIge ~ Jeg ble forelagt en situasjonsplan for PE! 1 S fabrikkanleg[ 
- utenprojektert nyanlegg - med anmodn ng om 2t merke av, hvilke 
arealer hLlnne kormne pa tale. Hertil .svarte .jeg

t 
,.at det val' :neget 

':vanskeligil~t treffe en avgjöI'else. pa stäepde. fot og at je::; för 
j eg kunne uttale mig m':ltte konferere p;J. stedet, men PEA 1 S 

ingeniörer. Jeg skaI imicUertid komnw meu forslag snarest mulig. 

Det er dette interme zzo; som av Strand er·· gjengi tt SOLl; 
nUnder disse omstencLgheter a utsettes for en pästand om at m2Y'. 

lager vanskeligh~ter Vilr meget lite til tal,ende; At man saklis 
kanha en armen mel1lng om en forretning som f.eks; tomtesalget, 
er jo" et hel t turnet forhold som enhlter forretningsinann uten viderE 
viI forsta. Det val' den si terte uttalelse av ,direktör ChristL:msE 
og dens sammenhenfS med de nevnte forhandlinger om kraftover
föringsplanene til Heröya som var gj anstand for den he 1 t; pri vato 
diskusjon mellem Direktrsr Christiansen og.m~g; underveis frn. 
Hydros kontor inntil vi skil te,~ utenfor Direktör ChristLmsens 
lz:on tordör .;; .. ~ .. ~ ~ 11 

Generalchrektör Eriksen og .,::tdvokat Meinich-Olsen fra 
Norsk Hydro OP1)sökte mi[~ et par dage:senere pa mitt kontor for El 
rsjennemga de kontrakter; som vay inngatt i 1920 ved salget av 
aksjemajori teten i FCA til SKK. Idet herr Eriksen setter LÜg, siE 
han~ Jeg m'l först forteIle Dem; at jeg - da De og Strand forlot 
mötet - ikke. kunno avholde mig fra~l gjöre de gjenvcercnde horror 
oppmerksom pa :, at det ikke ville bli noen hyggelig spasertur for 
direktör Christian:::.;end ~ Det VClr det heller ikke; Fordi St:cc1.nds 
vidtflyvenc.Le plan for utbygging av Hjartdöla gjennem salg til . 
Lettmetall A/S av disposisjonsretten forPEA mot en 50 EITS kraft
leiel;:ontrakt 1!l.v. for kr':lft lev~rt fra.H~artq.öla som ville medförE 
a1:; l'EA i S fabrlkka.'1.1e[.J;r; vllle bll raser-c ror Cl. skaffe plass til 
den nye storinclustr~; m<?,tte je~,; som ansvarlig leder av F8A grips 
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T'orts 0 Disponent Carl P. "'J'right, dat. 15.sept.51. side 3. 

enhver sjangse til ,~, redde PEA for en st1..dan katastrofe. 

Je§': reddet PEA for utslettelse men ble selv av SKK kastet 
som formann i PBP_ I s styre p,l generalforsamlingen i 1942 og kastet 
som styremedlem i 1944 og endeli~ ved frigjbringen i mai 1945 
arre~::tert og kastet i fengsel pa grunn av anmeldelse fra SKK. Jeg 
ble avsatt fra min stilling som adm. direktör i PEA fra fengs
lingsdagen. 

utviklinr.;en i PIGA etter mötet den 20/12.41 pa Hydro \ s 
kontor i Oslo viI fresg,\ av de etterfölgende dokumenter" 
Dilag 2. 

:Silag 3. 

Bilag 4. 

Bilag 5. 

Bilag 6. 

Bilag " ( . 

Tnnbe:::'ctning fra undertegnede til Meteor om valgene i 
l)~,A' s ~eneralforsamling den 28 februar 1942, datert 
14/9,1942. 

Iv1eteor ' s bemyndigelse til undertegnede om a innlede 
voldp;iftssak mot SIel{ for valgene , datert 29/9.42. 

Fors12.g fra_ Nleteor til SKK av 22/3.44 om ordning av den 
verserende tvist om ledelsen ov PEA. 

Utskrift av advokat Ola Sveens henvendelse til Riksadvo
katen gj. o.r.sakförer Per Friis, datert 25/2.50. 

Dr. Hriedrich j s skr. 2V 31/;J. 44 til herr O. Strand, for
mann i styret for SKK. 

IJi. ,Jules Blochs E'kr. av 16/10.4LI- til undertegnede. Skri
velsen er en meddelelse om Dr. Friedrichs bortgang 
11/"W.LjLI-, og om den p.J.tenkte fordeling av I\iieteors PEA
aks,-jer til Nleteors ,'1ks;joncerer. En gjenpart av en s,':untidi 
ski'. i;il ,'; :'~ om clen p (-;,kte fordeling av FLGp-aksjene 
var vE;cUagt. Pa denne skrivelse svarte SKK i telegram 
av 25/10. !~L~.~ 

Jules Bloch 
Hauterive, Cologny 
Geneve. 

n(;]lristiansen is a fanatic nazi 
lostpone any decision until 2fter the war. 

Levy 0;; 

Il1 e l t Gom er undertegnet med dekkadressen HJ,cvy ll 

er av poli _let fromlagt imin landssviksak. Dot kom til min 
kunnskap, eh. je"; i november 1947 for färste c;an:--,; ble gi tt nnled
ninF; til'ä f:W s'1kens dokumenter ptt min forsvarers, 8dvok8t C.ß. 
'[\or~:;tcnsGns kontor. Det val' ved den anledning ,~eg for försto gRn§ 
fü;:k se de ~1.nl1leldel:30r fra Str;:md og SKK, som paf0rte mig 6 1/2 mg 
neds fen~~seL)opphold med mentalundersökelse Pi), J'ili:ebergveicn:3 KredE 
fenssel, hvor je~ ogsä ble fotoGrafert for kriminalregistret i 
fanc,;edr:)lec on; med nummerskilt pa brystet. 

A.v de e-cterf01gende dokumenter vil De fa et innblikk i 
elen ulykke der er päfört mig o[); min familie ved den private ak~)jor 
de i dCfLYle sak innstevnte f5jennem selskapene SKK og l'EA har igang
SCltt og opprettholdt gjennem 10 i\r. T,1in forbrytelse er, at jeg i 
'1941 som a OBvar-lig sjef for PEJ\ Illotsatte mig aks,jemajoritetens 
plan Oill utbyg;~;ing av SI<K i s vannfcül i Hjartdöla i samarbeide med 
Lei:tme t.all A/S som avto.e;er av kro.ften. Og hvorfor motsatte j eg 
mig planer.!.? FDrdi elen ville meclföre utslettelse av PEA. Iverk
setteL~enqv planen 'lar etter mer G maneders forhandlinger ruellem 
Lettmetoll 0:;. S kOYllinet 8~:' langt, at det kun var Lettmetalls 
underskrift pet kontrakten som manglet. Forhandlerne var for l8ngs 
kommet til cn:L t om kontraktutkastet og ledelsen i SKK haddc 
\redtatt det. Lettmetalls vedtaGSelse lot vente Pi1 sig. 

TJet 'lo.r i~'1ün ertid innen forhandlernes krets ingen tvil om, 
at kontral:::ten ville bli vedtatt. J.Jettmetalls ingerüörkontor var 
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Forts. Disponent Carl P. Vl!right, dat. 15/9.51. side 4. 

gatt igang med planlegging av de nye industrianlegg pa PEA i S 

fabrikkolTIradc og Strand meddelte overalt i Porsgrunn, at kontrakte 
var iorden, straks forhandlerne var blitt enige. 

Det kom derfor som en overraskelse, at den endelige ved
tagelse fra IJetL,:c+;olls side ikke fant sted pa det möte, som ble 
holdt pa Norsk Hydro's kontor i Oslo den 20/12.41. Hvad der fant 
sted pa mötet og etter er omtalt side 3-4, hvortil henvises. 

Bilag 8. Undertegnedes skr. av 3/10.45 fra Ilebu fangeleir til 
tilsynSIDailllen for mitt bo, o.r.sakf. Hielm Friisog min 
forsvarcr, advokat C. f\ .1'orstensen. 

Bilag 9. Advokat C.'A .Torstensens skr. av 9. februar L~9 til stats
advokat Karl Lous om pataleunnlatelse i min landssviksak. 

Til do opplysninger som advokat Torstensen gir om straffe 
forfölgel~,;en fllOt mig skaI jeg gi fölgende supplerende opplysninger 

Det er i Konklusjonen pa side 25 i mitt np.M. vedrörende 
tvist i ledelsen i P()rsgr"lmn Elektrometallurgiske Aktieselskap l1, 
at Strand 0i?; Kjölseth söker stötte for besh-yldningen mot meg for 
angiveri av sabotasje fra Str?nds side. 

P.M.s er datert 10/5.44 og er utarbeidet etter anmod
ning av direktör Al±' '/Jhist i anledning 8.V at jeg pa PEA I S gener
alforsamling i april IILJned var SRtt ut 2..V SVjTet av NS .lederen 
for SKK. 

r.T, ~ct CI' oppdelt i fölgende 3 Avsnitt~ 
HistJ"'r'lkk i PEA I

:] virksomhe~ 0[; Divergenser. Under siste avsnitt~ 

side v; lüil,o .fJ~ sielen. star: 

!l1 ordförcr Halvorsens formannsperiocle grep SKK's 
rcprest::lltcmtcr i styrE.::t s t;;Ldiß inn i PEA r s forretningsförsel. 

Av al vorligo tvister ncvne~,: 

1. Pri s cn p bl rekvirer t krD ft. . .......•.........•...••.......... 

2. Midl ertid~g lov av 19 :['8 r)ruar 1943 om arsberetninger m. v. . ... 

3. Volclp=;if'tssalc SK}( - N'··::.·tuor •• 0 ••••••• " ••••••••••• ~ 0 ............. . 

L+. Overförsel av PEA' S oV8rskudd ti1 .................... ..- .... 
Konklusjon . . . . ... . . . . . . . . . . . . . ~ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ~ . . . . . . 
E. [3 •••••• o.tc •••••••• ~ •••••••••••••••••••••••••••• · •••••• $ • • _. 

P .1'Jl f et er et dokument pi\ 26 m:=cskinskrevne sider for-
uten 16 bi1 Det burde ~bsolutt.~ vcert fremle,gt. 1nnholdet var 
kjent aV'lnmeldurne. Str:,md siel' scHedes i sin n.nmc1delse til 
poli timt,ste,rGn i Tclem:trk, datert Porsgrunn dcn 14/5 .45~ 

I/Herr Christiansens ekspedisjon til herr ';Jhist inneholdt 
en rekkc !3.ndre grove beskyldninger mot mig, men disse er av den 
art at beb~~ndlingcn n2rlll8re hörer hjemme i PL4 i S og Kraft
so18kap ets styrer.;J 

Den alvorlige b0sky1dning for at jeg skulle h:-=t angitt 
Strand for sabotage ved gjcmop-pbygging ,?V SIQ; I s transformator
kiosk i Rugust/scptembcr L~/+ bogrunnes med, clt jeg i konklusjonen 
til mi tt P .1,fL. av 10 mRi LL4-lr brukt orelet ilsabotage Ol i forbin
delse med det regnskapsoP:lg;F5r? som SKK hadd2 plikt til a frem
L:; gge, k:['r. 1. PrL: d"i. p Ei rekvirert krElft. 

Anmeldelsen n.v '(3/5.45 fr'Cl Skk ble sendt poli timesteren 
i Os10 gjsnnem SKK' s rGttr~fullm8ktig i voldgiftsS'lk SKK - l\;ieteor, 
advokC!.t Georg Lous, og mOI"'J.lsk endossert 2,V h;:-31. Den ble petogne' 
i blyrmt qV politimesteI' lE~ven ~ iiKriminil1 s jef. Haster. P .1V'.;; 
Ob förte S;:LInme d~g - den 11 m~i 45 - til min ,"Trestasjon og fent;s· 
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ling. Jeg ble hentet fra mitt kontor til Oien kort konferanse mee 
poli tif'ullmektigen ii av hjemmefrontmenn, som i jep kjörte mig til 
~öllergaten 19, hvor jeg uten arrestordre fikk opphold i et vakt
rom, hvor der etterhvert oppsamledes ca. 50 liforbrytere il • Disse 
ble kl 12 natt overfört til ;'Ilebuli

, hvorfra jeg som en spesiell 
gunstbevisning etter 6 mcmeders opphold blev overfört til Oslo 
kretsfengsel, Akebregveien, for mentalundersökelse. Denne ble 
igangsatt av politiet v/L 1 Abee-Lund for a gi meg anledning til 
a bli fritatt for videre straff mot ä avgi en erklrering om at 
mine hcmdlinger i okuupasjonstiden skyldtes en nedtrykt sinnssterr 
ning. Jeg fikk m~ntalundersökelsen men avslo a gi erklreringen. 

lmmeldelsen av 1L~/5 .45 til politimesteren i ':Pelemark ble 
fremlagt i forhörsretten i Oslo, da jeg den 24/11.45 ble löslatt. 
F'olitiet forl;~lli~~te fortsatl.; fengsling pa grunnlag av den sist 
innkomne anrneldelse og fikk kjreremal herfor. IVien da kjreremalet 
forela Var jeg allerede under behandling av de to lege-spesialist 
dr. meel. Henrik Krohn og Ingvar Lossius for de skader, som jeg 
hadde padratt mig under fegnselsoppholdet. De nevnte leger avga 
fellescrklrering til poli tiet om min helbredstilstEmd. Dr. Krohn 
behandlet mig for hjertelidelse og dr. Lossius for nervelidelser. 
T sine erklreringer advarte de politiet for de alvorlige fölger 
for mitt liv, som et fornyet fentjselsopphold ville medföre. Da 
först nvsto politiet fra a benytte den givne kj~emalstillatelse. 
~Jlen de pdla mig dnglig meldeplikt til poli tiet, som de har opp
rettholdt i 4 1/2 ar. 

Da je!::; kom hjem fra f ~3let den 24 november L~5 var jeg 
en fysisk og psykisk neclbrutt mcUln. Porbindelsen med min f2milie 
hEldde vc:ert rliS hel t avskarct dc G 1/2 maned jeg var i fengsel. 
Etter hvert fikk jeg rede pa de aksjoner, som de inllstevnte pa 
sirre e,:sne or; p;)- sine seIskapers (SKK og PE,A) vegne hadde foretatt 
mot migo 

Den för;::.;te VeJr beslagleggelse av mine arkiv, som ElV SKK 
i Elnmeldelsen av 8/5 o4~) er begrunnet med~ "Vclrt selskrtp er inne
h'lver (lV ,';1.ks,jemiljori teten i F)EA og vi mener Et hn god grunn til 

frykte for nt disse nrkiv kEln bli helt eller delvis tilintet
gjort for a fjerne bevislighet for ulovligheter, som er foregatt 
under okkupnsjcmen". Advob::tt GcorgLous VRr i Gnmeldelsen :mmode 
am pa SKKvs vo[~nu 11snnrest mulig a foretq det nödvendige for :1 
utvirke beslc1.c;leggolse av arki vot tilhörende PEA i PEA 1 S kontor 
i Os10 ag likclcdos diroktör Alex. ChristiClnsens privnte forret
ningsarkiv. i: 

Advok c

1t Goorg Lous utförJ;e sine oppdrClg umiddelbart etter 
min arrest;i,-~)jün og fengslin ':. Mi tt kontor i lCc:u'l J O-h'l.ll.3 c~,:.te 16 
ble forsynt IlHcl poli tisegl og ,'"lvstengt. Mi tt hjem VClT gjenstand 
für r::.m:3i::tknill:~~ .~w poli ti mod bist'l.nd ,'lV hjommefront og G\3org Lous 
Ett<::r ,'wsluttet undorsökelsG henvondto advok~t Lous sig til min 
hustru, soni V'lT tilstt:;dc og haddc: mottRtt d'hGrrer fra politiet. 
Id0t h'J.ll prc scnt(;rto sj_g, sier hnn ~ llv i sökte otter noen dokumcn
t,:;r, men vi f'1nt intct". Da min hustru visste om rrdvokat Lous \ 
forbindelso lJl8d SKI<:. som s8lskapots rcttsfullmoktig, voldgiftssak 
SKK-Moteor, fikk hun gj ellilun prc:sentasjoncn mistanke om, Rt det 
vnr SKK som stod bak ikko tlL-:no husundorsökelsen' men Of~S?l Tün 
Grrestasjon ag fengslin~. Sa or ags~ tilfclle. -

Dr::t min hustru hndde fortcü t mig dette spurte j eg mir; seI v ~ 
hvilko Clokumonter kunno det vO?rc ~ som SKK h2dde gatt til dis~~o 
dr,:"stisko ±'orholdsreglor for /1 siB--.resig? Jeß hr:.dde ingon 
dokumenter vedrörende PEA 00; J3KK imin b8siddelse. [;tter SKK 7 s 
o..Emel(jc;1~)8 8,V c-V 5.45 ho.dclo som ovenfor nevnt poli ticc bGslagL~gt 
rni tt ['.rkiv og -3,vstcm;;t mi tt kontor. Sa opptreder PEA pfl skucpI2_s, 
sen ved sin loder, ingeniör il1önnes :8;Ilefsen, som ved fri gjC)ringen 
".v fylkesm?llJlGn bIo oppnevnt til IGder 8.V PEA fra den d':': jeg 
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ble fengslet. ilSelve arrestasjonen og den fortsatte fengsling 
skyldes ene og alene den scerdeles alvorlige anmeldelse for e.ngiv
eri fra direktör Strand ved Skiensfjordens kommunale Kraftverk, 
oversendt og moralsk endossert av advokat Georg Lous", sier advo
kat Ragnar Christophersen, der som statsadvokat först var tildelt 
min landssviksak, som i 1947 ble overfört til statsadvokat Karl 
IJous, nevö av advokat Georg Lous, SKlI i S rettsfullmektig. 

Ingeniör Ellefsen fikk ved henvendelse til poljtiet ad
gang til mitt kontor og arkiv straks etter beslagleggelsen. Ban 
paberopte seg overfor poli tiet, at kontoret Val" PE.I\' s og at 
A.rki vet tilhörte PEA. Politiet festet li t til Ellefsens past:::mcJ 
om PEA1 S eiendomsrett til kontor og arkiv. Det gjorde ogsa vakt
rnesteren i Gjensidiges gä.rd, hvor jeg hadde mitt kontor siden 
1927. Vaktmesteren utleverte ham nökler til kontoret ~ som hn.,~ 
tOk i besiddolse, og politiet gav ham tillatelse til a sende 
arkivet til Porsgrunn. Harr lot kontorsjefen i PEA foreta innpw(
ningen. Pakket i 5 store kasser ble mitt arkiv gjennem 35 ar av 
~ilajorstubudene Ais trnnsportert til Vestbanen for videre beford
ring til PEA i Porsgrunn, hvor det fremdeIes er. Dette foregikk 
i mni '1945. 

Pastanden om PEA\s eiendomsrett til mitt arkiv og kontor 
ors telegramadresse er helt urikti . Den er fremsatt av Ellefsen 
til stötte for aksjemajoritetens ) krav i anmeldelsen av 
8/5.41 om beslagleggelse av arki vet begrunnet med: 11vart selslc::.p 
er innehaver av aksjemajoriteten i PEA og vi mener a he. god grunn 
til ä frykte for at disso (.,.rkiv kan bli helteller delvis til
intet~jort for ä fjerne bevislighet for ulovligheter, som er 
foregatt under okkupasjonen. iI 

L+- 1/2 Ar senere i möte pa K.N.A. hotellet den 18/10 .L~9 hvor 
Strand og Ellefsen av representanten for akf;je:ninori tet0.i.l i PEll., 
Meteor, ble provosert til } forklare sig om de forhold, som 
}18dde fört til deres aksjon eller forfölgelsc av mig. J'eg si terer 
:ra. sal?~jef HÖsts rapport;;, T~vsnitt~ ·;§tragds beSktldnins om ~ 
angl verl • • ••••••••.•.. , ho st oppr at vet utrands rev tll POLL
tiet som wrrlig sjofel tunder hensynt2cgen til at Strcmd 0PP
f'c::Lttet dir. Christi:::msen som. en motst:m.der og uvenn. Hertil ~:v:...~ 
dir. Str,'lnd at for det för3te var det ikke h"n nlene som send 
brevet, men PEA i s styre, idet han hadde r,9Klfört sie; ~led herr 
KjÖlseth, tidligere formnA."1n i styret, om hvad som matte gr~res 
for~t illo.n skulde kunne sikre sig dir. Christiansens ,~,rki v og cJcri
gjennem illulig viktige p8.pirer for PE!\, som mrL.Y} var redd for k:"'Lü

" bli tilintetgjort. . •.•....... ;; 

I samme r.'3.pport heter clet om Ellefsens befatning med !lütt 
(lTki v~ llP.S. ,Jeg viI tilfÖie at jeg stillet dir. Ellefsen et 
direkte spörsillc'il om det i ~det pa dir. Christi'Ulsens kontor be
slo.glagte arkiv [,'lntes en eneste ting som kunne berettiße ,LI de 
c1r0.stiske forholdsregler ~"er V:l.r g3.tt til for cl sikre sig det. 
1

1

il dette svarte dir. Ell,;fsen OIdet f::mtes ingen ting, men det 
kUll.,,"1e j 0 11a VCBrt noget. 11 

Resul tatet "tV den konfront2.sjon, som ffi,",dRL'le Lc'1chenrtl 
f'oranlediget avholdt og som V,'.lrte 5 timer, vcrr p,t hun den fölg
ende morgen skrev til Senf, :;.'lt de beskyldninger som .':lV herrene 
:3trand og Ellefsen V:}I' reist mot dir. Christiansen under deres 
opphold i Genf ilvlere 0.11 lies" ;1. 

Madame IJD.cheni11s egen r2.pport om de undersökelser hun 
gjorde om mi tt forhold til de innstevnte ft:1.l1er hel t SCl.mmen med 
Hösts rapport. 

D::l min Inndssviks.::.k V'lT avgjort oe; oppgj ort i besynnelsen 
av september 1950 sÖkte jeg den 14 september advokat Cr.LI'. L 0 Jense 
til formidler av mitt erstntningskrav mot de innstevnte. H::ns 
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anstrengelser for a oppna forlik f6rte ikke frem. Det endelige 
avslag var meddelt den 19 april 51. Det definitive avslag pa 
mi tt krav OIll erstatning for det tap, som var p:lf6rt mig og min 
familie ved de uriktige dels falske bes10Jldninger fra de innstevn. 
tes side? f6rte til at jeg m2'tte anlegge rettssak for a fa opp
reisning. 

I mai m,med reiste jeg til Genf for a skaffe bevismateriale 
for at Strand og ~Cllefsen til Meteor hadde fremf6rt slike be
s10Jldninger mot mig som av madame IJachenal i l1lGte i K.N.A.
hotellet i Oslo den 19 okto beI' 1949 uttrykt; HThey were all lies' 

Jeg fikk straks anledning til pa Meteors kontor a lese 
den arkiverte korrespondanse med PEA fra min egen og min etter
fölger Ellefsens tid som direktör for PE.t. J!ikeledes den med SKK 
under og efter okkupasjonen förte korrespondanse. Av min egen 
korrespondanse hadde jeg gjenpart, ekstra kopier for Meteors ad
"rokat i voldgift,3sak~ SKK-N:eteor. Ved et tilfeldig besök av advo. 
katen i slutten av april 48 ble jeg miIh"let om det materiale jeg 
h,<=tdde ~:orsynt Cldvokaten med. Jeg filrJ;: da - 3 ~IT etter min fengs
ling oe; Ellefsens bemektigelse av mitt arkiv - over] att advokaten,' 
dossier fra voldgiftssaken SKK-Meteor og det er takket vrere dette 
lykketreff og dette materiale, at forholdene i PEA og SKK und er 
okkupas,jonstiden med d I herrer Strand og Ellefsen nu bl ir klarlw,;t 

Under gjennemlesningen av FIGA l s og SKKi S korrespondanse 
med Ii/leteo:c lmdertegnet av Strand og Ellefsen merket jeg av 53 
telegrarmn8r 0f':; ;,.,krivelser, som jeg fant !l VCEre av interesse for 
min sak og som jeg bad om fotokopi aVe Der bIo satt opp en liste 
over disse papirer, som jeg fikk et gjermemslag av. 

f'ör fotokopioringen ble satt i(~ang var de tilstedevcerende 
direktörer i teor og jeg bli tt enig om, at P.Ceteor av höflighet 
skulle forospörre om PEA hadde noe ä bemerke til utlevering. 
1i ans,l clet for cn formsak. Riktignok var papirenes innhold av 
den art, som mnn nödig gjonser pä rott~ns bord. 

Drifts'J8styrer Tönnes Ellefsen overbrakte gaver og lykk
önskl'linger til rnin 25 ars dag som acl.rn. dj_rektör for PEA den 
1. november 19/Q. Skrivelsen lyder: 

,; 'lerr dir. Ale~(. Christiansen, 
10. 

Gjennom 25 Etr hal' De nu pi} en fremragende dyktiß mb'tte 
ledet v/~rt c381skap tWill dets adm. clirektör. 

Vi sender Dem vär hjerteligste takk for det iherdige, 
utrettel ige 0t~ mrllbeviste Flrbeide De i [111e disse ar haI' utfört 
for vart seI f:::kap s tri v~3el og fremgang. 

Hesul tntE;t; av dette arbeid bör ]Je:: mod rette V8?re seol t 
av. Vi 1,Yki'ön:::,}(er Dem med dat~en . 

.krbÖdigst 

For Porsgrunn ;clektrometallurgiske A/~3 
N. rial vorsen . 

Styrets 1'0rmaIh"l.1I 
Tekston er av ~. 811efsen. 

I korresponclanse med r"eteor ved frigjöringen i mai 45 
er je av direktcirTörmesnlefsen omte.l t som ';the trai tor 

i i:lH;':) ; ,30m er satt i fengsel.· i'(;tc:or m& derfor sende h~,D 
:f'!J.llm~Ü:::t til :5. ::,tOillillC med dere:::; :::ü::sjer. Frn direktör O. Str:=md 
er jeg omt~lt pi lignende m&te. 

I b~ ~'V datert 19 juni 51 meddeler teor mig, at der 01' 
innlöpe t :[:5 svur p~c lwnvendsl sen til PE~; 
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"Conformement a ce qui avait ete convenu lors votre 
visite a Geneve le mois derniere, nous avons informe P.E.p. de 
votre demande de copies de certaines pieces figurant dans nos 
dossiers. 1e president de P.E.A. nous advise en reponse, gue 
1ui-meme et ses col1egues sont opposes a cette remise de docu
ment. 

En l'etat aetuel des choses et vu 1a menaee d'un Droces 
entre vous et une societe ou nous avons des interets importants, 
nous nous voyons, a notre vif regret, obliges de renoncer a vous 
donner la photographie de ces pieces-

Nous souhaitons, de reste, vivement gue ce conflit 
puisse se terminer par un accord amiable. 

Veuilleez agreer, eher Monsieur, nos salutations dis
tinguees, Usine Electro-Metallurgigue Meteor 

Un directeur . 

G~ Blöch~1I 

Etter mottagelsen av ~!reteors skrivelse av 19/6.51 hen
vendte jeg mig til Dem med forespörsel om her forela en misfor
stäelse fr~ Meteors side m.h.t. PEP's SV8r. Dertil svarte De 
;'nei'; • I\;len samtidig henviste De ti1, at De som formann i styret 
hadde hensyn a ta ti1 Deres kolleger i styret (Stra~1 og Ellefsen 
Detspilte mindre rolle for Dem, at PEA og SKK ved sine adminis
trerende direktörer Ellefsen og Strand hadde fremsatt de groveste 
besky1dninger og aruc1ager mot mig, og at det til mortifik~-
sjon herav, at jeg bad om a fa u+ 1 0vert kopier av Meteoris gjen
part av korrespondansen. 

Det val' dessverre heJler ikke förste gang at der under 
den av selskapene iverksatte rettsforfölge1se mot mig er unddratt 
myndighetene viktig bevismateria1e, som V'Lr for1angt fremlagt. 
av mine forsvarere med ti1slutning av den oppnevnte Cl.k:tor imin 
landssviksak. Jeg nevner: I. Ved 8Jlffieldelsen ~v 8/5.45 til 
po1itimesteren i Oslo er der til stötte for anklagen mot mig for 
':'..ngiveri medsendt avskrift 2,V konklusjon til mitt P.I',j. RV 10/5. 
1943 til direktör Alf Whist. P J!l.et er et dokument pa 26 sider 
med 16 biL~.g. Det patalte uttrykk ;, sabotageH er brukt i Fl.vsni tt: 
konklusjon ruen refererer til den forutgaende tekst, hvor det 
{Inner sin forklaring og viser at det ikke k3.ll tRS i noen odiös 
betydning. Ved den 1sto poli tiforkL=1.ring forlangte jeg hele P J~~., 
fremlagt. Det ble aldri etterkommet. Strands anmeldelse av mig 
for angiveri til politimesteren i '1101 emark, dE1.tert 14/5.45 viser 
helt tydeIig, at han ved innsendelsen <t.V anmeIdelsene hadde full 
kjennskap til P .1\l. ets innhold. 
2. Fjernelse av mitt arkiv. Pa side 10 og fölg. er rede-
gjort for hvorledes E1lefsen satte sig i besiddelse 2,V mi tt kon
tor og overförte mitt arkiv til Porsgrunn, hvor det fremdeIes be
finner sig. Det er gjort gejentogne henvendelser til politiet om 
a fa det Ievert tilbake av hensyn til bevismaterialet imin 
landssviksak, men politiet har alltid ved henvendelse til PEA 
mött avsIag begrunnet med, at mitt arkiv tilhörer PEA. Da 
politiet - etter at landssviksQken var oppgjort ved forelegg -
tilbakesender de i Iandssvikavdelingen beroende dokumenter fra 
mitt arkiv, medde1er politiet, at det ikke har maktmidler ti1 a 
tvinge PEA til ä utlevere mitt arkiv. 

Da jeg ikke ville vedta det reduserte forelegg, som ble 
meddelt mig muntlig av statsadvokat Lous, idet jeg for po.to.Ie
unn1atelse paberopte mig forholdene i Porsgrunn, varslet han mig 
om, at pataIen~ndigheten, när det kom tiI rettssak, ville av
skj~e mig adgang til a komme inn pa disse forhold i denne sak. 
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Han begrunnet pät&1~~yhdigheten8 standpunkt med henvisning til 
at jeg ved dvt nye forelegg kun ville bli ilagt pastätt en bot 
til erstntningsdirektoratet for mine bidrag 3.V mC'lXimum Kr. 40.000. 
muligens Kr. 30.000.-, ellers intet. ü:t alle d..:- siktelser 
som forelä frR Forsgrunn (de innstevnte) var funnet grunnlöse og 
henlagt, ville der ikke bli anledning til a komme inn pa disse i 
denne sak i byretten. 

Jeg avslo forslaget til nytt forelegg og min sak gikk 
til byretten, hvor den skulle behandles 2 maneder senere, den 
20 juni 1950. Ivlin forsv8.rer sendte straks en begrunnet henstil
ling til aktor om gjennem politiet ä utvirke, at PEA og SKK fremla 
mitt arkiv, PEA1s styreprotokoller og SKK's korrespondanse med 
L~eteor, Reichskonmüsar og Innere departement vedrörende mi tt 
forhold under okkupasjonen. Aktor sluttet sig til henvendelsen 
men utleveringen mötte motstRnd, og det V8T först den 18/6 klo 14 
nt endel dokumenter kom forsvRret i hende. Retten skulle settes 
den 20/6. klo 10, sa det var ikke gLtt forsv~ret större tid til 
a gjennemga de freml.ß.gte dokumenter, som forövrig for SKK1s ved
kommende kun var i et sparsomt utvalg og fra PEA ~~n styrepro
tokoller og ikke mitt arkiv, som det fortsatt nektet a utlevere. 
]\iJ.r jeg nevner at GV alle dokumenter vedrörende forholdene i 
selskapene SKK og P:bA fr8. för frigjöringen var der gjenpart i 
mi tt arki v, sa viI det forstas, at de illi"lstevnte hadde den störste 
:Lnteresse RV at mi tt arkiv ikke ble gransket 8.V forsvaret og re
sul tatet av granskningen fremlagt pa rettens bord. Men de inn·
~)tevnte visste ikke, at l\Jleteor 1 s forsvn.rer i voldgiftssaken SKK
Lieteor ogsa hadde gjenparter av min korrespondanse med Meteor 
under hele okkupasjonstiden og h<,-,;~de fätt utlant alle dokumenter 
fra arkivet, som var av intoresse for oppklaring av forholdene 
me llem SKK-IVleteor-l)EA. 

De visste heller ikke, at disse dokumenter var mig til
b8kclevert SQmmen med advokateen dossier fr.':1. voldgiftssQken 3 ar 
etter jeg ble fengslet, men at jeg ikke fikk anledning til a 
bruke bevismaterialet, da patalemyndighet en Indde funnet de i 
Strj.nds og SKK i S onmeldelser fremsatte beskyldninger mot mig for 
grunnlöse, hvorfor de var tatt ut av siktelsesgrunnlaget. Äv hpn. 
syn til processregleneville jeg derfor i 2'etten ikke f:3. anled
ning til a forkln.re mig om, de forhold i Porsgrunn som förte til 
~)I<Kls cmmeldelser 2cV mig :(or pastatt angiveL~ m.v. med derav 
frilgende fengselsopphold m.v. 

Av forskjellige grunner mJ.tte jeg allikevel undertegne det 
tilbudte reduserte forelegg. Patalerwndigheten ville nekte mig 
for retten a komme inn pä forholdene i Porsgrunn i min sak og 
Rktor lo·t forsta, at harr for retten matte pasta dom etter det 
tidligere forelegg av 5. april 1948

1 
som ikke var tilbakekalt. 

In ___ 'lholdet av dette er gjengi tt pa slde 3 siste avsnitt, bilag 9. 
Men patalemyndigheten VCtr forsavidt imötekommende, som stats
advok8.ten f'ör forelegget ble undertegnet skriftlig bekreftet, fl.t 
de i anmeldelsene frrt SIeK oß Strand fremsatte beskyldninger og 
ankl ager var fUill1e;~ grunnl öse. 

Forholdet til arunelderne ble OgS8 gjenstcmd for omtale pa 
statsadvokatens kontor ved smmne 8ll1edning. Jeg ble da gjort 
oppmerksom pa straffelovens § 265 (?) Falsk 3.nk~~L som innehol
der straffebestemmeIse om minst 8 mineders - fengser:- Men sa langt 
ville j ef:':; ikke ga. i et senere söksmo.l Oi~ h'eT heller ikke' 0' J o·rt 
til tross fo2' at fIere av mine forsvc:.:.rsadvokater har fore§'tatt 
det. SalIilllenlignet med hV8.d j eg og min famili e har mattet Utst~l 
er straffeutmalingen beskjeden, SE2rlig i betr::lktning av, hvad 
som er grunnen til at' anklo..gen er fremsatt. Det er den feilslagne 
plan for utbygging av HjcU'tdöla med Lettmetall A/S som kraftc'lV
t'lger. Da kontrakten skulle undertegnes stanset jeg projektet ved 
a gel med pa salg av de ledige nrealer, som FFJ.\. uten skade for 
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Forts. DisponeIitn Carl P.dright, date 15/9.51. side 10. 

driften kunne undv(ff'e., De,tte var, al ternEtti vet til det av SEX 
fremsatte forslag,. DettefQr,egikk ::pa' Hydro \ s 1\:ontor i Oslo 
den 20/12 .41.Jeg stiller det spörsme:l',,; ,hV8.dvillesi tuasjonen 
ved frigjöringenha v$:t,,' om det var lYY..k:ed$B Strand a' fa Lett
metalls underskrif,t pa kontrakten ? PEA rasert .'~ 

Jeg henstillet til Dem som PEA i s styreformann p~rs.qUiig 
ä sette Dem inn i de forh.old, som foreligger i denne s·ak;'för 
den henvises til retten.Strandfikk en henvendelse frq,-.ci:J? 
Friderich, datert 31/5.44, i sqmme retning, mcm til skade for 
oss alle ble den upaaktet. 

',: ,,'<'. cerbödigst 

Alex~ Christiansen (sign.) 
9 bilag. 

Utskrift av dir. Olav Strands, P .M.a\/' 22, jvli 1943. Bil. 1 ad 31. 
P.Miet er fremlagt i_ voldgiftssak: SKk"::Meteör. 

11 I mai 1941 oppsökte jeg davE2!'ende GeneraL,direktör Aubert 
i Norsk BYdro for a innlede forhandling'er om SKK' s formidling 
av Hydro \ s utvidede kraftoverföring til He:r;öya.".' Eiter noen "minut
ters samtale om disse spörsmal uttalte GenBralßi;r:ektör Auhert 
3.t han for en t id siden hadde hatt henvendelse f'radirektör-," 
Christiaw3en i PEA som fortalte ham at SKK h0'dde aksjemajo-
1'i teten i PEA og bragte pa bane spörsmalet om Hydro Ininne in
ter,~ssere sig for overtagelse av PEA .-aksjer. (Generaldirektör 
Aubert nevnte dengang ikke at direktör Christiansenogsahadde 
medbragt et direkte forsla(3 pa vegne av Meteor omovertagelse av 
Meteors aksjer.) , 

Generaldirektör Aubert fortsatte med a si at siden 
Eydro nu var begynt a befatte sig med metallurgi kunne de tenke 
sig ,3. ha inJ;eresse. av PEA, og samtidig mente han at det IDcltte 
ligge litt utenfor SKK!s omrade som elektrisitetsforsynings
foretagende a ha med denslags fabrikasjon d gjöre. Herved var 
al tsa nettopp bragt pa bane de tir.!.g som SKK hadde sökt a undga. 

Da imidlertid SKK pa mange mater hadde utstrakt for
bindelse med Hyd.ro ognettopp skulle til ä innlede forhCilldlinger 
om nye store interesser, fant jeg ikke a kunne avslä a forhandle 
om spörsmalet. Jeg forklarte derfor bare hvilke hensyn som gjor
de oss interessert i ä ha en kraftavtager som PEA som vi selv 
gjennem var Q-ksjemajoritet hadde innflydelse over. Disse hensyn 
mente Gerreraldirektör Aubert at det ville VEfTe mulig a tilgodese 
selv om Hydro. overtok aksjene. Jeg spurte sä om det i tilfelle 
ville vrere alle SKKi S aksjer Hydro var kjöper aVe 

Hertil svarte Generaldirektör Aubert at skulle de först 
interessere sig for det, sa matte forutsetningen VE2!'e at de fikk 
alle aksjene. Samtalen endte med at jeg lovet ä overveie saken, 
og det ble avtalt at forhandlingene best kunne föres personlig 
mellem Generaldirektören og mig. Jeg redegjorde straks efter 
for saken i Kraftselskapets ledelse. hvor meddelelsen vakte 
en oppmerksoniliet som n2~mest kan kalles bestyrtelse. 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

t1 ,Jeg skaI sa redegjöre n2'Tmere for forhandlingene om 
salget av SKKi S aksjer i PEP.. 

Ut pel sommeren fikk jeg besök pa mi tt kontor i Pors
grunn av herr advokat Meinich-Olsen i Hydro som meddelt8 at han 
kom for a forhandle om kjöp av tomtearealer fra PEA eller om 
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}l'orts. Uts};:rift ClV dir.01C1v Strnnds P.M. nv 22 juli 19L~3. sLle; c 

overtagelse av SIa{1 s aksje:.c. Jeg svarte at tomtene kunne vi 
ikke forhandle om. De forhandlinger matte föres med PEA. Deri
mot matte selvfölgelig forhandlingene om vare aksjer föres med 
oss. Det ble nu samtidig meddelt oss at den virkelige kjöper, 
savel hva tomtene som aksjene angikk, ikke var Hydro, men 
Nordisk Lettmetall. 

SKK. matte altsa nu ta spörsmalet om aksjene opp 
til realitetsbehandllng. Innen SKKis ledelse var det nu som 
för oppfatningen at man haddc störst interesse av a beholde 
aksjene for derigjennem a ha anledning til a pavirke utviklin:·sen 
av PEA under hensyntagen til SKKis store utbygnine;splaner 
i Hjartdöla, ot anlegg som SKI\: for lang tid siden har plan
Jagt oe; hvor fO~3serettighotcne er kjöpt. Ved utbygningen av 
dette anlegg vil SKK flerdoblc sin disponible kraftydelse og 
det var da naturlig a söke en deI av de store kraftmengder an
vendt ved PEA for straks fra beg'yrmelsen av ,1 fa en tilstrek
kelig stor belastning pa anlegget. 

Innen ledelsen for S~( gjorde imi1lertid ogsa den 
oppfatning sig gjeldende at man ikke burde motsette sig en 
rasjonell utvikling av de storbedrifter som nu er under utvik
ling i distriktet. (Av generaldirektör Eriksen var det blitt sagt 
at det ikke ville VEer€: n08 tiltalende a ha PEA liggende som 
11 en fremm.ed riy'; midt i de store fabrikkomplekser som Lett-
mGtall var i ford med a utbygge pa Heröya og Roligheten.) Iden 
skulle man pa den mate av hensyn til de ennu större interesser 
oppgi kraftselskapets stilling til PEA og derved bryte med et 
viktig prinsipp i SKI<: i S kraftpoli tikJ;;:gj ennem mange ar, mente 
man [l matte forlange a bli holdt skadeslös b&de for de direkte 
verdier man gay fra sig og for de fremtidige kraftleveringsmulig
heter som man ikke lenger ville ha noen innflytelse pa. DetaljenE 
i de lange forha .. ndlinger som fulgte kan det i denne forbindelse 
ikke ha noen interesse a redeg,jöre for ••.•••.••••..•••••••.••... , 

Forhandlingene om aksjesalget ble fört med erl" rekke 
representanter for Lettmetall (Generaldirektör Eriksen, Direkt')r 
Fass, Dr. \'val ther, Overing. Dvorak, Direktör Schmidt, Direktör 
Schulze, Kontorchef Klilme, sa:nt flere andre tyske herrer og pa 
enkel te möter fIere reprsentanter for Iiydro, bl.a .• Direktör 
Kielland) • Forh;:mdlingene bIo bragt til en forelöbig avslut
ning 20 oktober 1941, idet Generaldirektör Eriksen efter en siste 
irmrömmel~:~e frf.l min side erklcerte at samtlige den annen parts 
forhandlere var enige om r\ foro;:;! a for sin part at forslaget 
ble vedtatt, samtidig som han bad mig forelegge sake~.~narest 
mulig i kraftselskapets ledelse. 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 
Den 28 oktober meddeltc jeg pr. telefon (til GeneraldirektöJ 

Eriksen, som hadde fört forsetet for den amlCn part under 1'or
hQlldlingene) at forhandlingsresultatet var vedtatt av SKK. 
Den 17/11 henvendte Genercüdirektör T'~riksen sig til mig med an
modning om 2 fä skriftlig bekreftelse pa den tidligere muntlige 
meddelelse om vE:dtagelsen. DeYlD.e anmodning hadde jeg selvfölge
lig ingen grunn til a avslh. oß f3cndtc derfor Si3JIlI!1e dag den önske
de bekreftelse. Jeg viser til underbilag 4 hvor Generaldirektör 
Eriksen bekrefter ovenstaende. Imidlertid gild<: tiden uten at vi 
fikk noen endelig avgjörelse fra J,ettmetall ..•••••...•••.•••••••• , 

Jeg kommer 8a til det möte som 20/12.41 fant sted pa Norsk 
Hydro 1 s kontor i Oslo, omt;}l t s. 20-21 i motp artens tilsvar, op; 
hvori del tok et stort antall reprcsentanter sclvel fra Hydro som 
fra Lettmetall. 

Forhandlingone pd dette mö ,.:;e ble fört i hovedsaken mellem 
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Forts. Dtskrift av dir. Olav Strands P.M. av 22 juli 1943. 

Generaldirektör IVioschl og Direktör Christicillsen. Direktör 
Christiansen erkla:;rtc sig villig til a selge de tomtearealer 
IJettmetall önsket. Derefter henvendte herr Moschl sig til mig 
med spörsmal om hvorvidt jeg var enig heri. Jeg meddelte da 
hvilke betenkeligheter SKE hadde ved c? skille sig av med disse 
tomtearealer av hensyn til SICKi s kraftutbygningsplaner og de 
utvidelser ved PEA som kunne bli aktuelle i Iorbindelse hermed. 
Avslutningen pa mötot var fölgende roplikk-veksling meIlern Gene
raldirektör Moschlog Direktör ChristiaYlsen. 

Direktör Christiansen ~ llJ a, leicht vvird es gewiss nicht sein, 
einen Abkommen über diese Sache im StandE 
zu bringen. 1i 

Gen.dir. Moschl~ llSio meinen, dass man uns Schwierigkeiten 
schaffen wird ?11 

Direktör Christiansen~ "Ja.· 1 

Efter maten uttalelsen falt pa var det ingen tvil om at 
,iman" betydde SKK. -

Nettopp pa den tid stod SKK midt oppe i nye forhandlin, 
ger med }~dro og Lettmetall, ncmlig om et utvidet safficITbeide om 
de fremtidige kraftoverföringer til Lettmctalls og Hydro's fab
rikkanlegg pa Heröya, forhandlinger som altsa intet hadde med 
FEA eller S1\1( i S forhold til d(:)ttc selskap a g~öre. Det hand-
lot siß om meget store interesser til belöp pa mange millioner 
kroner og kontrakter med 50 (lrs vaI'ighet. Dnder disse omstendig
heter a utsettes for en pastand om at man lager vanskeligheter var 
meget 1ite tilta1endo. At mL1n saldig kan ha on armen mening om 
en forrctning som f .eks. tomtesa.1get, er jo et hel t annet for
hold som enhver forr\:::tningsmann uten viclerc viI forstiL Det vetr 
dcn siterte: utta1else av Direktör Christiansen og dens sammen
lwng med do nevnte forhcmcUinger om kraftoverföringsp1anene 
til Heröya som var gjenstand for den he1t private diskusjon 
mfülem Direktör Christian~en og mig, og som foregikk pa gaten 
underveis fra Hjdros kontor inntil vi skiltes utenfor Direkt6r 
Christimlsens kontordör. 

Som nevnt hadde Direktör Christiansen nu he1t skiftet 
mening om önskeligheten av at SKK solgte sine aksjer. Drifts
bestyrer El1efsen ved PEA, som stC\.dig h3.dde mött som 4. medlem 
GV styret fordi Dr. Friderich V8r avskaret fra ;1 vcere tilstede, 
hil.dde he1e tiden vcert imot aksjes~lget til Lettmeta11. SKK1s 
representnntor hadde nu et visst inntrykk av at d1herrer Christi
,illsen og Ellefsen gikk meget lo..ngt ned med tomteprisen og str:c.kk 
sig meget langt i sin villighet til a se1ge se1v de for PEA 
viktigste tomtearealer av hensyn til faren for at spörsm.älet 
om Rksjesnlget skulle komme opp igjen. For tl hindre at Lett
metall pa denne mate holdt forhandlingene gaende pa to fronter 
sandte SKK sitt brev dnt. 22/12.41, bilag 28 ti1 motpartens 
ti1svar. Jeg konfererte med herr El1efsen om dette för jeg 
sendte brevet og om motivene ti1 det . •••••••••••.••.••••••• 11 

Riktig utskrift bevidnes. 

Os10 den 4. sept. 1951~ 

J. Övergaard (sign). 
H.r.il.dvokn.t. 

•••••••• ................. 0 ••••••••••••••••••••• " ••••••••••••••••••• 
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Usine Electro-Metallurgique, Meteor, Lausanne, 

Vedr.~ VG.lg 0.V styremedlemmer i P.E.A. 

Den 28 febru!JT 1942 avholdt-..:s den arlige generalforsam
ling under ledelse av undertegnede som styrets formann. 

Av f~elsk:::lpets 2000 aksjer Velr 1999 aksjer representert, 
hvorClV: 

1100 aksjer ved ordföreren i Porsgrunn, herr N. fhlvorsen. 
899 11 ved undertegnede. 

Av de sistnüvnte nksjer ti1hörer 798 ilMeteor il oF; 101 
undertegnede. 

1) 

2) 

möte 

Om v'llg 8.V styremedlemmer er protoko11ert: 
nVil1g: Av styret uttradte efter tur diherrer direktör 
Christi"lnsen og b.:mkbestyrer Weber med personlige vara
menn d 1 herrer advokat Gustav Heiberg og ordförer Ole 
Hauen. 
Som nytt stzyremedlelTI efter herr Weber vcügtes herr 
Halvorsen med personlig varsmann herr Ole Hauen. Som 
personliG; V2TC1.m.qnn for direlüör O. StrAnd vcügtes ordförer 
G. Eomsaas. 
Direktör Christüms0n med personlig V1T2,mnnn advokat 
Gustn.v Hei berg gj envFügte s . 
Pn·tenes forutsetning for v8.1gene {lV styremedlemmer 
er fci l~;ende ~ 

Direktör Christi911sen erk1cerer ved det forestaende 
vo.lg a vi11e stemme pa Kraftselsk8pets k::mdidRt. 
Spörsm?üet om hvorvidt Krn.ft,selskapet h8T rett ti1 
under de foreliggende forhold a besette flertal1et 
i styret underk3.stes voldgift ·C\..v 3 voldgiftsdommere 
opnevnt ClV Höyes~erettsjustitinrius. 

I det umiddelb::JTt efter genor'llfors~Jmlingen rwholdte 
er protoko11ert: 

styre-

i1'llilstede V:-Lr d lherrer~ Direktör Christi.:msen, direktör 
Str~nd, ordförer Halvorsen og driftsbestyrer Ellefsen, 
Sistnevnte mötte for dr. Friderich. 
Der b10 i'oreta.tt vfüg pcl formCUl..'l. i styret. Direktör ~~tr':-1.nc 
fOJ:.'eslo ordförer H"ü vorsen og driftsbestyrer El1efsen 
fores10 gjenv~lg av dj.rektör Christi,:'L.Ylsen. 
Under henvisning til protokolltilförsel i protokollen for 
sener:l.lfors::\mlingEm'Lvholdt idag stemte direktör 
Christimlsen foI' herr Hnlvorsen, hvorefter herr Rn1 vor,sen 
VOT v::.le;t mcd 3 stemnwr mot 1.;1 

Som det fremgär ,"..v protokollutskriften er tvisten om Kr:J.ft
selsk'3.pets ;;dgcmg til cl innsotte flert:l.llet ,"'.v styremedlemmene 
inn::Cll,ket for voldgift. rrvisten opstod pa generr=üforsamlingen, 
hvor Kr:l.ft::3elskapets 1100 ,'".ks,jer (o.ksj8m.::C,joriteten) var repre
sentert vod hr • Hellvorsen, som ved mötets apning fremsatte kretV 
or;'l form:'ll1..Ylst:L 11 ingen for siS. H::m utt"l·te .'l.t hvis undertegnede 
som represont'mt for aksjem.'J.joriteten, 899 :o.ksjer, ikke ville 
forplikte sig til a stemme pa Kraftselskapets representant i det 
efterfölgende ,:;tyremöte, sa vilde Kr.'l.ftselskapet ved det forelig
gende v:'~g i generalfors,'UIllingen oppstille ogsa kandidater til de 
to ledi pl~sser og dermed besette 3 av de 4 plRsser. 

,J ("::[2; innvendte o.t Krc:lft '~81 sk"Lpet efter de med 17Moteorll 
'lvtcüte betingnls0r for sin inntreden som n.ks j onrer i P.E.A.· 
ikke h''1.dde o.dgiculg til ii b ;3ette i'lert."ület i styret, se 
;lMeteor r1 s brev ::tv 7. ,J."nU;Lr 19~20 til G. TZ.K. Ennvidere gjorde 
jeg oppmer om Pil at Kl'ni'tselskr\.pet ved d gjennemföre sin 
trusel vild"Lje:cne den ,'ldministrerende direktör som medlern 
3.V styret. 

I svnr Pi). mine innvcndinger paberopte herr HFüvorsen 
sig vedtektene o~ at det ikke val' meningen a fjerne mig fra 
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styret, men at den ndm. direktör i P.E.A. skulde 8tB.. i srrmme 
stilling til sitt styre som KrnftselskRpets adm. direktör til 
lederen av Kraftselsk8,pet. Han fremholdt besternt at Kraftsel
skapet vilde besette formannsstillingen eller velge 3 plf1,s8er 
i styret forat det som störste nksjonrer' ville nrl ?vgjnrelsen 
i tilfelle meningsforskjell mellem parterre. 

P~rtene enedes om a la tvisten ga til voldgift. 

I cmleCL"'1ing voldgiftsbehc:mdlingen bede s De vennligst 
gi undertegnede fullmakt til a representere Deres Etksjer og 
sende mig gjenpart ClV Deres brev av 7 jc:muar 1920 til S.K.K. 
med oply~~ing om de forholdsregler som ble truffet til be
skyttelsel2ksjeminoriteten i P.E.A., hvorefter var advokat 
viI innanke sRken. 

Porsgrunn, den 14 September 1942. 

Alex. Christiansen (sign). 
Som deltager i mötene strldfester jeg:1t forho.ndlingene 

hqr fUll.L'l.et sted som ovenfor "!.ngi tt . 

T. El1efsen (sißn). 
• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 4 • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

Herr A. Christiansen, 
16 Karl Johansgt. 16, 
0810. Norbe. 

Oversettelse. 

Bil. 3. ad 31. 

Lausanne, 2g.september 1942. 

Jeg har riktig mottatt Deres brev av 16 septe:mber 
med bilag og er helt enig med Dem og haper at voldgiftsret
tens dom vil gi Dem rett i det standpunkt, 30m De hevder. 
Det gleder mig meget at De vil overta fo.r·svaret av r,.'ieteor; s 
interesser i denne sake 

Jeg er meget forbauset og bedrövet over den 
m~lte hvorpa S.K.K. anskuer tingene • Vi har DU kjendt hinanden 
i mer erm. 22 .:J.r og de nye representanter fre, S.K.K. som er 
tradt inn i P.E.A.s styre viser sig ikke il ha noesomhelst 
kj endskap til hel e v'~1.rt samarbeide . 

Jeg kan ikke forsta S.K.K.s interesse i denne sak, 
ei heller hvorfor det (S.K.K.) vil overstemme oss; hvis det 
alene er spörsmal om forfengelighet er det dumt; hvis det 
er spörsmal om a opna en fordel er det lite rettskaffent. 

Vi ble i 1920 enige om at S.K.K. og D,'~eteor skulle 
sta p;3.. like fot. Vi valgte hr. Knagenhjelm til formann fordi 
han hverken var representant for den ene eller annen part. 

kotta for Dem selv og familien vare besi:;e hilsener. 

Usine Electro-i ... ;etallurgic~ue 'lMeteor\l 

L. Friderich, direktör-
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3/. Avskrift. 
Q~Q~EEil~g_±i_~~_~ 

,(U<-,.5a;7-r7C, $2. #"",:-.z.- /':7-5-4-Skiensfjordens Kommunale Kraftselskap, 
Porsgrunn, 

Norvege. 

Monsieurs. 

Recommande. --------

Le difficult§s de la correspondance avee la Norv~go ne 
nous a pas permis de suivre de pre la eontroverse gui divise 
aetuellement le Conseil d'administration de P.E.A. 

D'un ooint de vos tres gen§ral, sans pretendre juser des 
torts ou des raisons, mais nous basant uniquement sur l'interet 
de P.E.A., nous vous faisons, pour mettre fin a la oroeedure d'ar
bitrage aetuelle, la proposition suivante, que nous avons aussi 
fait eonnaitre a M. Qhristiansen: 

a) Le Conseil d'Administration de P.E.A. sera, 8 l'avenir, eomoose 
de einq membres. 

b) S.K.K. designera trois Administrateurs dont un advoeat indepen
dant qui, 8 notre avis, pourrait avoir la presidenee du Consei1~ 
e) M§t§or designera un seul membre au lieu de deux auxguels nous 
avons droit. 

d) Le einqieme membre sera M. Alex. Christiansen gui orendra les 
fonctions d'Administrateur-de1egue pour une oremiere periode de 
einq ans, eette periode sera renoveleab1e. 

Nous esperons que vous reeonnaitres l'esprit amiea1 de notre 
lettre, nons esoerons surtout que notre proposition ramenera 
la eordi31ite des relations que nous avons entretenues avec 
votre Societe pendant nombreuses annees et nous permettra 
de resoudre a l'avenir, eomme nous l'avons fait dans 1e passe 
d'une facon rapide/difficu1tes qui pourraient survenir entre 
nous. les 

Nous ne terminerons pas cette lettre sans vous raope1er 
tous les services que M. Christiansens a rendre a P.E.A. 

VouS~~Lve7 comme nous que la prosperite de notre Soeiet§ 
est due en grande partis a son activite, a son intelligence et au 
travail perseverant qU'il a consacre a P.E.A. . 

Aussi eSDerOnS nous qu'il restera encore longtem~s 
l'Administrateur-delegue a P.E.A. 

Veuilles etc. 
Usine Blectro-Metallurgique Meteor S.A. 

Un Administr2teur. 

L. Friderich (sign.) 
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Skiensfjordens kommunale KraftseIskap, 
Porsgrunn. 
(Norge.) 

Rekornmandert. 

Bilag 4 ad 31. 

IJausanne, 22 mars 1944. 

Vauskelighetene med korrespondansen med Norge haI' ikke 
tillatt oss nöie ä fölge den konflikt som for tiden splitter 
styret i P.E.A. 

Ut fra et rent generelt synspunkt, uten a pretendere 
a ville avgjöre urett og rett, men alene ut fra P.E.A.s interesser 
fremkommer vi - for cl fa slutt pa igangva:::rende voldgiftsprose
dyre - med fölgende forslag, som vi ogsa haI' meddelt hr. Christi
ansen: 

a) Styret i l' .~S.A. skal fremtidig besta av 5 medlemmer. 
b) S.K.K. velger 3 styremedlernmer, hvorav en uavhengig advokat, 

som etter v/Ar mening kurme innta stillingen som styrets formanr 
c) Meteor utpeker et ffi:;dlem i stedet for 2, som vi haI' rett til. 

d) Det femte medlem skaI V02re hr. Alex. Christiansen som overtar 
den administrerende direktörs funksjoncerer for en förste peri
ode pa fern ar; denne periode skaI kunne fornyes. 

Vi haper at De viI anerkjenne den vennskapelige and i 
vart brev, og vi haper spesielt at värt forslag viI reetablere 
den hjertelige forbindelse som vi haI' hatt med Deres seIskap 
gjennem en rekke ar og sette oss i stand til fremtidig - slik 

.. son: vi har kunnet gjöre det tidligere - a löse pa en hurtig 
mate de vauskeligheter som matte oppsta meIlern oss. 

Vi viI ikke avslutte dette brev uten a minne- Dem om 
alle de tjenester som hr. 'Christiansen haI' gjort P.E.A. 

De vet likesom vi at v&rt selskQPs trivsel i höi grad 
skyIdes hans driftigh~t, hans dyktighet og det utholdende arbeid 
som hall. haI' vist P .B.A. Videre haper vi at hau enna vil lenge 
vedbli a V2:Te administrerende direktör :i. P .1~.A. 

IVIotta O.S.V. 
Usine Electro-lVletallurgique Meteor S. 

L. Friderich (sign) • . ~ ....... ' ........ '.' ...................................... , ...... . 
Bil. 5 ad 31. 

Utskrift av advokat Ola Sveens heevendelse til riksadvokaten 
gjennem aktor, 0.1' .sakförer Per :Frii~ dat. 25.2.1950. 
II . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , . . . . . .. . . . 

'l'il" behandling av den opsjon som val' gi tt Ais Lettmetall 
blev det avholdt et möte pu Norsk Hydros kontor i Oslo den 
20/12.41, hvor Ais LettmetaIIs generaldirektör herr Moschl med
delte SKK's direktör herr Strand, at de betingelser som S.K.K. 
hadde stillet i sin handgi velse val' uhört, og at hans seIskap 
ingen interesse hadde av strömleiekontrakten up; bare interessertE 
sig for erhvervelse av de ledige arealer som tilhörte P.E.A. 
Han henstilte da til direktör Christiansen, som val' tilkalt til 
möte at han som eldre erfaren ingeniör, og som interessert i at 
hans fabrikk fortsatt fikk eksistere ville antyde dc betingelser 
hvoretter A/S Lettmetall lnlnne erhverve de tomter som PEA kunne 
unnVaTe. Dette förte til de forslag som blev behandlet i P.E.A. 
i styremöte den 8/1.42. 
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utskrift av advokat O~a Sveens henvendelse til riksadvokaten 
,,;;iennem aktor..,.-o.r. sakförer ier Friis, dat. 25.2.1950. 

Bevis: Bilag 6, utskrift av styremöte. 

J!oe tomtosalg kom imidlertid ikke istand, men spörs
::runet om salg av S.K.K.s aksjemajoritet i P.E.A. blev fore-
löbig s:krinlagt. • ••••..•.••••••• ••. _ .. '.' .......•••••• 

Pa gener0 1forsamling i P.E.A. 28/2.42 blev direktör 
Christiansen kastet som formann, og Halvorsen hadde ved mötets 
apning fremsatt krav om formaYillsstillingen til sig, ag Hal vorsen 
blov sa valgt til stJrets formanr.L. Bevis: Bilag 7, skri velse 
fra dir8kt; i:Sr Christiansen til :Meteor av 14/9.42. 
Bilag 8, ]\/letoor i s svar av 29/9,42. 

Som det fremgar av denne skrivelse var meningen ved 
valget nettopp den at S.K.K. ved a ha 3 plasser i styret eller 
forma~~en ville ha aVßjörelsen i tilfelle meningsforskjell 
mellem partene. 

Denne tvist blev man da enigc:? om a avgjöre ved en vold
gift, som imidlertid ikke var avgjort i 1944 da Strand ville VffiI'e 
forma.'1n, og den nye NS-ordförer Byström, me dlem av styret. 
l1Direktör Chr~,-stiansen blev al tsa da utkastet av styret. I denne 
voldgiftssak har man provosert fremlagt strömleveringskontrakten 
som S.K.X. hadde handgitt til Ais Y-Iettmetall, men dette ble ka
tegorisk avslatt av S.K.K. ved dets prosessfullmektig advokat 
Georg Lous. Denne strömleveringskontrakt skulle absolutt ha wert 
L'remlar;t. Don vil vü.:;e det samarbeide som har va:rt mellem S .K.K. 
og ,ö/S- IJettmctall for at S .K.K. skulle fa utbygget sine vann
fall. Dette er da bakgrunnen for <ili.ircktör Alex. Christiansens 
j.nnmeldelse i N8= 

Han S,3, da inßen annen utvei enn a melde sig inn i NS 
for a beskytto P.E.A.s interesser " 

Noen annen mulighet for a bevare P.E.~. var det overhodet 
ikke. 

Jeg nevner for ordens s~ld at Chrj_stiansen meldte sig 
inn i NS 15/1. LQ, altsä nöiaktig Pi'\. det kritiske tidspunkt. 

\Ted sin innmeldelse har Christiansen overhodet ikke 
Lenkt pf.l noe 8.D._net enn P.E .JJ, • s interes3cr. Det falt ham ikko inn 
.s.t han pa don m~ite kunne svikte si tt land. Han haI' s hledes 
Dleldt ;üg inn med en hel t aktverdig hensikt, nemlig den ä bevare 
}).E.A. som harr hadde stiftet og opparbeidet til en stor bedrift 
og si ttet i lcdelsen i 31 i3x. 

.1 , . . . . ~ . . . . . . . . . . .". . . . . - . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
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Ad Bilag 6.ad 31, 
Louis Fredrich 
2, Rue du Midi. Lausanne. Lausanne, le 31 Mai 1944. 

Monsieur Alex Christiansen, 
16, Karl Johansgt., Os10 (Norvege). 

Cher W:onsieur, 
Je vous remets inclus copie de 1a 1ettre que 

j'adresse a M. Strand. 
Je reviendrai sous peu sur 1a question. 
Veuilles agreer, Cher Monsieur, mes sa1utations 

les meilleures. 
Lo Friderich (sign.) 

~4.nnexe: I. 

Avskrift. Bi 1. 6 ad 31. 

Louis Friderich. Lausanne 31 mai 44. 
~onsieur Strand, President de la 
Skiensfjordens_kommunale KraftselskaD, Po~~~~nnl.. (Norvege). 

Monsieur 1e President. 

Apres bien des reflexions, je me suis d(cide a vous 
ecrire, non Das au titre de representa~t de W:eteor, mais a tnre 
DersonneI. 
~-------Meteor tiendra une seanee du Conseil d'Pdministration 
vers fin juin et ne sera mis courant de nos eehanges de telegram-.. 
mes et lettre, soit avec vous Dersonnellement, 88it avec M. Chris
tiansen, que a cette epoque. 

Je suis maintenant le Dlns ancien membre du Conseil 
d'Administration de PEA; je suis venu pour la premiere fois en 
Norvege au moment 00 les premiere b~timents de l'Usine surtaient 
de terre, en aoßt 1915. C'est en somme Meteor qui a conduit avec 
lVLChristiansen et son aneien directeur M. Ullmarm, tous les tra
vaux et qui a proeede ~ la mise en marche de l'usine. Je me suis 
toujours beaueoup interesse ~ PEA que j'c-i vu ainsi naitre, non 
seu1e~ent a cause des inter§ts de Meteor, mais Dour elle-m~me, 
lui vouant un interet personnel tout particv1ier. 

Vous comDrendes faeilement que 1e differend qui a surgi 
entre vous et M,Christiansen, me soit nenible, et c'est certaine
ment le sentiment qu'en eprouvera le Con~eil de Meteor dans son 
u~1ani mi te . 

Dans ces conditions, il me semble qU'une seule solution 
pourrait donner satisfaction tant ~ ~KK qu' a Meteor. 

Cette solution consiste ~ ce:~ue vous deveniez seule 
uroprietaires de PEA. Pour arriver ~!ce resultat, il faudrait que 
~eteor, qui possede 800 actions et M. Christiansen, qui Dossede 
100 actions, consentent ~ vous les c~der. 

En ce qui concerne lVl"eteor, je sui s conva i neu que, si le prix 
que vous pourriez offrir, apparaissait comme equit8bJe notre Societe 
~ccepterait. - Je ne doute par, en oe qui concerne M.Christiansen, 
qu'une proposition da m§me nature sesoit agr§e, car je ne puis i
waginer que malgre toutes les d~cept~ons qu'il a ressenties du fait 
de son elimination de PEA, il vevill~ absolument mener jusqu'au 
bout une proeeuure d'arbitrage qui ne puet finalemet et vraisembl
~blement entrainer que de nouvelles diffieultes soit pour SKK, soit 
pour PEA, - Comme la question des tlansferte de fonds se Dose pour 
~nc teJle operation, je pense qu'une solution pourrait etre envi
sag§e par un credit d'une banque sui se ~ SKK, qui Dourrait ~tre 
c8utionn6e par M§t§or (societ~ suiss ) et par Je na~tissement des 
titres que vousauriez achetes. i 

Si ma propoßition eonsern8n~ le cachat des actions minori
taires, soit pou le compte de SKK, s6it Dour 1e compte d'un tiers 
groupe norv~gien, peut ~tre envisag~e, je vous serais oblige de 
me faire connaitre votre avis de priAcipe le ~lus tßt 
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possible et de m'indiquer sur quelles bases cette operation 
pourrait ~tre envisag§e. Si cette r§ponse de votre part pourrait _ 
me parvenir avant le 28. juin, cela me conviendrait Darce que ce 
serait l'occasion dIen parler a mon Conseil de M§teor. 

Veuiller agreer, Monsieur 1e PI~sident, mes salutations 
distinguees. 

L. Friderich (s.) 
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louis Friderich 
2, rue du Midi 
lausanne. 

Hr. Alex. Christiansen, 
16 Karl Johansgt. 
(Norge) . 

Kj~re hr. Christiansen, 

Oversettelse. V'" d~Y- /3/;:~ h h/ S/_ 

lausanne, 31 mai 1944. 

Jeg sender Dem vedlagte kopi av brevet sam jeg 
sender hr •. Strand. 

Je~ kammer om kort tid tilbake til saken. 

Motte, kjffire hri Christiansen, mine teste hilsnere. 

1. Friderich :sjgn) 

Oversettelse. 

lausanne 31 mai 1944. 
Hr. StrEnd, Formann i Skiensfjordens kommunale Kraftseiskap, 
Porsgrunn. 
Nor~e.---

Er. :B'ormann, 

Etter man~e overveielser har jeg besluttet a skrive 
til Dem, ikke sam representant for Meteor, men E~nt DeE~2.~lig.:. 

Meteor skai holde et styremöte i slutten av juni og 
vii ikke bli satt ajour med v§r veksling sv telegrammer og brever, 
det v~re sig rned Dem personlig eller med hr. Christiansen, för 
ved nevnte anledniqg. 

Jeg er nu det eldste medlem av PEA's styre; jeg kom 
förste g~ng til Norge da fabrikkens förste bygninger reistes, i 
august 1915. Det er - kort sagt - ~eteor som Bammen med hr. 
Christiansen og dets tidligere direktör hr. Ullmann har ledet 
alle arbeider i forbindelse med reisningen av fabrikken og dens 
igangsetning. Jeg har alltid interessert mig me~et for PEA, 
som jeg saledes har sett bli skapt, ikke alene Da grunn av 
~eteors interesser, men for dens egen skyld, idet jeg har ofret 
den en spesiell personlig interesse. 

De viI lett forsta at den uovereDsstemmelse som er opp
stätt mellem Dem og hr.Christiansen, er pinlig for mig, og det 
er sikkert den föl~lse som hele Meteors styre viI fa. 

Under disse omstendigheter mener jeg kun en eneste lö8-
ning viI kunne bIt tilfredsstillende bäde for SKK og Meteor. 

Denne lösning bestär i at De hJir eneste eier av PEA. 
For a komme til dette resultat mä Meteor, som eier sv 800 aksjer 
og hr. Christiansen, som eier av 100 aksjer, semtykke i ä over
{~8 disse til Dem. 

Hvad Meteor angär er jeg overbevist om, at värt se1-
skaI viI akseptere, hvis den pris De kan tilby viser sig rimelig. 
Hvad hr.Christiansen angär tviler jeg ikke pä, at et forslag 
~v semme karakter ikke viI bli aksentert, for jes kpn ikke tenke 
mig at han - trass i alle de skuffelser han her fölt som fölge av 
sin fjernelse fra PEA - ikke viI gjennemföre en voldgiftssak, sam 
til sist og sannsynligvis kun viI medföre nye vEnsker bäde for 
SKK og PEA. 

. '~~.'.';..:.-: . ,''- -'-'~ 
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Da det viI bli spörsmäl om overföring av midler i 
forbindelse med en slik operasjon, antar jeg en ordning kan pä
regnes ved hjelp av et l~n fra SKK'side i en schweitsisk 
bank, hvilket kunne garanteres av Meteor ( schweitsisk selskap ) 
og med sikkerhet i aksjene som De forutsettes ~ ha kjcpt. 

Hvis mitt forslag om tilbakekjCipet, det vcere sig 
for SKK' s regning eller for regnin,g av en tred je norsk gruppe, 
kan komme i betraktning, vil jag v~re Dem forbunden om De sä 
snart som mulig villa mig f8 vite Deres prinsipielle mening og 
si mig pä hvilken basis denne ordning mttte bli pnskuet. Hvis 
dette svar fra Deres side kunne vcere mig i hende innen 28 juni, 
ville det passe mig, idet det villa gi anledning til ä dröfte 
det i mitt styre i Meteor~ 

Yotta hr. Formann min cerbödige hilEen. 

Oversettelse. 

Usine Electrometallurgique "Meteor" 

Herr Alex. Christiansen, 
Karl Johansgt. 16, 
Oslo. -

L~ Friderich (sign.) 

Bi 1. 7 ad 31. 

Genf, 16 oktober 1944. 

Med dyp sorg meddeler jeg Dem et budsk8P, som 
sikkert vil volde Dem stor smerte: var gamle medarheider og venn 
dr._ Louis Friderich döde i lausanne den 11 ds. pä ~runn av 
hjertelidelse, som avkreftet harn gjennem flere mäneder. Det er 
unödvendig ä si Dem, hvilken sorg Jette dödsfall bringer mig, 
for ca. 35 är har jeg stadig samarbeidet med harn iden aller
störste fortrolighet og den allerstör2te tillid. De som ogsä 
var hans venn, har som jeg kunnet verdsette hans oppriktighet og 
rettskaffenhet under alle forhold. 

Han holdt Dt~rk.t-f}lst ved-PEA oS; de Dersonlige 
fotbindelser.'sO'm h~nsä12ng(-:"-[18dde lIled De-m. 

Jeg er for mi tt e!;et vedkommende Os 30m Meteors 
styreformann beredt til a f:Jrtsette med Dem den forLinJelse 
som er bristet, og iden samme forstand og den samme änd, som 
v~r stakkels venn var opofylt av~ 

Som De vet var det harn som n~Bten utelukkende befat
tet sig med Meteors forhold til PEA. s~]vsagt holdt han mig 
ajour med alle sine forhandlinger o~ spesielt an~äenrlp de u
overensstemmelser y sam oppstod mellem Dem og PEA's styre. 
Likesom hem er jeg blitt meget bedrövet ove~ ä h~re, at De var 
blitt satt utenfor PEAts styre etter ä hE vrert medJem gjennem 
alle är. 

Jeg underretter idag SKK's styre om hr. Friderichs 
död og de konsekvenser, som denne kan medföre for fremtiden i 
forholdet mellem Meteor og PEA. Jeg vedlegger en ~jenpart av 
mitt brev til herr O. 3trand~ 

Je~ tror De allerede vet gjennem hr. Friderich, at 
mitt önske var ä holde pä denne deltagelsf (~~teor-PEA) •. 
Idag fär hans död og det faktum at vi ogsä ikke lenger har 
noen representant i PEA's styre mig til ä se i öinene oppgivel
sen av vär deltagelse 30m ennu mer patrengende enn tidligere~ 
Dette selvfölgelig pä betingelse av, at vi oppnär for vär sndel 
i PEA en pris som minst svarer til den omtrentlige reelle verdi. 
Som jeg sa til hr. Strand, hvis vi ikke fär et rimeli~ tilbud 
vil jeg ta under overveielse ä fordele 8ksjene i PEA mellem 
Meteor's omtrent 30 aksjoncerer. Kanskje gjör vi det samme med 
aksjene i Fonte Electrique S.A~ Bex, og pä den mäte vil vi en 
da~ oppleve 8vslutningen i Meteors likvidasjon, 
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Det ville glede mig om De ville si mig, hvad De mener 
om den stilling j~g tenker ä ta til spörsmälet om vär deltagelse 
i PEA - eller om De - fra Deres side - kan tenke Dem a gjöre 
mig et forslag. ' 

I pävente av ä höre fra Dem, ber jeg Dem motta, 
kjrere hr. Christiansen, mine vennligste hilsener: 

Jules Bloch. 

P.S. lnntil videre beskjed, godhetsfullt adresser korrespondansen 
til: Usine Electro-Metallurgique Meteor S.A. 

M. Jules Bloch, President 
Hauterive, Cologny, 
Geneve. . 

Bil. 8 ad 31. 
---------

llebu 3/10~45~ 

Herr o.r.sakförer ~ielm Friis~ 
Prinsensgt. 12, 2,sl2..:.. 

Den 29 augunt sistleden sendte jeg Dem min redegjörelse 
for skibningen med D/S "Feronia" foranlediget av advokat Sigmonds 
skr. til Dem av 11 august. Sistnevnte skr. med Deres oversendel
sesskr. til mig fulgte vedlagt. 
Jeg har senere intet hört fra Dem. Men jeg var id8g innkalt til 
overlegen Da grunn av min helbredstilstand, som er mindre god, 
hvilket sk~ldes mangelfull ernffiring i forbindeJse med sjelelig 
päkjenning. Jeg b~e beordret innla~t pä det herv~rende sykehus. 
Det er mi? maktpällggende ä fä oppklart, hvorfor Jeg fortsatt 
holdes fe~aslet uten ä vrere innkalt til politiforhör eller for
hörsrett o~ uten ä vrere gjort bekjent med hvad tiltalen mot mig 
g~r ut pä ag hvilke anme~delser pa mig forelig~er. 

Det krav i mitt bo, som av aksjemajoriteten i Porsgrunns 
Elektrometallurgiske A/S ved advokat Sigmond er reist mot mig 
som adm. direktör for at Reichskommissars sjekker for skibning 
pr. D/S "Ferronia" ikke er inngätt, er rett 00; slett sjikane 
og takk for at jeg for 1 Y2 är siden nektet ä medvirke til ä unndr 
overskuddene i PEA for beskatning ved ä overföre disse til 
Skiensfjordens kommunale KraftseIskap i form av forhöiet kraft
leie, tiltro"ss for at denne var fastlag:t ved kontrakt med utlöp 
1/7 1954. For 1944/45 belöper skattene sig til vel 1 million 
kroner. 

I 1941 gjorde den samme aksjemajoritet - Skiensfjordens 
kommunale KraftseIskap - forsök pä ä sel&e v~rt seIskaps samt
lige aktiva - innbefattet för nevnte kraItkontr8kt - til det 
norsk-t;yske seIskap "Lettmetall", som fikk en hflndgivelse pä 
SKK's aksjer i PEA mot vederlag i en kraftkontrekt pä leie av 
30.090 KW~ over en periode av.50 är og oppförelse av en fjern
lednln9 tll en verdl av 2,5 mlll. kroner, sV8rende til 500 pet 
av aksJenes parikurs plus en frlig kraftleie av 1,5 million 
kroner i 50 är. 

.. Denne aksjon fra SKK's aide var fremkelt ved en fore-
~Qprsel fra Lettmetalls side om kjöp.av väre ledige industrltomter 
oKK nektet ass ä seIge tomtene uten l forblndelse med salg av sine 
aksjer og PEA's samtlige aktiva til förnevnte Dris. 

Tilbudet om SKK's aksjer ble refusert av Lettmetall, hvi 
g~neraldirektör, dr.'Moschl, betegnet SKK's forlangende sam uhört 
og henstillet til mig ä finne en form for salg sv de önskede 
2realer, som ikke vilde medföre at värt selsk8p, PEA, skulle 
opphöre. Det ble ogsä.gjort til stor ergreIse for direktör Olav 
Strand, som hadde undfanget planen om ä tvinge lettmetall til ä 
inngä en kraftleiekontarkt med SKK, som muli,Q:D'J' orde utbycrnin a av =ob J b 

deres f08sefall i Hjartdöla. 
Resultatet av disse mislykkede angrep pä PEA er, at jeg 

som rned fransk-schweitsisk kapital har stiftet selskapet i 1913 
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og har vart dets adm. direktör siden 1917, i, 1944 ble satt ut av 
styret og nu er gjenstand for politisk forfölgelse. 

Jeg tör be Dem om ä anmode min forsvarer, advokat Torsten 
sen, om sammen med Dem 1'1 avlegge mig et besök pä Ilebu snarest 
mulig for at jeg kan avlegge forklaring om mitt forhJld til den 
anmeldelse som foreligger mot mig. 

Oppholdet her har svekket mitt syn, min hukommelse og 
min förlighet, og jeg trar ikke jeg klarer det stort lenger. 

Herr statsadvokat Lous, 
Victoria Terrasse 5/7, 
o s 1 o. 

"Erböd igst 
Alex. Christiansen (sign.) 

Bil·_2_ad _l.l!.. 
Oslo, 9. februar 49. 

Ad sag 346 - 47 L. Alexander Christiansen. 

Tidligere direktör ved Porsgrunn Elektrometallurgiske 
Aktieselskap, Alexander Christiansen, ble den 11, mai 1945 fengs
let som siktet for landssvik. Han satt i Ilebu fengsel ~ ca. 
6 m1'1neder inntil han den 8, november 1945 ble overf0rt tll 
Oslo Kretsfengsel i Äkebergveien for mentalunders~kelse. Herfra 
ble han löslatt den 24. s.m. 

Som det fremgär av sakens dokumenter var fenoslingen 
foranlediget ved anmeldelse fra Skiensfjordehs kommlmale kraft-
s'?lskap for blandt annet et pästätt angiveri tlav den art at om 
~at hadde fört frem ville det ha medfört d~dsstraff for P.E.A.s 
styreforma nn", (direktör Stra nd) j fr, sakens d ok. 4. Denne an
meldelse, sakens dok. 3, er med blyant Dflfört "Krimjnalsjef 
H~~ter"; og förte til direktör Christiansens öyeblikkelige 
rengsling. Til stötte for anmeldelsen ble medsendt konklusjonen 
av et P.M. som Christiansen i sin tid hadde sendt til Alf Whist, 
jfr. dok. 14, bilag 4. 

Etter selskapets anmodning ble det av Oslo Politikammer 
foretatt bes1ag i direktör Christiansens private arkiv, idet 
selskapet mente "ä ha god grunn til ä frykte for 8t disse arkiv 
kan bli helt eller delvis tilintetgjort for ä fjerne bevislighe"G 
for ulovligheter, som er foreg1'1tt under okku"DPsjonen." 

Den i anmeldelsen omhandlede beskyldninp' om "ang~veri' 
som kunnr ha medfort dädsstraff for P.-E.A.s st;yreformann", fikk 
direktör Christiansen först eksakt kjennskap til i november 1947, ~ 
da han förste gang ble gitt anledning til ä se sakens dokumeriter. 
D~~ hans arkiv som nevnt .var_ beslaglagt og utlevert ti1 P.E.A:", 
var han imidlertid avskäret fra ä dokumente~e at anmeJdelsen var 
uriktig. Allerede ved politiforklaring av 1~ november 1945, 
dok. 24, hadde han dog uttrykkelig forlangt at anmelderen skulle 
legge frem nevnte P."M~ i sin helhet og ikke bare et enkelt lös
rcvet avsnitt. Tross gjentatte krav er imid1retid dette for
lAngende ikke etterkommet~ 

Etter at forelegg er utferdiget i saken~ har direktör 
Christiansen ved et tilfelle funnet kopi av bl.a. det omhandlede 
P.M. som jeg tillater mig 1'1 vedlegge.-

Som det fremgär av dette P.M. et dokument pä 26 sidRr ~ed 
16 bi18g~ utarbeidet i anledning BV ~t dirrkt~r Christiansen 
og :lans personlige varamann i P.l:J . .i, • ...; styre, h.r.advokat Gustav 
Heiberg, pä generalforsamling i april 1944 var b1itt fjernet fra 
selskapets st;yre. Det vil videre fremga at dette P.IvI. ikke inne-

_ holder noe som kan stätte den mot direktor ChristianS2n frernsatte 
'anmeldeise~ Noe som kunne medföre ubehageligheter, enn si döds-
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herr statsadvokat lous 

straff, for direktor Strand finnes det overhodet ikke antydning 
til i dokumentene. . 

De fremsatte beskyldninger er säledes grunnlose og sav~ 
ner ethvert holdepunkt i det nevnte P.M. Jeg kan ikke forstä for
holdet anderledes enn at anmelderen den hele tid har hatt kjenn-

. skap til dette. lallfall har han hatt sädant kjennskap etter at 
;selskapet fikk utlevert det av politiet beslaglagte arkiv til
;hörende direktör Christiansen. Til tr~ss herfor har han ikke 
jtrukket beskyldning tilbake eller kommet med beriktigelser. 
IJeg overlater til herr statsadvokaten ä karakterisere dette for
ihold. Jeg vil imidlertid ogsä pätale at politiet har festet lit 
!til anmeldelsen, til tross for at det som bevis for angiveriet 
likke engEng var fremlagt sä meget som en hel side av de omhandlede 
IP.M. Dertil synes politiet ä ha neglisjert fullstendig direktör 
!Christiansens forlangende om § fä nevnte dokument fremlagt i sin 
lhelhet. Det kan forövrig heller ikke sees at Dolitiet nä annen 
lmäte h8r gjort det ringeste forsök pä ä etterforske forholdet, 
\idet det kun har holdt sig til den i~nsendte anmeldelse. 

Som foran nevnt var anmeldelsen 8rsak til at direktör 
Christiansen ble arrestert. Pä ~runn av denne anmeldelse ansä 
ogs~ politiet saken ä Vffire "av sa pass alvorlig art, et det 
ikke bör bli tale om löslatelse", til tross for politileEens 
uttalelse i motsatt retning. Jep viser herom til politiets pä
tegning av 20. november 1945. I ~amme pätegning er forövrig 
ahfört at saken vil bli foreslätt opptatt til hovedforhandling 
ved Eidsivating lagstol, idet siktedes forhold synes meget gra
verende". Den 12. februar sender sä politiet saken til Stats
advokatembedet med forslag om at der reises tiltale ved lagmanns
retten. Som vesentlig tiltalepunkt er angitt at han "den 12,mai 
1944 anmeldte direktoren for Skiensfjordens kommunale Kraftseiskap, 
Olav Strand, til Alf Whist, med den folge at Strand ble innkalt 
til forhör i Reichskommissariatet". 

~ Ved forelegg av 5. april 1948 er direktör Christiansen 
forelagt fengsel i 7 ~äneder, bot kr. 50.000.-. rettighetstap 
etter landssviklovens § 10 nr. 1 og erstatning kr. 120.000.-. 
Forelegget er ikke vedtatt. Jeg tillater mig ä henstille at dette 
forelegg tilbakekalles. 

Det mä ~nsees pä det rene at direktör Christiansens 
arrestasjon og fortsatte fengsling utelukkende skyldes at han 
var siktet for angiveri av grovere art, idet de övrige forhold som 
forelegget omfatter neppe betinger frihetsberöveise. Det mä ogsä 
erkjennes at mistanken om angiveri var helt grunnlös gg at den 

~~~~nV~i]ff~~~~~tS~~~Tö~~ef~~h~i~~t~~~e~aga~e~~~si~I~i~;~idC~~i~~i-
~a~e en Iengv8Llg rrlnetooerove se, nvorunder nan nar pädra~~ seg 
helbredsskader av ganske vesentlig art og säledes at hans helse 
nä er alvorlig svekket. Jeg viser herom til de legeerklreringer so: 
vedligger sakens dokumenter .• I tillegg hertil kommer den 
psykiske päkjenning som fengselsoppholaet har vffirt for direktör 
Christiansen. Jeg vil i denne forbindelse ikke unnlate ä nevne 
at han i fe~gslet blandt annet ble mentalundersökt etter forlan
gende av politiet. 

Direktör Christiansen var for okkupasjonen et kjent og 
aktet medlem av samfundet og innehadde fIere private og offent
lige verve Beskyldningen om det ondartede angiveri har imidler
tid sirkulert i vide kretser og har päfört harn et tap iden al
mindelige borgerlige aktelse, som langt overstiger hva siktelsens 
övrige punkter vilde betinge. Jeg er tilböyelig til ä anta at 
beskyldningene ikke ville ha hatt sädan virkning om politiet 
hadde etterforsket forholdet med tiIbörlig raskhet og säledes at 
beskyldningene var blitt gjendrevet pä et tidligere tidspunkt. 
Tilsvarende gjelder formentlig direktör Christiansens som 
direktor ved P.E.A. Hadde sakens rette forhold fremträdt pä et 
tidligere stadium, er det meget mulig at han hadde kunnet fort-
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sette i sin stilling, idet hans avskjed for en vesentJig dei 
var forärsaket ved mistanken for angiveri av sin kollega i sel
skapets styre, direktör Strand. 

Den ugrunnede mistanke har säledes hatt de alvorligste 
konsekvenser for direktör Christiansen. Jeg finner det naturlig 
ved fastsettelsen av den strafferettslige reaksjon for de for
hold som forelegget omfatter. Det synes ganske klart at disse 
forhold ikke ville betinge frihetsstraff av noen art. Den fengs
ling som direktör Christiansen säledes ugrunnet og uten egen 
foranledning har utholdt bör imidlertid komme harn til gode og 
ansees som tilstrekkelig reaksjon for de forhold som det ikke 
vedtatte forelegg ornfatter. Direktör Christiansen er nä mer enn 
71 är. Hanshelse er rneget redusert, vesentJig som fölge av 
fengselsoppholdet og säledes at han nä er uten ervervsevne. 
Jeg tror 1kke at offentlige hensyn krever at det reageres 
~tterligere overfor harn for de forhold som han under okkupa-
s j onen mä tte ha gj or_t seg skyldig i. 

Under henvisning til foranstäende tillater jeg meg 
B henstille at det utferdigede forelegg trekkes tilbake og at 
pätale mot Direktör Christiansen med hjemmel i straffeprosess
lovens § 85~ 2. ledd unnlates. 

Jeg vedlegger til Deres ytterligere orientering brev 
av 27. januar d.ä. fra direktör Christiansen til meg, samt 
de i dette brev nevnte bilag. 

.A vskrift . 

Ca rl P. V;right 

wjGJ 

Erbödigst 
H.r.advokat C-, A. Torstensen 

C. A. Torstensen (sign). 

Bil 31 b . 

Porsgrunn, 16. oktober 1951, 

Herr direktör Alex Christiansen, 
Ullernborg, 
Bestun pr. Oslo,. 

Deres brev av 15~ september har jeg riktig mottatt, 
men pä grunn av frav&r og sykdom fär jeg först idag snledning 
til ä besvare det. 

Eft~r päny ä ha gjennemgätt denne sak oa efter päny 
ä ha f2stslätt hvor langt fra hinannen partene stEr, kan jeg 
ikke se at der lengre er noen annen mulighet for lösning av 
saken enn at den avgjöres av retten~ 

.Erbödigst 

earl P~ Wright (sign). 
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Bil. 32. 
Usine Electro-Metallurgique Meteor S.A. 

6 ex. 1 
1 
1 
1 
1 
1 

a M.Christiansen 
Geneve le 22 mai 195 

11 M.P.Girod, pres 
11 M.G.Bloch, adm. 
" P.E.A. 
11 S.K.K. 

Meteor 
" x eventuellement suivant d'ailleur 

ultir~eures a prendre 

11 bureau Meteor 

liste des pieces a photocopier 
POU~_~!!:~_E~mise~~-M._~le~Q.hris!~~~~~L_Q~lo. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 

Piece De A Date Signature 
L et't"'re----PEr----------Wi'e"feor-------TT-:-Tr:-Lf4----u. -Sträi1a-

11 T.Ellefsen Jules Bloch 4. 1.45 Ellefsen 
Telegr. Jules Bloch Ellefsen 8.2.45 

It T.Ellefsen Jules Bloch 16.2.45 
11 EIl e f sen PEA 11 11 2 5 • 5 • 4 5 

Conf. telgr. " 7 , 
8. 
9. 

" 
11 

" tI 11 

Jules Bloch Met EllefsenPEA 
Jules Bloch Ellefsen 
Ellefeen PEA Jules Bloch 

'! O. Conf. 
11 
11 11 11 " 11 

11. = 11 11 Met. 11 11 

~ 2,. Copie 11 Jules Bloch Ellefsen PEA 
17. It fI !I 11 !I PEA 
18. Telegr. Ellefsen PEA Jules Bloch 

11 Jules Bloch Ellefsen PEA 
20. Lettre PEA METEOR 
21. Ra d i 0 gr . PEA Jules Bloch 
~2. Copi lettre 
2). Radiogr. 

Meteor PEA Ellefsen 
Silie Jules Bloch 

24. Telegr. Jules Bloch Silic 
25. R8 diogr. Silie Jules Bloch 
26. Lettre PEA Meteor 
27. Telegr" Silie Jules Bloch 
28. Lettre PEA Meteor 
29. Cireul3 ire PEA 

30. 
31. 
32. 
33. 
34. 
35. 
36. 
37. 
38. 
39. 
40. 
41. 
42. 
43. 
44. 
45. 
45. 
46. 
47. 

Lettre PEA Meteor 
Telegr. Meteor Silie 

" Silie Meteor 
11 Ellefsen,Anvers Bloch 
" "Paris" 
11 "Pors l\Ieteor 
" Meteor Ellefsen PEA 

Lettre PEA Meteor 
11 SKK 11 

11 O.Strand Friderieh 
Copie lettre J.Bloeh Meteor Strand SKK 
Lettre SKK Friderieh 

" SKK J.Bloeh,Meteor 
Copie 11 Meteor Strand SKK 

" SKK Me te or 
11 I! 11 

'J1elegr. Strand SKK 
Jllles Bloch 

Jules Bloch 
. Strand SKK 

11 

11 11 " " 
43. Copie Lettre Meteor " 11 

4 9. Tel e gr . 11 

50. Let t re SKK 
51 . ~opi " Jules Bloch 
52" 11 11 Meteor 

Direet. 11 

Meteor Bleoh 
Strand SKK 
Wright, Ellef-

" 
28.5.45 

22.6.45 
" 

30,fi.45 
23.7.45 
16.3.45 
18;8.45 
19 ? 8 45 
30.8,45 
6.9.45 
18.9,45 
15.10.45 
29.10.45 
30.10.45 
27 . 10.45 
13.11.45 

11 

1. 1. 46 

26,2.46 
14.3.46 
28.3.46 
1 .4.46 
2,4.46 
23.4.46 
24.4.46 
20.5.46 
28.4.44 
11.7.44 
16.10.44 
25.10.44 
13.11.44 
6.12.44 
24.1.45 
25.1.45 
27 . 1 .45 
7.3.45 
3,4.45 

" 
28.5.45 
20.7.45 
16.8.45 

53. Telegr. 
sen, PEA 5.2.46 

Lev;y Jolm Denstad Jüles Blcoh 11.12.44 

Ellefsen 

Ellefsen 

Ellefsen 

E]lefsen 
Impr.Carl 
Ellefsen, 
Ellefsen 

EJJefsen 
Strand 

11 

Strand 
11 

Strand 

Wright 
Prois 
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Avskrift. Usine Ele ctro-Me tall urgique "Mete or" 
Siege soeial a Geneve. 

Bil. 33. 

Lausanne, le 6. Mars 1944. 
Monsieur Alex Christiansen, 
16 Karl Johansgate, 
Oslo. 

Cher Monsieur, 

Nous avons 10nguement discute M. Bloch et moi au sujet 
de votre lettre du 16 F§vrier. 

Apres avoir, autant qU'il nous est Dossib1e examine la 
question sous toutes ses faces et en tenant compte de vos lettres 
anterieures nous sommes tombes d'accord sur les'conc1usions sui
vantes; 

1. Il est abso1ument regrettable que les dirigeants d'une affaire 
soient divises surtout par une question DU la forme joue un plus 
grand ri1e que 1e fonds meme; puisque SKK est actionnaire majori
taire de PEA et que l'on ne peut rien changer acela. 

11 est encore bien plus regrettab1e que cette discussion 
ait ete partee avee une ampleur pareille devant un tribunal arbitral. 

2. r,1eteor est done dispos~/adresser a SKK la lettre dont voue trou
verrez inclus le projet. Nous vous le soumettons avant de l'envoyer 
mais notre intention est bien de l'exp§dier. Nous attendons cepen
dant vos observations et, nous l'esperons fermemement votre aeeord. 

3. Notre opinion sur le fond est en effet la suivante; 

Lors de l'augmentation du eapital de PEA il a ete 
attribue a SKK 1100 actions et a M§teor 900 aetions et il a ete 
pr§v~ un coneeil d'Administration de six membres ou siegeraient 
deux mc:mbres pour SKK deux pour Meteor et deux "neutres". On 
a ehosi al ars comme "neutres" M. Knagenhjelm et vous meme car lui et 
vous jouissiez de la confiance absolue de SKK et de Met§or. M. 
Knagenhjelm a et§ choisi comme President et vous-meme eomme Admini
strateur - delegue. 

La eonfiance mise en vous par les deux groupesd'action
naires sest mintree absolument justifiee. Il serait profondement 
injuste de ne pas attribuer a votre intelligente activite 1a situa
tion, si favorable actuellement de PEA. Mais comment oourrait on 
chdsir acttE llement un President "neutre" qui ait, comme .jadis M. 
Knagenhje1m la confiance de SKK et de Meteor. 

En revanche, en ce qui concerne votre Doste d'Administra· 
teur-delegue, 18 facon extraordinairement profitable a PEA dont vous 
l'avez rempli nous parait indiquer qu'il est indispensable que vous 
le conserviez et cela pendant aussi longtemos que VOUS le pourrez. 

Comme vous le savez, si Meteor avait nomina1ement droit 
a deux administratuers il nlen a jamais au ef.!~.9.ti~~~~nt-qu'un seul~ 
4. e'est en nous basant sur ces considerations et sur 1e fait qU'un 
groupe d'actionnaires majoritaires a normalement droit a la presidenl 
que nous vous proposons la formule suivante~ 

Meteor renoncerait definitivement au deuxieme poste d' 
administrateur et le conseil de PEA serait reduit a einq membres, 
trois choisi par SKK un choisi par Meteor et vous-meme eomme Ad
ministrateur - delegu§. Le President serait un des trois repre-
sentants de SKK. . 

Nous reconnaissons parfaitement que cette formule con
firme 18 forte position que SKK occupe dans 1a Societ&, mais nous 
esperons que 1e geste de Met§or sera appredie, par SKK et qu'il 
conduira a une collaboration amieale que est a 18 base de 1a pros-
perite de PEA. 92 
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Nous esperons que ce geste mettre un point final a une 
controverse que nous jegeons absolument faeheuse et nous e?perons 
surtout qU'il fortifiera, votre position d'administrateur delegue, 
nous estimons, en effet, que comme Dar le passe vous etes indispen
sable a l' avenir, a la prof?lkri te de PEA. 

J'ai ete heureux d'apprendre que tous les votre sont bier 
i2 en est de meme chez moi Receves, Cher Monsieur, mes meilleures 
salutation. 

Usine Electro-Metallurgique Meteor 
Un Administrateur: I. Friderich (sign.) 

Oversettelse. 
----~-----

Herr Alex Christiansen, 
16, Karl Johansgt. 
0810. 

Kj~re Christiansen, 

Usine Electro-Metallurgique Meteor 
Siege soeial a Geneve. 

Lausanne, 6. mars 1944. 

Herr Bloch og jeg har inng~ende diskutert innholdet 
av Deres brev datert 16. februar. 

Etter savidt mulig a ha undersökt saken fra alle 
sider og under hensyntagen til TIeres tidligere brev er vi blitt 
enige orn fölgende: 

1. Det er ubetinget a beklage, at lederne av en forretning er 
uenige, is~r n~r det gjelder et sporsmal, hvor formen spiller 
en större rolle enn det er grunn til, da jo SKK har majoriteten 
av aksjene i DEA og man ikke kan forandre dette forhold. 

Det er ogs~ meget beklagelig, at disku8jonen herom 
har v~rt fort i omfattende bredde for en voldgiftsdomstol. 

2. Meteor er derfor tilboielig til a sende SKK en skrivelse 
med f~lgende forslag. Vi forelegger Dem skrivelsen for den 
sendes, men det er v~r hensikt a fa den ekspedert sä snart som 
mulig. Vi avventer imidlertid Deres bemerkninger og vi gj~r 
regnin:; med Deres tilslutning. 

3. var mening om sakens bakgrunn er i virkeligheten fölgende: 

Ved forhöielsen av aksjekapitalen i PEA ble SKK 
tildelt 1100 aksjer og Meteor 900 aksjer, og det var forutsatt 
et styre pä 6 medlemmer, hvorav 2 representerte SKK, 2 for 
Meteor og 2 "nöitrale". Som "nöitra12" valgtes Dem 0'.'; hr. Knagen
hjelm da De og han hadde SKK's og Meteors absolutte tillit. Hr. 
Knagenhjelrr ble vaigt til formann i styret og De til administreren
de direktör. 

Den tillit som ble vist Dem av de to aksjegrupoer 
har vist seg absolutt berettiget. Det ville vpr den dypeste urett
ferdighet mot Dem ikke a ville anerkjenne at PEA's gunsti~e stil
ling skylles Deres intellegente virksomhet, Men hvorledes vil 
man nu kunne fä vaigt en nöitral formann, der som hr. Knagen-
hjelm i gamle dage har SKK' s og Meteors tillit. 

Hvad til gjengjeld angar Deres stilling som adm. 
direktör, sa viser PEA's usedvanlige gunstige stilling som 
fölge av det av Dem nedlagte arbeide, at det er absolutt nöd
vendig, at De fortsetter, og det sa lenge som De er i stand til det. 

Selvom Meteor nominelt hadde rett til to medlemmer 
av styret har det aldri ~!:.fek!Ivt-hatt mer enn et medlern. 
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4. Det er pt grunnlag av disse betraktninger og den kjenns
gjerning, at eh majoritetsgruppe av aksjonffirer normalt har rett 
til styreformannen, at vi forslär Dem fölgende lösning: 

Meteor gir definitivt avkall p~ sitt annet styre
medlem og styret i PEA reduseres til J medle~mer, hvorav 3 utpekes 
av SKK, en av Meteor og Dem, som ogsä skaI Vffire adm. direktör. 
Presidenten skaI Vffire en av de tre representanter utpekt av SKK. 

Vi innser klart at denne ordning viI styrke SKK's 
stilling i selskapet, men vi häper, at denne gest fra Meteors 
side viI bli vurdert av SKK og at den viI före til et venskapelig 
samarbeide, som er en betin~else for PEA's trivsel. 

Vi häper at denne gest viI fore til opphor av den 
strid, som vi anser som absolutt ubehagelig og vi häDer fremfor 
alt, at den viI styrke Deres posisjon som adm. direktnr, vi 
anser nu som för Dem som faktisk uunnvffirlig for PEA's fremgang 
og trj_vsel. 

Det gleder meg ä höre, at alt er vel i Deres familie, 
sä er det ogsä hos meg.-

Avskrift. 

Motta, Kjffire Christiansen, min hjerteligste hilsen 

Usine Electro-Metallurgique Meteor 
Direktör: L. Friderich (sign.) 

Bil. 35. 

Alex. Christiansen. Oslo, 22 märz 1946. 
Usine Electro-Metsllurgique "Meteor" 

Hauterive, Cologny 

Geneve. 

Die politischen VerhMltnisse in Norwegen nach der 
deutschen Kapitulation am 7. Mai 1945 haben mich bis jetzt ver
hindert Ihr an mir gerichtetes Schreiben vom 3. ADril 1q45 zu be
antworten. Das Schreiben war von Herrn Jules Bloch unter?eichnet 
worden~ Die Nachricht dass &r Pr~sident von Meteor, Herrn Bloch, 
am 6. Dezember gestorben ist hat mich mit grossem Trauer erfUllt. 
Ich bitte Sie der Familie Bloch meine her?liche Teilnahme zu bestel 
len. Durch alle die 28 Jahre wo ich eIs Adminlstr8teur-D§1~gu~ fUe 
PEA mit Herrn Bloch zusammengearbeitet habe war er fUr mich der klu
ge Ratgeber und ich habe in ihm den treuen Freund ~efunden. 

Da jetzt s~mtliche Herren in dem Vorst2nd von Meteor 
mit denen mich Dersönliche Beziehungen verbanden verschieden sind, 
gestatte ich mich fUr den heutigen Vorstand in Meteor kurz die 
wichtigsten Punkte in der Geschichte PEAs zu rekapitulieren und 
bei dieser Gelegenheit auch die Ursachen und die Vorgeschichte der 
heutigen Lage klarstellen. 

Im Sommer 1912 kam der adm. Direktor von Meteor, 
Herrn dr. landriset? nach Norwegen und bat mich Mietsangebote fUr 
eine konstante leistung von 6000 PS einzuholen. Diese Leistung war 
für ein eventuelles legierungswerk, welches die Meteorfabrik in 
~artigny ablösen sollte, gedacht. Als Ergebnis meiner Untersuch
ungen konnte ich empfehlen die Verbindung mit dem in 1912 gebilde
tem intekom~unalen Kraftgesellschaft SKK aufzunehmen. Diese Ge
sellschaft hatte damals den Ausbau ihrer Kraftanlsge in Aarlifossen 
begonnen und wollte die elektrische Kraft nach Skiensfjorden über
trägen. 

Im Herbst 1913 kam der Pr~sident von Meteor, Herrn lyon levy, der 
adm. Direktor Dr. Landriset und Herrn Ingenieur Ullmann nach Nor-
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',vegen und fuhren mit Herrn Advokat YillaF~enhjelm und mir nach Pors
grunn um mit SKK zu verhandeln. n ach kurzer Zeit vrurde mit den V 21'

tretern von SKK, Herrn Direktor Emil Aubert und Ing.Traaholt, ein 
Vertrag abgeschlossen über die Iv~icte von einer konstanten Leistung 
von 6000 PS rvelche in Skiensfjorden verLigbar sein sollte. Der 
Vertrag lief vom. 1. Januar 1915 bis 1 . .]an. 1940. 

Am 15/1T. 1913 wurde dann P7A von den Herren Fillagen
hjelm, Christiansen und Ullmalli"l gesti=tet. Das Aktienkapital von 
250.000.- f-;r. hatte l\ieteor zur ~;-erfi_igung gestellt. Die genannten 
Herren bildeten den Vorstand der neuen Gesellschaft. 

Auf der Insel Roligheten bei Porsgrunn vrurden dann 
die notwendigen Grundstucl:e f-Llr die Fabrikanlagen eingekauft und 
im Fri~ililing "1914 mit den Bauarbeiten begonnen. Alle grösseren Ma
schinen etz. I-raren bestellt als der erste ';lel tkrieg in August 1914 
ausbrach. Die Bauarbeiten \'.'urden durch den Krieg nj cbt wesentlich 
beeinträchtigt und Ende 1915 konnte der Probebetrieb begonnen wer
den. In 3 Einfase- und 1 Dreifaseofen ~lrde Ferrosilizium produ
ziert. Der Kraftverbrau~h vmr 6000 PS. 

Im Herbst 1917 verliess Ing. Ullmann Pl\A und trat 
ll!ieder in Meteor' s Diensten in Paris ein. Ich übernahm dann die 
Stellung als adm. Direktor, während Ing. Kaufmann Betriebsleiter 
,,',urde und dr. j-riederich in dem Vorstand von PEA an' der Stelle von 
Inf~. Ullmann, eintrat. 

i/om 1. Juli 1920 ab trat SIili. als Hauptaktion'ir in 
PEA ein. Das A$tienkapital wurde von 250.000.- Kr. auf 1 million 
Kr. erhöht, 1.'mbei SKK 11/0 der Aktien zu einerr, Kurz von 140% 
erv;arb. r.leteor behielt den nest der Aktien. 

Von den Vertragsbeclingungen kann erw"ihnt were.en dass 
die garantierte konstante Kraftlieferung der SKK für die nächsten 
5 ,Jahre aui' 2500L~S err:l~1ssigt '.''Urden und später 3500 PS betragen 
sollte. Darüber hinEruG sollte 11 ijbersclmss-Kraft" (unpriori tierte 
Kraft) zu 0,45 öre/hIJh geliefert werden wobei nur die tats5chlich 
verbrauchten Lei;:3tunf=~en bezahlt werden sollten. Eine weitere Be
stimmung besagt ~ dass der alte \!orst;:=md mit den Herren Knsc;enhjelm, 
C0.I'istiansen und Friederich weiter bestehen sollte und mit "3 neuen 
:ü tgliedern erg:=inst werden sollte. Von den 3 neuen Vorstandsmi tt;lie
dern sollte SIeK z\7ei 'vertreter wählen während h~eteor mit dem let'z·
ten Lü tglied und dr. Friederich ehenfals zVlei Vertreter bekommen 
3011 ten. Als Vertreter f-i i I.' f~KI\. traten die Herren Kjölseth und Tra,),
holt ein und fi,S:' Ueteor Herrn ]~yon Levy. Die Satzungen wurden ent
sprechend geände:ct jedoch ,,'mrde nicht beachtet die VJahlbestinunungen 
für die Generalvsrsanmllung zu iindern. Der Wahlparagraf lautet: 
11In der General verr:3a:mnelung hat jede Aktie eine Stimme unde die Be-
schl ÜSSC 'iierden mit einfachem Stimmenmehr~hl gefasst. 1l Der neue 
Vorstand wurde darm in 1920 durch die folgenden Herren gebildet ~ 

1. Arthur Knagenl1jelm, Vorsitzender 
2. Alex. Christiam:;en, adm. Direktor 
3. DT. Louis :Friederich, Vertreter für 
4. Lyon Lev'Y, \; 11 

5. H. Kjölseth, ;? 11 

6. I~. ']'raahol t , H 11 

Meteor 
:1 

SKK 

::Jie beiden ersten ':Ierren bildeten eine neutrale Gruppe neben den 
beiden Hauptaktion~iren GKK und r<eteor 0 

Die Zusammensetzung des Vorstandes verblieb unge
:~i..YJ.dert bis '1939. 

I'Yach dem ersten ~J!el tkrief; waren die Absatzverhäl t
nisse schvJierig. Ausserdem korL.YJ.te mel( in den Jal1ren 1922-24 nicht 
die vertragsmässigen hraftmengen liefern so dass der Betrieb in 
2,iintern eingGstell t yterden musste. DJIeteor yerlangte dann, dass 
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entweder SKK die l\ileteoraktien erwerben sollte oder umgekehrt SKK 
ihre A.ktien an L'Ieteor verkaufen sollte. Einigkeit dari.iber wurde da
durch erzielt dass Meteor als Schadenersatz eine Verlängerung des 
Krnftmietevertrages für PEA mit 2 Jahren bis 1. Jan. 1940 zu un
veränderten Bedingungen erhalten sollte. 

In 1926 wurde das Ferrosiliziumsyndikat gebildet und 
die Absatzverhältnisse besserten sich. V!ir bekamen eine jährliche 
Quote von 7000 to FeSi 4570 und konnten durch Eip...kauf von deutschen 
Quoten eine Produktion von 10000 bis 12000 to FeSi, umgerechnet zu 
4510, erreichen. Die erforderlichen Kraftmengen weITden von den staat
lichen Kraftwerken, die überschüssige Kraft, hatten, eingekauft. 

In 1928 waren die Verluste der Nachkriegsjahren ge
deckt worden lmd Aktiengewinne wurden wieder cwsgezahl t. Bis 1940 
wurde jährlich 10;0 Dividende ausgezc:thl t, später den gesetzlichen 
Hö chstwert von 8~:~) jährlicher Dividende. 

\',Tährend der wirtschaftlichen Depressionzeitvon 
1930 ab ging die Produktion von Ferrosilizium flIT das Syndikat zu
rück. Der Rückgang wurde jedoch mehr als rrettgemacht durch die Pro
duktion von Manganlegierungen, die es gelang in U.S.A. zu g"LIDstigen 
Preisen zu verkaufen. Die Produktion von FeHn, Si]\;fn und FeSi \1vur
de allmählich auf 18000 to mit einern J~lcr)portwert fob Porsgrunn von 
et'!!a 4- Iüllionen Kronen rßsteie;ert. 

In 1937 wurde unser Kraf'tmietevertrag mit SKK mit 
12 Jahren bis 1/'1.1954 verlängert. Der Kraftpreis vmrde auf 0,5 
öre pro KWh erhöht. Die ersten 5000 KV1 9 die sogenannte likonstante 
Kraft 11 , vrurde mit 50 Kr. pro K',iJahr bez~hl t während die restlichen, 
Ul11)rioritierton Kraftmengen mit 0,5 öre pro KWh bezahlt vverden soll
ten. Der -Iertrag hat Zusatzbestimmungen die den VJert der "konstan
ten,1 (prio2::'i tierten) Kraft recht z7Jeifelhaft machen. Wir W3.ren aber 
gezwungen elen Vorschlag von SKK zu akze-ptieren da unsere Bankver-
bindung als Bedingung flIT eine Partialobligationsanleite von 1 mil
lion y~. einen Langjährigen Kraftvertrag gestellt hatte. 

Während der letzten 10 Jahre hatte l\/leteor mehrere 
l'Iale versucht seine F;~A-Aktien zu verl-caufen, aber die Interessenten 
zogen sich iW:J.er zurück ,,-fonn sie erfuhren, d,<"jss der Krr:tftlieferant; 
CJKK die Aktienmehrheit besass. In '1937 habe 1 eLI_en kleinen ~3-
ten - "'\00 Aktien - von I\:eteor zu einem Kurs von 1401; gekauft. 

Ein Nonat bevor unser 25-jähric;e Stiftungstag am 
'15:,Tove:r':ber 1932> starb Advokat ]Inagenhjelm. Li t ilL'Yl verloren wir 
den Vorsi tzenc:en unseres Vorstcmdes durch 25 Jahre. In der nachfol
genden General ver~oCtmmlun;:; im F'rühling 1939 wurde die Zahl der Vor
stcmclsr'ii t~jlieder von 0 auf 4 herabgesetzt weil L. Lyon LE;;VY sich 
,?luch zurückziehen möchte. Nach der General versam:üLLYlf2; wo die notwen
digen Satzungc:;änderun(jen vorgen0ID111en vlUrden \7'.J.rde eine Vorstands
sitzung zur:.rahl des nouon Vorsi tzendc::l1 abgehalten. lJie SKK Vertre
ter V!Cll'en von ihrem Vorstand verpfilcLtet worden f:~"r Herrn Kj,~lseth 
als Vorsi tzonder zu stimmen. tlach der;} Vertrage von '1920 sollte zvmr 
ich als Vorsitzender gewihl t vverden aber man wandte ein, dass ich 
nach dem :=rl'!crb der 100 Leteoraktien nicht Llnger als neutral zwi
schen den beiden HauptaktionElren gelten konnte. Herr Kjölseth wurde 
dann als Vorsitzender gewählt. 

Als de 2te VJetlkrieg am 3. Sept. 1939 ausbrach hat-
ten iNil' uns mit J\langanerzen und anderen Bolullaterialien fiir einen Ver
br(lUd~ von 2 Jahren eingedeckt. \j-hr hatten die Mitteln aus de Obli
t~ationsanleihe für c~iesen Einkauf benutzt. Die Ei tteln der Anleihe 
\laren ursprünglich flIT den Bau oines neuen modernen Schmelzofens fü 
-~erT'();~lan~'/'n vorgesehen sewcsen, aber dieser Bau '.'/A.T einstv!eilen ver
schoben. Dank unser grossen Eohstoffreserven am Ausbruch des 
Kriog8s konnten -vür wahrend der ersten 3 Kriegs,jahre Gewinne erzielen 
obwohl die SKK uns in den 3 \7intern 1939/40,1940/41 und 1941/4-2 keine 
Kraft liefern konnte, so dass der Betrieb stillgelegt werden musste. 

96 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



In Dezember 1939 starb Herr Traaholtj sein Nach-
folger in SKK vrurde im Frühling 1940 Herrn Ing .. o. Strand (früherer 
Betriebsleiter in Vestfold Fylkes KraftseIskap) angestellt. In 
der Generalversammelung in 1941 trat Herr Kjölseth aus dem Vorstand 
fiff PEA während Herr Strand sein Platz einnahm. Als Stellvertreter 
für Herrn dr. Friederich, der während des Krieges -Zu den Sitzungen 
nicht erscheinen konnte wurde meinem Vorschlage entsprechend Herrn 
Ing. Ellefsen bestellt. 

In der nachfolgenden Vorstandssitzung wurde ich als 
Vorsitzender gewählt. SKK zog ihren Kandidaten Herrn Strand zurück 
nachdem wir alle ein Promemoria unterzeichnet hatten wonach die 
Eigentumsverhältnisse auf Rolighten nicht ohne die Zustimmung von 
SKK geändert werden sollten e Dies galt nicht den Verkauf von Meteor' 
Alüien, die ich 1 1/2 TvTonat früher an die Norsk Hydro angeboten 
hatte. Im Brief vom 1/3.41 hatte der Vorstand in Meteor mich gebe
ten einen Käufer für ihre PEA-Aktien zu finden. Die Norsk :Hydro 
hatte elektrische Kraft übrig während PEA in den letzten zwei Win
tern stillgelegt werden musste weil SKK die vertragsmässigen Kraft
mengen nicht liefern konnten und d[l r:'ir voraussichtlich auch in dem 
nächsten lilinter 1941/42 den Betrieb einstellen müssten wandte ich 
mich an Herrn Generzüdirektor Aubeo::'t in Norsk Hydro um die Meteor
aktien zu verkaufen und gleichzeitig um prioritierte Kraftmengen 
von der Norsk Hydro zu mieten. Herr J,.ubert interessierte sich nur 
für den Kauf der Aktien WGnn er auch so viele Aktien SKK's erwer
ben konnte, dass er die Aktienmajori t.'5.t bekam. Er wollte deshalb 
untersuchen ob die SKK die entsprechenden Aktien an ihm verkaufen 
möchten. 

Ich habe bereits in melE'Crer:.. Briefen an Meteor über 
die gleichzeitig stattfindenen WGrhendlungen der SKK und der 
deutsch-norwegischen Gesellschaft tlLettmetal 17 berichtet. SKK hatte 
dise Gesellschaft, livO die Norsk Hydro 1/3 der Aktien besitzt, ihre 
PEI'laktien zum Verkauf angeboten und :lls Gegenwert verlan:sten sie 
1) den Bau einer Hochspannungs Fernleitung deren Kosten zu etwa 
2,5 millionen Kronen berechnet waren und 2) ein 50-jähriger Miets
vertrag über 30.000 IDN von der Kraftanlage Hjartdöla, die S~{ aus
bauen wollten. Der Kraftpre.is sollte 0,5 öre pro KWh fii.r unpriori
tierte Kraft sein. 

Dieses Angebot vrurde in einer Sitzung bei der Norsk 
Hydro in Dezember 1941 behandlet. Ich war eingeladen und hörte, 
dass der Generaldirektor für IJettmetal (Las Angebot von der SKK 
kategorisch ablehnte und die Bedinguncen SKK' s als unerh~rt bezeich
nete. Er sagte, dass Lett;metRl sich nur eimge unbenUtzte Grund
stücke von PEA f-i.ir die in Bau befinill jchen Anlagen sichern mC5chten. 
Von der SKK hätte man eine vorllufif.5e Bauerlaubnis bei PEA erhal ten t 
und der vOTI;eschlagene y;Taftmietsvertrag mit SKK hätte fi.ir Lett-
met al keine Interesse. Das Brgcbnis war dass SKK am nächsten Tage 
ihr Angebot zur Ü.c lL.'1.ahm • Im Sommer 19L~2 verhandelte Ncrsk Hydro 
PEA und erwarb elie fraglichen Grunst:,i.cke die für PEA nicht not
wendig waren. Der diesbezügliche :;:'~n+c,chluss 'Nu.rde einstimmig von 
PEA gefasst. 1/\7ei tere Verhandlungen ·über den Ankauf der PE.A-aktien 
1!Ieteors wurden direkt zwischen Nor: Ce:: Eydro und Meteor gefiwrt. 

In der General versamr:ll ung in PEA im Frühling 1942 
verlangte der Vorsitzende in (der Gemeindevorsteher in Pors-
grunn) als Bedingung ftlr meine.hec "'1.:'-"ahl als Vorstandsmitglied 
eine Erklärung, von mir, dass ich :' YJ. der nachfolgenden Vorstands
sitzung seine v7ahl als Vorsitzender Ces Vorstandes unterstützen 
soll te. Ich ma"chte ihn auf den Ver Grag von 1920 aufmerksam nach wel
chem die beie_en Gruppen, SKK und t·'eteor , gleichgestellt sein soll-
te und nach welchem ich, als Mitgli des Vorstandes seit der 
Stiftung in 1913, weiter dem Vorstandl....YJ.gehören sollte. Schliesslich 
wurde vereinbart. dass ich seine ;.'1ahl unterstützen sollte aber ein 
Schiedsgericht darüber urteilen sollte ob die SKK das Recht hatte 
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den Posten des Yorsitzenden mit ihren Vertreter zu besetzen und in 
dieser \Vei,se eine Sti:rrullenmehrzahl iIJ Vorstand zu erhalten. Nach 
Rücksprache mit ~ileteor wurde diese I'Tage ein Schiedsgericht beste
hend aus 3 Richtern unseres Obersten Gerichtes vorgelegt. 

Die Schiedgerichts Verhandlungen dauerten sen...r lan-
ge wegen (~uertreibereien des Herrn Strand und waren nicht abgeschlos
sen bei der Generalversammlung in Frühling 1944. Vor der General
versammlung hatte:; Herr Strand den1 Vorstand einen Vorschlag unterbrei
tet, dass man den bestehenden bis 1/7.1954 laufenden Y~aftvertrag 
in der V!eise ab~indern sollte, dass der Kraftpreis von 0,5 Öl' auf 
o? a öre pro KVIh erhöht '\'rerden sollte be Z'i.-. so stark erhöht wie der 
ßetriebsgewinn PS 11 , s ermög;lichte. Als Gegenwert sollte PEA in Aus
sicht gestellt werden, dass sie in schlechten Zeiten eine Verminde
rung der Kraftmiete erhalten sollte. Der Vorstand in PEA - wo SKK 
die Yiherheit besass - sollte enschei ob die Verhältnlsse eine 
Verminderung der Kraf'tllliete notv,'endig machten. Der Vorsclag vmrde 
damit begr-ilndet dass ::31:J( ah, eine Gemeindegesellschaft keine Steu
ern bezahlen musste und aus diesem Grunde würde auch der als er
höhte Kraftmiete bei de"!' SKK einbezahl te Ge\cvinn PE,\ issteuerfrei 
~erden. Der Vorsitzende des Vorstandes, der auch Gemeinde vorsteher 
in Porsr:;ruliIl war, übersandte mich den Vorslag mit seiner Empfeh
l,m~:;. Herr Strand 'v'erlangte in der Vorstandssitzung vor der Gene
ralvcrsammlunz, wo der Jahres8.bschluss für 1943 behandlet werden soll
te; dass wir seiner;. Vorschlag in dem Jahresabschluss berücksichtigen 
sollten. Ich protestierte und teilte mit, dass die erhöhte Kraft
miete zu der wir in keiner VJeise verpflichtet waren für 1943 eine 
Mehrausgabe von 250.000 Kr. und für 1944 eine Mehrausgabe von 
350.000 Kr 0 bedeuten "Nurde. Der andere HrlUptaktionär hatte ein An
recht darauf von diesem Vorschlage gehört zu werden. Hierzu er-
widerte Herr Strand dass dies nicht notwendig wäre. Er unterbrach 
die Sitzung und f~hr nach Oslo um den Vorschlag mit dem juridi-
schen Berater SKK's zu besprechen. 

Nach seiner Rückkehr liess er sein Verlangen auf eine 
erhöhte Kraftmiete für das Jahr 1943 fallen, verlanßte aber dass 
man gleich dio notwendihen Iili tteln für.' eine erhöhte Kraftrniete in 
194-1+ zurückstellen soll -Ee. In meinoGe Budgetvorschlag .,;.urde seitens 
SKT!~ (durch Herrn Strand) nur eine Aenderung vorgenommen indem di e 
Ger\'_ü"cor des Vor::~tanc:,es mit 10.000 J{:c. erhöht 1~/urden. Die Vor:."tands
mit:\lieder und ihre Vertreter (Herrn Ellefsen) erhielten '-jetzt je 
L+-OOO f.\:r. st.::ltt 2000 Fr. 

In den nachfolgender:. Gener;J.lverssarrmüung vrurde mitge
teilt da::.~s der Vor"ü tzcnde al;:::; Gemeindevorsteher in Porsgrunn zu
rückgetreten war und das sein Nachfolser als Gemeindevorsteher des
ha}1):.;einen }'latz als VorstD21d;m:.i.t'.;lied in dem PEt>, einnehmen würde. 

Devor die \1ahlen :3tattfanden verlangte Herr Strand 
von mir dass ich Clls Bedingung für F:eine !iederv,rahl in de.:-ü Vor-
2,t,"_ auf'ülJij als Iorsi tzender stimmen solltc::. Ich erwihnte die bei 
der letzten 1,/ahl in 1942 getroffene Ver<:;inbarung nach welcher ich 
mich bereit c:cklärt hatte auf den Gemeindevorsteher als Vorsi t !:en
der zu stimmen lÜs das Urteil des SchiedSGerichtes vorliegen vriJrde. 
D,,_ dieses Urteil noch niet vorlag 'vvi5rde ich auf seinem Nachfolger 
als Vorsi tzenc1cr stimmen aber nicht (mf Herr ,Strand. Nach alle die 
ibcrgriffe und ~lertreibereien die Horr Strand in den 3 Jahren als 
Vorstandsmit:,~lied inPEA versucht hatte ~fand ich es nicht richtig 

zum Vor,::Jitzendon des Vorstandes zu \.v~ihlen. Das Err;ebniss war 
cl?css j_ch als 8,c!.rn. Direktor und 1'.ü tglied des Vorstandes \vjhrend 31 
. .]":::ÜTon nicht wiederge\."j.hl t vv1.u·do. 

l[ach den VJo.hlen ~.~,~2ren ir'l \lorstaTIl~ 3 Vertreter von 
und 1 von l~eteor. Die 3 Vertreter 70n. waren die Gc::meinde-

vor~d:;eher von POr;Jg;rUlill unp Gjerpen und üerr Strand, der zum Vor 
:ü tzenden e;evJiihlt vmrde. Der eine Vertreter von r,jeteor, dr. Fried-
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rich, dessen Stellvertreter Ing. Ellefsen war, war nicht auf Wahl. 

Vor der Generalversammlung hatte Meteor SKK einen 
Vorschlag übersandt zur Lösung der Streitigkeiten liter die Zusam
mensetzung des Vorstandes in PI>',. Nach dem Vorschlage sollte der 
Vorstand aus 5 l\,h tgliedern bestehen, 2 Vertreter für SICK, 1 Ver
treter für ]\/:eteor ausser mich, und der Vorsitzende, der ein von 
der SIG\: vorgeschlagenem Jurist - unabhingig von den beiden Haupt
aktion~ren - sein sollte. 

Im Sommer 1944 starb. dr. Friedrich und der Vorschlag 
IV18teors wurde von Herrn Strand nicht berücksichtigt. Er lehnte in 
schroffer \7eise auch jede Verhandlung über diesen Vorschlag durch 
die mit dem Schiedsgericht beauftregten Rechtsanw3.lte ab obwohl 
dc:, T!echts::mwal t SKK' s in seinem Pläidor eine ähnliche Lösung be
fijr.!ortet hRtte. 

VJie zu ervrarten erregte es etKas Aufsehen dass ich 
nRch 31-jähriger Tiitigkei t als Direktor in PEA von dem Vorstand 
austreten müsste damit ein Gemeindevorsteher meinen Platz überneh
men konnte. Aus diesem -Grunde verlangte der Handelsminister von mir 
einen Bericht ·über das Verkil tnis zwisc?:.en SKK und PEll. Ich über
sandte den ver'langten Bericht, wo ich das Vorgefallene mitteilte, 
und dies ist meine letzte Befassung mit dieser Angelegenheit. 

~.:Jp::-iter erfuhr ich dass das Innenministerium den Vor
stand in SKK - der aus die :' Geneindevorsteher bestehen - und Herr 
Strand zu einer Besprechung eingeladen hatte und dabei verlangt, 
dar"s ;uan auf der General versammlung in 1945 bei den Wahlen einen 
::1C'l.en Vorsto.nd entsprechend dem Vorsd'.lage ];Ieteors bestellen soll
te, WahI'sc:nei.nlich meil,t Herl' ~~tranc~ die;~ in ,3einem Brief an ~::eteor 
wie H8rr Bloch es nil' mich in seinem Brief vom 3. April 1945 refe
riert. Herr :;llefsen \vurde als Vertreter fllr mich vorgeschlagen 
3.ber zog sich zwei Tage vor der Generalversammlung zur;5.ck und es 
vmrde desf18Tb für ;T,ic~1 kein Stellvertreter gev6hl t. 

Dann kam die Kapitilation der Deutschen hier in Nor
wer:;r::Il am 7 0 D}lai -1945. Am 11. IvIai wurde ich als Mitglied von der 
nationalsocialist:i..sche Partei - NS .,- verhaftet und der Rechtsanwalt 
;~)IG, 1 S o.us der Schiedsgerichtsache verEllllasste eine polizeiliche Be
E-)chlagnahme meines IJüros in Karl Johcw.se;o.te 16 und am 13. Mai eine 
poliz,:iliche Untersuchung meiner Privatvvohnung. Die bei den Unter
suchungen sind in seinem Beisein durchgeführt.Tn den folgenden 
Ta:~;en '!.urcle mein Bii.ro von den Herren }~llefsen und Pröis im Beisein 
eines Polizisten durchsucht. Sie nahmen mein durch 32 Jahre gesam
mel tes Archiv welches meinen gesaIllten Brief'iJechsel mit Neteor und 
::üe:i..nen ausLindischen Verbindungen u:mfo.sste , weiterhin fotografien, 
tecIlllische Bericht~~ soc'ie alles. WQ.S von. technischer und kommerciel
leI' Interesse ~;ej_n konnte. Alles wurde in 5 grosse Kisten verpackt 
und nach POTsgrunn gescldckt. 

Ich möchte beI!~erken dass PD1~ von allen Sachen die 
fiir F:=f~ getitigt waren schon Abschriften besass, so dass PEll. ;iber-
haUI)t keine Veranlassung dazu hatte mein Archiv zu nehmen. Herr 
Ellefsen narilll auch mein BlITO in Bef:ü tz und installierte seine Bü.ro
angestel tin dort. }~ein Ei8entumsverwal ter übergab Herr Ellefsen 
eine Vollmacht für meine F::~rl-Aktien auf der neuen General versamrn
hlnf:;, nacr,c~em er ihm erz:ihl t hätte ~ dass er schon eine Vollmacht 
für die Dieteoraktien er~".al ten hatte. Auf dieser Generalversammlung 
vrurde,-n.eine Verabschiedung vorn 11/5.19/+5 bestätigt und J':;llefsen als 
neuer aci.Ti1. =:irektor ant';estcllt. Der !18ue Vorstand besteht aus den 

V!right als Vorsitzender 
StraJJ.d 
Ellefsen 
Bloch mft Prö is al s Stell \lertreter . 
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f'EA hat meine Pensionsversicherung pr. 1/1/5.1945 

unterbrochen. Ausserdem hat PEA eine ErsatzforderunG auf mich 
8J.lf 380,000 r-x. erhoben '{!eil ich !ldie Interessen PE!, i S ungeniigend 
wab.rgenommen'1 habe. Jiese Forderung riirht von der letzten Perro
silizium-verschiff'ung nach Deutschland, die am 25 April von dem 
ReichskoIT1TI1issar mit einem Scheck auf NO:2..1 ;es Bank bezahlt vJUrde. Der 
Scheck ist am 26 April von Norges Bank in Empfang gonommen aber 
die Bank sabotierte die Überflilirung des Betrages an unsere Barili 
I{redi tkassen - so dass der Betrag trotz mer.trfacher lc1hnung lneiner-
Sei ts am irage der Kapitulation (7. mai) nicht eingegangen war. Das 
Schiff mit der IJadung ist allerdinss sp~iter nach Porsgrunn zurück
gekormnen s.ber P:=A besteht trotzdem auf [:;eine Forderung mit der Be
gründung, dass die Ladung eine bedeutende.!ertverrinGerung auf\veist. 

Herr Ellefsen teilte aber früher mein Verwalter mit 
dass er ein noch gröseres Quantum zum Versand bef"lITwortet hätte 
\fjeil der Preis s8111~ gut war. Er hat n3.fllnlicb ejne schlechtere Ware 
als vertrap:,":smiissig vereinbart geliefert. 

Herr Strand hat mehrere polizeiliche Anmeldungen 
auf mich einGesandt. SJe betreffen die 3trei tigkei ten ~:i.ber die Lei
tun~;; der 1'SJI und sie hab en mit politischen Sachen nichts zu tun. 
Diei3e Anmeld1.mgen Strands haben die Polizei nicht zu einer Anklage 
vcr:.lnlasst, aber solange die Polizei diese Verh-iltnisse untersuch
t8rl konnte ich nicht freigelassen v;ercLcn 'md meine Inhaftierung 
hat bis 2L~ T'Joveml;()r, 6 1/2 Llonate, gedauert. 

Aus dem obigen wird klar hervorgehen, dass die Her
ren::~trand, Ellefsen und Pröis die am 7. ~.lai entstandenen poli ti
sche Verhältnisse dazu benutzt haben Ulrl T,lich zu eigenem persönli
cher:: Vorteil vollständig auszuplündern, Eerl~ Ellefsen hat sich bei 
meinem Ver\ial ter als Käufer meiner F~:;/~-aktien angemeldet. 

Es ist bedauc:rlich dass meine nächsten Iili tarbei tel', 
die durch ein Menschenalter bis auf die Kapitulation ~it mir ein
verst::mden ',laren auf sachlicher Grundlage die Uber;;riffe der Aktien
mehrheit in der Leitung der PEI~ abzuweisen, dass diese meine Mit-

eiter jetzt über flich herfallen auf poli ti~3chGr Grundlage um 
mich meine Stellung durch 32 Jahren, TLetne zukünftigen Erwerbsmög
lichkei ten SOlde r:lein Vermögen zu berauben, 

Zum Schluss möchte ich nocrL dem \iortlaut der Adresse 
mit:~cilcn die ich am 15. Nov. 1942 von clen Ange;;3tell ten bei der PEA 
e1'hiol te:. 

"iJJir begl ückvrunschon D"-.Ylen rni t dem 25jährigem Jubi·
·,il eum Clls a.dm. Direktor der G8sellsche.ft und danken 
;/Ihnen für die Rücksichtc:::-l unc.·!ohlvrollenr;.ei t die 
\\Sie uns immGr gezeü;t haben so dafis unsere Zusarmnen
\\ Rrbei t immer die allerbeste t~evJc::3cn ist.;; 

Jiese Adresse i;yt von simtlichen Angc;stell ten in PEA unterzeichnet 
=';ü;~ den i[cTr8n Ellcfsen und Pröis an C-:'~iE· ,c;pi tze. 

Vom 'forstand in der PE)~ beLt1.Irl ich bei derselben Ge-
l ec;enhei teine (J·abe rni t folgendem GI ;~i.cl~\'TUrlSch heglei tet:. 

l1:Jurch ~)5 Ja:bJ'e habcm ;:3ie ,jE.:tzt ::üs [ldm. Direktor llilserc 
;!Gesellschaft in hervorragc.'nd tiichtiger 11eise geleitet. 
l1Wir danken Ihnen herzlicll;~~; i\iT elie eifri:~e, ausdauer
ilnde und ziel be':l.llE:iste ArLt;i·:~, c.~ie Sie in allen JMren 
i'für das Gedeihen und Fortschritt unserer Gesellschaft 
;'f,;eleistet haben. 
';-i·'Or: dem -c-'rf'ol'~ di-' eGer J "-'"-el'·'- l~r'I"'E'Y ·:::'l·" Tl1l' t Rec1"t stolz \' 1 )...r....'~ (~ . ~:) 1......L.. U - tJ I\ ... ''-- ...... 1- ... . " ~.~ .....) t..; Li. 1 .Ll r-

i; soin. _ Wir begl ückv:uüns Sie ;Jl t dem Tage. 

Hochadhtur~:;;3\roll 

Hochachtungsvoll 
cci.l . Alez CrITistianseno 
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uverbe \., 1...e.lb\:;,. 

Alex. Christiansen. 

Usine Electro-Metallurgique "Meteor" 
Hauterive Cologny, 
Geneve. 

Os10, 22 mars 194G. 

Deres skrivelse av 3. april 1945 har jeg pa grunn 
sv de politiske forhold i Norge etter den tyske kapitulasjon den 
7. mai 1945 inntil nu ikke hatt anledning tiJ ä be2vare. Skrivelsel 
var undertegnet av herr Jules Bloch. Je~ har med sorg erfaret, at 
Meteor's styreformann, herr Bloch, gikk hort den 6. desember, og 
jeg ber Dem venligst overbringe familien Bloch min hjerteligste 
deltagelse. Herr Bloch var for meg den kloge rädgiver og jeg fant 
i harn en trofast venn gjennem de 28 är jeg som adm. direktör for 
PEA sarnarbeidet med harn. 

Da alle de herrer i Meteor's styre, som jeg sto i 
personlig forbindelse med, nu er gätt bort, tillater jeg meg her
ved for det nuvxrende styre kort ä rekapitulere de vikti~ste 
punkter i PEA's historie og ved denne anledning ogsä ä klarlegge 
ärsakene og forhistorien til forholdene som de er idag. 

Sommeren 1912 kom Meteor's dav&rende adm. direktör, 
herr dr. landriset, til Norge og ba meg innhente tilbud for leie 
av 6000 PS konstant elektrisk kraft, som skulle benyttes ved et 
eventuelt legeringsverk til avlösning av Meteor's verk i Martigny. 

Som resultat av mine undersökelser anbefalte jeg, 
at der ble opptatt forhandlinger med det interkommunale kraftseI
skap SKK, som var stiftet i 1912. Dette selskap hadde päbegynt ut
b~ggingen av sitt kraftanlegg Ärlifoss og hadde til hensikt ä 
overföre Ben elektriske kraft til Skiensfjorden. 

Hösten 1913 kom Meteor's styreformann, herr Lyon 
LevJ', samffien med den adm. direktör Dr. Löndriset, og herr ingeniör 
Ullmann, til Norge og reiste sammen med herr advokat Knagenhjelm 0 
meg ti'l Porsgrunn til forhandlingsmöte. Med SKK' s representanter, 
h~rr direktör Emil Aubert og ingentör Tra8holt, bJc der i löpet 
av fä dage avsluttet kontrakt om leie av 6000 PS konstont kraft, 
som skulle stilles til disposisjon i Skiensfjorden. Kontrakten 
löp fra 1. januar 1915 til 1. jan. 1940. 

Den 15/11. 1913 stiftedes PEA sv d'herrer Knagen
hjelm, Christiansen og Ullmann. AksjekapitaJen, kr. 2';0.000.-, 
ble stillet til disposisjon av Meteor. Dc nevnte herrer danriet det 
nye selskaps styre. 

Det for fabrikkanlegget nödvendige areaJ ble inn
kjöpt pä öen ROligheten ved Porsgrunn og byggingen päbegynt om 
vären 1914. Alle större maskiner m.v. var bestilt i August 1914. 
da den förste verdenskrig bröt ut. Byggearbeidet ble ik~e vesentli 
forsinket ved krigen, sä prövedriften kunne be_'Synne i sluttenav 
1915. Der ble fremstillet Kiseljern i 3 enfase- og 1 trefaseovn .. :. 

- Kraftforbruket var 6000 PS~ 

Hösten 1917 forlot ingeniör Ulllmann PEA oS; gjenapr; 
tok sin tjeneste i Meteor ved kontoret i Paris. Jeg ble da tilbudt 
og overtok stillingen som adrn. direktör. Ingeniör Kaufmann overtok 
stillingen som driftsbestyrer og dr. Friderich trädteinn i styret 
i ing. Ullmanns sted. 

Fra 1. juli 1920 ~rädte SKK inn i PEA som hovedak
sjon&r. Aksjekapitalen ble forhöiet fra kr.250.000.- til 1 million 
kr., hvorav SKK kjöpte 11/20 del av aksjene ette,-' en kurs av 140% 
og Meterr beholdt resten. 

Av kontraktsbetingelserte nevnes, at den garanterte 
konstante kraft fra SKK ble redusert til 2)00 HK. for de förste 5 
tr og deretter skulle vxre 3500 HK. utover dette skulle leveres 
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uprioritert kraft (overskuddskraft) til 0,45 öre/KWh, som kun 
skulle betales for etter det virkelige forbruk. Ennvidere var det 
besternt at det gamle styre med dlherrer Knagenhjelm, Christiansen 
og dr. Friderich skulle fortsette og utvides med 3 nye medlemmer. 
Av de tre nye styremedlemmer skaI SKK ha de to som reoresentanter 
mens Meteor fär det tredje medlem som sammen med dr. Friderich 
gir ogsä Meteor to reDresentanter. Som reDresentanter for SKK 
trer d'herrer Kj~lseth og Traaholt inn i styret og so~ represen
tant for Meteor herr Lyon Levy. Vedtektene ble endret tilsvarende 
men der ble ikke foretatt noen forandring i bestemmeisen for valg 
til generalforsamlingen. Valgparagraffen lyder: "1 Generalfor
samlingen har hver aksje en stemme og beslutninger fettes med 
en:zel t stemmefiertall. " Det nye styre ble i 1920 d8nnet med föl
gende sammensetning: 

1~ Arthur Knagenhjelm, formann 
2. Alex Christiansen, adm. direktör 
3. Dr. Louis Friderich, representant for Meteor 
4. Lyon Levy "" " 
5. H. K j öls e t h fI" SRK . 
6. M. Traaholt "" " 

De to förstnevnte herrer dannet en nöitral gruppe ved siden av 
d8 to hovedaksjon:erer SKK og Meteor. 

Denne sammensetningav styret fotble uforandret 
til 1939. 

Et ter den förste verdenskrig var avsetningsfor
holdene vaDskelige. Dertil kom at SKK ikke kunne levere de kraft
mengder, SOffi var fastsatt i kontrakten, hvorfor driften mätte 
innstilles i 2 vintre. Meteor forlangte da, at enten skulle SKK 
kjöpe Meteors aksjer eller omvendt SKK skulle selge sine aksjer 
ti 1 Meteor. Man enedes om, at som skadeserstatnj.ng for Meteor 
skulle kraftleiekontrakten for PEA forlenges med 2 är fra 1. jan. 
1940 pä uforandrede betingelser. 

1 1926 b1e Ferrosilicillm-syndikatet dannet og 
avsetningsforholdene bedre. Vi fikk en ärlig kvote Dä 7000 to 
PeSi 45% og kunne ved innkjöp av tyske kvoter oppnä en produk
sjon av 10.000 tjl 12.000 to FeSi. omregnet til 45~. De dertil 
nödvendige kraftmengder ble kjöpt fra Statens kr8ftver~, som 
hadde uprioritert kraft. 

I 1928 var tapene fra etter krigsärene dekket og 
utd~ling av utbytte gjenopptatt. Inntil 1940 ble der utbeta1t 
10% ärlig utbytte, senere 8% hvo~ti1 ved lov den höiestc ut
bytteprosent ble nedsatt. 

Under den ökonomiske krise i 1930 ärene gikk pro
duksjonen av KiFeljern for Syndikatet tilbake. Dette tjlbakeslag 
ble dog mere enn oppveiet ved produksjon av Mangan-le~eringer, 
som det lykkedes ä finne avsetning for til gode Dris~r i U.S.A. 
:)roduksjonen av FeMn, SiMn ag FeSi steg etterhvert til 18.000 to 
~ed en ekspartverdi fob. Porsgrunn av rd. 4 milloner kroner. 

1 1937 b1e vär kraftleiekontrakt med SKK forlenget 
med 12 är til 1/7. 1954. Kraftprisen ble forhöiet til 0,5 öre 
pr. KWh. De förste 5000 KW, den säkaldte "konstante kraft", 
3kal betales med 50 kr. pr. KWär og de övrige uprioriterte kraft
IJengder med 0,5 öre pr. KWh. Kontrakten har en tilleggsbestmmelse, 
som gjör verdien av den "konstante kraft" (prioriterte) tvilsom. 
Man vi var tvungen til ä akseptere forslaget frs SKK, da vär bank
forbindelse hadde satt som betingelse for ett partial-lbligasjons
l~n pa 1 million kr. at vi hadde en flerärig kraftleiokontrakt. 

T löpet a~ de siste 10 är hadde Meteor gjentagne 
cu.';er forsökt a se1ge sine aksjer i PEA, men interessentene 

Jrakk seg alltid tilb~ke, när de fikk vite, at kraftleverandören 
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SKK hadde aksjemajoriteten. I 1937 kjöpte jeg en liten aksjepost -
100 aksjer - av Meteor etter en kurs av 140 %. 

En näned för 25-ars dagen for selskapets stiftelse 
- den 15 november 1938 - döde advokat Kriagenhj~lm. Med harn mistet 
vi var formann i styret gjennem 25 är. I den päfölgende gene
ralforsamling varen 1939 ble antalletav st,yremdlerrmer nedsatt 
fra 6 til 4, da Lyon Levy ogsä önsket ä ga ut av styret. Etter 
generalforssmlingen, hvor de nödvendige vedtektsforandringer 
ble foretatt, avholdtes styremöte til val~ sv ny formenn. 
Representantene fra SKK var av sitt styre blitt palagt ä stemme: 
p~ hr. Kjölseth til formann. Etter kontrakten sv 1920 skulle jeg ha 
vrert valgt men der ble innvendt, at jeg etter kj~pet av de 100 
PEA-aksjene fra Meteor ikke lenger kunne betraktes som "nöitral U 

meIlern de to hovedaksjonffirer. Herr Kjölseth ble da valgt til 
formann. 

Ved utbruddet av den 2den verdenskrig h8dde vi dek
ket oss for 2 ars forbruk av Manganmalm og andre rämaterialer. Vi 
brukte midlene fra obligasjonslanet til dette innkjöo. Disse mid
ler var egentli~ avsat~for bygging av en ny moderne s~elteovn for 
Ferromangan men dette anlegg ble forlöbi~ utsatt. Takket Vffire 
vare store reserver av rastoffer ved krigens utbrudd kunne vi ar
beide ~ed fortjeneste i de tre förste krigsar, da SKK ikke kunne 
levere noe kraft i vintrene 1939/40, 1940/4 1 og 1941/42, sa drift
en m~tte innstilles. 

I desember 1939 döde herr Tra8holt, som hans etter
fÖl,ger i SKK be vären 1940 ansatt ingeniör O. Strand (tidligere 
driftsleder i Vestfold Fylkes kraftseIskap). I generaJforsamlin
gen 1941 gikk herr Kjölseth ut av styret i PEA og herr Strand gikk 
inn i hans sted. Som varamann for dri Friderich, som under krigen 
ikke kunne möte, valgtes etter mitt forslag ingeniöi Ellefsen. 
I et päfölgende styremöte ble jeg valgt til formann, SKK trakk 
sin kandidat herr Strand tilbake etter at vi alle hadde underteg
net et Promemoria, hvoretter eiendomsforholdene pa Roligheten 
ikke skulle forandres uten samty,kke av SKK. Dette gjaldt ikke salg 
av Meteors aksjepost, som jeg 1y2 mäned tidligere hadde foralagt 
Norsk Hydro. I brev av Y3.41 hadde styret i Meteor anmodet meg om 
ä finne en kjöper for sin aksjepost i PEA. Norsk Hydro hadde ledig 
elektrisk kraft mens PEA i de to siste vintre matte innstille 
driften fordi SKK ikke kunne oppfylle sin levering av kraft etter 
vär kontrakt o~ hadde varslet o~s om, at vi matte regne med inn
stilling av driftnn iden päfölgende vinter 1941/42. Jeg henvente 
meg da til generaldirektör Aubert i Norsk Hvdro om salg av Meteors 
aksjepost og samtidig leie sv konstant kraf~ fra Norsk Hydro. Herr 
Aubert interesserte seg for kjöp av aksjene, hvis han o~sä kunne 
fA kjöpt sä mange aksjer av SKK, st han fikk aksjemajoriteten. 
Han ville derfor undersöke om SKK ville selge h~m det hertil nöd
vendige antall aksjer. 

. . .., 
Om de forhandlinger som SKK samtidig f~rte med det 

t,/sk-norske selsksp "lettmetal" har jeg i mange breve orientert 
Meteor. SKK hadde tilbudt dette seiskap, hvor Norsk Hydro eier Y3 
av aksjene, sin aksjepost i PEA og forlangte herfor tjl gjengjeld: 
1) at der ble bygget en höispendtfjernledning, som var beregnet til 
a koste 2,5 millioner kroner og 2) en 50-ärig kraftleiekontrakt pa 
30.000 KW fra kraftanlegget Hjartdöla, som SKK ville utbJ'gge. Kraft
prisen skulle vrere 0,5 öre pr. KWt for uprioritert kraft. 

Dette tilbud ble behandlet i et m~te i Norsk Hydro 
i desember 1941. Jeg var innbudt til mjtet og b~rte, at general
direktören for Lettmetal bestemt avviste tilbudet fra SKK og ka
rakteriserte SKK's betingelser som uhörte. Han opplyste, at Lett
metall kun önsket fl. sikre seg noen av PEA t 8 ubenyt tede 8realer 
for de anlegg, som var under oppförelse. Av SKK h2dde man allerede 
fätt en forlöbig byggetillatelse ved PRA og den foreslätte 
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kraftleiekontrakt med SKK hadde for Lettmetall ingen interesse. 
Resultatet var, at SKK neste dag oppsa sitt tilbud. Sommeren 1942 
forhandlet Norsk Hydro med PEA og kjöpte de omsDurte for PEA ikke 
nödvendige arealer. Beslutningen herom var enstemmig i PEA. 

De senere forhandlinger om kjöp av Meteors aksje
post i PEA förtes direkte mellem Norsk Hydro og Meteor~ 

I generalforsamlingen i PEA vären 1942 forlangte 
lederen i SKK (ordföreren i Porsgrunn) som betingelse for mitt 
gjenvalg som medlem av styret en erkleering fra meg om, at jeg i det 
päfölgende styremöte til vaig av formann stemte pä harn til for
mann. Jeg gjorde harn oppmerksom pä, at etter de i 1920 inngätte 
avtaler er de to hovedaksjoncerer, SKK og MFteor, sidestillet, og 
at jeg som medlem av styret siden ~tiftelsen i 1913 fortsatt 
skal veere styremedlem. Til slutt ble vi enige om, at jeg skulle 
understötte hans valg, men at en voldgiftsrett skulle avgjöre, 
om SKK hadde rett til ä besette formannsstillingen med sin re
presentant og pä denne mäte skaffe seg stemrneflertall i styret. 
Etter konferanse med Meteor ble dette spörsmäl forelagt en voll
giftsrett bestäende av~ dommere fra vär Höiesterett. 

Forhandlingene for voldgiftsretten trakk i langdrag 
pä grunn av tverdriveri fra herr strands side og var ikke av
sluttet, da generalforsamling bleavholdt vären 1944. För gene
ralforsamlingen hadde strand sendt styret forslag om at den 
bestäertde kraftleiekontrakt med opphör den 1/7.1954 skulle enn
dres säledes, at kraftprisen ble forhöiet fra 0,5 öre til 0,8 öre 
pr. Kwt - respektive en forhöielse sä stor som PEA's driftsover
skudd tillot. Til gjengjeld ble PEA stillet i utsikt ä fä en 
reduksjon i kraftleien i därlige tider. Styret i PEA, hvor SKK 
hadde flertell, skulle avgjöre, hvorvidt forholdene gjorde det 
nödvendig ä nedsette kraftleien. Forslaget ble begrunnet med, at 
SKK som ett kommunalt selskap ikke betalte skatter og av den 
grunn ville ogsä PEA's overskudd, innbetalt til SKK i form av 
större kraftleie, bli skattefri. Formannen i styret, der ogsä 
var ordförer i Porsgrunn t sendte meg forslaget med sin anbefaling. 
Herr Strand forlangte i styremöte för generalforsamlingen, hvor 
ärsregnskapet for 1943 skulle behandles, at hans forslag skulle 
innarbeides i ärsregnskapet. Jeg prot~sterte og opplyste, at denne 
forhöielse av kraftleien, som vi p~ ingen mäte var forDliktet 
til, ville for äret 1943 bety en merutgift sv kr. 2'10.000.- og 
for 1944 en merutgift av kr. 350.000.-. Den annen hovedaksjonmr 
hadd€ krav pä ä bli underrettet om dette forslag. Hertil svarte 
herr Strand, at det var ikke nödvendig. Han avbröt mötet og reiste 
til Oslo for ä konferere med SKK's juridiske rädgiver om sitt 
forslag. 

Etter sin tilbakekomst lot han sitt forlangende om 
forhöiet kraftleie for 1943 falle, men han forlangte at man straks 
skulle avsette de nödvendige belöp for den höiere kraftleie i 1944. 
Fra SKK's side (ved herr Strand) ble der kun foretatt den foran
dring i mitt budsjettforslag, at honoraret til styret ble forhöiet 
med kr. 10.000.-. Styremdellemmene og deres varamenn (herr Ellef
sen) fikk nu hver kr. 4.000.- mot för kr.2.ooo.-. 

I den päfölgende generalfo~samling ble meddelt 
at formannen hadde trädt tilbake som ordförer i Porsgrunn og at 
hans etterfölger som ordförer derfor ville innta hans plass som 
styremdlem. " 

För valgene fandt sted forlangte herr Str8nd, at 
jeg, som betingelse for mitt gjenvalg til styret, skulle stemme pä 
harn tilformann. Jeg henviste tilden ved siste valg i 1942 
trufne avta"le, hvor jeg hadde erklmrt meg villi~ til Ä stemme 
pä ordföreren til formanninntil voldgiftsrettens dom kunne fore-
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ligse. Da dom ennu ikke foreligger ville jeg stemme pa hans etter
fölger som formann, men ikke pa herr Strand. Etter alle de overgrep 
og det tverdriveri som herr Strand hadde forsökt seg pä i de 3 är 
som styremedlem i PEA fandt jeg det ikke riktig ä velge harn til 
formann i styret. Resultatet var at jeg som hadde vffirt adm. direk
tör og medlem av styret i 31 är ikke ble gjenvalgt. 

Etter valgene besto styret av 3 representanter for 
SKK og 1 for Meteor. De 3 representanter for SKK var ordförerne 
i Porgsrunn og Gjerpen og herr Strand, der ble veJ~t til formann. 
Meteors eneste representant dr. Friderich med varamann ingeniör 
Ellefsen, var ikke pä valg. 

För generalforsamlingen hadde Meteor sendt SKK 
et forslag til lösning av tvisten om sammensetningen sv PEA's 
styre. Etter forslaget skulle styret bestä sv 5 medlemmer, 2 for 
SKK, 1 representant for Meteor foruten meg, og formennen, der skul
le Vffire en av begge perter uavhengig jurist, foreslätt av SKK. 

Sommeren 1944 döde dr. Friderich og Meteors for
slag ble der ikke tatt ~ensyn til. Han avviste meget steilt ogsä 
enhver forhandling om dette forslag med de i voldgiftEsaken opp
nevnte advokater til tross for at SKK's advokat i sitt innlegg 
hadde anbefalt en lignende lösning. 

Som man kunne vente vakte det en viss oppsikt, at 
jeg etter 31 ärs virksomhet som direktör i PEA ble kastet ut av 
styret for ä gi plass til en ordförer, Av denne grunn forlangte 
Handelsrninisteren av meg en frernstilling av forholdet meIlern SKK 
og PEA. Jeg sendte harn min utredning, hvor jeg oppJysteom hvad 
som ver forefallt, og siden har jeg ikke hatt noen befatning med 
den sake 

Senere erferte jeg at Innenriksministeriet hadde 
innkallt ledelsen i SKK, som besto av de tre ordförere, og herr 
Strand til en konferanse og i denne hadde forlangt, at man ved 
valgene i generalforsamlingen i 1945 skulle velge et nytt styre 
svarende til Meteors forslag. Sannsynligvis har herr Strand ment 
ä forteIle gette ved det brev til Meteor, som av herr Bloch er 
referert i hans brev til meg av 3. aoril 1945. Herr Ellefsen ble 
foreslätt til varamann for meg men unnslo seg to dager for gene
ralforsamlingen og det ble derfor ikke valgt noen varemann for meg. 

- Sä korn den tyske kapitulasjon her i No~ge den 
7. mai 1945. Den 11. mai ble jeg som medlem av det nasjonalsocia
listiskp parti - NS - arrestert og SKK's advokat j voJdgiftsaken 
foranlediget beslagleggelse ved politiet av mitt kontor i Karl 
Johansgate 16 og den 13. mai undersökelse av min privatbolig. 
Beggeundersökelser ble utfört i hans nrervrer. I de folgende dager 
foretok d'herrer Ellefsen og Pröis ransakning av mitt kontor i nffir
Vffir av politi. De tok hele mitt arkiv over 32 är, som omfattet all 
min korrespondanse med Meteor og mine utenlan~ske forbindelser, enn
videre fotografier, tekniske rapporter og alt som h~dde teknisk elle 
kommersiell interesse. Alt ble pakket i 5 store kesser og sendt til 
Porsgrunn. 

Det bemerkes at PEA allerede var i besittelse av 
avskrifter av alle de saker, som var utfört for PEA, sä der var 
overhodet ingen foranledning for PEA til ä fjerne mitt arkiv. 
Herr Ellefsen satte seg ogsi i besiddelse av mitt kontor og inn
stallerte sin kontordame der. Min bobestyrer ga herr Ellefsen 
fullmakt til ä stemme med min aksjepost iden innkalte general
forsamling, etter at han hadde fortalt harn, at han hadde fätt 
fullmakt for Meteoraksjene. pa denne generalforsamling ble min 
avskjedigelse fra 11/5. 1945 stadfestet, og herr Ellefsen ansatt 
som den nye adm. direktör. Dei nye styre bestär av d'herrer: 

Wright som formann, Ellefsen 
Strand Bloch med Pröis som varamann. 
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PEA har avbrutt min pensjonsforsikring pr.- II/5.19lt5 .. 
Likesaa har PEA anmeldt krav i mitt bo for kr., 380.000.-fordi jeg ikke 
" tilstrekkelig har ivaretatt PEA,s interesse!' lt. Dette 
krav sikter til den sisste skibning av Kisej~:rtr til Tyskland, 
som den 25.' april av Reichskom..missar ble betölt med en sjekk paa 
Norges Bank. Sjekken er mottatt av Norges Bank den 25. april men 
overförslen av belöpet til vaar bankforbindelse - Kreditkassen -
ble sabotert, saaledes at beIöpet tross fIere purringer fra min 
s ide ikke var' inngaatt ved Kapi tulasj onen den 7. mai. Skibet med 
lasten er vistnok senere kommet tilbake til Porsgrunn men PEA 
fastholler alligevel sin fordring med den begunnelse, at lasten 
har fatt en betydelig verdiforringelse. 

Herr EIIefsen har imidlertid meddelt min bobestyrer 
at han hadde anb~alt skibning av ett större parti, fordi prisen 
var meget god. Han hadde nemlig levert en daarligere vare enn om
forenet. 

Herr Strand har sendt politiet fIere anmeldelser 
paa meg. De gjelder striden om PEA's Iedelse og har ingen forbind
else med de politiske foiholl. Disse anmeldelser fra Strands side 
har ikke foranlediget politiet til noen siktelse, ~en saa lenge 
politiet har djsse anmeldelser til etterforskning kan jeg ikke 
bli löslatt og mitt fengseloppholl varte til 24 november, 5-1/2 
maaned. Av foranstaaende fremgaar klart, at d'herrer 
Strand, Ellefsen og Pröis har benyttet de politiske forholl, som 
oppsto den 7. m~i til fullstendig aa utpIyndre meg for sin egen 
personlige fordel. Herr Ellefsen har meldt seg hos min bobestyrer 
som kjöper av mine PEA-aksjer. 

Det er trist at mine närmeste medarbeidere gjennem 
en menneskealder, so~ inntil kapitulasjonen var enig i paa ett 
saklig grunnlag aa avvise aksje~ajoritetens overgrep i ledelsen, 
at disse mine medarbeidere nu overfaller meg paa politisk grunn
lag for aa beröve meg min stilling gjennom 32 aar, mine fremtidige 
erhvervs-muligheter saa vel som min formue. 

Som avsluttning viI jeg meddeleinnhollet av den 
Adresse, som jeg mottok fra funksjonärene i PEA den 15 nov. 1942: 

!lVi lykkönsker Dem med 25 aarsdagon som Adm. 
Direktör for selskapet og takker Dem for den 
hensynsfullhet og velvilje De alltid har vist 
oss og som har gjort at vaart sammarbeide 
alltid har värt det beste." 

Denne adresse er unnertegnet av samtlige funksjon
ärer i PEA ID2dl i herrer Ellefsen og Pröis i spissen. 

Ved samme anledning fikk jeg fra styret i PEA en 
gave med fölgende lykk~nskning: 

"Gjennem 25 ur har De nu paa en fremragende 
dygtig maate ledet vaart seIskap som dets adm. direktör. 

Vi sender Dem vaar hjerteligste takk for det 
iherdise, utrettelige og maalbeviste arbeide De i alle disse 
aar har utfört for vaart seIskaps trivsel og fremgang. 

Resultatet av dette arbeide bör De med rette 
väre stolt aVe 

Vi lykkönsker Dem med dagen. 

i1ed höiaktelse 
sign. Alex. Christiansen. 
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Ve tal" h Herrn Direktor L. Friderich, dr.8c., Lausanne,/Bil.36. 
_-E-E_~-l~' 2 Eue du Midi. 13.mai 194 

Am 24ten Harz fand eine Sitzung im Aufsichtsrat 
der PEA statt um über die Vorlagen für die Generalversamlung 
am 12ten April zu beraten, nämlich: ~ahresabschluss für 1943, 
mit Vorschlag für die Verteilung des Uberschusses, Jahres-
bericht U.s.w. Es war alles mit Ausnahme von einen gektirzen 
Jahresbericht wie es vorher immer war. Es genügt aber Herr 
Strand nicht. Er verlangte alle Unterlagen zu prüfen und konnte 
nicht eine Verteilung des Ueberschusses gutheissen, die 
seinen Vorsch+ag auf eine erhöhte Kraftmiete an SKK nicht 
entsJ?richt. ubor sein Vorschlag wird unten näheren berichtet. 
Es wlrd begrundet mit der Steuerfreiheit der Eipnahmen von 
SKK, die die Einzahlungen an Sr\1\: s3itens PEA ein gewisser aus
gleic im Steuer bietet, der für PEA ein Erstarniss werden 
kann. Die Sitzung wurde vertagt {\uf 29. ten j\:~är:,;; die letzte 
Termin für die Einberufung der Generalversamlung zum l2ten April. 
Dieser T~rmin war festgelegt in meiner Depesche von 18/3 an Sie. 
Herr Strand n~ unsere Unterlagen für den Jahresabschluss mit nach 
Oslo für Ü~berprüfung. _ 

Bei der nächsten Sitzung 3m 29ten, berichtet Herr 
Strand, dass er bei einem Sachverständigen Berater in Oslo 
gewesen ist, Er verlangte Auskünfte über die einzelnen Posten 
im Jahresbilans, die er auch bekam. Sein Anspruch auf die mit 
0.3 öre/kWh erhöhte Kraftmiete für SKK wurde er nicht für das 
Jahr 1943 aufrechthalten, aber er hat verlangt, dass sein Vor
schlag sofort behandelt wird damit die Einzalungen an SKK das 
Jahr 1944 durchgeführt werden können. Ich erwiederte dass PEA 
bei den Steuerbehörden in Porsgrunn durch Herrn Pröis sich er
kündigt hat über die Legalität einer solchen Einzahlung - ob die 
Einzahlungen auch als steuerfrei anerkannt werden. Für das Jahr 
1943 wurde die Steuerfreiheit auf jedem Falle nicht anerkannt, 
und ütrigens~ muss diese Frage von den Staatsbehörden entschieden 
werden. ( ",' " 

weiter machte ich dar?uf aufmerksam, dass PEA 
immer beim Eingehen von Verpflichtungen gegenüber einen seiner 
Hauptaktionären, es wäre r1eteor ober SKK, immer das Einver
ständniss der abwesenden Partei eingeholt hat in diesem Falle 
Meteor -. Dazu bemerkt Herr Strand, dass es gar nicht nötig 
wäre die Beisti~mung von M8teor einzuholen und er wird durch 
den Leiter von SKK der auch Gemeindevorsteher von Porsgrunn 
ist dafür sorgen dass die Steuerfreiheit in Ordnung gebracht wird. 

Sein Vorschlag lautet wörtlich: 
11 In Zulage der Kraftmiete nach den bestehenden Verträgen und 
lfUebereinkommen bezahlt PEA an SKK 0.3 jre pr. kWh für die 
"gesamte Kraftlieferung in dem Jahre 1943. Dafür gibt SKK 
"das Zuesage eines Rabattes auf die Kraftpreisen, die in den 
"laufenden Vertrag für die Jahren 1942-54 gelten, für ein oder 
"Mehrere künftigen Jahren, wenn der Betrieb sich für PEA als 
"ökonomisch schwierig erweisen sollte. Dabei wird es PEAdie 
"entscheidet ob der betrieb derart ökonomisch schwierig ist, 
"dass die Herabsetzung stattfinden soll. PEA soll herabset
zungen verlangen können bis einen gesamten Betrag entsprechend 

11 den Betrag der hervorgeht durch obenerwähnten Zulagepreis von 
" 0 .3 ör e pr. kWh. 
"Ich gestate mir hierdurch aufs neue diesen Vorschlag zu machen, 
"indem doch der Satz von 0.3 öre pr. kWh Gegenstand für Regulie
rung in Uebereinstimmung mit dem, was die Betriebsresultaten der 
IlPEA passen durfte. Derselbe Regel für abrechnung mit dem selben 
"oder einem anderen Satz konnte dann auch für 1944 geltend ge
"macht werden." 

werden. 
Beträge 
für PEA 

Der Vorschlag muss aus mehreren Gründen 1ge1ehnt 
PEA's Forderung auf die Zurückzahlten der eingezahlten 

ist festgelegt auf künftigen Jahren, wenn der Betrieb'sich 
als ökonomisch schwierig erweisen sollte, aber die Ent-
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scheidung ist PEA vorbehalten. So wird geschrieben nachdem 
SKK sich der i'1ajorität im Aufsichtsrat der für PEA entscheidet, 
durch Vertragsbruch gesichert hat. Eine Falle. Nach den Vor
schlag beträgt die geforjerte Einzahlung kr. 266 217.90 für 
1943 und kann für 1944 auf kr. 350.000.- nach demselben Satz 
veranschlagt werden. Deber unseren jetzigen Kraftvertrag 
schrieb Ich an Stili schon am 31ten Dez. 1942: 
IlDie Kraftrreise. Im laufe der letzten zwei Jahren haben Sie 
"eine-Relfie-Aenaerungen in der Berechnung der Kraftpreisen im 
I'Verhältniss zum früheren Praxis in den Jahren 1920 - 1940 einge
lIführt. Diese Aenderungen, die eine bedeutende Erhöhung von 
"dem kWh Preis bedeuten, sind: 
1. Die von SKK von anderen Krafterzeuger eingskaufter .Krnft

"mengen werden uns belastet (ohne Ausnahme) nach Einkaufspreis
"gegen (ohne Ausnahme) 0.5. öre pr. kWh in den Jahren 1920 ~·1940. 

2. Die eingekauften Kraftmengen werden mit Üebertragungsver
lüste belastet die teilweise sehr hoch sind, wie beispielweise 
"23 fo fUr Kraft von Norsk Hydro im November dieses Jahres. 
3. Dieselben Kraftmengen werden weiter belastet mit Ueber

"lragungskosten auf SKK s eigenen Leitungen, beispielsweise 
"0.2 öre/kWh für obenerwähnte Kraft von Norsk Hudro. 
IIIn betracht das totale.Versagen der Kraftlieferung in 1939-40 
"Uber 3 Monate mit voller Betriebseinstellung, in 1940/41 über 
115 Monate mit voller Betriebseinstellung, und in 1941/42 über 7 
"Monate mit 1/3 Betrieb durch rekvirerte Kraft, wird unsere 
"Kraftmiete durch diese Aenderungen im Kraftpreis 50 - 100 % 
IIhöher als die entsprechende Kraft bei den anderen norwegischen 
11 Smel tzwerken. . 
IlWir können die erwähnten Kraftpreise nicht gutheisen und zahlen 
IIIhre Kraftrechnungen für November dieses Jahres unter Protest 
"ein. 11 

Dieser Protest haben wir später wiederholt. 
Sie werden daraus sehen wie die Einstellung des Herrn Strand 
PEA gegenüber ist. Es kann hinzugefügt werden, dass SKK auch 
in letzten 2 Jahren, die als wasserreich bezeichnet werden. 
PEA keine kWh spitzenstrom in dem Winterhalbjahre geliefert 
hat. Er hat sich von Anfang en über die schlechten Kraft-
preise seitens PEA beklagt und unsere Existens in SKK s Strom
gebiet bestritten. PEA sollte an die Westküste verwiesen werden. 

In der Sitzung am 29ten Marz sind meine Vorschläge 
für die Generalversamlung doch genehmigt nur mit der Aender
ung, dass eine Tantieme von kr. 10.000.- an dem Aufsichts-
rat vOFgesehen wurde. 

Die Generalversamlung war zum 12ten April bekannt ge
macht, aber fand erst am 13ten April statt. Nach der Eröffnung 
der Sitzung hat Herr Strand das Wort verlangt um die Erklärung 
abzugeben, dass sein Vorstand fordert dass er zum President 
in PEA jetzt gewählt. wird, und dass es eine Bedingung für die Wi
EflerwahJ- dess Her:c'n Chri'stiansen ist,'dass er sich ·.verpfilchtet auf 
Herrn Strand zum President zu stimmen. Herr Halvorsen'scheidet 
aus und wird durch sein Nachfolger als Leiter in SKK Herrn 
Byström ersetzt. Ich erwiederte, dass Ich wäre bereit das 
Abkommen bei dem letzten Wahl vor 2 Jahren, wenn meine Stimme 
für Herrn-Halvorsen zum President verlangt und gegeben wurde 
unter die VoraussGtzurgdass das Recht des Anspruches SKK s 
durch schiedesgericht geprüft wurde. Das Schiedespruch ist 
noch nicht abgegeben und Ich werde den Leiter von SKK, der 
Nachfolger von Herrn Halvorsen meine Stimme zu President in 
PEA geben, aber gegenüber Herrn Strand? der Direktor von 
SKK, habe Ich nein gesagt. 

Darauf haben die beiden Vertreter von SKK, Byström 
und Strand, sich auf einer halben Stunde zu~ckgezogen und 
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das Ergebnis war, dass die unter punkt 2 und 3 stehenden 
Namen vorgeschlagen und gewählt wurden. Sie sehen Herr Kjölseth 
als Stellvertreter für den Leiter von SKK. 

Nach den Wahlen sind die folgenden Herren Mit
glieder unseres Aufsichtsrates: 
1. Direktor Olav Strand, Im SKK. 

stellvertreter herr K. Romsaas, im SKK im Vorstand 
2. Herrn J. Byström, Leiter von Shl(, 

Stellvertreter H.E.Kjölseth, Ratschläger von SKK. 
3. Herrn OIe Hauen, im Vorstand SKK. 

stellvertreter Arne Moen, Gjerpen SKK. 
4. Herrn Dr. L. Friderich, Meteor, 

Stellvertreter ing. T. Ellefsen, Meteor. 
In meiner nächsten Brief werde Ich über mehrere Fälle berichten, 
wo SKK durch Herrn Strand eine unerhörte Machtergreifung ge
genüber PEA erwiesen hat. Er ist von seinen Kollegen als 
sehr geschickt, aber ein gefährlicher Gegner besprochen. 

Mein Rat wird: Seihen Sie ausserst vorsichtig in 
Ihren Verhandlungen mi~Herrn Strand. Er wird eine Falle für 
Sie legen wie er es gegenüber Norsk Hydro mit Erfolg ge-
macht hat und wiederholt auch mir gegenüber ohne Erfolg ver
sucht hat. Ich schätze Ihre Bereitwilligkeit Opfer zu machen 
um die Streitfrage im A~fsichtsrat zu beenden, aber es wird 
kein Eindrück auf SKK machen. Wir müssen auf unsere volle 
Rechte stehen. 

Avskrift. 

Mit herzlichen grüsse 

Ihr ergebener 

Alex. Christiansen (sign) 

Oversettelse av Bil. 36. 

Aker 13. mai 1944. 

Herr direktör L. Friderich, dr. sc. 
Lausanne. 

2 Rue de Midi. 

Den 24. mars ble der holdt et möte i PEA's 
styre til behandling av det som skaI forelegges for general
forsamlingen den 12. april, nemlig: arsregnskap for 1943 med 
forslag til anvendelse av overskuddet, arsberetning o.s.v. 
Det var altsammen som alltid tidligere, med unntagelse av at 
arsberetningen var forkortet. Det tilfredsstiller imidlertid 
ikke herr Strand. Han forlangte a pröve alle bilag som IÄ til 
grunn og kunne ikke godkjenne en fordeling av overskuddet som 
ikke bygger pa hans forslag om en forhöyelt kraftleie til 
S1\K. Dette hans forslag kommer jeg tilbake til i det föl
gende. Det er begrunnet med at SKK's inntekter er skattefri~ 
saledes at innbetalingene til SKK fra PEA medförer en viss 
skatteutjevning som kan bli en besparelse for PEA. Mötet ble 
utsatt til 29. mars som er siste termin for innkallelse av 
generalforsamling til 12. april. Denne termin ble fast-
lagt i mitt telegram til Dem av 18. mars. Herr Strand tok 
vare underbilag for arsregnskapet med til Os10 for prövning. 

I det pafölgende möte den 29. mars, meddelte 
hr. S-trand at han har konferert med en sakkyndig radgiver i Oslo. 
Han far1angte opplysning om de enkelte post~r i arsbalansen, 
hvilket han fikk. Hans krav om forhöyelse av kraftleien til 
SKK med 0.3.ore kwh vilde han ikke opprettholde for aret 1943, 
men han har forlangt at forslaget straks blir behandlet, sä at 
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innbetalingene til SKK kan gjennemföres för 1944. Jeg svarte 
at PEA gjennem hr. Pr~is har fnrhört segom legaliteten av en 
slik innbetaling - om innbetalingene ogsa blir anerkjent som 
skattefrie. For aret 1943 vilde en slik innbetaling i hvert 
fall ikke bli anerkjent, og forövrig ma dette spörsmalet av
gjöres av de offentlige myndigheter. Ennvidere gjorde jeg opp 
merksom pa at PEA ved inngaelse av forpliktelser like overfor 
enav sine hovedaksjonrerer, det vrere seg Meteor eller SKK, 
alltid har innhentet den fravrerende parts samtykke, iddette til
felle Meteors. Dertil bemerker hr. Strand, at det slett ikke 
var nödvendig a innhente Meteors samtykke, og han viI gjenn8m 
ledelsen for SKK som ogsa er ordförer i Porsgrunn, sörge for 
at skattefrihet blir tilsikret. 

Hans forslag lyder saledes: 
"I tillegg til kraftleien etter de bestaende kon

trRKter og overenskomster betaler PEA til SKK 0.3. öre pr. kwh 
for den samlede kraftleveranse i aret 1943. Til gjengjeld gir 
SKK tilsagn om en rabatt pa de kraftpriser som gjelder for arene 
1942 - 54 ifölge den löpende kontroll for ett etter fIere av 
de framtidige ar hvisYEA's drift skulde vise seg ökonomisk 
ugunstig. Det er PEA som avgjör om driften har vist seg sa 
ökonomisk ugunstig at en nedsettelse skaI finne sted. PEA kan 
forlange nedsettelse til et s2mlet belöp som svarer til det be
löp som fremkommer ved den ovennevnte tilleggspris av 0.3. öre 
pr. kwh. 

Jeg tillater meg herved pany a fremsette dette for
slag, idet dog satsen 0.3. öre pr. kwh kan vrere gjenstand for 
regulering i overensstemmelse med hva turde passe for PEA's 
driftsresultater. Den samme regel for avregning med den samme 
eller en annen sats kunde da ogsä gjöres gjeldende for 1944." 

Forslaget ma av fIere grunner avvises, PEA's krav 
pa tilbakebetaling av de innbetalte belöp er gjort avhengig 
RV om driften for PEA i de kommende ar skulde vise seg ökonomisk 
vanskelig, men avgjörelsen er forbeholdt PEA. Sa skrives 
der etterat SKK har sikret seg majoriteten i PEA's styre - ved 
et kontraktsbrudd. En felle. Etter forslaget forlöp don 
innbetaling som kreves, seg til kr. 266 217.90 for 1943 og 
kan for 1944 anslaes til kr. 350.000 beregnet etter den samme 
sats. Om var navcerende kraftkontrakt skrev jeg alt den 31. 
desbr. til SKI\:: 

"~~§ftE:S~~~!?-~~ I löpet av de siste 2 ar har De 
i['nf'ört en Y'eld~:0 en0r1Yiger I ",C'",,::-:nirgen av lr""~ftT'Y'tsf?Yi i f'ol'-
hold tll uen tidligere praksis i arene 1920-40. Disse end
ringer som betyr en betydelig forhöyelse av kwh - prisen er: 
1) De av SKK fra andre kr aftprodusenter innkj öpte kraft
mengder blir (uten unntagelse) belastet oss etter innkjöps
pris - mot (uten unntagelse) 0.5 öre pr. kwh i arene 1920-
1940. 
2) De innkjöpte kraftmbngder blir ennvidere belastet med 
overföringstap som delvis er maget höyt, som f. eks. 23 % 
for kraft fra Norsk Hydro i november i ara 
3) De samme kraftmengder blir videre belastet med overförings
omkostninger pa SKK's egne ledninger, f. eks. 0.2 öre kwh for 
ovennevnte kraft ire Norsk Hydro. 

I b t kt ' t kY'Cl.f' , ' . . lQ)9/l," e ra nlng a v Cl. v __ c_._ u ~~. v~" -_'G.~d l /J :_ 

helt uteble i 3 maneder :""'rl ~'_~l! driftsstans, i 1940/41 i 
5 maneder med full driftsstans og i 1941/42 i 7 maneder med 
1/3 drift ved hjelp av rekvire~t kraft, blir var ~~R~tleie 
ved disse endrLnger 50 - 100 ~ dyrere enn den tilsv2_e~de 
kraft ved de andre norske smelteverker. Vi kan ikke aner
kjenne de nevnte kraftpriser og innbe t·',l:~ L .:.;,; ;(;:,aftreg
ninger for november i ar under protest." 
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Denne protest er siden alltid blitt gjentatt. 
De viI se herav hvorledes hr. Strands innstilling er like over
for PEA. Det kan tilföyes at SKK heller ikke i de siste 2 
ar som betegnes som vannrike, har levert PEA en eneste kwh 
spillkraft i vinterhalvaret. Han har fra begynnelsen av be
klaget seg over de lave kraftpriser, PEA betaler og bestridt 
vär eksistensberettigelse i SKK s Kraftomrade. PEA burde 
(etter hans mening) henvises til vetskysten. 

I motet 29. mars ble mine forslag til generalfor
samling dog vedtatt, bare med den forandring at der ble fore
slatt en tantieme til styret pa kr. 10.000.-. 

Generalforsamlingen var tillyst til 12. april, 
men ble först holdt 13. april. Etter apningen forlangte Strand 
ordet for a avgi den erkl~ring at hans styre forlanger at han 
na blir valgt sam styrefor~ann i PEA., og at det er en betingel
se for gjenvalg av.hr. Christiansen at han forplikter seg til 
a stemme pa hr. Strand som styreformann. Hr. Halvorsen gar 
ut og blir erstattet med sin etterfölger som leder i SKK 
hr. Byström. 

Jeg svar~e at jeg vilde vrere villig til a stä ved 
avtalen fra det siste valg for 2 ar siden, hvor min stemme for 
hr. Halvorsen sam styreformann ble krevet og gitt under for
utsetning av at berettigelsen av SKK s krav blev prövet ved 
voldgiftsrett. Voldsgifts kjennelsen er enna ikke avgitt og 
jeg vil gi ledelsen av SKK, hr. Halvorsens etterfölger, min 
stemme SOm styreformann i PEA, men med hensyn til hr. Strand, 
SKK's direktör har jeg sagt nei. 

Deretter trakk begge representanter for SKK, By
ström og Strand seg tilbake en halvtimes tid og resultatet var 
at de under pkt. 2 og 3 nevnte herr er ble foreslatt og valgt. 
De viI se a t ~"_. ~(j öls eth er varamann for lederen av S~'u."-. 

EIter valgene er de fölgende hp~~cr m ~~~~~:r 2V 

vart styre: 
1. Direktör Olav Strand, 

varamann hr. K. Romsaas, i SKK s styre. 
2. hr. J. Bystrom, leder av SKK. 

varamann H.E.Kjölseth, SKK s radgiver. 
3. Hr. OIe Hauen, ~ SK.i~ s styre, 

varamenn Arne Noen, Gjerpen, SKK. 
4. Dr. L. Frid~rich) Meteor, 

hvor SKK ved 
overfor PEA. 
tig, men en 

varamann lng. T. Ellefsen, Meteor. 
T ~it+ ncst[ brev viI j~c ~~~dolp flor r tjlFrll~ 

hr. Strand haI' utvist. en uhört makt-tilegnelse 
Han blir av sine kolleger betegnet som meget dyk

farlig motstander. 

Hit rad E?r: VCBr ytterst forsiktig i Deres forhanc:l
ling8r med nr. '~cri1nd. Han kan komme til cl legge en 1'e112 

---- _--,i' L; ~J.d .. , ....; <.:...:... ........... '--~ '-.-.t _ ,--, -.) ,.':.,- ..:.1, ~..I.._ ~~1,--·0 1.1',-; ..L_L ~''''~'''' b J v-,--' v ..L ........ _~"-' . .) ;,/',_" _'..:.- ,_;_~. 

NOl'sk Hydro og gjenta tte ganger haI' ::::::tsökt 1ik'.:: :::;vor:.:'1' f:kg 

men dog uten resultat. Jeg verdsetter Deres beredvillighet 
ti1 a gjöre ofre for a fa en endskap pa stridssporsmälet m. 
h.t. styrets sammensetning, men dette vil ikke gjöre inntrykk 
Pa SKK. Vi ma holde fast ved vare felles rettigheter. 
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~>:::::"~S hengivn8 
Alex. Christi~nsen. 
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Herr Direktor L. Friderich, dr. sc., 

~§~~§00§i§~~~§~~~ 

Bil8CS 37. 
3 1. rn8 i 1 9 4 4 • 

2 rue du l'·1idi. 

~§~~~_Y§~~§~!_!~~§~_~~!~§0_§0_~2~~~_~Y~~2~ 

~~_~~_~§~~_12~~ wenn ich mit generaldirektör 
Aubert von Norsk Hydro tiber eine eventuelle Teilnahme an PEA sprach 
würde die Forderung auf einen Majoritätskauf von Aktien gestellt, 
siehe meinem Brief vom 19/5 41. Diese Forderung konnte nur mit 
hilfe der SKK Aktien srfUllt werden. Herr Aubert erklärte dass er 
wollte meinem Vorschlag näher-treten, SObAld er ein Angebot auf den 
SKK Aktien bekommen hätte. Mit SKK wollte er diesbezüglich Verhand
lungen aufnehmen. Er sagte, dass er auf keinem Fall sich an PEA 
beteiligen würde solange HermKjölseth und .3KK über die Aktiemajo
rität verfUgte. Mit den hat er zu schlc~hte Erfahrungen gemacht. 

Erst am 15. Juli 194-1 bekam ich wieder Ver
bindungen mit NörsK-Byarö~-äls-Icfi-von dem Generaldirektor Eriksen 
telephonisch angerufen würde - Herr Aubert war inzwischen zurück
getreten. Unter Hinwei~ auf meine Unterhaltung am 3. Marz mit 
Herrn Aubert hat er mir aufgefordert Ihnen um eine Preisanstellung 
für Ihre Aktien in PEA zu drahten. Gleichzeitig hat er mitgeteilt 
dass er ein Angebot auf die SKK Aktien bekommen hätte, wie ich 
Ihnen in meinem Brief von 15.7.geschrieben habe. 

Am 3. April 1941 fand die Generalversamlung 
in PEA statt, wö-Herr-EIlefsen als Ihr Stellvertreter gewählt würde. 
In der nachfolgenden Sitzung des Aufsichtsrates hat Herr Strand ver
langt zum President nach Herrn Kjölseth gewählt zu werden. Da die 
feindliche Einstellung des Herrn Strand PEA gegc>nüber schon bekannt 
war wurde unter Hinweis auf dem Vertrag von 1920 zwischen Meteor und 
SKK verlangt, dass ich als neutral den Vorsitz übernehme. Wir wa
ren 2 zu 2. In den darauf folgenden Vsrhandlung hat Herr Strand ein 
Promt::moria "lTnr[';,~,lc:>~+: in dem es heisst: 

'IDle Begründung der Kraftgesellschaft für den 
Einkauf von dem Aktienma,jorttät in PEA war den Absatz ihrer 
fr2ien Kraftmengen zu sichprn. wie es in dpn errichteten 
Kraftvercrägen ausgedrUckt ist. 

Dies ist auch deutlich zum Ausdruck gekommen 
in der Einstellung für den Einkauf und war in allen Jahren ein 
Hauptpunkt der Politik der KraftgBsellschaft. 0it Verantwortung 
gegenüber Ihren Bezirken kann die Leitung der Kraftgesellschaft auch 
nicht Ordnungen, die den Wert'dieser VorRussetzung umstürzen oder 
schmälern konnte beitreten, 

Ind,"s sen i3 t mah aufmerksam auf dGm \\TUns ch 
des Betriebes auf Grund seines Grossen Wachstumes sich soine grösserE 
Menge durchaus prima Kraft als in frUheren Kraftrnieteverträgen vor
ausgesetzt, zu sichern. Die Kraftges~llschaft wird alle Mittel ver
suchen um den Wünschen der PEA in dieser Hinsicht zu erfüllen, und 
muss nur den Vorbehalt nehmen dass es seitens der Kraftgesellschaft 
auf einem geschäftsmässigen Basis geschieht. 

Eine Hauptbedingung für die Stichhaltigkeit 
dieser Voraussetzungen is t, das~,'keine Arbei taufgenommen 
wird um die jetzigen Eigentumverhältnisse des BetriebeB zu 
ändern wenn es nicht im Einverständniss mit G;\:i\ c;c,schieht. 

Voraussetzt dass dir. Christiansen seine Zu-
s~~' gibt dass er die voranstehende Voraussetzungen erkannt ist di~ 
-/-"''-gesellschaft beTei t bei den vorstehenden ':Iählen auf dem Vor
si tz in aie Direktion fUr ihre Vertreter zu verzichten. 

Das obenstph~nrip wird beigetret. 
(sign) N.Halvorson u. 0crand lex. Christiansen 

OIe Hauen Gulbr. Romsaas Tönnes Ellefsen. 
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Ueber den schwebenden Inhalt dieser Prome-

moria war es nicht möglich nähere Auskünfte zu bekommen aber nach
dem es festgestellt war, dass "die Aenderung der Eigentumverhält
nisse" keine Einschränkung für den Verkauf Ihrer Aktien bedeutete, 
wurde das zweifelhafte Dokument von allen Anwesenden unterschrieben. 

Die .spätere Auslegung die Herr Strand seine 
Promemoria gegeben hat verrat die für ihn eigentümlichs slaue, 
durchtriebene Weise womit er hemmungslos jede Chance nutzt um sein 
Ziel zu erreichen. In seine Prozesschrift von 22 Juli 1943 schreibt 
er: 

"Die Erklärung wurde von Direktor Christiansen 
akzeptiert . •••....• 
Indessen sollte man sehr bald eine fast unglaubliche Ueberraschung 
erleben. In Mai 1941 besuchte ich damaligen Generaldirektor 
Aubert im NörsK-Hyarö um die Verhandlungen über die Vermittelung 
der erweiterte Kraftübertragung nach Heröya für Hydro aufzunehmen. 
Nachdem wir uns über diese Frage einige Minuten unterhalten hätten 
sagte Generaldirektor Aubert dass ihm vor einer Zeit Direktor 
Christiansen in PEA besucht hätte und ihm erzählte dass SKK die 
Aktiemajorität in PEA häCte und die Frage auf die Bahn brachte ~b 
Hydro sich für die Uebernahme von PEA Aktien interessieren wollte. 
(Generaldirektor Aubert hat damals nicht erwähnt dass Direktor 
Christiansen auch einen direkten Vorschlag im Meteors's Namen für die 
Uebertragung der Meteor - Aktien mitgebracht hätte.) 
...........•.•.• Bei der Leitung der Kraftgesellschaft die ich 
sofort über den Vorfall berichtete, hat meine Mitteilung eine Auf
merksamkeit gemacht die fast eine Bestllrzung gleich war . 
...••••••..•.••. Wir gingen einig dass dieser Vorfall darauf 
deutet, dass Direktor Christiansen ein Angebot von Meteor an Hydro 
wegen Aktienverkauf vermittelt hat, welches nicht weniger Bestür
zung aufwachte als die Mitteilung um unsere eigenen Aktien. Aber 
auf Grund der von Direktor Christiansen abgegebenen ErklRrung hat 
man sich geweigert dennoch zu glauben dass so der Fall wäre. 1I 

Mir gegenüber kan diese Beschuldigung 
für Wortbruch erst bei dem Prozesschrift im September 1943 
zur Kenntniss. Herr Strand bestreitet auch die Ausnahme für 
den verkauf Ihrer Aktien indem er sagt: 11 •••• aussprach, 
dass man selbstverständlich.keine Verantwortung für einen even
tuellen Verkauf von Meteors's Aktien übernehmen konnte, da Me
teor allein ihre Aktien disp~nierte ••..•..•• WärG es dagegen etwas 
gesagt über Verkauf von !Vleteor' s Aktien an Hvdro 

---------~---------------------------~-"-- wurde es klar 
gewesen, dass es sich nicht um ein generelles Vorbehalt handelte 
aber um eine aktuelle Si tuati on •........................... 
Aber wie gesagt eine solche Mitteilung wurde von Herrn Christian
sen nicht abge"geben." 

Ich habe seine Ausrede wörtlich wiedergegeben 
damit Sie seine Quertreiberei durchschauen können. 

Während des letzten Halbjahres 1941 har Norsk 
Hydro sich wiederholt um Angebot unseres freien Grundstückes an 
der Porsgrunn Seite bemüht aber es ist auf Wunsch der SKK abge
lehnt worden. In September wurde Bauerlaubniss auf diesem Grund
stück während den Verhandlungen um Kauf von SKK - Aktien gegeben, 
und die Bauarbeiten angefangen. Erst nachdem die Verhandlungen 
mit SKK kurz vor Weihnachten 1941 gescheitert waren sind die 
Grundstücke in Verbindung mit einer eventuellen Zusammonarbeit 
ang8boten. 

Han kann die Frage aufstellen: \velche Absicht 
hat HErr Strand mit seiner Quertreibereien und gef~lschten Mit
teilungen an seiner Leitung? Nach meiner Meinung hat er am 
Anfang den Verkauf von Heteor - Aktien wiederstrebt um eine Teil
nahme von Norsk Hydro an die Kraftversorgung für PEA zu vermeiden. 
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Die Kraft die PEA jetzt bezieht ist ausschliesslich Hydrokraft, 
da SKK keine eigene überschussige Kraft während 9 Monate im Jahr 
hat. Er hat die Praktik eingeführt kein eigene Ueberschuss
kraft an PEA zu liefern nur eingekaufte Kraft die er "auf einem 
ß§~~b~f~~~§~~g§g-~§~!~~ verkauft das heisst: Die Krä1t-wlrd-
belastet mit Einkaufskosten, die Spitzen verluste bei der Ueber
tragung und 0.2 öre pr. kWh fUr die Uebertragung auf dem SKK 
Netz. Die Kraft an PEA wird dadurch etwa 50 ß höher als die 
von Hydro eingekaufte feste Kraft. 

Später wenn die Verhandlungen um Verkauf von 
SKK - Aktien aufgenommen wurde hat er seine Leute überredet PEA 
mit seinem jetzigen Kraftvertrag zu einem hohen Preis an Norsk Hydro 
zu verkaufeno Deswegen wollte er nicht auf den Verkauf der freien 
Grundstücke eingehen. Die Forderungen fUr SKK - Aktien waren 
aber so unerhört hoch bemessen, dass der Verkauf dadurch ge
scheitert wurde. Sie warert: 
1) Die Baukosten einer Fernleitung im Wert etwa 2.500.000.

Norw. Kronen und 
2) ein 50 jahriges Vertrages fUr Spitzenstrom bis 30.000 kW im 

Jahre zu 0.5. öre pro KWH, die zu Fristen von 2 bis 4 Tagen 
zu empfangen und abgegeben waren. Die Voraussetzung wäre 
der Ausbau von Hjartdöla. 

Die Leitung von SKK hat ein Angebot in diesem 
SinLe gemacht und Herr Strand hat vor der Entscheidung behauptet, 
dass alles in Ordnung war und sich mehrere Leute über das glänzende 
Geschäft gerühmt. 

Leider bin ich auch zu der sitzung bei Norsk 
HydrD wo die Entscheidung fell einberufen ohne zu wissen warum es 
sich handelt. Es ist meine Sünde gewesen das ich nachdem das 
Angebot von SKK - Aktien endgUltig abgelehnt war die Aufforder
ung nachgekommen bin, ein~ Lösung zu finden wobei PEA als Gesell
schaft weiter bestehen konnte. 

Ich hoffe 1 dass der Streit mit SKK bald eine 
Lösung findet, die unsere gemeinsamen Interessen dienen. Die 
Behörden we~den dafür sorgen, dass die Quertreibereien von SKK 
aufhören, Es wird am besten wenn Sie vorläufig nichts vornehmen. 

Mit herzlichen GrUssen 
Ihr 

Alex~ Christ~anseh (sign) 
.... _----------

Alex. Christiansen 
Direktör L. Friderich, dr. sc. 

Oversettelse av Bil~37. 
Os10, 31.mai 1944. 

b§~§§gg§i§9b~§~~~ 
2 rue du Midi. 

y~~~-§§~g-§~-~~~~~_§~~j~~_~~~_~~~~~_~l~~9~ 

Den 3. Mars 1941 da jeg talte med generaldirektör 
Aubert om en eventüel-aeItäge!se i PEA ble der stillet krav om kjöp 
av en aksjemajoritet; se mitt brev av 19/5~41. Dette krav kunne kun 
oppfYlles med tilsettning av SKK-aksjer. Her Aubert erklärte, at han 
ville komme tilbake ti1 mitt forslag, saa snart han hadde faat ett 
ti Ibud paa SKK-aksjene. Herom vil1e han oppta forhandlinger med SKK. 
Han uttalte, at han unner ingen omständighet ville delta i PEA saa 
lenge herr Kjölseth og SKK disponerte ovcr aksjemajoriteten. Med 
dem hadde han gjort for daarlige erfaringer. 

f~~~~_9§g_!_2~_~~~~_~~~~ kom jeg igjen i forbindelse 
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Norsk Hydro, da jeg ble oppringt i telefonen av generaldirektör 
Eriksen - herr Aubert var i mellomtiden traatt tilbake. Dnner hen
visning til min samtale med herr Aubert den 3. Mars oppfordret han 
meg til aa te1egrafere til Dem om en prisnotering for Deres aksjer 
i PEA. Samtidig meddelte han meg - som jeg skrev til Dem i mitt 
brev av 15.7.- at han hadde faatt ett tilbud paa S~-aksjene. 

Den 3. April 1941 avhol1tes genera1forsammling i PEA, 
EI1efsen ble väIgt-tIl neres-Väramann. I det etterfö1gende styre
möte forlangte herr Strand aa bli valgt til formann etter herr Kjöl
seth. Da herr Strand's fientlige innstiI1ing til PEA allerede var 
kjendt,for1angtes unner henvisning til overenskomsten av 1920 mellem 
Meteor og SKK at jeg som n6itral skulle overta stillingen som for
mann. Vi var 2 mot 2. Unner de derpaa fölgende forhand1inger fremla 
herr Strand ett Promemoria, som lYder: 

"Porsgrunn 4/4.1941. 

11 Kraftselskapets begrunne1se for aa gaa til innkjöp av 
"aksjemajoriteten i PEA var aa sikre seg avsetning for sine ledige 
"kraftmengder, som det er uttrykt i de opprettede kraft1eiekontrakt
Her. Dette er kommet k1art ti1 uttrukk i innsti11ingen om kjöpet 
flOg har värt et hovedpunkt i kraftse1skapets po1itikk gjennem 
11 alle aar. lvled ansvar over for s ine dis trikter kan kraftselskapets 
"styr e heller ikke nu gaa med paa ordninger som kunne kullkaste 
"eller forringe verdien av disse forutsetninger. 
11 Man er imidlertid opme~ksom paa at fabrikken paa 
"grunn av den store vekst den haI' unne:rlgaatt önsker aa sikre sig 
"e t större kvantum absolutt prima kraft enn tidligere kraft1eie
"kontrakter forutsetter. Kraftse1skapet viI med alle midler söke 
"aa tilgodese bedriftens önske i saa maate, og ma:t kun ta det 
"forbehold, at dette fra kraftse1skapets side maa skje paa for
"retningsmessig basis. 

11 En hovedbetinge1se for at disse forutsetninger skaI 
ITholde stikk er at der ikke optas noe som he1st arbeide for aa 
"endre de nuv~rende eiendomsforhold ved bedriften, med mindre 
"dette skjer i forstaaelse med SKK. 
I1 Under forutsetning av at der fra direktör Christian-
"sens side gis ti1sagn om at han anerkjenner foranstaaende for
Ilutsetninger er kraftse1skapet vi11ig til ved forestaaende va1g 
"aa gi avkald paa formannsstillingen i styret for sine represen-
11 tan ter. 

11 Ovenstaaende tiltredes. 
11 (s ign.) H': Halvor sen. O. Strand. Alex. Christiansen. 
11 11 OIe Hauen. Gulbr. Romsaas • Tönnes Ellefsen. 

Det var ikke mulig aa faa nrermere fork1aring av inn
holdet i dette i sv~vendeuttrykk hollte Promemoria men etter at 
det ble fastslatt, at "forandringer i eiendomsforholl ll ikke 
betöd noen innskrenkning for salg av Deres aksjer ble dette tvil
S8mme dokument unnerskrevet av s~lige tilstedev~rende. Den ut
leggning, som herr Strand siden har gitt sitt Promemoria röber 
den for harn eiendommelig slue, gjennemdrevne maate hvormed han 
uten bremsning utnytter enhver sjangse for aa naa sitt maal. 
I sitt processkrift av 22 juli 1943 skriver han: 
ItErk1reringen ble akceptert av Direktör Christiansen ........• x) 
lloverraske1se. I mai 1941 oppsökte jeg davrerende generaldirektör 
"Aubert i Norsk Hydro for aa innlede forhandlinger om SKK's for
"midling av Hydro' s utvidelse av kraftoverföring t i1 Heröya. 
"Etter noen minutters samtale om dette spörsmaal uttalte general-
11direktör Aubert at han for en tid siden hadde hatt henvendelse 
"fra Direktör Christiansen i PEA, som fortalte harn at SKK hadde 
"aksjemajoriteten i PEA og br_c:.:r::e paa banesp.öISmaa1et om Hydro 
~tgnns_lnteressere sig for overtagelse av PEA-aksjer. (General-
x) i1 Imidlertid skulle man temmelig snart oppleve en nesten utrolig 
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"direktör Aubert nevnte dengang ikke at Direktör Christiansen 
"ogsaa hadde medbragt et direkteforslag paa vegne av Meteor 
om overtagelse av Meteor's aksjer.) 
" ....••.. , Jeg redegjorde straks efter for saken i Kraftsel-
"skapets ledelse,. hvor meddelelsen v?kte en oppmerksomhet, som 
"mermest kan kalles bestyrtelse. 
".... ...•• Det var enighet om at dette syntes aa tyde paa at 
I'Direktör Christiansen hadde formidlet Meteor' s tilbud til Hydro 
110m aksjesalget og dette vakte ikke mindre bestyrtelse enn med
"deleIsen om vaare egne aksjer. r1en paa grunn av den av Direktör 
"Christiansen avgitte erkIrering vegret man sig aIIigevel ved aa 
"tro at saa var tilfe1let. tl 

Jeg fikk först ved prosessskriftet i September 1943 
kjennskap ti1 besky11ningen om 1öftebrudd. Herr Strand bestrider 
ogsaa unntagelsen for salg av Deres aksjer, idet han sier: 
Il •••••••••••• uttalte at man seIvfö1geIig ikke kunne ta noe ansvar 
"for et eventuelt salg av Meteor's aksjer, da Meteor jo kunne 
"disponere sine aksjer som de s.dv vi11e, •••••••. Var det deri
"mot bli tt nevnt noe om -~~;hg_~y_t1§~§2E~~_~~~j~E_!-!!)~:l~E! vi1Ie 
"det med en gang vrert k1art at det ikke d:reiet sig om et genereIt 
"forbehold men om en aktuel situasjon ••..•..• Men som nevnt 
Itnoen slik meddele1se fra herr Christiansen b1ev ikke gi tt. lt 

Jeg har gjengitt hans paaskudd ordrett forat De kan 
gjennemskue hans tverdriveri. 

I löpet av siste ha1vaar 1941 har Norsk Hydro gjentag
ende anstrengt seg for aa oppnaa et tilbud paa vaare ledige area1er 
til Porsgrunnsiden, men det er avs1 t etter önske av SKK. Unner 
forhandlingene om kjöp av SKK.aksjer ble der i September gitt 
l,yggetilladelse paa dette areal og byggearbeidet paabegynt. Först 
etter at forhandlingene med SKK kort för jul 1941 ble avbrutt er 
arealene tilbudt i forbindelse med et eventuelt samarbeide. 

Man kan stille spörsmaalet: Hvilken hensikt har herr 
Strand med sitt tverdriveri og de uriktige meddelelser til sitt 
styre? Etter min oppfatning har han til aa begynne med motsatt 
seg salget av Meteor-aksjene for aa unngaa at Norsk Hydro skulle 
delta i kraftforsyningen, til PEA, Den kraft som PEA nu faar er ute
lukkende Hydro-ktaft~ da SKK ikke har noe ledig kraft i 9 maaneder 
av aaret. Han har innfört den praksis ikke aa levere noen egen 
ledig kraft til PEA men kun innkj öpt kraft, som han seIger 1I p~~ 
en forretnin~smressi~ basis . ____________ ~ ______ Q ______ .1 det betyr, at kraften bllr belastet"'· 
med innkjöp, sti,ömt·.,p ved overföring og 0.2 öre pr. kWt for over
föring paa SKK)s kraftnett. Kraften til PEA blir derved ca. 50~ 
dyrere enn den fra Hydro innkjöpte faste kraft. 

Senere da forhandlingene om salg av SKK-aksjene ble 
opptatt har hmovertalt sine folk til aa seIge PEA med sin nuvrerende 
kraftkontrakt til Norsk Hydro etter en höi prise Derfor ville han ik
ke innlate seg paa salg av frie arealer. Betingelsene for SKK-aksjene 
var imidlertid uhört stive, saa salget derigjennem strandet. De var: 
1. Byggesummen for en fjernledning ca. 2.500.000.-norske kroner og 
2. En 50-aarig kontrakt for uprioritert kraft inntil 30.000 KW aar

lig til 0.5 öre pr. kWt, som skulle mottas og avgis med 2 til 4 
dages frist. Forutsetningen var utbygging av Hjartdöla. 

Ledelsen i SKK har gitt sitt tilbud denne form og herr 
Strand har för det var vedtatt gaat ut fra at alt var i orden og har 
overfor fIere rost seg for denne glimrende forretning. 

Desserre ble ogsaa jeg innkaldt til det möte i Norsk 
Hydro,hvor avgjörelsen fallt, uten aa vite hvad det dreiet seg 
om. Det er min synd, at jeg etter at tilbudet var avvist, etter
kom oppfordringen om aa finne en lösning, som tillot PEA's fort-
satte bestaaen. 116 
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Jeg haaber at striden med SKK snart finner en lösning, 

som vaare felles interesser er tjent med. Myndighetene vil särge 
for at tverdriveriet fra SKK opphörer. Det viI vrere det beste 
om De forelöbig intet foretar. 

Bankdirektor N. Rygg. 
Norges Bank. 

Herr direktör Alex Christiansen, 
Ullernveien 22, Q!!§E~~ 

Med hjertelig hilsen 
Deres 

Alex. Christiansen (sign.) 

Bilag 38 

Os10 7. juni 1950. 

Ifölge Deres anmodning under vax konferanse i gär 
tillater jeg meg a sende_en erkIrering om Deres tjeneste i Norges 
Banks direksjon. ' 

h;rbödigst 

sign N. Rygg. 

Direktör Alex. Christiansen ble av ftminister
president" Quisling 11/2 1943 oppnevnt til varamann ti1 direk
sjonen for Norges Bank. Opprinne1ig var oppnevnt tidligere full
mekti~ i Norges Bank Inge Vetlesen, men direksjonen vegret seg 
for a ha harn i direksjonen og i hans sted ble Christiansen opp
nevnt for tiden inntil 31/12 1944. Ran oppnevntes pa ny 22/12 1944 
tiJ lste varamann, og da Dehli Laurantzon ble konstituert sorn 
Illuüdsbruksminis ter" rykket han opp som direktör 21/4 1945 ' 
til frigjöringen, uten at vi dog innkalte harn til tjeneste. 

Savidt erindrestjenestegjorde han bare i 1943, 
da han deltok i 37 rnöter. -~ 

Han kom aldri med noe forslag eller reiste noe 
spörsmal som kunne tydes som uttrykk for nazistiske synsrnater eller 
som voldte oss vanskeligheter av noen art. Hans opptreden var 
beskjedes og absolutt korrekt. Uten at der ble talt derom, hadde 
vi inntrykk av at han ikke fölte seg vel sorn medlern av NS. Han 
inntok i direksjonen en helt saklig hOldning, sä der er intet 
som helst ä utsette pa hans tjeneste i direksjonen. 

Jeg har konferert med mine kolleger i direksjönen 
fra denne tid og de slutter seg helt til denne gunstige be
dömmelse av hans forhold i Norges Bank. 

Direktör Finn Dahl. 
Norsk Arbeidsgiverforening. 

Oslo den 7. juni 1950. 
sign. N. Rygg 

Herr direktör Alex. Christiansen, 
Osloo 

Bil. 39. 

Ifö1ge Deres anmodning kan jeg medde1e fölgende: 
Under den 2. januar 1928 underskrev jeg en skrive1se fra Norsk 
Arbeidsgiverforening sa1ydende: 
11 Ide L vi tilla ter oss a bnske Dem et god t nyttar, benytter vi 
s affi~idig 1e i1ighe ten til at re t te. en hj er te1ig takk til Dem 
for Deres store og oppofrende arbeide for Norsk Arbeidsgiverforen
ing. Vi takker Dem som den a11tid väkne vagtpost for norsk 

, '//7 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



arbeidsliv, og vi ber Dem motta forsikringen om, at blandt vore 
medlemrner er der samtidig glede over, at De med aldrig sviktende 
interesse har pätatt Dem de mange og vanskelige hverv vi har bedt 
Dem om i are ts löp. 11 

Denne uttale1se har den forlöpne tid ikke bragt 
noen forandring. Den gje1der den hEHe ti,cl .jeg stü süm fürmann für 
Norsk Arbeidsgiverforening, nemlig til utgangen av 19~6. 

Oslo den 13. juni 1950. 

In fidem: 
Ola Sveen (sign) 

h.r.advokat. 

Finn Dahl (sign) 

Bil. 4-0. 

-
~_~_~_1_~_~_!_~_~_! 

Tidligere direktör for Porsgrunn EIektrometallur
giske Aktieselskap Alex. Christiansen, har bedt meg om en 
uttalelse. 

Jeg har kjent direktör Christiansen overfladisk i 
mange ar, men ble först n~rmere kjent med ham da han etter kornmu
neva1get hösten 1937 ble medlem av Aker herredsstyre og formann
skap som representant for Ullern sogn. Han var med1em her i arene 
1938 - 4-0. 

Da jeg var ordförer i Aker i disse ar, korn jeg ukent
lig - ikke sjelden fIere ganger i uken - sarnmen rned direktör Chri
stiansen og fikk efterhanden et meget godt kjennska:Q. .. ti1 harn. 

Direktör Christiansen var sterkt interessert for det 
kQwnunale arbeide og ofret en betydelig deI av sin arbeidskra~~ 
pa de kommunale saker. De oppgaver han patok seg utförte han med 
stor energi og den störste samvittighetsfullhet. Je~ husker s~rT 
1ig hans forhandlinger med AIS B~rumsbanen om spörsmalet fylding 
eller bro over Mrerradalen og hans forhandlinger rned Lövenskiold
V~kerö som kornmunens vedkontrakt i 1939/40. 

Under alt dette arbeide viste direktör Christiansen 
som en helt igjennem palitelig mann hvis ord man kunne stole pa. 

Oslo den 27. juni 1951. 
Chr. L. Jensen (sign) 

Bi1.41. 
Andersen Aars 

II Syversfjel1et" Vinderen ved 
Herr Direktör A1ex C - sen. Oslo. 25 (24) november 1928 

Da dette lands industri viI matte ga over til a 
bli styret av folk - kalI dem til näd direktörer - der som Dem 
i alt sölet ubetinget har hollt og holler pa en gentlemanlike og 
sportslig redelighet i spillet, og aldrig nedlater seg til a 
bruke knep, hilser jeg Dem pa Deres 50 - aarsdag, som en av de 
kommende menn. 

Gratulerer med dagen. 
Deres 

Dr, L. Andersen Aars (sign) 
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Oversette1se. -------------

P~r~9gl-1-~.! 

Usine E1ectrometa11urgique "Meteor", Geneve. 

Herr A1ex. Christiansen, 
Kar1 Johansgt. 16, 
Q~:19.:. Norge. 

Lausanne 12 mai 1938. 

Kjäre Christiansen, 

Styret i Meteor sam1es ikke sär1ig ofte, hvorfor enkelte 
avgjörelser kan trekke ut. 

Vi hadde imidlertid möte den 7. mai, för vaar aar1ige 
generalforsam1ing. SeIvfölge1ig diskuterte vi der Deres eventuelle 
kjöp av en post av vaare aksjer i P.E.A. 

De tilstedevärende var enig om fölgende 3 punkter: 
1, Deres lede1se av P.E.A. var he1t mönstergyldig. 
2. Sannsynligvis vill~ vi ha interesse av salg av vaare aksjer, 

etter hvert og i mindre poster, 
3. Det vil1e väre en lykke for oss, at De ble aksjonär i P.E.A. 

DiSkusjonen dreiet seg deretter kun om antal av aksjebreve, 
som vi kunne over1ate Dem og prisen for samme. 

Deres personlighet anerkjent kom den enstemmige beslutning 
meget hurtig. 

For Dem personlig tilbyr vi da de aksjer i P.E.A., sam De 
maatte önske aa kjöpe, men maksimum 100 aksjer, etter en prls sv 
700 kr. pr. aksje. 

D~ville väre meg personlig meget kjärkomment aa bli under
rettet omgaaende om Deres avgjörelse. 

Motta, kjäre Christiansen, min hjertelige hilsen 

Oversettelse. ----------_._-

Usine Electrometallurgique Meteor S.A. 
(sign.) L. Friderich, direktör. 

g~9~r:~1-l-§g_~E!~_~!!_2.! 
Usine Eleetrometallurgique Meteor, 

Geneve 1. mars 19~1. 
Herr Alex. Christiansen. 
e/o Porsgrunds Elektrometallurgiske AIS. 
Karl Johansgt. 16, 
Oslo. 

Hr. Adm. direktör j 

Da vi gikk fra et nettopp 8vhold~ styrc~öte i vaart selskap 
ble jeg bemyndiget til aa skrive til Dem i mitt eget, vaar presi
dent og hr. Friderieh's navn. 

Vi föIger meget regeImässig utviklingen av P.E.A. gjennem de 
rapporter, s~m De sender hr. Friderich; vi konstaterer med stor 
tilfredshet, at stillingen er'gunstig for saa vidt angaar den tonn~ 
age~ som er produsert i 19~0 og hvad margin av overskudd angaar. 

Til trods for denne konstatering og til trods for den tillid 
som vi altid har hatt til Dem personlig og til P.E.A'

r 
saa til

skynder de nuvgrende forhold oss aa be Dem paany - thl vi overser 
ikke at hr. Friderich allerede har gjort det - aa gjöre oss et 
tilbud for vaare samtlige aksjer i P.E.A., hvis De ser noen mUlig
het for det. De viI bedre enn oss kunne gjöre Dem opp en mening 
om aksjenes virkelige verdi og, hvis De kan finne en kjöper er vi 
fuldt beredt til aaov9rveie det tilbud, som De maatte gjöre ass. 
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Vi tror forövrig at öieblikket for aa finne en kjöper er gunstig 
valgt, ogsaa utenfor Norge. 

Med hensyn til prisen, som naturligvis forblir reservert, er 
den eneste betingelse sam vi gjör, at prisen for aksjene skaI 
betales i Sveits og i sveitsisk valuta. 

Deres svar paa dette brev bedes venligst sent hr.Friderich, 
som viI videresen0e Deres svar saa vel til va ar styreformann som 
til meg. 

Motta, hr. direktör, min lirbödige hilsen 

Oversettelse. 

Pr. Usine Electrometallurgique Meteor S.A. 
( sign.) Paul Girod. Direktör. 

Dr. L. Friderich, 
12, Plac~ de la Gare, 
Lausanne. 

2~9~E:~~1§~_~~!_~_!~!_2! 

Oslo, den 31 mars 19~1. 

Til svar paa Deres skrivelse av T. ds. undertegnet av 
hr. Paul Girod, meddeles, at jeg har henvent meg til general
direktor Aubert i Norsk Hydro om deltagelse fra Norsk Hydro's 
side i P.E.A. Med stötte i vaar status for 19~0 forela jeg harn 
vaar ökonomiske stilling) som han fant tilfredsstillende. Men 
med kraftkontrakten og fordelingen av aksjene var han ikke til
~ds. Driftstannsene i aar og i forrige aar var heller ikke til 
aa komme forbi. Det vanskeligjör salg, at aksjemajoriteten og 
ledelsen i styret er paa S.K.K's haand. Det ble min oppgave aa 
komme over disse innvendinger. Herr Aubert har erklärt seg rede 
til aa före forhandlingene videre i mai maaned, og jeg haaber, 
at jeg viI kunne overbringe Dem et tilbud paa Deres aksjepost. 

Til svar paa Deres skrivelse av 17.f.m. vedrörende 
disposisjonsretten til reguleringsfondet meddeles, at aksjonärene 
disponerer over fondet, men den eventuelle skatteplikt maa under
sökes närmere. 

Oversettelse. -------------

Med hjertelig hilsen 
Deres 

Alex. Christiansen ( sign.) 

Dr. L. Friderich, 
12, Place de la Gare, 
Lausanne. ---------

Q~9~E:~~1§g_~E!_2_!~!_2! 

OSlo, den 19. mai 19~1. 

y~~E:._§~~j~~~!~! 

Etter 3vsendelsen av vaart brev av 16 ds. mottok vi Deres 
telegram av samme dag. 

Da jeg den 3.mars talte me0 generaldtrsktör Aubert i Norsk 
Hydro om en eventuell deltagelse i vaart seiskap, ble der stillet 
krav om aa faa kjöpt en aksjemajoritet. Dette krav kan kun med 
hjelp fra S.K.K. oppfylles, men S.K.K. har altid avslaatt salg 
av sin aksjemajoritet. Jeg spurte hr. AUbert, om vi kunne leie 
6000 til 10000 KWA prima kraft fra Norsk Hydro og om S.K.K. til 
gjengjeld fikk avgi et tilsvarende kvantum kraft, som ikke var 
konstant. Dette ble bekreftet. 
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Hvis vaar kraftforsyning ikke blir forbedret, maa vi regne 
med aarlige driftstannser over fIere maaneder, De tap som derved 
oppstaar utelukker enhver fortjeneste i normale tider, og vi blir 
alle sittende med verdilöse aksjer. Det viI ogsaa S.K.K. faa erfare. 

For tiden er vi kommet saa langt, a-c P.E.A. med samtykke av 
S.K.K. har sökt om 6000 KWA av Statens prima kraft fra Nore,Kraften 
koster 0,7 öre pr KWh og blir tildelt den l.juni. Jeg ngrer intet 
haap om, at vi faar noe av denne kraft, da de större kommuner 
gjennem avtaler haI' fordring paaden. Naar denne kraftkilde svik
ter er kun Norsk Hydro igjen; og hvis vi ikke til vinteren viI ned
legge driften maa vi henvende oss ~i1 Norsk Hydro om en kombinasjon 
av aksjekjöp og kraftforsyning gjennem No~sk Hydro. 

Forelöbig kan jeg ikke si noe mere lliC~ j2g skaI holde Dem 
underrettet. 

Oversettelse. -------------

Med hjertelig hilsen 

Deres 
Alex. Christiansen ( sign.) 

Dr. L. Friderich, 
12, Place de 1a Gnre, 

Lausanne. 

1~~~~:e!;~g_0~!_§_!!;_2! 

Oslo) den 15 juli 1941. 

Jeg bekrefter mitt telegr1ill av idag, 1ydende: 
IIHydro ber om prisfor1angende jevn~ör brev tredje,lI 
Norsk Hydro har forhört seg hos S,K,l(, 00 >etil'f;slsene for et 
aksjekjöp i P.E.A. og haI' faQ~t et tilbud paa S,K.K.-aksjone. 
Jeg kjenner ikke detaljene i cL:tt,:, tilh"L1d

j 
nen dtrc~=~öTen fo~ 

S.K.K. haI' fortalt OS3, at LeE'3 p-'-'_ls:for~'1nGenCe ~Jla meget höit, 
fordi det dreiet seg om en aksjemRjeritet, Til det eventuelle 
salg av aksjene er ogsaa knyttet betinge:se o~ overtagelse av 
ikke konstant kraft. 

Vanntilförs1en gaar stadig nedov~~, og vi kan ikke regne med 
Hydrokraft til vin teren. Vaal~ s tilling 1=a11 ik1(e bed crn:nes guns ti g og 
jeg haI' varslet S.K.K" at utcn ri:raft ".:;i1 vinteren viI vi ikke kunne 
beskjMftige og beholde vaare arbeide~e. Lriftstannsen sisste vinter 
kotet oss kr. 250-000.- og i vintor kostet den 03S en halv million. 

Kraftforsyningen bFirer alene: skylden for de sisste 38~S 
tilbakegang av prodUksjonen, 

1938-19.951 tann Jernlegeringer omreenet til 45 % FeSi. 
1939-16.368 11 

1940-9.790 11 

194-1-6.0-':0 11 max, 

Forhaabentlig blir ikke forhar.jljngene mee lIor2v Hydro 
resultatlöse som fölge av aV8rdrEvne be~ingG:~~r fra S.K.K.'s side. 

Med hjertelig hilsen til familien 

Dcres 

Alex. Chri~ti2nsen ( signo) 
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Oversettelse. -------------

Direktör L. Friderich, 

Q~~~~:~!1§g_2_~!1_2! 

0810, den 16/9 - 1942. 

Usine Electrometallurgique Meteor S.A. 
Lausanne. 

~Q_~~l~P§91~~~~~_~_~~~!~! 
I anledning av stridsspörsmaalet orn Kraftselskapet 

har rett til aa velge et fIertall av styremedlemmene har det 
altid värt min mening at S.K.K. fremdeIes var bundet av be
tingelsene for sin inntreden som aksjonär i P.E.A., se Meteor's 
skrivelse av 7. januar 1920. Vedtektsforandringen i 1939 hadde 
kun til hensikt aa redusere antallet av styremedlemmer uten 
enndring av de to aksjonärgruppers likestilling. Avgjörelsen 
skulle fortsatt ligge hos den uavhengige gruppe bestaaende av 
formannen og den adm. direktö~, 

Det var mot avtalen med TraaHolt, at jeg ikke ble 
valgt til formann. Jeg har minnethr. Kjölseth om, at han den
gang anförte som grunn for maktoverta&elsen, at jeg var traatt 
inn som aksjonär.Av hensyn tii Ht~ KJölseth, som vi har sittet 
sammen med i styret i 29 aa~, har, Vi dengang latt forholdet bero, 
men nu med de nye herret fra S.K,Kl som fullstendig skyver oss 
til side, maa vi holde pga vaar retti Jeg ble kaldt til admini
strerende direktör i 1911 etter ai jeg siden stiftelsen av P.E.A. 
hadde värt medlem av styret. Lederen av S.K.K. kan ikke gjennem 
valg forandre min stilling. 

Oversettelse. 

Med hjertelig hilsen 
Deres 

Alex. Christiansen (sign.) 

Usine Electro-Metallurgique Meteor 
Geneve. 

Herr Alex. Christiansen 
16, Karl Johansgt. 
Oslo. 

Lausanne, 5.januar 1944. 

Kjäre Christiansen, 

Jeg skyller aa meddele Dem, at hr. Kauf
mann har skrevet til formannen i Meteor's styre og anmodet harn 
naar tilfellet inntreffer om aa stötte hans kandidatur til adm. 
direktör i P.E.A. ved Deres fratredelse. 

Han tilföier iövrigt at han ogsaa vil kunne overta min 
stilling. 

Hr. Kaufmann tror virkeIig, at De i när fremtid viI trekke 
Dem tilbake; jeg haaber at det ikke er tiIfeIle. 

M~tta, kjäre Christiansen, mine beste hilsener til rem og 
Deres familie 

Usinc Electro-Metallurg1que Meteor 
(sign.) L. Friderich 

Directeur. -122-
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Oversettelse. 

Til Reichskommissariatet, 
v/ Herr Reg.rat Dr. Ahlbrecht, 
§!9~!~~~~!_f_Q~!9! 

Vedr. Avregning for den rekvirerte elektriske kraft i 
vintermaanederne 1942/43. -----------------------------------------------------

Hosl~t uversender vi Dem avregningen med V38rs tyske 
avtagere for den rekvirerte elektriske kraft i maanederne oktober 
1942 ti1 30. juni 1943. 

Etter overenskomst med avtagerne er der til grunn for 
avregningen lagt de av Arbeidsdepartementet etter forordning av 
19. september 1941 fastsatte priser. Kra~tse1skapets, Skiensfjord
ens kommunale KraftseIskaps, regninger for e1ektrisk kraft er der
ved nedsatt med n.kr. 36.39f,06 (RM. 20)680.-) 3 

Imidlertid hevder Kraftselskapet, at Arbeidsdepartement-
ets avgjörelse er lovstpidig og skulle derfor de GV Arbeidsdepart
ementet fastsatte kraftpriser bli forandret) forbeholder vi oss 
aa stille et tilsvarende krav overfor vaa:::'8 C1\-~Ggere. 

Avregning med bi1ag og et gjennemslag av dette brev 
sendes direkte t~l vaare avtagere. 

Oversettelse. -------------

Med '- ::-;ia kte ls e 
Porsgrunds Elek~rccetallurgiske A/S 

( sign.) A1e~. Christiansen. 

Q0g~~=~~~§g_~~!_~~_!~1_2! 

OSlo, den 16 februar 1944. 
Herr direktör L. Friderich, dr. sc. 
~§~~§~~~_L_§~~~~~~! 
2, rue du Midi. 

Jeg har med takk mottatt Deres brev av 50 f,:'":, For meg 
var det ingen overraske1se, at hr. KaufmAnn har meldt seg som min 
etterfö1ger i P.E.A. Det er aa ti1bakeföre ti' ~visten med S.K.K. 
Pr~sessen har nu gaatt i 2 aar, og den antar ~.~Jig skarpere for
me~. Det sisste prosesskrift fra S.K.K. er paa ikke mindre enn 
110 sider, hvorav ca 30 fra advokaten og 80 fra direktören i 
S.K.K. Der er ogsaa anmeldt et dusin vidner, 

Deres forutsetning for salget av alesjene til S.K.K. i 
1920 var, at med hensyn til sammensetningen av vaart styre skulle 
der v~re 2 representanter for hver av hoved~ksjon~rAne og en nöy
tral gruppe bestaaende av formannen ( hr. Knagenhjelm ) og den 
adm. direktör. Dette blir nu bestritt under henvisning til vedtekt
ene, sam for va1g i generalforsamlingen fremdeIes innholder den 
gamle bestemmeIse om valg etter simpe1t fIertal. Det ble i S.K.K's 
lste prosessskrift reist krav om rett til saDtl:ge styremedlemmer. 
Men i det sisste prosessskrift erklärte vo~(aten, at S.K.K. var 
villig til aa pröve et eventuelt forslag om eTI sammensetning av 
styret som i 1920. Om dette fors1ag forhand1er nu advokatene men 
jeg har lite haab om en for oss rettferdig lösoing gjennem disse 
forhandlinger, i hvorvel begge advokater er av den oppfatning, at 
ved den etterfölgende forandrine; GV vedtclden8 er ikke Deres forut
setning for salget b1itt oppfyliv. 

Av de tre forha~d~ ~e i 1920 lever nu kuo de to: De og jeg. 
Herr Traahol t er de,sverre ikkt"y,; og !\:,'JIl ikke som viclne 
bekrefte Deres forutsetning: en representasjon i styret paa 1ike 
fot for de to hov~daksjongrer med tiltredelse sv formannen og den 
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adm. direktör som en nöitra1 gruppe. I den retning er det ogsaa 
forholdt saa lenge hr. Knagenhje1m levet og virket som formann 
i styret ti1 hösten 1938. 

P;E.A's fremtid er helt avhengig av styrets sammenset-
ning. Med et flertal i styret kan S.K.K. uten hindring gjöre 
vaar kraftkontrakt verdi1ös, hvad nu ogsaa er tilfelle. S.K.K. 
har ikke paa sin kontrakt levert oss kraft i 3 maaneder vinteren 
1939/40, 5 maaneder vinteren 1940/41 og 7 maaneder vinteren 
1941/42 ti1 trods for at stands i kraftleveringen i 1924/26 förte 
ti1 erstatning. Paa 6 maaneder vinteren 1942/~3 og 1943/44, 
som begge var meget vannrike, har S.K.K. paa vaar kontrakt kun 
levert oss de 5000 KW saaka1dt 11 konstant kraft." Forövrig for
langes 1,2 öre pr. K\tJh for Hydrokraft. Vi kan vel idag betale 
de forlangte kraftpriser men ikke i normale tider. 

Jeg ville gjerne innkaldt Dem som vidne i rettssaken, 
men naar det ikke ermu1ig for Dem og der ikke er noen bedre 
lösning, maa vi falle ti1bake paa den av Dem foreslaaede bevis
opptagelse i Genf. -Ellers gaar det bra og jeg hi1ser Dem med önske om 
at saa er tilfelle ogsaa ho~ Dem. 

Deres 
A1ex. Christiansen ( sign.) 

Oversettelse, 

Usine E1ectro-Metal1urgique Meteor S. A. 

Herr Alex. Christiansen 
Ullernborg 
~~~~~!?-_EE~g~~9~ 

Geneve. 

Geneve, 19 juni 1951 

Overensstemmende med vaar avtale ll n der Der:::s bGsök 
i Genf foregaaende maaned har vi meddelt P.E.A. Deres anmodning 
om kopier av visse dokumenter, som forefinnes i vaart arkiv. 
Formannen i styret for P.E.A. svarer oss, iJL h~-1n og hans ko1leger 
motsett2r seg ut1evering av dokumentene. 

Som saken staar og av hensyn til den truende prosess 
meIlern Dem og et seskap, hvori vi har betydelige interesser, 
ser vi oss til vaar store beklagelse nödt til aa gi avka11 paa 
aa gi Dem fotokopier av disse dokumenter. 

Vi n~rer forövrig et levende önske om Rt ~tr~~pn 
kan avsluttes ved en mindelig dverenskomst. 

~·'~ .. =·~t1) kjäre Christiansen, va ar venlige hilsen, 

Usine ~lectro-Metallurgique Meteor S.A. 
( sign.) 

r;verset~else. 

avgitt 

G. Bloch. 
cirektör. 

i Brcmerhaven den 14. mars 1950. 
ti 1 ~eg undertegnede notarius 
0T. ir ~~ich Wolfgang Hagedorn, 
~ 0I't:;fL.ei'LI.ClVeLl - Ivlitte, Bogenstrasse 5. 

124 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



FrernEt8d id3g, 
dsn av meg kjente forretningsrnann 
Dr. lng. Ernst Schröder i Dorum 

krs. Wesermünde, Poststrasse 63, 
og bad meg om dOkumentering av en beediget erkl~ring. 

Etter at jeg hadde bel:rort harn om betydningen av en saadan og 
särlig hadde henvist til de hermed hörende straffebestemmelser, 
erklärte hsr::: 

1. 

2. 

3. 

Under den sisste krig virket jeg frs mai 194-0 til mai 
194-5 som leder av Ranstoff-avdelingen i Forsvarsforvalt
ningen i Norge og senere, som avdelingssjef ved Reichs
kommissariatet,for smelteverkene i de okkuperte norske 
omraader. l denne stillinF var jeg beskjeftiget med 
omsorg og ledelse av samtli~e norske verker i berg-
og smelteindustrien. 

Und er min vLrksomhet ble jeg kjent med herr direktör 
Alexander Christiansen i OSlo, dengang direktör for 
jernlegeringsverket i D---~~~nn. Jeg mötte harn i 
tjeneste-anliggender og erkjente straks, at jeg stod 
overfor en korrekt og plikcbevist mann, sorn arbeidet 
med den tyske myndighet uten qa skade eller til side 
sätte noe ,'lV hetydning for_ t t land, den harn betroede 
industribedrift og dens arbeidss~uKk. Han forstod aa 
holde Ul'1-1ten ved srnelteverket i gang og beskyttet 
derved ~ict firma for tap og sin arbeidsstokk for 
arbeidslöshet. 

Jeg ble ogsaa kjent rned her~ direktör Strand, dengang 
teknisk direktör for Skiensfjordens kommunale Kraftsel
seIskap. dan haddE::: ledelsen av lys- og kraftforsyningen 
i Porsgrunn-distriktet, ~~m leverte ström til industri 
og kommuner. Jer haI' ogsaa arbeidet rned harn i tjeneste
anliggender uten at der vistnokk faller meg inn viktige 
enkeltheter. Jeg vet kun, at J2g gjentagende haI' 
konfer(;rt mld harn i -i-:'neste-arlliggender. 

Det er meddelt meb, BL herr direktör Strand etter 
krigens slutt har rettet den beskyllning rnot herr direktör 

Chri,stiansen, at herr dirpktb:r- Christiansen til mef( 
=lmlle 110. beskylt heTr di1'ektör Strand for sabot3f~C' ~ 
fordi herr Strand med forsett skulle ha forsinket 
eller trukket i langdrag r0['r2sjonen av en ved bombe
:j~~grep beskadiget transfOr!r :-:tor. Denne beskyllning er 
etter mitt skjön oppdiktet. Overfor rneg er der aldri 
fremsatt motsvarende ytringer. Jeg hadde i saa fall 
tjenstlig truk)'\J?t herr direktör ~Jtrand til ansv'" og 
truet harn med straff, h F ;" '::111i 6b ,!lcL:,t E=kt..~ -> craks 
ble brakt i orden. Det viI e ha v~~t ~in selvfölgelige 
plikt. J2g har aldrig närt rnist3nke om, at herr direk
tör övet sabotage og har l1nclCr krigen heller ikke 
erfart n tl(:['om, 

Neer det der[o1' paastaaes at riirektur Christi ,::;en 
overfor [ur" skulle ha angitt herr direktör Strand, saa 
er dette ~. f'n(~";,T h- '(~nde ;lLg. Jeg t::ar mistank" 
om at sIlk paastand er oppdikcet baketter for aa skade 
d':reY-t-' C:~"~ stiY''''-'rl og fjerne m fra hans stilling. 

Foreles t ~ ved ta tt (),~ und: .1r 'YO '-. 

(" ,", ; 

(sign.) 

, .... - ' 

125. 

;,,) Dr.; - ",,::; Schrj.=tc:'2. 

'ir '"l 

rlO-_ ",-,~--':fg.J,ng Hagedorn, 
:r 0 t ": T' ll' ':J ~ 

YlC!' 
.' J.. ~. 
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